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Advertentietarieven zijn opvraagbaar bij de 
Landelijk Penningmeester.

Niets uit deze uitgave mag zonder toestem
ming van de Hoofdredacteur op welke wijze 
dan ook verspreid of gekopieerd worden. 
Zoals vastgelegd in de Landelijke Statuten en 
het Redactiereglement, bepaalt de 
Hoofdredacteur, in samenspraak met de redac
tie, de redactionele formule. Zij is alleen aan 
de Algemene Vergadering verantwoording 
schuldig. De Hoofdredacteur zal niet tot plaat
sing van stukken overgaan die de vereniging 
onevenredig kunnen benadelen. De visie die 
uit de artikelen spreekt, is niet automatisch de 
visie van de JOVD als vereniging, noch de 
visie van het Hoofdbestuur, noch de visie van 
de redactie, tenzij het uitdrukkelijk is aange
geven.

Driemaster is voor leden en moet dus ook door 
leden gemaakt worden. De redactie ziet uw 
bijdragen dan ook graag tegemoet. Kopij kunt 
u op het volgende e-mailadres aanleveren: 
driemaster@jovd.nl
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Dictator

DOOR BENJAMIN DERKSEN

Een nieuw hoofdbestuur, nieuw beleid, een nieuwe Driemaster en een nieu
we hoofdredacteur. Hier hebt u onder andere voor gekozen tijdens het 
novembercongres in Lisse. Dat uw stem is uitgebracht zal niemand zijn 
ontgaan, maar heeft uw stem enige invloed gehad? Nu Saddam in handen 
van de Amerikanen is, tonen beelden op de televisie zijn glorietijden. De 
ti jd is voorbij dat hij met 95 procent - en meer - van de stemmen gekozen 
werd tot regeringsleider van Irak. Het volk kon niet anders, ze hadden wei
nig keus: Saddam was de enige. Een mailtje van de Algemeen Secretaris, 
dat ik op 17 december ontving, heeft mij aan het denken gezet. In de tekst 
stond namelijk: "De algemene vergadering benoemt de heer B. (Benjamin) 
Derksen met 92,1 procent van de stemmen tot hoofdredacteur van 
Driemaster (...)". Ik lijk wel een dictator.

Wees nu echter niet bevreesd! Mijn 
autoritaire en dictatoriale eigenschap
pen zal ik niet op de redactie of de 
leden uitoefenen. Het gaat mij om het 
feit dat het binnen de JOVD zelden is 
voorgekomen een enkele tegenkandi
daat het voor elkaar heeft gekregen een 
landelijk bestuur te betreden. Dat is 
vreemd, want het woord verkiezingen 
impliceert toch dat er iets te verkiezen 
valt? Ik pleit voor het uitschrijven van 
open verkiezingen voor toekomstige 
kandidaat hoofdbestuurders (en hoofd
redacteuren) om in de toekomst als een 
democratische, eerlijke en voorname
lijk liberale jongerenorganisatie de 
leden te vertegenwoordigen. Verderop 
in deze Driemaster kunt u meer over 
dit onderwerp lezen.

Saddam
Hét politieke hoogtepunt van de afge
lopen anderhalve maand was natuurlijk 
de arrestatie van Saddam Hoessein. 
'Ladies and gentleman, we got him!", 
riep Paul Bremer tijdens de persconfe
rentie waar de eerste beelden zijn vrij
gegeven van de oud-dictator in Irak. 
Een gedenkwaardige dag, tevens een 
dag die voor Bush, in verband met de 
presidentsverkiezingen volgend jaar, 
goed uitkomt. Zeer vattend vond ik een 
cartoon waar de inmiddels 'beroemde' 
arts naar DNA zoekt in de mond van 
Saddam, Bush vraagt: "Weapons of 
mass destruction?". Ik bedoel hiermee 
te zeggen dat er nóg steeds geen mas
savernietigingswapens en nóg steeds

geen banden met Al-Quaida gevonden 
zijn. Toch is Saddam opgepakt, 
waardoor hij zich nu niet meer als tiran

over het volk kan doen gelden. 

Vernieuwing
Zoals u waarschijnlijk merkt, heeft 
Driemaster een nieuwe uitstraling 
gekregen door middel van milieuvrien
delijk papier. In ogen van de redactie 
een noodzakelijke verandering. Deze 
Driemaster staat in het teken van ver
nieuwing, vernieuwing en nog eens 
vernieuwing. We spraken met minister 
van Financiën Gerrit Zalm over onder 
meer de huidige kabinetsperiode en de 
(ver)nieuw(d)e VVD-voorzitter Jan 
van Zanen is eveneens onderheven aan 
een interview. Ook de discussie 
omtrent de vernieuwing binnen de 
JOVD komt volop aan bod.

Ook Europa blijft vernieuwen. Nu de 
Europese constitutie waarschijnlijk

niet klaar zal zijn vóór de Europese 
verkiezingen, is de discussie over de 
inhoud daarvan nog steeds volop 
bezig. Wellicht mag Nederland onder 
haar voorzittersschap de klus klaren. 
Jan Mulder, VVD -Europarlementariër, 
vindt dat Nederland haar commissaris 
dient te behouden en eveneens treft u 
in deze Driemaster een aantal reacties 
aan op het artikel van landelijk voorzit
ter Paul van As over het afschaffen van 
het Europees Parlement.

Ons koningshuis heeft de afgelopen 
tijd ook enkele vernieuwende situaties 
mee moeten maken. Eerst blijkt onze 
koningin niet blij met De Roy-van 
Zuydewijn te zijn, waarna vervolgens

misdaadverslaggever Peter R. de Vries 
niet blij met Mabel Wisse Smit is. Hoe 
durft hij de oud vice-voorzitter politiek 
(van de afdeling Amsterdam e.o.) te 
beschuldigen van duistere praktijken? 
Eind goed, al goed. Mevrouw Wisse 
Smit heeft deze 'donderwolk' overleefd 
en in plaats van deze 'donderwolk' is 
een nieuwe 'wolk' ter wereld gekomen. 
Uiteraard kan namelijk niet aan de 
geboorte van prinses Catharina-Amalia 
voorbij worden gegaan. Willem- 
Alexander en Maxima, mochten jullie 
de Driemaster lezen, gefeliciteerd!

Tot slot wil ik u nog erg veel leesple
zier toe wensen!

Uw hoofdredacteur
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"De discussie over het politiek 
leiderschap is onzinnig"

Door STEFAN DE BRUIJN en BENJAMIN DERKSEN

Ruim  een half jaar alweer is G errit Z alm  m inister van Financiën en vice-m inister- 
president. Sam en m et de rest van het kabinet heeft de financiële baas van  
N ederland een flink pakket aan bezuinigingsm aatregelen doorgevoerd. D riem aster  
blikte m et de 51-jarige Zalm  terug op het afgelopen halfjaar en keek uiteraard ook  
alvast vooruit.

Relaxt zittend in het kantoortje van zijn 
politiek assistent Kees Berghuis op het 
Ministerie van Financiën geeft Zalm aan 
dat de huidige kabinetsperiode en zijn nieu
we functie hem uitstekend bevallen: "Ik 
wist natuurlijk al hoe het was om minister 
van Financiën te zijn (Zalm bekleedde deze 
functie ook gedurende de periode 1994- 
2002 tijdens de kabinetten Kok I en II, 
red,). Het vice-premierschap is een extra 
taak. Het kost vrij veel extra tijd, maar ik 
geniet er absoluut van. Ik vind het een eer 
om min of meer leiding te mogen geven 
aan de VVD-bewindslieden in het kabinet. 
Bovendien is het leuk om je met meer 
onderwerpen dan alleen financiën bezig te 
mogen en kunnen houden."

Zijn huidige baan vindt Zalm leuker dan de 
functie van voorzitter van de Tweede- 
Knmerfractie van de VVD: "Ik had het 
totaal niet erg gevonden wanneer ik nu 
oppositieleider namens de VVD was 
geweest. Ik had me daar zelfs op verheugd. 
Soms lopen zaken echter anders dan je ver
wacht. Toen duidelijk werd dat we toch 
zouden gaan regeren, was het voor mij dui
delijk dat ik liever weer minister zou wor
den. Spijt van die keuze heb ik tot nu toe 
absoluut nog niet gehad."

Dat geldt ook voor de beslissing om met de 
VVD deel te nemen aan het kabinet 
Balkenende II: "Het is belangrijk dat er een 
stabiel kabinet regeert en ik had er, voordat 
we definitief besloten om in zee te gaan 
met het CDA en D66, alle vertrouwen in 
dat het kabinet Balkenende II een stabiel 
kabinet zou zijn. Ik vind ook niet dat je als 
partij zonder een erg goede reden 'nee' kunt 
zeggen tegen kabinetsdeelname. Zeker niet 
wanneer twee andere partijen (het CDA en 
de PvdA, red.) in een eerdere formatieron- 
de zwaar hebben gefaald."

B egrotingsbehandeling
Tijdens de behandeling van de diverse 
begrotingen is volgens Zalm gebleken dat

Nederland momenteel een sterke regering 
heeft: "Bijvoorbeeld bij de behandeling van 
de begroting voor het ministerie van 
Volksgezondheid was te zien dat alle partij
en de financiële planning streng hadden 
bekeken. Als kabinet dien je dan extra sterk 
in je schoenen te staan. Dat is echter totaal 
niet erg, want het houdt je scherp en uitein
delijk wordt er 'ja' gezegd tegen een goed 
bediscussieerde begroting."

Desondanks vindt de geboren en getogen 
Enkhuizer dat de Kamer weinig echt zware 
tegenstand heeft geboden: "De diverse 
begrotingen zijn vrijwel allemaal onge
schonden uit de vergaderingen gekomen." 
Hij heeft daar een duidelijke verklaring 
voor: "De VVD en D66 waren eigenlijk op 
hoofdlijnen al tevreden over de begroting.

De kritiek waarmee de partijen kwamen, 
was volgens Zalm ook nog eens in veel 
gevallen niet terecht. Absoluut oneens was 
hij het bijvoorbeeld met opmerkingen dat 
de kabinetsplannen ondoordacht en asoci
aal zouden zijn: "De bezuinigingen die nu 
worden doorgevoerd, zijn de enige manier 
om in de toekomst problemen, zoals de 
financiering van de WAO, te voorkomen. 
Daar komt nog bij dat het pakket dat er nu 
ligt, zich erg richt op de aanbodkant van de 
economie. Dat is belangrijk, want bijvoor
beeld in de jaren '90 was er te weinig per
soneel dat wilde werken. Dat heeft geresul
teerd in hogere loonkosten en dat is natuur
lijk slecht voor de economie."

Zalm is blij dat vanuit veel hoeken van de 
samenleving is erkend dat harde bezuini
gingen noodzakelijk zijn: "Op het gebied 
van stakingen is het erg rustig gebleven en 
ook de acties van de FNV zijn niet bepaald 
een succes geworden. Daarentegen hebben 
we wel een akkoord bereikt met de sociale 
partners. Dat is uniek en bijvoorbeeld gedu
rende de kabinetten Kok I en II nooit voor
gekomen.”

“De Partij van de Arbeid is volkomen 
schizofreen”

Van die partijen wisten we dat we weinig 
tegenstand zouden krijgen. Dat gold in 
mindere mate voor het CDA. Die partij 
heeft het echter niet best gegaan bij de 
begrotingsbehandeling. Er waren een aan
tal terreinen waarop ze graag wat verande
ringen wilden doorvoeren, maar je bent bij 
voorbaat kansloos als je niet met een goed 
alternatief komt."

Zeker omdat ook vanuit de oppositie amper 
nuttige of haalbare voorstellen zijn gedaan, 
heeft het kabinet Balkenende II het onver
wachts gemakkelijk gehad: "Behalve aan 
het CDA hebben we dat ook te danken aan 
de Partij van de Arbeid, die onder meer met 
een slechte tegenbegroting kwam. Daarom 
is het maar goed dat zij nu niet in de rege
ring zitten. Dat zou geleid hebben tot flinke 
lastenverzwaringen en het uitblijven van 
een deel van de noodzakelijke bezuinigin
gen."

Jammer vindt Zalm het wel dat regelmatig, 
ook vanuit de sociale partners, kritiek 
wordt geleverd op de grote invloed van het 
Centraal Planbureau (CPB). Eind vorig jaar 
gaf bijvoorbeeld VNO-NCW-voorzitter 
Jacques Schraven in Driemaster aan dat hij 
grote vraagtekens plaatst bij de prognoses 
van het CPB. Zalm: "Ik vind het erg verve
lend dat mensen mij steeds proberen te ver
tellen dat het Planbureau niet altijd de juiste 
voorspellingen geeft. Dat prognoses 
betrekkelijk zijn, hoeft niemand mij natuur
lijk uit te leggen (Zalm was tussen 1989 en 
1994 directeur van het CPB, red.). Ik ben 
echter van mening dat de doorberekeningen 
op de langere termijn over het algemeen 
zeer waardevol zijn." Het maken van prog
noses door concurrerende instellingen vindt 
Zalm niet nodig: "Gebleken is dat de resul
taten van doorberekeningen door andere 
instellingen niet wezenlijk anders zijn."
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Profilering
Mede door het zwakke optreden van de 
PvdA en het CDA is de afgelopen periode 
volgens Zalm een uitstekende kans geweest 
voor de VVD om zich te kunnen profileren: 
"Als andere partijen het zo laten afweten, 
liggen er goede kansen om te scoren. Ik 
vind dat de VVD daarin goed is geslaagd. 
Onder meer Ayaan Hirsi Ali en Jozias van 
Aartsen zijn erin geslaagd het dualisme 
weer terug te brengen in de Kamer. Ik vind 
het daarom niet verwonderlijk dat Van 
Aartsen en Hirsi Ali, maar ook Rutte en 
Grifïïth hoog zijn geëindigd bij de jaarlijk
se verkiezingen van politicus van het jaar."

Hoewel waarschijnlijk veel personen hier 
vraagtekens bij zullen plaatsen, denkt Zalm 
dat de W D erin is geslaagd om zijn socia
le gezicht te laten zien. Hiervoor pleitte hij 
tijdens het VVD-congres in 
Noordwijkerhout, dat op 16 en 17 mei 2003 
is gehouden: "Het was te verwachten dat 
we vanuit de oppositie asociaal genoemd 
zouden worden. Echter het degelijk finan
cieren van sociale maatregelen en het meer 
aan de markt overlaten van de zorgsector is 
absoluut in het belang van de Nederlandse 
verzorgingsstaat. Pappen en nathouden lijkt 
goed, maar uiteindelijk loop je daar op 
stuk. Dat was bijvoorbeeld ook eind jaren 
'70 te zien. Helaas wil bijvoorbeeld de 
Partij van de Arbeid dat niet erkennen."

Dat de woorden 'sociaal' en 'volkspartij' 
door veel Nederlanders niet direct aan de 
VVD worden gekoppeld, is volgens Zalm 
voor een groot deel de schuld van de 
media: "Het kabinet, maar ook de VVD, 
krijgt onvoldoende de kans om motiverin
gen achter bepaalde maatregelen uit te leg
gen. Dat is vervelend, omdat je bijvoor
beeld Wouter Bos of Jan Marijnissen vaak 
ziet verkondigen dat het kabinet asociaal is. 
Dolgraag zouden we echt goed willen uit
leggen dat dit niet het geval is, maar helaas 
is dat voor de media niet interessant."

Europa
Wel interessant voor de media was de rel 
tussen Zalm en Frankrijk en Duitsland. 
Zalm is nog steeds kwaad over het stand
punt van de Fransen en Duitsers om voor 
het derde jaar op rij een begrotingstekort te 
creëren dat boven de 3% ligt, waardoor de 
regels van het Stabiliteitspact worden 
geschonden: "Je kunt natuurlijk altijd een 
keer in de omstandigheid komen dat je 
boven de drie procent komt. Het is echter 
niet toelaatbaar wanneer een land bewust 
voor de derde keer op rij de norm over
schrijdt."

Spijt van zijn strenge houding heeft Zalm 
niet: "Het is niets meer dan logisch dat je 
een tegengeluid laat horen als Europese lid
staten zo gemakkelijk enorm belangrijke

regels denken te overtreden. Het zou kwa
lijk zijn wanneer je dat zomaar toestaat. 
Vooraf weetje dat de kans niet enorm groot 
is dat de Fransen en Duitsers van standpunt 
zullen veranderen, maar het is slecht wan
neer je dan niets doet. Het is ook niet dat zo 
de Socialistische Partij in Nederland alle 
kabinetsplannen goedkeurt omdat ze voor
af al inzien dat met hun opmerkingen wei
nig zal gebeuren. Wanneer het juridisch 
gezien zin heeft, zal Nederlander zeker naar 
het Europese Hof stappen."

Zalm is bijzonder teleurgesteld over het feit 
dat hij één stem tekort kwam om te voor
komen dat Duitsland en Frankrijk het pact 
overtreden: "Ik had bijvoorbeeld aan een
derde van de Luxemburgse stemmen vol
doende gehad. Alleen Spanje, Oostenrijk en 
Finland hebben me continu gesteund. Dat 
is zeer teleurstellend. Het is niet zo dat je 
daarna niet meer 'on speaking terms' met 
andere lidstaten bent, maar de sfeer is wel 
flink verziekt." Ook ontevreden is Zalm 
over de houding van de Partij van de 
Arbeid: "Die partij is volkomen schizo
freen. Eerst geven ze aan dat Nederland 
zich hard moet maken voor het 
Stabiliteitspact en vervolgens krijg je de 
opmerking dat we geen ruzie mogen maken 
met de Fransen en Duitsers. Dat is natuur
lijk zwaar inconsequent."

Een andere teleurstelling, namelijk het mis
lukken van de Europese top over de 
Europese grondwet, kwam voor Zalm 
totaal niet onverwacht: "De kans was 
enorm klein dat onder het Italiaanse voor
zitterschap nog een akkoord zou worden 
bereikt. Al met al vind ik dat ze nog ver zijn 
gekomen. Met het oog op het referendum 
kan ik er overigens niet om treuren dat er 
nog geen besluit over de grondwet is geval
len. Voor de uitbreiding is het wel verve
lend. Het was wel zo handig wanneer er 
direct bij de uitbreiding een goed nieuw 
verdrag had gelegen."

Zalm denkt dat nu onder het Nederlandse 
voorzitterschap een akkoord zal worden 
bereikt: "De Ieren hebben al aangegeven 
hun voorzitterschap te willen gebruiken om 
te 'solderen.' Zeker omdat in juni ook de 
Europese verkiezingen plaatsvinden, zou 
het niet handig zijn om tegen die tijd nog 
een Eurotop te beleggen. Het is beter daar
mee te wachten tot het najaar." Nadelig 
voor Nederland hoeft dat niet per saldo te 
zijn denkt hij: "Het is algemeen bekend dat 
je als voorzitter van een top zelf minder 
eisen kimt stellen. Als het echter aan mij 
ligt, gaat Nederland daardoor geen grote 
dingen mislopen. Logisch is het dat landen 
door de toetreding van nieuwe lidstaten 
macht verliezen, maar het is kwalijk wan
neer daar geen andere zaken voor terugko
men. Welke dat precies zullen zijn, moeten

we uiteraard op een later tijdstip nog in het 
kabinet bespreken."

Ondanks de grote ergernis die Zalm heeft 
over de huidige Europese situatie, is hij zelf 
niet voornemens om de functie van 
Eurocommissaris vanaf halverwege 2004 
op zich te nemen. Eind vorig jaar werd 
hiervan melding gemaakt in Elsevier. 
Zalm: "Ik ben voor deze kabinetsperiode 
ingehuurd om minister van Financiën en 
vice-premier te zijn. Momenteel heb ik 
geen ambities voor andere functies."

Politiek leiderschap
Zalm zegt desgevraagd moe te worden van 
de steeds terugkerende vraag over het poli
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tieke leiderschap: "Het is erg vervelend om 
te zien dat dit een steeds terugkerend 
onderwerp is in de media, maar ook binnen 
de VVD. Wanneer mensen me vragen of ik 
de politiek leider ben, is altijd mijn eerste 
wedervraag wat dit dan behelst. Het is een 
functie of titel die nergens staat uitgelegd. 
Daarom vind ik het behoorlijk irritant dat 
de vraag ongelofelijk vaak terugkeert."

Toch geeft Zalm antwoord wanneer 
Driemaster hem vraagt of hij de politiek 
leider is: "Op dit moment is het zo dat ik 
leiding geef aan het VVD-deel van het 
kabinet. Aan de hand daarvan zou je kun
nen zeggen dat ik de politiek leider van de

VVD in het kabinet ben. Jozias van Aartsen 
geeft leiding aan de fractie en is derhalve 
politiek leider in de Tweede Kamer. 
Aangezien wij elkaar geen opdrachten 
geven en op een gelijk niveau met elkaar 
communiceren, zou je kunnen stellen dat 
wij allebei politiek leider zijn. Elk van ons 
eigen clubje." Als Zalm echter ineens een 
sigaretje opsteekt in de kamer van Berghuis 
en hem de vraag wordt gesteld of er in die 
kamer wel gerookt mag worden, komt met 
een harde lach het antwoord dat de politiek 
leider van de VVD alles mag.

Moeilijk is het niet om een verklaring te 
vinden voor de steeds terugkerende vraag 
over het politiek leiderschap. Veel mensen

lijken het nu al interessant te vinden om te 
weten wie over een aantal jaar namens de 
VVD lijsttrekker zal zijn bij de Tweede- 
Kamerverkiezingen. Zalm heeft nog geen

idee wie die taak op zich zal nemen: "Het 
mooie aan de VVD is dat de leden straks 
beslissen over de vraag wie de partij mag 
gaan aanvoeren bij de aankomende verkie
zingen. Nu al speculeren over namen heeft 
daarom weinig zin."
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Voorzitterswoord

DOOR PAUL VAN AS

Op 9 januari 2004 ontvangt het Hoofdbestuur u op het Algemeen 
Secretariaat voor de jaarlijkse Nieuwjaarsborrel; maar wel een bijzondere 
Nieuwjaarsborrel, want niet alleen is 2004 een bijzonder jaar, ook het 
Algemeen Secretariaat is gerenoveerd en gereinigd. Door de tomeloze inzet 
en de vele uren van Hoofdbestuur en een klusteam uit Delft is het Algemeen 
Secretariaat weer een aantrekkelijke werkplek voor het actieve kader en 
een ontmoetingsplek voor leden. Dit alles met voldoende faciliteiten, zodat 
effectief en efficiënt gewerkt kan worden voor, door en met de leden. Zo 
kan het Hoofdbestuur vanuit een 'solide basis' aan de slag met u om van
2004 een succesvol jaar te maken.

Als we de paragnosten in de Telegraaf moe
ten geloven wordt 2004 een rampjaar. 
Economische misère gecombineerd met 
een kabinet dat valt en weer meer aansla
gen door het terreurnetwerk Al-Qaida. 
Zelfs de helderzienden zelf zijn er treurig 
onder. Vanzelfsprekend is de JOVD hier 
niet van onder de indruk, zeker wanneer het 
over politieke voorspellingen gaat. Een gla
zen bol, daar doen we niet aan. Wel aan kri
tische beschouwingen van het afgelopen 
jaar.

Het jaar 2003 gaat de geschiedenis in als 
het jaar van bezinning na het roerige en 
onrustige 2002. Na de verkiezingen in 
januari begonnen moeizame

onderhandelingen tussen PvdA en CDA. 
Twee partijen die moesten regeren in de 
ogen van de PvdA, na de spectaculaire ver
kiezingswinst van het kontje van Wouter 
Bos. Dat kontje is overigens een draaikon- 
tje, waarbij enig leiderschap en enige daad
kracht ontbreken. Oppositie voeren gaat de 
PvdA onder Wouter Bos slecht af, mede

door gebrek aan visie en betere oplossingen 
voor de huidige maatschappelijke proble
men. Draaikont Bos is ook in de PvdA zelf 
aan het dralen met zijn partijvemieuwing. 
Hoewel wij als liberalen Bos dankbaar zijn 
voor zijn plan om het gelijkheidsbeginsel 
uit de beginselverklaring van de PvdA te 
halen, maakt dit deze stap de PvdA echt 
niet leuker. Het kader en de top blijven 
bestaan uit dogmatische, nare linkse regen
ten. Bos zelf voelt dat ook wel aan en heeft 
zijn vrijgeleide uit dit wespennest al gelan
ceerd: zijn gezin. Was de PvdA dan toch 
een goéde partner voor het CDA?

Na de jammerlijk mislukte onderhandelin
gen van PvdA en CDA volgden dit jaar 
onderhandelingen tussen CDA, VVD en 
D66. Buiten een klein en niet serieus te 
nemen uitstapje naar klein-christelijk, was 
dit na het debacle met de LPF een geloof
waardige coalitie. Hoewel de VVD en 
delen van het liberale gedachtegoed de 
afgelopen tijd vaste voet aan de grond van 
het regeringsbeleid hebben gekregen, is het 
natuurlijk een genante vertoning dat een 
pragmatisch-liberale en democratofiele 
partij met 6 zetels (D66) haar kreunjuwelen 
zo gemakkelijk kon doordrukken. Zeker 
van Balkenende mag toch verwacht worden 
dat hij de betekenis van D66+6 zetels kan 
plaatsen. Overigens is het de vraag of D66 
zelf zoveel beter wordt van gekozen burge
meesters, districtenstelsels en referenda. 
Zou de revolutie haar eigen kinderen ope
ten? Gezien het huidige zeteltal van D66 en 
de vooruitstrevende ideeën van de partij 
(werken referenda niet conservatief?) heeft 
D66 haar eigen graf gegraven. De achter
ban is vast en zeker welkom bij de VVD.

En ja, met de VVD is het dit jaar ook raar 
gelopen. Onder leiding van Jozias van 
Aartsen heeft de fractie in de Tweede 
Kamer gezorgd voor het nodige vuurwerk. 
Het in de ogen van sommigen 'uit de hand

gelopen dualisme' is in ieder geval interes
sant om te zien en hoogst vermakelijk. 
Jammer alleen, dat van echt dualisme nog 
geen sprake is. Het had de fractie gesierd 
als zij in lijn met de felle kritiek van haar 
woordvoerder Ayaan Hirsi Ali, tegen de 
begroting van Ontwikkelingssamen-wer- 
king had gestemd. Coalitiebelangen gingen 
dus toch voor de ideologie. En het zijn 
dezelfde coalitiebelangen die helaas ook de 
profileringruimte van de fractie beperken. 
Maar dat mag geen excuus zijn voor een 
wel erg overdreven toonzetting, waaraan 
met name Ayaan Hirsi Ali zich soms schul
dig maakt. U heeft vaak gelijk, de proble
men zijn groot, maar de radicale Islamieten 
staan nog niet aan de poorten van het 
Binnenhof!

En dan het CDA, de partij die de keuze tus
sen religieuze principes en de macht al had 
gemaakt voordat ik geboren werd. Hoewel 
het CDA als grootste partij uit de verkie
zingen is gekomen, blijft het een probleem 
om aan de verwachtingen te voldoen. Het 
leiderschap en de autoriteit dat men ver
wacht van de grootste partij en haar leider, 
is van abominabel niveau. Het gezag van 
Jan Peter Balkenende is soms ver te zoeken, 
en zijn weinig daadkrachtige optreden in de 
diverse crises dit jaar, zoals die rondom ons 
koningshuis, belooft weinig goeds voor de 
toekomst. De af en toe in de media opdui
kende proefballontjes van de 17e-eeuwse 
Heinsbroek genaamd Donner, maken het 
CDA amusant maar ongeloofwaardig.

Ondanks alle grappen en grollen zijn er 
enkele lichtpuntjes. Het kabinet als geheel 
zit stevig in het zadel en is druk bezig om 
structurele hervormingen door te voeren. 
Structurele hervormingen die een liberale 
ideologische basis hebben. Eigen verant
woordelijkheid, minder regelgeving en een 
kleinere rol van de overheid zijn wel dege
lijk positieve ontwikkelingen. Ook de poli
tieke agenda biedt enige hoop: tot voor kort 
onbespreekbare onderwerpen staan weer op 
de agenda die voornamelijk door de coali
tiepartijen wordt bepaald. Laten we wel 
hopen dat zaken als het integratiedebat niet 
uit de hand lopen. Fortuyn heeft de geest uit 
de fles gelaten, het is aan de politiek die 
geest op tijd weer terug te stoppen. Met die 
hoop in het achterhoofd wens ik u een jong, 
liberaal en onafhankelijk 2004!

P aul van A s is landelijk voorzitter van de 
JO VD
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‘Democraten’ weten het beter
Veertien zetels en een regeerakkoord worden grote meerderheid Tweede Kamer fataal

DOOR HANS DE BACKER de wil van de meerderheid. De burger zal
dan straks ook naar de stembus moeten om

De plannen voor de direct gekozen burgem eester van m inister D e G raaf zijn zon- een burgemeester te kiezen. Een burge- 
der al te veel enthousiasm e ontvangen in het land. N iet zo vreem d gezien de kw a- meester wiens positie slechts ten dele in de 
iiteit en inhoud. O m dat D66 tw ijfelt aan regeringsdeelnam e na 2006 ziet D e G raaf grondwet is verankerd en welke terechtkomt 
ziel) genoodzaakt zonder grondw etsw ijziging één van haar kroonjuw elen, de geko- in een gemeentebestuur waarbij de vorige 
zen burgem eester, nog deze regeringsperiode in te voeren. De enorm e haast en het verandering, het dualisme, nog slechts ten 
gebrek aan zorgvuldigheid in de om gang m et de grondw et beloven niet veel goeds, dele succesvol is geïmplementeerd.

Dc voorvechters van (directe) democratie 
lijken zelf niet meer te geloven in de stem 
van de meerderheid. Slechts twee fracties, 
D66 en de LPF, gezamenlijk goed voor 
veertien van de honderdvijftig zetels in de 
Tweede Kamer, steunden voor de verkie
zingen de invoering van de gekozen burge
meester. Doordat regeringspartijen elkaar 
in de hedendaagse samenleving veel profi- 
leringsruimte denken te moeten bieden, om 
zodoende de burger bij de politiek te 
bel rekken, is dit streven ondanks gebrek 
aan steun toch opgenomen in het regeerak
koord.

D66 duwt de regering en de coalitiefracties 
met het regeerakkoord in de hand in de 
richting van directe democratie. Niet langer 
is dit een middel om burgers bij de politiek 
te betrekken; het is een doel op zich gewor
den. De burger interesseert het in geen 
geval, zoals blijkt uit de opkomstpercenta
ges voor de recente referenda in 
Vlttardingen (49 %) en Zoetermeer (27%). 
Enkel bij het eerste referendum in Best was 
de opkomst groter dan bij de gemeente
raadsverkiezingen (63,1%) in dezelfde 
gemeente.

Natuurlijk is het goed dat D66 zich inzet 
voor het onderwijs in Nederland. Maar in 
plaats van met goede plannen te komen die 
de kwaliteit en toegankelijkheid van het 
onderwijs verbeteren en waarborgen, lijkt 
men nu vooral zelf onderwijzer te zijn. De 
kleinste regeringsfractie lijkt ervan over
tuigd de slimste van de Kamer te zijn. Toch 
zou het wellicht verstandig zijn om nog 
eens contact te zoeken met ons jonge libe
ralen.

De JOVD heeft namelijk al jaren een bete
re manier om het democratisch gehalte van 
burgemeestersbenoemingen te verhogen: 
dc indirect gekozen burgemeester. Hierbij 
kiest de gemeenteraad een formateur, 
welke een college van wethouders samen
stelt. Een van de wethouders zal voorzitter 
worden van het college: de burgemeester. 
In dit systeem is duidelijk wie de macht

heeft: de gemeenteraad. De raad legt de uit
voering in handen van het college en onder
liggend ambtenarenapparaat. De gemeente
raad heeft de verantwoordelijkheid voor en 
controle op de uitvoering. Zij rekent het 
college en de burgemeester hierop af.

Dit plan had de VVD ook in haar verkie
zingsprogramma op kunnen nemen. Zij is 
de enige partij welke geen duidelijk stand
punt inzake de aanstelling van de burge
meester heeft ingenomen tijdens de laatste 
verkiezingen. De partij is ook verdeeld: 
benoeming indirect gekozen en benoeming 
direct gekozen kennen beiden voor- en 
tegenstanders. Toch zal de meerderheid 
geen bezwaren hebben tegen een indirect 
gekozen burgemeester. Dit zou een interes
sante meerderheid voor dit plan opleveren 
van de SP, GroenLinks, de PvdA en de 
VVD.

Zover zal het echter niet komen zolang D66 
de eigen profilering belangrijker vindt dan

Democratie, besturen op basis van wil en 
wijsheid van de meerderheid, heeft wel 
degelijk toekomst. De meerderheid van de 
burgers en de Tweede Kamer heeft ook 
inzake de gekozen burgemeester de wijs
heid in pacht. Maar de profileringsruimte 
die regeringspartijen elkaar gunnen wordt 
zo groot, dat deze wijsheid niet meer auto
matisch het beleid bepaalt. Er is sprake van 
een zorgelijke ontwikkeling waarbij profi- 
leringsruimte in plaats van argumenten het 
regeringsbeleid kunnen bepalen. Politici 
dienen zich te realiseren dat aandacht voor 
nuances van burger en media enkel bereikt 
kan worden indien zij hier zelf voldoende 
aandacht voor hebben.

H ans de B acker is A lgem een bestuurslid  
P olitiek & Voorlichting-
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Congresfeauteux

Driemaster - verenigingsperiodiek van de JOVD pagina 10



Toch nog even vragen hoe het ook alweer 
precies zit...

Laurens: heeft Amsterdam nu meer of 
minder stemmen dan Groningen?

Jan-Tjeerd: statutair gezien mag jij dat 
nu niet vragen. Trouwens, als elke 
Amsterdammer lid zou zijn geworden, 
waren wij de grootste.
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Op naar een verdere liberale 
ontginning van de Drentse heide

DOOR JEROEN BENNING

Zo klinkt de titel van het beleidsplan van het nieuw e bestuur van de JO V D  afdeling  
Assen e.o. Ja, u hoort het goed, Drenthe en het noorden van het land hebben er w eer  
een afdeling bij! Sinds 14 novem ber is het nieuw e bestuur van A ssen e.o. 
bekrachtigd. D it driekoppige bestuur bestaat uit de volgende personen: Voorzitter  
V estert B orger, sch o lier  5 -V W O  te E m m en, w oon t teven s in  E m m en; 
Penningm eester Jurrien R ietveld, student M E R  in G roningen, w oonachtig te 
Assen; O ndergetekende Jeroen B enning als secretaris, w onend te M arw ijksoord, 
scholier 6-VW O  in Assen.

De afdeling Assen e.o. is dus in eerste 
instantie een scholierenafdeling die werk
zaam is in de gehele provincie Drenthe en 
sommige andere "witte vlekken" in het 
noorden des lands op Bobs kaart. De naam 
Assen komt dus slechts voort uit een tech
nisch verhaal van het vorige HB. Een van 
onze voornaamste doelstellingen in de toe
komst is simpelweg de bekendheid van de 
JOVD, in zeg maar het gebied van 
Hardenberg tot Zuidlarën (zuid-noord) en 
van Stadskanaal tot Drachten (oost-west), 
aanzienlijk te vergroten. Er zijn namelijk 
verhoudingsgewijs al veel leden in deze 
contreien aanwezig, zonder enige leden
werving van onze kant tot nu toe.

Voor een organisatie als de JOVD is het 
natuurlijk schadelijk te noemen dat in de 
groenste provincie van Nederland geen 
afdeling te vinden is. In de vroege geschie
denis van de JOVD was de afdeling 
Meppel een van de grootste van het land. 
Hans Wiegel sprak ooit over: "de door 
groene zeep gladgewassen gezichten van 
de JOVD'ers in Meppel" in zijn JOVD-tijd, 
maar de tijden zijn veranderd. Wat verder 
opmerkelijk is, is het feit dat onze geachte 
oud-vice-fractievoorzitter van de VVD, 
Frank de Grave, ooit een van de oprichters 
was van de JOVD in Assen. De liberale 
jongeren (ja die zijn er, nee die zijn nog niet 
allemaal lid) in het Drentsche land konden 
het dus niet over hun hart verkrijgen hun 
provincie zonder afdeling te laten zitten.

Inmiddels zijn we na een lange voorberei
ding en wat technische zaken al aardig 
gesetteld in de regio. Het contact met de 
VVD verloopt zéér goed en gaat steeds 
beter. Wel is het natuurlijk erg vreemd voor 
Drenthe dat er opeens een PJO opstaat, 
maar hier kunnen we gebruik van maken. 
Drenthe heeft weliswaar geen noemens
waardig instituut voor hoger onderwijs, 
maar wel meer dan vijf scholen voor hoger

voortgezet onderwijs. Dit brengt tegelijker
tijd natuurlijk ook een probleem met zich 
mee, daar zijn we ons dan ook terdege van 
bewust. Maar door de grootte van ons 
werkgebied denken we deze schade op te 
vangen. We zijn immers een fusie van 
meerdere ex-afdelingen.

De samenwerking met Groningen, de 
grootste en op één na mooiste JOVD-afde- 
ling van Nederland is opmerkelijk te noe
men. Door onze gezamenlijke strijd voor 
een liberaler noordelijk Nederland zijn we 
bezig met het continueren en intensiveren 
van een goede samenwerking. Ook in de 
opstartfase hebben het oude en nieuwe 
bestuur van deze afdeling ons bijgestaan in 
de vorming van de afdeling Assen e.o. We 
zijn ze daarvoor bijzonder dankbaar.

We willen in het volgende jaar ons bestuur 
graag uitbreiden met één of meerdere leden 
uit onze regio. Op deze manier zullen 
logistieke problemen (afstanden van meer 
dan 100 km zijn geen uitzondering in ons 
werkgebied) op te lossen zijn. U gaat in de 
toekomst vast nog veel horen van de afde-

Nu de technische kant van de zaak geregeld yng Assen e.o. Wij zien in ieder geval het 
is, komt het nu neer op de praktijk waar komende jaar met plezier tegemoet, 
iedere afdeling mee zit: leden werven/acti-
veren en natuurlijk het organiseren van Jeroen B enning  is secretaris van de afde- 
activiteiten. De voorbereidingen voor de n ng  A ssen eo 
activiteiten in het nieuwe jaar zijn al getrof
fen. Deze activiteiten vindt u op de site van 
de JOVD landelijk en op onze eigen site, 
maar ook in dit mooie verenigingsblad. Ik 
kan u alvast beloven dat de afdeling Assen 
e.o. jaarlijks een zeilweekend zal gaan 
organiseren, we nemen de traditie van "De 
Compagnie" over. Ieder lid uit heel 
Nederland zal hierbij van harte welkom 
zijn.
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Financiering landelijke publieke 
zenders volstrekt achterhaald
Commerciële omroepen kunnen huidige publieke programma's uitzenden

Door STEFAN DE BRUIJN

Het in stand houden van de landelijke publieke om roep door de overheid is vo l
strekt achterhaald. De vier functies die de landelijke publieke om roep heeft, zijn  de 
afgelopen jaren ook uitgevoerd door de com m erciële om roepen. D aarom  is het niet 
langer noodzakelijk dat de overheid zorg draagt voor de financiering van de pro
gram m a's van zow el de drie televisienetten als de v ijf radiozenders.

D uaal bestel
Sinds het begin van de jaren negentig is er 
in Nederland sprake van een duaal bestel 
van publieke en commerciële omroepen. In 
de afgelopen veertien jaar is het medialand
schap daardoor drastisch veranderd. Er zijn 
veel commerciële radio- en televisiezen
ders bijgekomen en ook de opkomst van 
het internet heeft ervoor gezorgd dat de 
Nederlandse inwoners op meer manieren 
aan informatie en nieuws kunnen komen.

In deze periode heeft de landelijke publieke 
omroep, die uitzendt op drie televisiezen
ders (Nederland 1, 2 en 3) en vijf radiozen
ders (Radio 1, Radio 2, 3FM, Radio 4 en 
747AM), veel van zijn aandeel in de kijk
tijd van publiek moeten inleveren. In 1990 
was het aandeel van de landelijke televisie
zenders ongeveer 75 procent. De laatste 
jaren is dat afgenomen naar iets minder dan 
veertig procent. Dat is minder dan de zes 
commerciële televisiezenders (RTL4, RTL 
5. Yorin, SBS6, Net5 en V8) die een geza
menlijk kijktijdaandeel van 46 procent 
behalen. De vijf landelijke publieke radio
zenders hadden in 2001 een kijktijdaandeel 
van 31 procent, wat flink minder is dan de 
47 procent die de commerciële radiozen
ders gezamenlijk bereiken.

Functies
Opmerkelijk is dat, ondanks deze flinke 
verschuiving, niets is veranderd aan de 
maatschappelijke functies van de landelijke 
publieke omroep: ze zijn leverancier van 
informatie en opinies (democratische func
tie), podium voor expressie en identiteits
vorming van groepen en individuen (cultu
rele functie), een motor voor economische 
bedrijvigheid (economische functie) en tot 
slot vormt de publieke omroep voor kij- 
kers/luisteraars/lezers een belangrijke bron 
van ontspanning en verstrooiing (amuse
mentsfunctie).

Deze functies zijn de afgelopen jaren ook 
door de commerciële omroepen uitgevoerd. 
De commerciële omroepen beschikken 
over kwalitatief goede nieuws- en opinie

programma's, kennen goede culturele pro
gramma's, besteden veel aandacht aan 
bedrijvigheid en nog meer dan de publieke 
omroep zijn zij een belangrijke bron van 
ontspanning en verstrooiing. Duidelijk is 
daarom dat het niet langer nodig is dat de 
Nederlandse overheid door middel van het 
financieren van de publieke zenders zorg 
draagt voor deze functies.

Kijk bijvoorbeeld naar voetbalwedstrijden. 
Met veel belastingcenten worden door de 
NOS de uitzendrechten voor de 
Nederlandse Holland Casino Eredivisie en 
de Champions League gekocht. Het uitzen
den van de programma's levert veel recla- 
me-inkomsten op, waarmee in het vervolg 
weer makkelijker de rechten voor een vol
gende periode gekocht kunnen worden. Het 
is vrijwel ónmogelijk voor commerciële 
omroepen om daar een stokje tussen te ste
ken. Dat is jammer, want het zou voor de 
belastingbetaler een stuk goedkoper zijn 
wanneer niet publieke, maar commerciële 
omroepen de wedstrijden gaan uitzenden. 
Bijvoorbeeld rondom interlands van het 
Nederlands elftal hebben zowel RTL 4 en 5 
als SBS 6 bewezen in staat te zijn goede 
uitzendingen hieromtrent te kunnen produ
ceren.

Om concurrentievervalsing tegen te gaan, 
kan het niet langer zo zijn dat de overheid 
de publieke omroepen wel en de commer
ciële omroepen niet financieel ondersteunt. 
Commerciële omroepen lopen in de huidi
ge situatie financiële achterstand op, 
waardoor het voor hen moeilijker is om 
kwalitatief goede programma's te maken. 
Dit heeft direct tot gevolg dat het ook lasti
ger is om meer reclame-inkomsten aan te 
trekken. Hetzelfde geldt ook voor kranten 
en tijdschriften, die eveneens reclame- 
inkomsten mislopen doordat de overheid de 
publieke omroep per se in stand wil hou
den.

A fbouw en subsidies
Wat betreft het loslaten van de publieke 
omroep, wil ik verder gaan dan bijvoor

beeld de VVD. De liberalen zijn van 
mening dat de taak van de overheid bij de 
zorg voor een publieke omroep kleiner 
dient te zijn dan nu het geval is, wat zou 
moeten resulteren in het terugbrengen van 
het aantal publieke zenders. Mijns inziens 
kan de rijksoverheid de omroepen compleet 
loslaten.
Ik zeg daarmee niet dat de huidige omroe
pen dienen te verdwijnen. Wanneer er voor 
een omroep draagvlak is en het voor deze 
zendgemachtigde mogelijk blijkt te zijn om 
zonder overheidssteun in stand te blijven, is 
er geen enkele reden te bedenken waarom 
een omroep niet langer mag bestaan.

Natuurlijk zullen er programma's zijn die 
door het intrekken van overheidssubsidie 
niet langer op televisie worden vertoond. 
Mijns inziens betreft het hier een dusdanig 
klein aantal belangrijke programma's, voor
al uit de educatieve hoek, dat het niet nood
zakelijk is om hiervoor een publieke zender 
in stand te houden. Wanneer blijkt dat een 
belangrijk (lees: onmisbaar) programma 
door vercommercialisering niet langer te 
zien is op de. Nederlandse televisie, kan de 
overheid altijd besluiten om zendtijd in te 
kopen bij de commerciële omroep.

Het jaarlijkse budget van ongeveer 850 
miljoen euro dat 'Hilversum' jaarlijks van 
'Den Haag' ontvangt, dient daarom spoedig 
afgebouwd te worden. Ónmogelijk is het 
natuurlijk om dit direct te doen. De huidige 
omroepen dienen de kans te krijgen om 
eventueel te fuseren met andere omroepen, 
efficiënter te gaan werken en zich te ont
wikkelen tot een financieel gezonde 
omroep met programma waar vraag naar is.

Het zou goed zijn wanneer hier een periode 
van tien jaar voor wordt uitgetrokken. 
Wanneer een zelfde tiende deel jaarlijks op 
het budget wordt gekort, hebben de omroe
pen voldoende tijd om een besluit te nemen 
over de wijze waarop ze verder willen gaan 
en wordt het budget geleidelijk aan afge
bouwd, zodat we rond 2014 alleen nog 
commerciële omroepen kennen. Over tien 
jaar zou dan sprake zijn van een volledig 
commercieel medialandschap waarin 
omroepen op basis van eerlijke concurren
tie en dus niet onnodige oneerlijke concur
rentie, zoals nu het geval is, programma's 
kunnen produceren.
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COLUMN DE VETH

Het is een goed Haags gebmik om niet over je graf heen te regeren. Zo is de 
regel dat een oud-politiek leider c.q. oud-minister zijn opvolger niet voor de voe
ten loopt. Nu doet ondergetekende al jaren aan 'nieuwe politiek' en is hij dus niet 
aan dat soort regels gehouden. Bovendien mag een columnist nagenoeg alles, 
tenzij je Theo van Gogh heet.

Op hol moment van schrijven is het 2 
december, bijna Sinterklaasavond. En wie 
aan Sinterklaas denkt, denkt aan erevoor
zitter Wiegel, die zijn opponent Den Uyl in 
de jaron zeventig regelmatig vergeleek met 
de Goedheiligman: en maar uitdelen van 
andermans geld. Denkend aan Sinterklaas 
en Sinterjoop is de stap naar JOVD-voor- 
zitters al snel gemaakt. Ik bedoel daarmee 
niet te zeggen dat het van die gulle gevers 
zijn. Zo herinner ik me bepaalde voorgan
gers en opvolgers aan verschillende Van 
der Valk-bars althans niet. Nee, ik denk 
veeleer aan de politieke filosofie die ze 
aanhangen. Nagenoeg zonder uitzondering, 
waarde leden, helpt u steeds weer sociaal- 
liberalen - ook wel sociaal-democraten c.q. 
Sinterklazen - in het mooiste zadel van uw 
vereniging.

Wellicht heeft u zich laten misleiden door 
de zakelijkheid en het chickokette van 
Ciska Scheidel (1996-1998), de geliktheid 
en het Adonisachtige van Robin 
Breniekamp (1998-1999) of misschien het 
weldoorvoede en Hans-Hans-achtige (H. 
Wiegel meets H. van Baaien) van Ferdi de 
Lange (2002-2003). Maar lees en luister

eens goed. Het zijn allemaal sociaal-libera- 
len. De één filosofeert wat over het zich 
ontplooiende individu, de ander wil het 
welzijnswerk revitaliseren en een derde wil 
naar bed met D66. En zij zijn slechts het 
topje van de vreselijke ijsberg van voorma
lig JOVD-voorzitters.

De Lange zei het zelf al in zijn afscheids
speech: D66'ers zijn quasi-liberalen.
Precies Ferdi, zo noemen we die lieden die 
zichzelf zo nodig aan willen duiden als 
sociaal-liberaal! Maar kom dan ook niet 
met het weerzinwekkende idee om de fail
liete boedel van het mislukte bedrijfje van 
Hans van Mierlo over te nemen. Wij fuse
ren niet met quasi-liberalen, zeker niet als 
ze al op de rand van de afgrond staan!

Jezelf sociaal- of ontplooiingsliberaal noe
men is nog veel erger dan met ze willen 
heulen. Het doet mijn liberale hart werke
lijk pijn te merken dat onze voorlieden 
steeds weer de behoefte hebben de wortels 
van het klassieke liberale denken af te hak
ken en met wat restzaad een nieuw twijgje 
te laten groeien. Want dat is precies wat zij 
doen. Zij amenderen belangrijke liberale

grondslagen, zoals het vertrouwen in de 
kracht van het individu en in de veerkracht 
van een samenleving. Het individu is vol
gens hen zwak en moet geholpen worden 
op zijn levenspad of moet zich ontplooien 
en verdient daarbij in principe ons aller 
steun. Eerste gebod van deze Sinterklazen: 
'Belastingbetaler, gij zult bloeden voor het 
individu.' Het klinkt toch potdorie als een 
strofe uit het nieuwe beginselprogramma 
van de PvdA?

Gelukkig kreeg u op het afgelopen novem- 
bercongres de kans om eindelijk eens geen 
verkapte D66'er aan het roer te zetten. En 
natuurlijk heeft u goed gelet op Paul van 
As: keurig in het pak, vroegoud hoofd, een 
tikje Wiegeliaans met het afstandelijke van 
de Bolk. 'Dat moet wel goed zitten,' heeft u 
gedacht. Ik zeg u: wacht op zijn eerste poli
tieke speech. Wedden dat het wederom 
slechts een vermomming is en dat hij niet 
met een scepter maar een staf zwaait, dat er 
hij een tabberd onder zijn pak draagt en dat 
zijn mijter op de achterbank van de auto 
ligt?

Jeroen de Veth is colum nist van D riem aster
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Liberalen zouden hun buik vol 
moeten hebben van 
proefballonnetjes
DOOR MARTIJN BRUIJSTENS

Landelijk Voorzitter, Paul van As, liet in zijn artikel over een intergouverm enteel 
Europa in de vorige editie van D riem aster een proefballonnetje op om  het Europees 
Parlem ent a f te  schaffen. N a de slechte ervaringen m et de LPF in het algem een en 
m et H einsbroek en N aw ijn in het bijzonder, zouden liberalen hun buik vol m oeten  
hebben van proefballonnetjes.

Het startschot voor meer partijdemocratie 
binnen de VVD werd gegeven met de intro
ductie van een ledenraadpleging voor een 
lijsttrekker. De eerste lijsttrekker die de 
leden van de VVD konden kiezen, was de 
lijsttrekker voor de verkiezingen voor het 
Europees Parlement. Dit novum binnen de 
VVD zorgde ervoor dat vier kandidaten 
met elkaar de degens kruisten in strijd om 
het lijsttrekkerschap. Nadat bekend werd 
dat Jules Maaten de verkiezingen had 
gewonnen, begon de tweede raadpleging in 
korte tijd over de kieslijst van de W D tij
dens de verkiezingen voor het Europees 
Parlement volgend jaar. Een karavaan van 
potentiële kandidaten, waaronder drie 
(oud) JOVD-ers trokken door het land om 
zich in rokerige zalen aan de leden van de 
VVD voor te stellen. De kandidaten pro
beerden met gelikte promotiefolders, aan
bevelingen van liberale prominenten en 
met geslepen redevoeringen de leden te 
overtuigen om op hen te stemmen. Het 
kwam met name voor de (oud) JOVD-kan- 
didaten op een ongelukkig moment, dat 
Paul van As een proefballonnetje opliet om 
het Europees Parlement af te schaffen. De 
landelijk voorzitter is namelijk de spreek
buis van de JOVD. Kan hieruit afgeleid 
worden dat de JOVD de kandidaten, die

zich in een gevecht om een hoge plaats op 
de Europese lijst hadden gestort, niet 
serieus nam?

Minder dan dertig procent van het 
Nederlandse electoraat bracht tijdens de 
verkiezingen voor het Europees Parlement 
in 1999 zijn stem uit. De kritische houding 
tegenover het Europees Parlement van de 
Nederlandse kiezer is terecht. De royale 
reiskostenvergoedingen van de europarle
mentariërs en de maandelijkse verhuizing 
naar Straatsburg levert het parlement een 
slecht imago op. Liberalen zien deze ver
schijnselen liever vandaag dan morgen ver
dwijnen. Een andere doom in het oog van 
liberalen is de detailregelgeving, waarmee 
het Europees Parlement zich heeft moeten 
bezighouden. Enkele voorbeelden uit de 
afgelopen vijfjaar zijn pesten op het werk, 
het verbod op erotische plaatjes in tijd
schriften en de kromheid van bananen.

De bevoegdheden van het Europees 
Parlement zijn vergeleken met de 
Nederlandse Tweede Kamer gelimiteerd. In 
tegenstelling tot de Tweede Kamer heeft 
het Europees Parlement geen recht van ini
tiatief, waardoor het niet op eigen kracht 
Europese richtlijnen kan uitvaardigen en

het parlement kan geen parlementair onder
zoek of een enquête instellen naar Europese 
wanpraktijken. Sinds kort is het 
gemachtigd om individuele eurocommissa
rissen naar huis te sturen. De mogelijkhe
den van het parlement om het gevoerde 
beleid op de verschillende terreinen te con
troleren zijn marginaal. De mogelijkheden 
die het parlement heeft worden deels 
belemmerd door de Babylonische spraak
verwarring waartegen de parlementariërs 
dagelijks op lopen. Iedere parlementariër 
heeft het recht om zijn toespraak in zijn 
moedertaal af te steken. Interrumperen is 
niet toegestaan en vanwege het vertaalwerk 
niet mogelijk. Hierdoor komt het debat in 
het parlement krampachtig over en leidt het 
tot weinig politiek spektakel. Het is daarom 
niet verbazingwekkend dat journalisten 
zich liever bezighouden met de rimpelin
gen in de Haagse Hofvijver, dan met 
Europese richtlijnen.

Aangezien meer dan de helft van de regel
geving uit Brussel komt, is het belangrijk 
dat rechtstreeks gekozen afgevaardigden 
zich buigen over Europese wetgeving. De 
nationale scheidslijnen zijn in het Europees 
Parlement zichtbaar, maar de kleur van de 
partij is voor de parlementariërs het leiden
de beginsel tijdens de stemmingen. Het is 
om die reden van groot belang dat liberalen 
in het Europees Parlement sterk vertegen
woordigd zijn. Terwijl de sopiaal-democra- 
tische regeringsvertegenwoordigers uit 
grote landen als Groot-Brittannië en 
Duitsland hun stempel proberen te drukken 
op Europese regelgeving, kunnen de libera
len in het Europees Parlement nog een libe
rale draai aan de regelgeving geven.

Het idee om het Europees Parlement af te 
schaffen, houdt geen rekening met de dage
lijkse werkelijkheid en kan om die reden 
naar het rijk der fabelen verwezen worden. 
In mijn liberale droom beschikt het parle
ment over voldoende controlemogelijkhe
den om Europese verspilling en wanbestuur 
met wortel en tak uit te roeien. Het 
Europees Parlement moet uitgroeien tot een 
politieke arena, waar het liberale geluid 
verkondigd wordt. Een parlement waar 
voorkomen wordt, dat Nederland detailre
gelgeving importeert die op christelijke of 
socialistische leest geschoeid is.
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Meer invloed Europees Parlement 
broodnodig

D O O R  HANS M O JET

M et grote verbazing heb ik het artikel 'Op naar een intergouvernem enteel Europa' 
van Paul van A s (Driem aster, novem ber 2003) gelezen. In het artikel w ordt een 
tam elijk sim plistische w eergave van de w erkelijkheid gegeven. In dit artikel zal ik  
eerst aangeven w aarom  de door Van As bepleite dem ocratische controle door de 
Tweede K am er tekortschiet. Vervolgens zal ik  aangeven waarom  de com m unautai
re m ethode op een aantal terreinen de voorkeur verd ient boven de intergouverne
m entele m ethode. Ten slotte zal ik  betogen dat uitbreiding van de bevoegdheden  
van hel Europees Parlem ent dringend noodzakelijk  is.

Allereerst verloopt de democratische con- dracht is het logisch dat nationale instellin- 
trole van het Europees beleid door de gen door Europese instellingen 'overruled' 
Tweede Kamer niet zo ideaal als Van As het worden, 
doet voorkomen. Voor en na bijeenkomsten
van de Europese Raad en de Raad van Het Nederlandse parlement heeft daarbij 
Ministers vindt er wel overleg plaats tussen bovendien steeds ingezet op de communau- 
Kamer en regering. Op de uitkomsten van taire methode in plaats van op de intergou- 
ministeriële bijeenkomsten is de invloed vernementele methode. Eerstgenoemde 
van de Nederlandse Staten-Generaal echter methode (exclusief initiatiefrecht van de 
tamelijk gering. Nederlandse' ministers Commissie, gedeelde wetgevende 
kunnen vrijelijk onderhandelen zonder naar bevoegdheid van Raad en Parlement) heeft 
huis te worden gestuurd vanwege een haar waarde reeds ruimschoots bewezen, 
teleurslellend onderhandelingsresultaat. Besluitvorming bij gekwalificeerde meer- 
Alleen bij de ratificatie van Europese ver- derheid verloopt aanzienlijk eenvoudiger 
dragen kan het Nederlandse parlement the- dan besluitvorming bij unanimiteit. En effi- 
oretisch zijn tanden laten zien door de ver- ciënte besluitvorming blijft noodzakelijk, 
dragen te verwerpen. Hiermee heeft het zeker in een uitgebreide Unie. 
parlement echter allerminst de garantie dat
het de uitkomst van vervolgonderhandelin- De interne markt is nog niet af: de voltooi- 
gen daadwerkelijk beïnvloedt. In het verle- ing hiervan is van groot belang om in 
den hebben slechts de extreem-linkse en Europa een ’level playing field' met eerlijke 
klein-ehristelijke partijen tegen Europese concurrentievoorwaarden tot stand te bren- 
verdragen gestemd, de grote partijen heb- gen. Unanimiteit zou dit ten zeerste belem- 
ben dit nooit overwogen. meren. Nederland profiteert hiervan als

schap is en geen dwanggemeenschap van 
de grote lidstaten.

Ten slotte is versterking van de positie van 
het Europees Parlement tegenover de 
Europese Commissie noodzakelijk. De 
recente EUROSTAT-afFaire en andere frau
deaffaires laten zien dat de controle van de 
Commissie door het Parlement tekort 
schiet. De Commissie gaat bij gebrek aan 
controle gewoon haar eigen gang en wordt 
daarin niet gehinderd door parlementaire 
controle. Dit is een kwalijke zaak die het 
vertrouwen van de burger in het Europese 
integratieproces ondermijnt. Invoering van 
een individueel ontslagrecht voor Europese 
commissarissen kan hieraan bijdragen.

Wat betreft de het geld verslinden door het 
Parlement en de onzichtbaarheid het vol
gende: bij het vastleggen van één vesti
gingsplaats van het Parlement (in Brussel) 
zou al een hoop bespaard worden. De 
onzichtbaarheid van het Parlement is niet 
de schuld van het Europees Parlement zelf, 
maar met name van het gebrek aan interes
se van de media. De media zouden hun 
democratische verantwoordelijkheid moe
ten nemen en nu eens wel voldoende aan
dacht gaan besteden aan een bestuurslaag 
waarvan meer dan 50 % van de wetgeving 
in Nederland afkomstig is.

Al met al kan democratische controle van 
het Europese integratieproces en met name

Het Europees Parlement kan daarentegen 
wel amendementen indienen op wetge
vingsvoorstellen (voor verordeningen en 
richtlijnen) van de Europese Commissie (in 
het kader van de co-decisieprocedure waar
bij Raad en Parlement gezamenlijk als wet
gever optreden). Ook kan het Parlement de 
Commissie naar huis sturen. Het 
Nederlandse parlement beschikt niet over 
dergelijke bevoegdheden. Bovendien heeft 
dit laatste parlement steeds zijn steun uitge
sproken voor overdracht van bevoegdheden 
aan Europese instellingen, met name aan 
het Europees Parlement. Na deze over-

handelsnatie. Dat wil niet zeggen dat ik er 
voorstander van ben om op alle terreinen 
maar gekwalificeerde meerderheid inge
voerd moet worden. Op terreinen als 
belastingen, sociale zekerheid, binnenland
se zaken en justitie moet Nederland zijn 
vetorecht in het algemeen behouden.

Een sterke positie van de Commissie is ook 
in het belang voor kleine lidstaten zoals 
Nederland: de Commissie moet er als hoed
ster van de Europese verdragen op toezien 
dat Europese regels worden nageleefd en 
dat de Europese Unie een rechtsgemeen-

Europese wetgevingsproces het beste 
geschieden door het Europees Parlement. 
Versterking van zijn bevoegdheden tegeno
ver de Europese Commissie is gezien 
recente affaires noodzakelijk. De commu
nautaire besluitvormingsmethode heeft 
voor Nederland altijd grote voordelen 
gehad boven de intergouvernementele 
methode. De Tweede Kamer kan niet 
afdoende in de plaats treden van het 
Europees Parlement.
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Het dilemma van een Europese 
identiteit

DOOR KALIN ALEV

Europa, een continent dat bew oond w erd door vele volkeren. A l deze volkeren had
den een regionale identiteit en godsdienst waar ze in m oeilijke tijden op terug kon
den vallen. D it voor som m igen idyllische verleden is veranderd in een com plexe  
sam enleving m et culturen die door elkaar heen leven. M ensen reizen, w erken, leven  
en recreëren op verschillende plekken op deze w ereld. D e regionale identiteit die 
gekenm erkt w erd door het feit dat iedereen op regionaal niveau alles deed is voor
goed voorbij. D oor het dynam ische leven dat door velen van ons geleid w ordt ont
staan m ensen die in de knel kom en m et hun identiteit. D oor G iscard d'E staing en 
de zijnen, bezig m et het opzetten van de E uropese conventie, w ordt gepleit voor het 
creëren van een "Europese identiteit." Velen beginnen zich a f te vragen: w ie ben ik  
eigenlijk?

De Van Dale beschrijft identiteit als "dat 
wat eigen is aan een persoon -> eigenheid, 
individualiteit, kleur, personaliteit, per
soonlijkheid (bron: Van Dale.)" Vaak werd 
vroeger bij identiteit gedacht aan het land 
waar men opgroeide en verder zijn leven 
leidde. Door de dynamische levensloop van 
mensen is dit simpele beeld veranderd. 
Stel: Je bent in Frankrijk geboren en het 
kind van een Engelse vader en een 
Zwitserse moeder. Vanwege het werk van 
je ouders ben je in Italië opgegroeid, je hebt 
gestudeerd in Duitsland en je hebt werk 
gevonden in Nederland waar je vriendin 
ook woont. Wat is dan je identiteit? Heb je 
dan een Europese identiteit? Nee, ook al is 
dit een extreem geval (al ken ik wel zulke 
mensen) hoeft een dergelijk individu nog 
niet in het idee van Giscard d'Estaing te 
passen als een Europeaan. Evenmin hoeft 
een Zaans kind dat zijn hele leven in 
Zaanstad heeft gewoond verplicht te wor
den een Europese identiteit aan te nemen.

Omdat identiteit in de psyche van de mens 
wordt gecreëerd is het voor de makers van 
de Europese conventie moeilijk, zo niet 
onmogelijk, om te zeggen dat we een 
Europese identiteit moeten creëren uit het 
niets. Een identiteit als de Europese moet 
groeien en evolueren. Daar liggen veel oor
zaken aan ten grondslag. Allereerst moet 
een dergelijke Europese identiteit proberen 
niet te concurreren met de nationale iden
titeit die de meeste mensen hebben (het 
"Oranjegevoel" van Nederland, het natio
nalistische Franse en Britse gevoel); het 
moet juist een uitbreiding zijn van de regio
nale en nationale identiteit. Die nationale 
gevoelens zal je zeker houden en mijns 
inziens ook moeten koesteren. Het is toch 
prachtig datje in Europa maar enkele hon
derden kilometers hoeft te reizen om totaal

andere culturen en identiteiten te ontmoe
ten.

De geschiedenis heeft ons geleerd hoe je 
het best een identiteit kan verkrijgen, daar
voor kunnen we naar de Verenigde Staten 
kijken. Een zeer groot land met een cultu
reel zeer diverse bevolking en naar buiten 
toe een sterke Amerikaanse identiteit. Maar 
hoe is dat gekomen? Allereerst hebben de 
Amerikanen gemeenschappelijke vijanden 
gekend, terwijl in Europa vooral onderling 
strijd werd gevoerd. Ten tweede kent 
Amerika een federale, militaire en sterke 
overheid. Ten derde hebben de Amerikanen 
het land opgebouwd uit bijna niets, 
waardoor saamhorigheid werd gecreëerd en 
eerbied voor de vlag, voor het volkslied, 
voor helden en voor de "Amerikaanse" cul
tuur. Europa voldoet aan geen van die drie 
voorwaarden. We hebben weliswaar een 
vlag en een volkslied, maar weinigen leg
gen hun hand op het hart om mee te neuri
ën met de "Ode aan de vreugde" van

Beethoven. Ook het feit dat Europa een 
veel langere geschiedenis heeft gekend ligt 
ten grondslag aan het feit dat het 
"Europagevoel" een langere tijd nodig 
heeft om zijn plek te vinden in het hart van 
elke Europeaan.

De vraag "wie ben ik?" moet ieder indivi
du beantwoorden op de manier die hem of 
haar het beste past. Of ieder individu zich 
Europees moet voelen? Nee, absoluut niet, 
het is iets wat moet groeien en de keus ligt 
bij het individu zelf. Maar ideologisch 
gezien vind ik het een heel mooi streven 
om aan het eind van deze eeuw een Europa 
te hebben waarbij vrede en het liberale 
gedachtegoed de boventoon voeren, daarbij 
een bevolking die gelooft in de Europese 
samenleving en zich op-en-top Europees 
voelt. Dat verraadt enigszins hoe ik in de 
samenleving sta. Als geboren in een 
Europees land, wonend in een ander 
Europees land, op vakantie gaand in 
Europa en hopend oud en gelukkig te wor
den op het Europese continent beschouw ik 
mezelf als een rasechte Europeaan. Of ik 
buiten Europa ben geweest? Ja en ik geniet 
er heel erg van, alleen voel ik me daar te 
gast en niet als thuis, terwijl ik elke plekje 
van Europa als mijn huis kan zien. Maar 
laat de Europese identiteit niet door de 
overheid opdrongen worden, maar laten we 
ervoor zorgen dat zij zelf groeit en op den 
duur bloeit als geen ander!

Kalin Anev, Voorzitter JO V D  Zaanstreek  
e.o.
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Waarom alle lidstaten een 
volwaardig lid van de Commissie 
moeten leveren
DOOR JAN MULDER

M et het zicht op de vierde uitbreiding van de E uropese U nie van de huidige 15 naar  
25 lidstaten per 1 m ei 2004 is het van belang de huidige organisatie, in 1957 is geko
zen voor 6 lidstaten, tegen het licht te houden. D e vraag rijst hoe de U nie op een effi
ciënte m anier kan werken m et bijna dubbel zoveel leden, terw ijl tegelijkertijd  de 
legitim iteit van de w etgeving die in B russel w ordt gem aakt niet m ag w orden onder- 
m ijnd.

Eind 2001 is de beslissing genomen om een 
Europese Conventie op te zetten om te wer
ken aan een oplossing voor deze organisa
torische vraag. Daarnaast is gewerkt aan 
versimpeling van de Europese verdragen. 
Afgelopen zomer heeft de Conventie, 
onder voorzitterschap van de voormalige 
president van Frankrijk Valéry Giscard- 
d'Estaing, een ontwerp voor een Europees 
grondwettelijk verdrag gepresenteerd. In 
dat verdrag wordt een gewijzigde structuur 
voorgesleld en de tekst uit de bestaande 
verdragen herschikt. Deze ontwerpgrond- 
wet zou de basis moeten leggen voor een 
meer democratische, transparante en doel
treffende Europese Unie.

In het voorstel van de Conventie verandert 
de basis van de besluitvorming in Europa 
niet. De Europese Commissie doet voor
stellen voor wetgeving en houdt toezicht op 
de uitvoering van besluiten. De beslissin
gen worden genomen door de Raad van 
Ministers en het Europees Parlement. 
Terwijl de lidstaten centraal staan in de 
Raad, zijn het de politieke groepen van 
direct gekozen volksvertegenwoordigers 
die de besluitvorming in het Europees 
Parlement domineren.

In de afgelopen vijftig jaar Europese 
samenwerking is het de Europese 
Commissie geweest die grote invloed heeft 
gehad op het tempo en richting van de inte
gratie. Daarnaast is het de Europese 
Commissie die door veel burgers en bedrij
ven wordt gezien als de kern van wat in de 
kranten vaak als "Brussel" wordt aange
duid. Op dit moment telt de Europese 
Commissie 20 leden. De grote landen 
Frankrijk, Duitsland, Italië, Spanje en het 
Verenigd Koninkrijk hebben momenteel 
ieder Iwee commissarissen en de overige 
lidstaten één. Voor Nederland is dit Frits 
Bolkestein, commissaris voor de interne 
markt.

De Conventie stelt voor om de Commissie 
te laten bestaan uit twee lagen: een kern 
van vijftien commissarissen met stemrecht, 
met daarnaast commissarissen uit de ande
re landen. Stemrecht zou moeten rouleren. 
Ik ben het met deze oplossing in het geheel 
niet eens. In de eerste plaats omdat voor 
vrijwel alle Europese organen het principe 
van een vertegenwoordiger per lidstaat in 
stand blijft: bij de Rekenkamer en het 
Europese Hof van Justitie bijvoorbeeld. 
Waarom zou je dan voor de Commissie, 
toch een veel belangrijker orgaan, een 
andere oplossing kiezen? Daarbij is het de 
vraag in hoeverre een dergelijke verande
ring bij draagt aan de efficiëntie van de 
organisatie. Het totaal aantal commissaris
sen vermindert in ieder geval nauwelijks. 
Draagt verandering van het aantal stemge
rechtigden daar wel aan bij? De Commissie 
besluit in collegialiteit en insiders geven 
aan dat er nu vrijwel nooit wordt gestemd. 
Ik ben er echter stellig van overtuigd dat 
zo'n systeem met eerste- en tweedeklas 
commissarissen met verschil in stemrecht 
het collegiale karakter van de instelling 
teniet zou doen.

Dat collegiale karakter is van groot belang 
voor de legitimiteit en doeltreffendheid van 
de Commissie. Zullen lidstaten voorstellen 
en (uitvoerings-)besluiten accepteren van 
een Commissie waarin hun lidstaat niet is 
vertegenwoordigd? Zullen kleine landen 
EU-wetgeving als een dictaat beschouwen 
als ze niet direct vertegenwoordigd zijn? Is 
het in de Europese verhoudingen denkbaar 
dat er een Commissie bestaat zonder een 
vertegenwoordiger uit het enorme 
Duitsland? Vooral na de uitbreiding ligt 
inperking van het aantal Commissieleden 
gevoelig: nieuwe lidstaten willen een ver
tegenwoordiger in het college, om niet door 
de grotere te worden ondergesneeuwd.

Natuurlijk, de leden van de Commissie die
nen zonder last of ruggespraak met de rege

ring uit hun lidstaat te opereren. De com
missarissen zijn geen vertegenwoordigers 
van land of volk, maar dienen uit hun func
tie het Europese belang voorop te stellen. In 
de praktijk zijn commissarissen echter wel 
een aanspreekpunt uit een bepaalde lid
staat. Zonder zo'n aanspreekpunt loop je 
het risico dat landen in de ambtelijke orga
nisatie zo'n persoon zoeken. Het is sterk de 
vraag of de EU gebaat is bij een verder 
gepolitiseerd ambtelijke apparaat. Dat zal 
efficiency zeker niet ten goede komen. 
Kortom, mijns inziens is de EU gebaat bij 
een Europese Commissie met in ieder geval 
één vertegenwoordiger per lidstaat.

Er is nog een bijkomend punt waarbij ik stil 
zou willen staan: de verkiezing van de 
voorzitter van de Commissie. Het voorstel 
van de Conventie is de voorzitter van de 
Commissie door de regeringen van de lid
staten aan te laten wijzen, waarna goedkeu
ring door het Europees Parlement zou moe
ten volgen. De voorzitter benoemt, met de 
instemming van de regeringen van de lid
staten, de overige leden van de Commissie, 
waarbij overigens de benoeming van het 
gehele college door het Europees 
Parlement moet worden bekrachtigd.

Het zou veel beter zijn als de voorzitter van 
de Europese Commissie direct door het 
Europees Parlement gekozen zou worden. 
De aldus democratisch gekozen en gelegiti
meerde Commissievoorzitter heeft dan een 
veel sterkere politieke verantwoordelijk
heid richting het Europees Parlement, het
geen de controle op het Europese bestuur 
versterkt. Door het gebrek aan middelen 
van het parlement om politieke verant
woordelijkheid af te dwingen, gaat hervor
ming van de EU te langzaam. Heldere lij
nen van verantwoordelijkheid en een dui
delijk politiek mandaat van de Commissie, 
gegeven door het Europees Parlement, kun
nen hierin verandering brengen.

Ja n  M u ld er  is lid  van h e t E uropees  
P arlem ent voor de VVD
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Samenwerking met andere 
liberalen moet absoluut niet 
geschuwd worden
DOOR II.ONA VAN HAARST EN BENJAMIN DERKSEN houder in U trech t H oe kun t u a l deze

bezigheden com bineren m et uw  voorzitter-
"Jullie zijn de eerste schrijvende pers w aar ik  een interview  als voorzitter m ee schap?
houd." O ud-JO VD -er, oud-redactielid van D riem aster en V V D -er Jan van Zanen is "Het zal inderdaad niet eenvoudig zijn deze 
m et m eer dan de helft van de stem m en gekozen tot voorzitter van de W D .  "O m dat functies te combineren, dat ontken ik niet. 
ik jaren lang a ctie f binnen de vereniging ben, de partij (dus) goed ken en bruggen Het is een afgewogen beslissing geweest 
kan bouwen tussen verschillende aspecten binnen de partij, kan ik een belangrijke om mezelf kandidaat te stellen. Uiteraard 
bijdrage leveren aan de VVD." A ls we de kersverse voorzitter van de VV D  m oeten werk je niet alleen en heb je verschillende 
geloven, is hij een geschikte kandidaat en hebben de leden de ju iste  beslissing geno- bestuursleden achter je staan waarmee je 
m en. D riem aster sprak m et de voorzitter over zijn keuzes, kw aliteiten, de VV D  en samen een team vormt. Op dit moment ben 
- last bul not least - de JO V D . ik druk bezig om verschillende nevenfunc

ties 'vaarwel' te zeggen, om in mijn vrije
U  bent tijdens het VVD-congres gekozen  ben een tijdje geleden gevraagd om in de tijd ook prioriteit aan de VVD te kunnen 
to t voorzitter van de W D . Wat g in g  e r  partijcommissie (commissie Van Zanen geven. Hierin heb ik dus concessie moeten 
allem aal door u heen toen u w  naam  als  over partijvernieuwing, red.) plaats te- doen. Echter, als bijvoorbeeld mijn dochter 
w innaar u t d e  bus kwam. nemen en heb zodoende met erg veel men- haar advies voor de middelbare school
"Absoluut een verrassing. Voordat ik daad- sen contact gehad. Veel mensen hebben krijgt, zal ik daar ten koste van alles bij 
werkelijk heb besloten mijzelf als voorzit- gevraagd of ik mezelf als kandidaat-voor- zijn. Mijn gezin en familieleven gaan op 
ter te kandideren op mijn verjaardag (4 sep- zitter zag. De vraag om mijzelf te kandide- zulke momenten (bijna) altijd voor." 
tember. red.), heb ik hier uiteraard goed ren komt dus vanuit de leden.
over nagedacht en privé één en ander afge- In tegenstelling  to t d e  VVD hou d t de
stemd. Na de campagnestart op 16 oktober Omdat ik jarenlang actief binnen de vereni- JO V D  sta n d  vast aan haar 'oude p o litiek e ' 
ben ik het hele land doorgereisd om mijzelf ging ben, de partij (dus) goed ken en brug- systeem  en voert de vereniging weinig  
te profileren. Samen met de andere vier gen kan bouwen tussen verschillende p o litieke  vernieuw ing door. E en  jam m er-  
kandidaten heb ik soms wel vier debatten aspecten binnen de partij, kan ik een lijke situatie?
op één dag gevoerd. Het was een pio- belangrijke bijdrage leveren aan de VVD. "Hahaha, dat moeten jullie helemaal zelf 
nierstijd, met name omdat het voor de VVD Het is belangrijk om bijvoorbeeld tussen weten. Ik ben nu twaalf dagen partijvoor- 
de eerste keer is dat een voorzitter recht- leden en hoofdbestuur, steden en regio's, zitter en kan daar dus nog niet veel over 
streeks door de leden gekozen is. jong en oud bruggen te bouwen om daar- zeggen. De JOVD is onafhankelijk genoeg

mee de VVD als echte brede volkspartij te om hierin zelf beslissingen te nemen. In 
H oe beoordeelt u deze  p erio d e  in u w  laten gelden. Ik ben er absoluut van over- mijn JOVD-tijd was ik al helemaal niet 
leven?  tuigd dat ik een scheiding tussen mijn wet- gediend van VVD-ers die iets over de
Het was een merkwaardige tijd. Nadat de houdersschap en mijn voorzittersschap kan JOVD te zeggen hadden. Nu ben ik nog 
stembus dinsdagochtend gesloten werd en aanbrengen. Als voorzitter dien ik een niet zo oud (42, red.) en ben oud-JOVD-er, 
pas vrijdag bekend werd wie de nieuwe bestuurlijke opstelling in te nemen. Dit maar denk dat het de taak van de JOVD is 
voorzitter werd, waren de dagen hiertussen betekent dat ik mij op het terrein van de om haar eigen beleid te voeren.De samen
spannend en uiteraard, we wisten van niets. Haagse politiek terughoudend moet opstel- werking tussen de VVD en de JOVD is 
De geruchten die rondgingen dat 'ik het wel len. Daar hebben we de ministers en de goed en dat moet zo blijven. Ik signaleer 
zou worden' deden mij niets: eerst zien, dan kamerleden voor. Het recept tegen de erosie een positieve verhouding. Zo is er bijvoor- 
geloven. Uiteindelijk na verschillende van de VVD ligt in mijn optiek in de beeld tijdens het VVD-debattoemooi actief 
speeches van politici en Bas (Eenhoorn, gedachte dat alles om ideeën moet gaan. Ik door vele JOVD-ers meegedebatteerd en 
red.) werd bekend dat ik voorzitter mocht denk dat debat hier de meeste ideeën ople- hebben leden van jullie vereniging zelfs 
worden. Een hele ontlading. Alhoewel vert. Niet alleen op landelijk niveau, maar gewonnen. De JOVD was vroeger anders, 
helaas weinigen gestemd hebben, heeft juist op regionaal niveau is het belangrijk maar door de leden is hier verandering in 
iedereen de kans gehad zijn of haar stem uit dat de VVD levendig is en voornamelijk gebracht. Ik denk dat dit gerespecteerd 
te brengen, op het internet of via de tele- debatteert. Het is echter wel belangrijk om moet worden en men elkaar de ruimte moet 
foon. Vroeger was het zo dat enkele dames als lid (of JOVD-er) te begrijpen dat door gunnen, ondanks dat er altijd een tempera- 
en heren de voorzitter kozen. Gelukkig is middel van ideeën niet alles in één keer tuurverschil zal blijven bestaan. We delen 
hier verandering in gekomen. Er zal een verandert. Hetzelfde geldt voor ministers meer dan ons scheidt." 
evaluatie komen waar onder meer naar ver- en kamerleden. Ik weet hoe dit principe
betering van de gebruikte technieken geke- werkt, kijk maar naar mijn werk in D e subsid ie d ie  d e  JO V D  van d e  W D  ont
ken  zal worden." Utrecht.” va n g t z a l  w a a rsch ijn lijk  va n u it h e t

m in is terie  h a a r  o orm erk  verliezen .
Waarom wilde u partijvoorzitter van d e  U  ben t lid  van verschillende com m issies, M oeten  w ij ons zorgen gaan  m aken?
W D  w orden? besturen en com m issariaten. Tevens heeft "We weten nog niet precies wat het
"Deze vraag is moeilijk te beredeneren. Ik u een gezin  te onderhouden en ben t u w et- ministerie ons voorschotelt, maar ik kan
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alvast vertellen dat jullie absoluut niet 
zenuwachtig hoeven te zijn. 'Wij' als VVD 
zullen onze verantwoordelijkheid nemen, 
dit zeg ik als oud JOVD-er pur sang. De 
samenwerking tussen de JOVD en VVD is 
van groot belang; voor de VVD is het nodig 
dat er een goed draaiende JOVD is, maar 
voor de JOVD is is een goeddraaiende 
VVD ook van groot belang"

Op uw website w ilt u bezoekers duidelijk  
m aken da t u een bruggenbouw er bent, 
hoe w ilt u een brug  tussen jo n g  en oud  
bouwen?
"Mijn generatie heeft nog enigszins een 
natuurlijke relatie met jongeren. Het feit dat 
dit het eerste interview is wat ik geef, geeft 
aan dat ik jongeren een belangrijke plaats 
in mijn beleid geef. Uiteraard (glimlacht 
meneer van Zanen, red.) geef ik als oud- 
redactielid van Driemaster, het blad van de 
JOVD de primeur. De VVD en de JOVD 
moeten samenwerken waar nodig en elkaar 
loslaten als het om de onafhankelijke posi
tie van de JOVD gaat. Persoonlijk denk ik 
dat werkgroepjes of commissies niet veel 
bijdragen aan verbetering van de samen
werking tussen beide partijen. Het gaat om 
de relatie in de praktijk op alle niveaus."

D e VVD heeft ongeveer 11 leden onder de 
achttien jaar en ongeveer 2200 leden in de 
leeftijdscategorie van 18-29. Vindt u d it 
bescham end?
"Daar moet absoluut wat aan gedaan wor
den! Beschamend is een rotwoord, dus zo 
wil ik het niet noemen. De VVD is óók 
voor jongeren een leuke politieke partij. 
Het is moeilijk om ledenwinst als doelstel
ling te stellen, maar ik wil zeker proberen 
het geleden verlies terug te winnen. Dit kan 
alleen door een duidelijke campagne. 
Uiteraard zal het niet zo zijn dat er spon
taan zich vele nieuwe leden aanmelden,.dit 
is een groeiend proces. (Lachend) Mijn 
voorzittersschap heeft in ieder geval al vijf
tien leden opgeleverd."

H oe toon t de W D  haar socia le gezich t?
"Door een laagdrempelige campagne en 
door open te staan voor alle groeperingen 
in Nederland. Uiteraard bepalen de leden 
de politieke koers van de WD. Als VVD 
moet men rekenschap over vaste waarden 
geven zoals de scheiding tussen kerk en 
staat. Omdat het beeld dat er van de VVD 
bestaat als asociaal beschouwd wordt, blijft 
het noodzaak aan ons sociale gezicht te 
werken. Erica (Terpstra, red.) was binnen 
de fractie natuurlijk hét sociale gezicht van

de VVD evenals destijds Haya van 
Someren."

H oe beoordeelt u de discussie om tren t 'de 
p o litiek  leider'?
"Mooi geneuzel, een leuke discussie. Ik ben 
het met Van Aartsen eens dat het 'Haags 
geneuzel' is. Het is heel simpel: Zalm is de 
leider van de VVD in het kabinet en Van 
Aartsen heeft de leiding over de W D in de 
fractie. Een prima situatie, echter een niet- 
relevante discussie."

B as E enhoorn h eeft een eerste stap rich
ting sam envoeging van D 66  en de VVD  
gepleit. M aak t u het karw ei af?
"Ik moet hier eerst rustig met het 
Hoofdbestuur over praten. Het moet een 
zuivere discussie worden, niet eentje die 
gebaseerd is op geluiden uit de media. Ik 
heb altijd al gezegd dat de VVD een libera
le volkspartij is en dat samenwerking met 
andere liberalen - liberalen in de verstrooi
ing, om met Geertsema te spreken - abso
luut niet geschuwd moet worden. We zijn 
niets voor niets een liberale volkspartij. Als 
het hoofdbestuur hieromtrent een melding 
wil doen, dan zullen we zelf naar de media 
stappen."

Driemaster - verenigingsperiodiek van de JOVD pagina 22



ƒ7
A / f

V ■' i H  'x w /

/■
7

U P p P Ö U U S > A  U99 ^99l\

A1A1 IA1 0 1



COLUMN DE BRUIJN

Eind november was het zover: de JOVD én de VVD kregen een nieuwe voor
zitter. Bij de VVD gebeurde dit op de traditionele manier. Het vorige hoofdbe
stuur heeft een kandidaat voorgedragen en de leden konden eigenlijks niet 
anders dan ’ja’ knikken. Bij de JOVD daarentegen was de verkiezing van de 
voorzitter erg vernieuwend. Door middel van internet en de telefoon konden alle 
leden kiezen uit liefst vier kandidaten. Uiteindelijk werd één kandidaat met een 
groot deel van de stemmen gekozen. Deze kandidaat heeft een duidelijk mandaat 
van de leden gekregen, waaruit kan worden afgeleid dat hij wellicht van alle 
kandidaten het beste was.

Helaas voor de JOVD is bovenstaande 
plaatje niet de waarheid. In tegendeel zelfs: 
niet de JOVD, maar de VVD heeft op ver
nieuwende wijze haar voorzitter gekozen. 
Bij de JOVD is het op de ouderwetse en 
weinig democratische manier gegaan. Er 
was slechts één kandidaat en waarschijnlijk 
is er geen JOVD-lid te vinden dat van 
mening is dat de huidige voorzitter, ik vel 
daarmee absoluut geen negatief oordeel 
over de kwaliteit van Paul van As, op dit 
moment het enige lid van de JOVD is dat 
een goede voorzitter van de vereniging kan 
en wil zijn.

Met de huidige procedure is van een echte, 
eerlijke en democratische verkiezing 
natuurlijk geen sprake: het oude hoofdbe
stuur stelt een lijstje met kandidaten samen 
(leden: zorg ervoor dat je alle hoofdbe
stuurders te vriend houdt!), waarna per post 
één persoon kandidaat wordt gesteld. Het 
gaat daarbij natuurlijk niet alleen om de 
kwaliteit van personen. Om ervoor te zor
gen dat alle bestuurders met gemak geko
zen worden, wordt rekening gehouden met 
de afkomst van de kandidaten. Teveel kan
didaten uit één afdeling zou namelijk niet 
goed zijn, omdat daardoor andere afdelin
gen uit teleurstelling tegen zouden kunnen 
stemmen. Een tegenkandidaat, officieel: 
medekandidaat, is zeer ongebruikelijk en 
hij of zij is bovendien bij voorbaat volstrekt 
kansloos omdat de kandidaat-hoofdbe-

stuurders meerdere malen uitspreken dat zij 
als team gekozen willen worden.

Teleurstellend is het dat deze oude traditio
nele selectieprocedure nog nooit door de 
leden is vervangen door een democratische 
procedure, met meerdere geschikte kandi
daten. Omdat de JOVD een democratische 
liberale jongerenorganisatie dient te zijn 
(anders dient de naam snel te worden 
gewijzigd), stel ik het volgende voor: in de 
zomermaanden stelt'het huidige hoofdbe
stuur alle leden in staat zich te kandideren 
voor het hoofdbestuur van volgend jaar. 
Leden hoeven daarbij niet te voldoen aan 
een functieprofiel, hoeven niet uit bepaalde 
afdelingen te komen en hoeven geen 
vriendjes te hebben binnen het huidige 
hoofdbestuur.

Elk lid dat denkt een goed HB'er te zijn en 
ook zitting wil nemen in het nieuwe hoofd
bestuur, kan zichzelf bij het hoofdbestuur 
kandidaat stellen door middel van een 
motivatie en een uiteenzetting van zijn of 
haar plannen (een soort beleidsplan voor de 
portefeuille waarvoor degene zich kandi
deert). Om te voorkomen dat het geheel aan 
plannen onbetaalbaar wordt, stelt de pen
ningmeester uit het 'huidige' hoofdbestuur 
alvast een begroting voor het volgende jaar 
op.

In de maanden na de zomer kunnen kandi

daten vervolgens hun eigen campagne voe
ren. Leden kunnen op deze wijze kandida
ten toetsen aan de hand van de beleidsuit- 
eenzettingen. Tijdens het novembercongres 
worden uiteindelijk de nieuwe leden van 
het hoofdbestuur gekozen. De maand 
december wordt vervolgens door de geko
zenen gebruikt om tot een beleidsakkoord 
te komen. Het 'oude' hoofdbestuur gaat tij
dens deze maand nog gewoon verder met 
zijn werkzaamheden. Op 1 januari volgt de 
wisseling van de wacht, waarna spoedig 
een ledenvergadering over het beleidsak
koord volgt. De pas gekozen hoofdbestuur
ders dienen hierbij verantwoording af te 
leggen over hun 'resultaten' uit de 'forma
tie'.

Het is duidelijk dat dit een grote vernieuw
ing voor de JOVD zou betekenen. Het is 
echter de enige manier om op een eerlijke, 
democratische wijze een nieuw hoofdbe
stuur te krijgen. Een democratische liberale 
jongerenorganisatie verdient dit. 
Democratie dient nooit een doel op zich te 
zijn, maar het is in dit geval een uitstekend 
middel om te komen tot een kwalitatief 
betere JOVD!

Reacties op deze colum n zijn  van harte w el
kom. D eze kunt u sturen naar info@ stefan- 
debruijn .nl.
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Wouter Bos mag voor zijn kinderen 
gaan zorgen
Interview met een nieuw lid

DOOR RORY VAN DEN BERGH

D eze keer in interview  m et een nieuw lid, een gesprek m et M ichelle van der Burg. 
Ze is drieëntw intig jaar oud en w oont in U trecht, w aar zij taal en cultuurstudies 
m et als hoofdrichting Internationale B etrekkingen aan de universiteit studeert.

Waarom besloot je op je drieëntwintigste 
lid te worden van de JOVD?
“Ik vond mezelf altijd te jong om een keuze 
te maken. Rond mijn achttiende was ik 
meer van ‘GroenLinks’ en ‘de wereid red
den’. Mensen hebben vaak het idee dat, als 
je lid van de JOVD bent, je niet sociaal, 
maar extreem rechts bent. later heb ik ech
ter de stap genomen en ben ik lid van de 
JOVD geworden.”

Wat vond je tot nu toe het meest positieve 
aan de JOVD?
“Het liberale gedachtegoed spreekt me aan 
en de mensen van de afdeling Utrecht zijn 
erg gezellig. De cursussen die ik gevolgd 
heb waren erg interessant. Gelukkig is de 
JOVD geen vereniging waar alleen maar 
geborreld wordt, ook politieke discussie 
vind ik belangrijk.

Ben je ook een echte WD'er?
“Nee, ik ben liberaal en ben het niet altijd 
eens met de VVD. Van Aartsen heeft met 
zijn standpunt omtrent het districtenstelsel 
in mijn ogen ongelijk.”

Heb je goede 'politieke' voornemens voor 
2004?
“Ik zou best actief lid willen worden, maar 
mijn studie gaat voor. Ik hoef niet per se 
een bestuursfunctie hoor. Mijn politieke 
interesse gaat uit naar ontwikkelingssamen
werking, mensenrechten en de EU.”

Wie moet er volgens jou direct de 
Nederlandse politiek in?
“Ze mogen mij wel lanceren als kamerlid 
voor de VVD (glimlachte Michelle, red.).”

....En wie moet er direct stoppen?
“Wouter Bos mag voor zijn kind gaan zor
gen! Hij heeft geen antwoord op kabinets
beleid en praat met iedereen mee. Met de 
kritiek van Bram Peper en Tineke 
Netelenbos van de afgelopen tijd wordt 
helemaal niets gedaan. Ik heb persoonlijk 
nog meer respect voor iemand als Agnes 
Kant, (SP-kamerlid, red.) die is tenminste 
consequent.”

Ook zo blij met de uitspraak 'we got him?
“Natuurlijk ben ik blij dat zo'n vreselijke 
dictator gepakt wordt. Ik denk ook dat het 
helpt bij de leedverwerking van de slacht

offers van dat regime. Ik vind uit principe 
dat hij niet de doodstraf moet krijgen. Ik 
had al moeite met deze oorlog. Als het 
onder de VN-vlag was gebeurd had ik er 
mee kunnen leven.”

Aangezien je geïnteresseerd bent in men
senrechten: minister Donner heeft in het 
maandblad van Amnesty International 
gezegd dat hij er in principe niet afwijzend 
tegenover staat om allochtonen anders te 
straffen dan autochtonen. Wat vind je 
hiervan?
“Lastige kwestie. Ik ben in ieder geval voor 
strengere straffen, hard aanpakken onge
acht de afkomst. Je weet alleen niet hoe 
zo'n maatregel uitpakt. Misschien is het 
niet eerlijk, maar wel noodzakelijk.”

Ben je na het debacle van het stabiliteits
pact nog een voorstander van één 
Europa?
“We kunnen nu toch niet meer terug, al is 
het onacceptabel wat Frankrijk en 
Duitsland g eflik t hebben. Het Europees 
Parlement moet meer macht krijgen om 
zodoende burgers meer invloed te geven.”

Wat vind je tot nu toe van Balkenende II?
“Op hoofdlijnen ben ik het er wel mee eens, 
ondanks een paar missers.”

Grootste misser?
“Dat minister Donner drugskoeriers die 
minder dan drie kilo drugs bij zich hebben 
op Schiphol gewoon laat lopen. Daarvan 
krijg ik niet het gevoel dat er recht wordt 
gesproken. Balkenende mag voornamelijk 
de scherven van Paars opruimen.”

De scherven van Paars?
“Paars had moeten investeren in onderwijs 
en zorg toen het economisch goed ging. Ik 
vond dat het Paarse beleid slap beleid was.”

Tot slot: hoe sta je tegenover een moge
lijke fusie van de WD en D66?
“Dat zou op zich niet slecht zijn. In bepaal
de standpunten van D66 kan ik me wel vin
den, zoals het moderniseren van de monar
chie. Maar ik ben tegen zogenaamde verbe
teringen voor de democratie als het distric
tenstelsel. Dat vind ik juist ondemocra
tisch.”
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De JOVD op bezoek bij de 
Israëlische ambassade

D insdag 9 decem ber om  12.30 uur was het dan zover. Voorzien van een korte uit
eenzetting over de huidige problem atiek in Israël en van een eenvoudige doch sm a
kelijke lunch op het AS, kon onze groep van zo'n tw aalf JO V D 'ers zich begeven  
naar de Israëlische am bassade. H oe onopvallend dan ook in een  kantoorpand  
boven een boekhandel gelegen, de vele veiligheidsvoorzieningen verraadden al snel 
dat w e niet te m aken hadden m et zom aar een am bassade. Zo w erden w e, daar aan
gekom en, in de gaten gehouden door een viertal cam era's en een tijdelijke politie
post.

DOOR KLAAS-JEROEN TER WAL

Na korte tijd werd de groep per drietal 
naar binnengelaten en na een korte verifi
catie van ieders identiteitsbewijs en een 
wandeling onder de detectiepoort door 
kon elk drietal zich in de lift naar boven 
begeven. Aldaar werd de groep hartelijk 
welkom geheten door de politiek attaché 
en de persvoorlichter van de ambassade. 
Deze twee mensen zouden voor ons een 
middagvullend programma verzorgen 
over de huidige problematiek in Israël en 
hoe de Nederlandse media over deze pro
blematiek berichten.

Zo spitste het verhaal van de politiek atta
ché zich toe op de drie belangrijkste zaken 
die de veiligheid van Israël bedreigen. Het 
wekte dan ook geen verbazing dat begon
nen werd met de aanhoudende terreurac
ties van de Palestijnen op Israëlische doe
len. Betoogd werd dat door het bouwen 
van een veiligheidsbarrière langs de 
Westelijke Jordaanoever deze acties in 
frequentie drastisch zullen afnemen, dit 
gezien de ervaringen die zijn opgedaan

met een soortgelijke veiligheidsbarrière . 
langs de Gazastrook waar het aantal ter
reuracties flink is verminderd.

Een tweede veiligheidsprobleem waar 
Israël mee te kampen heeft, zo werd ons 
uitgelegd, is de infiltratie van Hezbollah- 
strijders vanuit Zuid-Libanon op 
Israëlisch grondgebied. Het is dan ook een 
doom in het oog van Israël dat in vele lan
den, waaronder ook Nederland, de politie
ke tak van de Hezbollah niet verboden is. 
In de ogen van de Israëliërs valt er geen 
onderscheid te maken tussen de militaire 
en politieke tak van de Hezbollah en kleeft 
er dus ook bloed aan de handen van de 
mensen die politiek actief zijn in het 
Hezbollah-netwerk. Tot slot werd uiteen
gezet dat het Iran onder ayatollah 
Khomeini een uiterst gevaarlijk land voor 
de regio in het algemeen en voor Israël in 
het bijzonder blijft. Zo boezemt het ver 
gevorderde Iraanse nucleaire programma 
en de daarmee gepaard gaande vervloe
kingen richting Israël de Israëlische auto
riteiten angst in. Een oplossing zal vol

gens hen gezocht moeten worden in een 
aanhoudende dmk van de VN en daarmee 
het IAEA op Iran om openheid te geven 
omtrent haar nucleaire activiteiten en deze 
zonodig te staken.

Na een korte pauze maakte de persvoor
lichter van de ambassade zijn opwachting 
om ons te laten zien hoe de Nederlandse 
media over de Israëlische problematiek 
berichten. Wat duidelijk de rode draad 
door zijn verhaal was, was dat de media 
soms een hele andere voorstelling van 
zaken gaf. Een goed voorbeeld is de 
berichtgeving omtrent de in aanbouw zijn
de 'veiligheidsmuur' waarbij niet duidelijk 
wordt dat de 200 kilometer lange veilig
heidsbarrière voor 8 kilometer uit muur zal 
bestaan en voor het overige uit hekwerk.

Al met al was het een leerzame en gezelli
ge dag en heb ik naar aanleiding van deze 
dag het idee gevat om een projectgroep 
Midden-Oosten op te starten, die zich 
onder andere zal gaan richten op het 
Israëlisch-Palestijnse conflict. Door de 
aanmelding van acht enthousiaste 
JOVD'ers van verschillende afdelingen is 
een eerste stap daartoe al gezet. Mocht je 
nu ook interesse hebben, neem dan vooral 
contact met mij op en wie weet kan ik je 
op een activiteit als het bovenstaande 
begroeten.

Klaas-Jeroen Terwal is PC Buitenlandse 
Zaken, Europa en Defensie

Wist u dat?

KJ T te G van nachtelijke zwempartijtjes 
houdt.

Nu er weer een succesvol CvC gehouden 
is, de JOVD 46(!) cursusleiders heeft

Ursula nog steeds erg bij het HB betrok
ken is

Er nog andere HB-leden op zoek zijn naar 
een partner (m/v)

Ze jong, liberaal en onafhankelijk dienen 
te zijn

U zich hiervoor kunt melden bij de 
Algemeen Secretaris (info@jovd.nl)

Er ongeveer 250 JOVD-ers een incasso- 
brief hebben ontvangen.

Hans de B graag met tape uit eten gaat

Er al bijna 1800 Driemaster worden ver
zonden

Simon S uit G eindelijk een vriendinnetje Het lustrum erg goed loopt en u dus moet 
heeft opschieten met aanmelden, want vol is

vol!
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Neanderthalers en directe 
democratie in de huidige 
maatschappij.
DOOR GF.RT-JAN JENSE

W e hebben het m aar goed in N ederland. We w illen dingen, w e kunnen dingen en 
we doen dingen. W e hebben kansen, w e krijgen kansen en we grijpen kansen. En 
we stellen, zoals het een 'goede' liberaal betaam t: 'niem and is gelijk'. D us is het 
logisch dat "we" niet "iedereen" is en dat niet "iedereen" kan w at "wij" kunnen.

Jagers en verzamelaars, die goede oude 
tijd. Darwin had gelijk: 'survival of the fit
test'. De tijd dat we nog gewoon konden 
zeggen: 'Mijn bot is sterker dan jouw sche
del, dus jammer voor jou'. Eerlijk is eerlijk, 
nu zeggen we hetzelfde met autobommen, 
massavernietigingswapens en economische 
sancties, maar de schaal is veranderd. Toen 
was alles beter. Papa Neanderthaler stond 's 
ochtends op, hees zich in zijn berenvel, 
pakte zijn speciale stok met scherpe steen 
en ging op jacht. Met een beetje geluk en 
als de wind goed stond, kwam hij 's avonds 
thuis met een sappig stuk sabeltandtijger. 
Soms werkten de Neanderthalers gezellig 
samen bij bijvoorbeeld het jagen op een 
mammoet of zo. Ook kregen ze wel eens 
ruzie en dat werd dan simpel opgelost door 
elkaar aan te vallen. In principe werd ieder
een geleid door eigenbelang. Zo nu en dan 
liet God, toen nog gewoon de natuur, van 
zich horen en werden alle Neanderthalers 
met donder en bliksem hun holen inge
jaagd. De volgende dag offeren en klaar 
was Kees.

Maar nu is niet toen en de wereld is er niet 
makkelijker op geworden. Zelfs vergeleken 
met 15 jaar geleden is nu al weer een 
wereld van verschil. Net in het nieuwe jaar 
is het maar afwachten wat 2004 ons gaat 
brengen. Er staat wat te gebeuren en alles 
draait om samenleven. Europese verkiezin
gen en de uitbreiding met tien landen. Een 
grondwet om te voorkomen dat die grote 
unie een ongeleid projectiel wordt in plaats 
van een stabiliteit brengend instituut. Een 
heilige strijd tussen de fundamentalisten 
binnen de Islam en de Westerse Wereld. 
Discussies over de problemen rond de inte
gratie waar iedereen de zwarte piet krijgt 
toegesehoven, maar niemand precies weet 
wat er fout is gegaan, laat staan dat er 
oplossingen geopperd worden. Gekozen 
burgemeesters, niet zomaar gekozen, maar 
direct... Door dezelfde bevolking die ver
kiezingen, als het er echt om gaat, massaal 
links laat liggen en dan klaagt dat de poli
tiek 'maar doet' en 'niet luistert'. Sommigen

willen zelfs meer. Directe democratie in 
meervoud, maar geen flauw idee hoe ze het 
moeten uitwerken. D'66 is nu al decennia 
bezig om tal van verbouwingswerkzaamhe
den doorgevoerd te krijgen in het huis van 
Thorbecke, maar dat is geen oplossing voor 
zwakheden. Zeker niet wanneer bij de ver
bouwing dragende wanden verwijderd wor

den. Niet in het gebouw zijn aanpassingen 
nodig, maar in de mentaliteit van haar 
bewoners. Er heerst onder de Nederlandse 
bevolking een toestand van vergevorderd 
wantrouwen jegens politici en gezagsdra
gers. En omgekeerd voelt de politiek zich 
niet begrepen en aangevallen en trekt zich 
terug in de bunkers. Als we nu eens probe
ren de bedoelingen van andere mensen in 
beginsel als goed te zien...

De discussie in de JOVD over directe 
democratie lijkt overgewaaid. One-man- 
one-vote is in de prullenbak verdwenen 
omdat grote JOVD-afdelingen anders te 
weinig stemmen zouden hebben en 
Nederland zó groot is dat het echt onmoge

lijk is om de moeite te nemen om naar een 
algemene vergadering in Rotterdam te 
komen als je in Groningen woont, of omge
keerd. Welk een onzin. Stemmen is een 
recht! Van heel andere orde is de discussie 
binnen de JOVD over kandidaatstellingen. 
Elk JOVD-lid kan en mag zich kandideren 
voor een vacature binnen een bestuur. 
Gedwongen meervoudige kandidaatstellin
gen zijn in de praktijk enorm belemmerend 
gebleken. De huidige kandidaatstellings- 
procedure voor de positie van de burge
meester is in dat opzicht een 'goed' voor
beeld. Jammer genoeg staan vaak de beste 
stuurlui aan wal en hoor je bitter weinig

van ze wanneer zij mogelijkheden hebben 
iets te bewerkstelligen.

Het lopende jaar wordt een enerverend jaar. 
Er staat veel op de (politieke) agenda en de 
toekomst is onzeker. Een hoop op te lossen 
en te bespreken. Niet met speren of auto
bommen, maar gewoon door naar elkaar te 
luisteren en elkaar niet meteen te veroorde
len. Met respect en waardering voor elkaar. 
Niet gelijk, niet allemaal hetzelfde, maar 
gelijkwaardig. We komen we er samen wel 
uit.

Gert-Jan Jense is Politiek Commissaris 
Binnenlandse Zaken en Justitie.

Driemaster - verenigingsperiodiek van de JOVD pagina 27



Drukkerij Hoijtink: 
sinds jaar en dag drukker 

van Driemaster.

Maar ook uw drukker voor:

J a a r b o e k e n
A l m a n a k k e n

V e r e n i g i n g s b l a d e n
Bel of mail voor informatie 

of een gratis offerte:

tel. 0573 45 30 50 of 
e-mail: izo@hoijtink.nl

Hoijtink maakt 't rond!

Drukkerij H o ijtink Ruurlo b.v. 
Dorpsstraat 13a ■ 7261 AT Ruurlo 
T 0573 45 30 50 .  F 0573 45 10 50 
E in fo@ hoijtink.n l

mailto:izo@hoijtink.nl
mailto:Einfo@hoijtink.nl


HB-besluiten

HBB2324: I let Hoofdbestuur besluit de heer mr. 
F.H.G. (Frank) de Grave voor te dragen voor 
benoeming als erelid op de BAV 1 februari 2004.

HBB2325: liet Hoofdbestuur besluit mevr. drs. 
O.F. (Ciska) Scheidel voor te dragen voor benoe
ming als lid van verdienste op de BAV 1 februa
ri 2004.

HBB2326: Het Hoofdbestuur besluit de heer R. 
(Robin) Breinekamp voor te dragen voor benoe
ming als lid van verdienste op de BAV 1 februa
ri 2004.

HBB2327: liet Hoofdbestuur besluit de heer C. 
(Chris) Jetten voor te dragen voor benoeming als 
lid van verdienste op de BAV 1 februari 2004.

HBB2328: Het Hoofdbestuur besluit Simon Setz 
te benoemen als landelijk penningmeester a.i.

HBB2329: Het Hoofdbestuur besluit Jeroen 
Stutterheim onder dankzegging te ontslaan als 
voorzitter van de Acquisitiecommissie.

HBB2330: Het Hoofdbestuur besluit Bas 
Driessen te benoemen als voorzitter van de 
Acquisitieeommissie.

HBB2331: Het Hoofdbestuur besluit aan het lid
maatschap van de Nationale Jeugdraad een 
proeftijd van een jaar te verbinden.

HBB2332: Het Hoofdbestuur besluit Godart van 
Gendt onder dankzegging te ontslaan als Politiek 
Commissaris Buitenlandse Zaken, Europese 
Zaken en Defensie.

HBB2333: Het Hoofdbestuur besluit Klaas- 
Jeroen Terwal te benoemen als Politiek 
Commissaris Buitenlandse Zaken, Europese 
Zaken en Defensie.

HBB2334: Het Hoofdbestuur besluit Egbert 
Adrichem onder dankzegging te ontslaan als 
Politiek Commissaris Financiën, Economische 
en Sociale Zaken.

HBB233.1’: Het Hoofdbestuur besluit algemeen 
bestuurslid 1 Hans de Backer te benoemen als 
algemeen bestuurslid met portefeuille Politiek & 
Voorlichting

HBB2336: Het Hoofdbestuur besluit algemeen 
bestuurslid 2 Godart van Gendt te benoemen met 
portefeuille Internationaal.

HBB2337: Het Hoofdbestuur besluit algemeen 
bestuurslid 3 Paul Laane te benoemen met porte
feuille Organisatie.

HBB233K: Het Hoofdbestuur besluit algemeen 
bestuurslid 4 Wilfred Chrispijn te benoemen met 
portefeuille Vorming & Scholing/Promotie & 
Ledenwerving.

HBB2339: Het Hoofdbestuur besluit goedkeu

ring te verlenen aan de afdelingsstatuten van de 
JOVD Assen e.o.

HBB2340: Het Hoofdbestuur besluit goedkeu
ring voor het wijzigingsvoorstel van de afde
lingsstatuten van JO V D  Hart van Brabant te ont
houden.

HBB2341: Het Hoofdbestuur besluit Jeroen 
Brinkhuis als lid van de JOVD te royeren op 
grond van het bepaalde in art. 7.6 van de statu
ten.

HBB2342: Het Hoofdbestuur besluit een
Buitengewone Algemene Vergadering (BAV) te 
houden op zondag 1 februari 2004.

HBB2343: Het Hoofdbestuur besluit alle leden 
van de Commissie Internet en Automatisering 
onder dankzegging te ontslaan.

HBB2344: Het Hoofdbestuur besluit de
Commissie Internet en Automatisering op te hef
fen.

HBB2345: Het Hoofdbestuur besluit de
Intemetcommissie op te richten.

HBB2346: Het Hoofdbestuur besluit Nico 
Prevoo te benoemen tot voorzitter van de 
Intemetcommissie.

HBB2347: Het Hoofdbestuur besluit Paul van As 
te benoemen tot tutor van de afdelingen 
Delfland, 's-Hertogenbosch e.o. en Venlo e.o.

HBB2348: Het Hoofdbestuur besluit Hans de 
Backer te benoemen tot tutor van de afdelingen 
Hart van Brabant, Maastricht en Rijk van 
Nijmegen c.a.

HBB2349: Het Hoofdbestuur besluit Wilfred 
Chrispijn te benoemen tot tutor van de afdelin
gen Apeldoom-Epe, Assen e.o. en Groningen.

HBB2350: Het Hoofdbestuur besluit Godart van 
Gendt te benoemen tot tutor van de afdeling Den 
Haag e.o. in oprichting.

HBB2351: Het Hoofdbestuur besluit Bob van 
der Graaf te benoemen tot tutor van de afdelin
gen Utrecht e.o., Waterland en Zaanstreek.

HBB2352: Het Hoofdbestuur besluit Paul Laane 
te benoemen tot tutor van de afdelingen Baronie 
van Breda, Leiden e.o. en Rijnmond.

HBB2353: Het Hoofdbestuur besluit Simon Setz 
te benoemen tot tutor van de afdelingen 
Amsterdam e.o., Haarlem e.o. en Noord- 
Groningen.

HBB2354: Het Hoofdbestuur besluit Jeroen 
Stutterheim te benoemen tot tutor van de afde
lingen Eindhoven en Zeeland.

HBB2355: Het Hoofdbestuur besluit Jeroen

Stutterheim tot afgevaardigde en Paul van As als 
reserve-afgevaardigde namens de JOVD naar de 
hoofdbestuursvergaderingen van de W D .

HBB2356: Het Hoofdbestuur besluit Wilfred 
Chrispijn af te vaardigen naar de Landelijke 
Propaganda Commissie van de W D ,

HBB2357: Het Hoofdbestuur besluit Wilfred 
Chrispijn af te vaardigden naar de Landelijke 
Opleidingen Commissie van de VVD.

HBB2358: Het Hoofdbestuur besluit Jeroen 
Stutterheim te benoemen tot voorzitter en Bob 
van der Graaf tot secretaris van de Commissie 
Liberale Jongeren.

HBB2359: Het Hoofdbestuur besluit Simon Setz 
te benoemen tot auditor van de 
Intemetcommissie.

HBB2360: Het Hoofdbestuur besluit Godart van 
Gendt te benoemen tot auditor van het project 
Europlan '04.

HBB2361: Het Hoofdbestuur besluit Jeroen 
Stutterheim te benoemen tot auditor en Simon 
Setz tot reserve-auditor van het verenigingsperi- 
odiek Driemaster.

HBB2362: Het Hoofdbestuur besluit Simon Setz 
te benoemen tot auditor van de 
Acquisitiecommissie.

HBB2363: Het Hoofdbestuur besluit minister 
Aart-Jan de Geus van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid (SZW) te benoemen tot 
Liberaal van het Jaar 2004.

HBB2364: Het Hoofdbestuur besluit Erik-Jan 
van der Vlies te benoemen tot Politiek 
Commissaris Financiën, Economische en 
Sociale Zaken.

HBB2365: Het Hoofdbestuur besluit Paul van As 
en Simon Setz te benoemen tot auditor van de 
Lustrumcommissie 2004.
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Advertenties

G EZOCHT: PO L IT IE K  CO M 
M ISSA R IS (m /v)

Natuur
Ruimtelijke Ordening
Voedselkwaliteit
Verkeer
Milieubeheer
Landbouw
Volkshuisvesting
Waterstaat

Ben JIJ de specialist op deze onderwer
pen die de JOVD zoekt?

Wil JIJ de discussie over deze onderwer
pen een j aar lang stimuleren, faciliteren en 
leiden?

Ga JIJ vandaag nog naar deze functie sol
liciteren?

Misschien word jij dan wel de nieuwe 
Politiek Commissaris Landbouw, Verkeer 
en Waterstaat en VROM !

Je kunt je sollicitatie richten aan:

JOVD algemeen secretariaat 
t.a.v. Hans de Backer 
Herengracht 38a 
2511 EJ Den Haag

Voor meer informatie kun je contact opne
men met AB Politiek & Voorlichting Hans 
de Backer (06.17140552 / hans.de.bac- 
ker@jovd.nl).

De sluitingsdatum voor het indienen van 
sollicitaties is 31 januari 2004.

Introw eekend februari 2004

Ben je een nieuw lid en wil je de JOVD 
beter leren kennen? Kom dan 7 en 8 febru
ari naar het introweekend!

Het programma en de exacte locatie (cen
traal gelegen locatie) worden zo spoedig 
mogelijk op de landelijke website bekend 
gemaakt (www.jovd.nl). Aanmelden kan 
binnenkort op www.jovd.nl of door 
middel van de brief die alle nieuwe leden 
binnenkort in de brievenbus krijgen.

Mocht je nu al vragen hebben neem dan 
contact op met Paul Laane, algemeen 
bestuurslid organisatie, paul.laane@jovd.nl, 
06-19196283 of Bram van der Bruggen, 
projectgroepleider,vanderbmggen@home.nl, 
06-45642719.

Internet / Ingezonden brieven
D riem aster goes digital! Zoals u wellicht 
al gemerkt hebt, heeft Driemaster een 
nieuw internetpagina (www.jovd.nl/drie- 
master/). U kunt hier de volledige 
Driemaster downloaden, niet-geplaatste

artikelen bekijken, reageren op artikelen, 
geplaatste foto’s bekijken of makkelijk 
contact leggen met de redactie. Kortom: 
een aanrader!

Tevens kunt u door middel van onze web
site een ingezonden brief inzenden. In de 
volgende Driemaster zal uw commentaar 
of kritische noot geplaatst worden.

Liberale agenda
Nieuwjaarsborrel (woensdag 7 januari 
2004) Aanvang: 20:00 | Afdeling: 
Zaanstreek | Locatie: Café Wapen van 
Friesland, Dam 28, Z'dam

Nieuwjaarsborrel (donderdag 8 januari 
2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Amsterdam 
e.o. | Locatie: Grand café De Kroon, 
Rembrandtpln., Asd.

Nieuwjaarsborrel JOVD (vrijdag 9 janua
ri 2004)
Aanvang: 18:00 | Afdeling: Landelijk 
Locatie: Algemeen secretariaat, JOVD

ALV/Nieuwjaarsborrel (maandag 12 
januari 2004)
Aanvang: 20:00 [ Afdeling: Nijmegen 
Locatie: Café Samson, Houtstraat/Plein

'44, Nijme
Nieuwjaarsborrel (maandag 12 januari 
2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Eindhoven | 
Locatie: Trafalgar Pub, Eindhoven

Nieuwjaarsborrel 2004 (dinsdag 13 janu
ari 2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: 's- 
Hertogenbosch en omstreken | Locatie: 
Café Bar le Duc, Korenbrugstraat, 's-Her

FEO (dinsdag 13 januari 2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Landelijk | 
Locatie: Café Florin, Nobelstr. 2-4, 
Utrecht

Excursie met thema integratie (donderdag 
15 januari 2004)
Aanvang: 11:00 | Afdeling: Amsterdam

e.o. | Locatie: n.n.b.

Cursus liberalisme afd. Den Haag e.o. 
(donderdag 15 januari 2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Landelijk 
Locatie: Algemeen secretariaat, Den 
Haag

Cursus spreken in het openbaar (dinsdag 
20 januari 2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Hart van 
Brabant | Locatie: Café De Stoffel, 
Heuvel, Tilburg

BAV (zondag 1 februari 2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Landelijk | 
Locatie: Café Florin, Nobelstraat 2-4, 
Utrecht
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Achter de achterkant

Het huidige kies- en stemsysteem binnen de JOVD is ondemocratisch en niet vernieuwend

DOOR BENJAMIN DERKSEN dat hij of zij invloed kan uitoefenen binnen leden stemmen. Dit is alles behalve demo-
de JOVD. Ook als hij of zij niet aanwezig cratisch en dit is wat mij betreft ook de 

L aurens H einen - voorzitter afdeling kan zijn. Het voorkomt tevens dat de grote reden dat ALV's en dus de interne gang van 
G roningen afdelingen, die veelal met meer leden aan- zaken van de JOVD redelijk slecht bezocht
Gedeeltelijk eens, gedeeltelijk oneens. Het wezig zullen zijn op ALV's dan de kleinere worden. Je kunt daar als 10 gewone leden 
feit dat binnen afdelingen mensen afge- afdelingen, de mening van de hele JOVD actief deelnemen aan de discussie, maar
vaardigd worden om voor hun leden te bepalen en dat de kleinere afdelingen bui- een afdeling als Groningen kan daar 3
stemmen op een ALV, vind ik logisch. Als tenspel komen te staan. bestuursleden neerzetten en je wordt
je dat niet zou doen, zou de besluitvorming gemarginaliseerd. Daar gaat je actieve
binnen de JOVD geografisch gerelateerd Het systeem dat het Hoofdbestuur zijn kader, 
zijn. Houd een ALV in Den Haag en je weet opvolgers zelf aandraagt is wat mij betreft

zeker dat er meer mensen uit Den Haag zul
len komen dan uit Groningen.
Het feit dat mensen vanuit het hoofdbestuur 
worden voorgedragen is een gebruik 
binnen de JOVD, maar ik vind het niet zo 
sterk. Er ontstaat namelijk een natuurlijke 
"bias" voor de HB-kandidaat, dit gebeurt 
niet voor een tegenkandidaat (alleen de 
naam al, tegenkandidaat). Er zou wat mij 
betreft een onafhankelijke commissie moe
ten komen die mensen aanspoort om te sol
liciteren voor het HB en die de sollicitatie
gesprekken voert. Die commissie kan de 
ALV ccn gefundeerd beeld over de kandi
daten geven, waardoor er meer kans is dat 
de beste het wordt.

D avid Verm orken - secretaris afdeling  
H art van Brabant
Ik ben het niet met de stelling eens. 
Doordat er een systeem van afgevaardigden 
is, is ieder lid, zij het getrapt, er zeker van

een goed systeem. Wat me wel goed lijkt is 
dat er profielschetsen worden opgesteld en 
goedgekeurd door de ALV, zodat de kandi
daten aan de hand van die criteria beoor
deeld kunnen worden op de ALV. Het enige 
waar goed op gelet moet worden, is dat een 
nieuw hoofdbestuur niet in een te kleine 
kring rondom het huidige hoofdbestuur 
gezocht moet worden, om een soort 
"inteelt" te voorkomen en voldoende vers 
bloed te garanderen.

M arta Ivanovska, lid  JO V D  afdeling  
Z aanstreek
Ik ben het volledig eens met de stelling. De 
JOVD kan wat mij betreft ondemocratisch, 
ondoorzichtig en vooral niet vernieuwend 
genoemd worden.

Het eerste uit zich in het stemafvaardi- 
gingsstelsel dat de meeste afdelingen han
teren, namelijk dat bestuurders voor hun

De ondoorzichtigheid uit zich voornamelijk 
in het opvolgingssysteem van het HB. Het 
is jammer dat er geen vacatures worden 
uitgezet vanuit het oude HB waar elk lid op 
kan reageren. Zo voorkom je dat het HB 
niet verder kijkt dan zijn neus lang is en er 
alleen naar bepaalde afdelingen wordt 
gekeken wat betreft opvolging. Ook voor
kom je zo een hoop roddel en getamtam. 
Verder is het hebben van maar een kandi
daat per functie zelfs moeilijk uit te leggen 
aan een ondemocratische en ongeorgani
seerde organisatie als IFLRY. Democratie 
houdt volgens mij in datje een keuze hebt! 
Het gebrek aan vernieuwing is meer een 
opsomming van verschillende factoren. 
Maar een goed voorbeeld is het niet invoe
ren van one-man-one-vote. Het is een 
afgang voor de JOVD dat de VVD eerder 
met dit systeem is gekomen dan zijzelf.
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Algemeen Bestuurslid voor de 
Liefde

DOOR BENJAMIN DERKSEN

De redactie van Driemaster pleit voor de instelling van een Algemeen Bestuurslid 
voor de Liefde om tegenwicht te bieden aan de verharding binnen de vereniging. 
Veel leden van de JOVD in Nederland voelen zich op dit moment onzeker, onveilig, 
eenzaam en ontheemd. Zij missen geborgenheid en liefde in hun leven. Het AB voor 
de Liefde zou die trend moeten keren.

Het geopperde idee van Femke Halsema 
om een minister van Liefde in te stellen, 
bevalt mij wel. Een minister zou zich, vol
gens de initiatiefneemster, moeten opstel
len als hoeder van het vrije woord. In het 
huidige maatschappelijke klimaat van ver
harding, staat het vrije woord onder druk. 
De liefde voor verschillen en het respect 
voor de tegenstander moeten weer worden 
herwonnen. De politiek als geheel, met de 
minister van Liefde voorop, zou zich meer 
moeten bekommeren om zachte en kwets
bare waarden. Had de minister van Liefde 
ook bestuurscrisissen binnen de JOVD 
kunnen voorkomen?

van plan het roer over te nemen, maar voor 
hoelang? De Commissie van Bijstand - 
oud-voorzitters verenigt u - noemt hem een 
'goede' kandidaat die aan de vereisten voor 
het Landelijk Voorzitterschap voldoet. 
Daarnaast heeft hij door zijn lidmaatschap 
van het Hoofdbestuur al de nodige ervaring 
met van het reilen en zeilen van de vereni
ging. Echter, als ik het (waarnemend) voor- 
zitterswoord van de heer Laane mag gelo
ven, kan hij nü pas genieten van zijn lid
maatschap: "En ik, ik krijg eindelijk de 
kans om van de JOVD te genieten, in al 
haar facetten", aldus de waarnemend-voor- 
zitter.

Bestuurscrises De suggestie van columnist Stefan de
Inmiddels kent de JOVD haar derde voor- Bruijn en ondergetekende in Driemaster 1 
zitter dit jaar. Nadat Paul van As de deur is van dit jaar, waarin we beiden hebben 
gewezxn en Egbert Adrichem zijn (waarne
mend) werk heeft gedaan, is Paul Laane gepleit voor het uitschrijven van open ver

kiezingen voor toekomstige kandidaat- 
hoofdbestuurders om in de toekomst als 
een democratische, eerlijke en voorname
lijk liberale jongerenorganisatie de leden te 
vertegenwoordigen, heeft het Hoofdbestuur 
in grote lijnen al overgenomen. Het is goed 
om te zien dat door middel van de gehou
den verkiezingen gemotiveerde kandidaten 
de kans krijgen de vereniging te leiden!

Tsja... het is nu zaak ervoor te zorgen een 
dergelijk grote zoekactie naar bestuursle
den nimmer meer zal voorkomen. Dat er 
verstoorde relaties binnen het oude 
Hoofdbestuur bestonden, is evident. Is het 
niet een nobele taak voor het nieuw in te 
voeren AB voor de Liefde om soortgelijke 
spanningen te voorkomen? Of om de leden 
van de vereniging nog dichterbij elkaar te 
brengen? Het moge duidelijk zijn dat ik 
zeer veel fiducie heb in deze nieuwe post. 
Moge ik de eerste kandidaat zijn?

Tot slot wil ik u nog erg veel leesplezier 
toewensen!

Uw hoofdredacteur
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Minister de Graaf: “Het voortbestaan 
van D66 is niet in gevaar!"
Door Stefan de Bruijn en Benjamin Derksen

Het is u vast en zeker niet ontgaan: de bestuurlijke crisis op de Nederlandse 
Antillen, de verslechterde banden die Nederland had met het inmiddels gevallen 
kabinct-Godett aldaar, de discussie over een samenvoeging van de VVD en D66, het 
debat over de invoering van het districtenstelsel en de groeiende populariteit van 
de Partij van de Arbeid. Driemaster sprak onder meer daarover met Thom de 
Graaf, de voormalig politiek leider van D66 en huidige tweede vice-premier en 
minister voor Bestuurlijke Vernieuwing en Koninkrijksrelaties.

Nederlandse Antillen
"De verhoudingen staan soms wat onder 
spanning, maar daar is niet veel mis mee als 
het maar duidelijkheid schept in waar de 
verantwoordelijkheden liggen. De relatie 
met de Nederlandse Antillen is niet simpel
weg een samenwerking tussen verschillen
de landen, maar een samenwerking binnen 
het Koninkrijk der Nederlanden. De discus
sie gaat eigenlijk over een paar centrale 
vragen: wat bindt elkaar en waar verplicht 
men zich tot. Tegelijkertijd willen we niet 
dat Nederland de eilanden bestuurt, ook 
Aruba wil dit niet. De Antillen zijn geen 
overzeese gebiedsdelen, zoals de Fransen 
dat noemen. Het zijn autonome landen 
binnen het Koninkrijk."

"De spanning, of noem het een discussie, 
binnen het Koninkrijk is goed, maar dan 
moet er wel iets concreets uitkomen. Er 
moet een werkbare situatie ontstaan. De 
eilanden van de Nederlandse Antillen moe
ten tegemoet worden gekomen aan hun 
legitieme wensen tot meer zelfstandigheid 
waardoor het koninkrijk kan blijven functi
oneren. Wat mij betreft blijft ook een zeker 
verband tussen die vijf eilanden van de 
Antillen bestaan. Inmiddels is een breed

bestrijding en het buitenlandbeleid. Daar 
moet goed worden samengewerkt en dat is 
niet erg gemakkelijk. De samenwerking 
omtrent Buitenlandse Zaken, Defensie en 
rechtshandhaving is van groot belang."

"De financieel economische verantwoorde
lijkheid ligt in eerste instantie bij het land 
zelf, in dit geval de Antillen. Uiteraard wil 
Nederland helpen bij de verbetering van de 
economische situatie daar. Maar het kan 
niet zo zijn dat er zomaar 'zakken' met geld 
richting de Antillen gaan. Alleen er sprake 
is van structurele plannen met tastbare 
resultaten is Nederland hiertoe bereid. 
Omdat er op dit moment simpelweg geen 
structurele plannen op tafel liggen, zal 
zeker geen extra geld aan de Antillen wor
den uitgegeven."

geeft. De enorme zware lasten op de begro
ting dienen te worden teruggedrongen, daar 
zijn tal van goede aanbevelingen voor 
gedaan, echter moeten deze door de 
Antilliaanse regering worden doorge
voerd."

"Ten tweede dient er, met behulp van 
Nederland, een structurele oplossing voor 
de armoedebestrijding te komen. 
Nederland is bereid om hiervoor geld 
beschikbaar te stellen. Voordat hiertoe 
wordt overgegaan, zal eerst de Wereldbank 
in samenwerking met UNDP (het ontwik
kelingsprogramma van de Verenigde 
Naties, red.) de specifieke problemen per 
eiland in kaart brengen. Wereldbank en 
UNDP zullen met concrete aanbevelingen 
komen voor een structurele aanpak van de 
armoede."

"In de derde plaats moet er krachtiger wor
den samengewerkt op het gebied van 
rechtshandhaving en criminaliteitsbestrij
ding. En ten vierde moeten we als 
Koningrijk gezamenlijk op zoek gaan naar 
een nieuwe toekomst tussen de bestuurlijke 
verhoudingen. Ik wil graag dat iedereen 
daaraan meewerkt. Daar past wat mij 
betreft ook bestuurlijke vernieuwing bij,

"De Antillen zijn erg met zichzelf bezig 
vanwege allerlei politieke problemen en 

incidenten.”
"Een commissie vanuit de regering onder 
leiding van de president van de Bank 

samengestelde werkgroep van start gegaan Nederlandse Antillen (centrale bank, red.) 
om juist op deze punten voorstellen te 
doen. Belangrijk is dat de afzonderlijke 
eilanden daarin ook vertegenwoordigd 
zijn."

"De Antillen zijn erg met zichzelf bezig 
vanwege allerlei politieke problemen en 
incidenten. Het moge duidelijk zijn dat dit
een bepaalde instabiliteit veroorzaakt. Dit Antilliaanse regering dat echt doet en daad-

maar deze zal anders zijn dan bijvoorbeeld 
de discussie over de gekozen burgemeester 
of een ander kiesstelsel."

Vernieuwingsvoorstellen
"De redenering dat het ondemocratisch zou 
zijn dat verschillende vernieuwingsvoor-

van verschillende barrières ter bevordering stellen van 066 afkomen vanwege een deal
met VVD en het CDA tijdens de onderhan- 
delingen, vind ik onterecht. Het is een goed 
punt, maar in eerste plaats kennen we in 
Nederland een regeringsvorm die geba
seerd is op een meerderheidsvorming

heeft een prachtig rapport geschreven over 
wat er allemaal moet gebeuren. Saneren 
van de overheidsfinanciën, het wegwerken

van de economische stabiliteit, flexibilise
ring van de arbeidsmarkt enzovoort. Wij 
hebben gezegd dat Nederland pas extra 
liquide middelen verstrekt als de

alles vergemakkelijkt de samenwerking 
binnen de Antillen niet, maar ook de 
samenwerking met het Koninkrijk loopt 
hierdoor schade op. De Antillen hebben een 
eigen verantwoordelijkheid als individuele 
landen, maar tegelijkertijd bestaat er ook 
een verantwoordelijkheid voor het 
Koninkrijk. Bijvoorbeeld naar buiten toe: 
op hel gebied van gezamenlijke terrorisme

werkelijk met resultaten komt."

Adviesbureau De Graaf
"Het advies voor de Antillen is simpel. De 
regering moet er in eerste instantie voor 
zorgen een structureel financieel econo
misch beleid op te zetten. Daarnaast dient 
de arbeidsmarkt vernieuwd te worden, wat 
(buitenlandse) investeerders vertrouwen

binnen het parlement, waar meer dan één 
partij voor nodig is en die partijen onder
handelen met elkaar over wat het kabinets
beleid wordt. Dit is dus even logisch en 
even democratisch als het omgedraaide, 
namelijk dat het vernieuwingsvoorstellen 
zijn die niet door D66, maar de VVD-frac- 
tie zijn aangedragen. Vervolgens zijn deze 
voorstellen door mijn partij geaccepteerd.
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Er is dus niets a- of ondemocratisch aan dit 
proces op aan te merken."

"In de tweede plaats, dan neem ik als voor
beeld de discussie omtrent de gekozen bur
gemeester, is het niet zo dat D66 de enige 
partij is die vóór een gekozen burgemeester 
is. Voor 27 mei bestond er al een commis
sie binnen de VVD (onder leiding van de 
Rotterdamse burgemeester Opstelten, red.) 
die vergaande en vergelijkbare ideeën met 
D66 naar voren heeft gedragen. Ook in het 
CDA, bij monde van commissie Deetman 
(de burgemeester van Den Haag, red.), is de 
discussie vóór de verkiezingen op gang 
gezet."

"Twee jaar geleden is er zelfs binnen het 
CDA een rapport onder leiding van Van der 
Donk verschenen omtrent een nieuw kies
stelsel. Daarnaast heeft er in het partijvoor- 
stel van het CDA een voorstel voor een 
gemengd kiesstelsel gestaan en is het ook 
nog zo dat de andere partijen binnen de 
Kamer positief tegenover de discussie over 
de gekozen burgemeester staan. Ook de 
PvdA pleit al jaren voor een wijziging van 
het kiesstelsel. Er is hier dus geen sprake 
van 'het door de strot' duwen van bepaalde 
ideeën door één partij. Het is wel zo dat 
D66 de partij is geweest die als eerste met 
vernieuwingsideeën is gekomen."

PvdA en co
"Afgelopen verkiezingen, toen ik nog lijst
trekker was, is Wouter Bos begonnen met 
de discussie over de gekozen minister pre
sident. Waar het om gaat is dat we in een 
parlementaire democratie leven en dat er 
een debat gevoerd moet worden. Als de 
PvdA drie dagen vóór de verkiezingen de 
discussie omtrent de gekozen minister-pre- 
sident aanzwengelt, is dat enigszins kwalijk 
te noemen, misschien wel populistisch. 
Wouter [De Graaf kijkt bedenkelijk] heeft 
daarentegen heel knap campagne gevoerd. 
Ik ben tevreden hoe ik als fractievoorzitter 
heb gefunctioneerd, maar als lijstrekker 
heb ik het een stuk minder gedaan omdat er 
simpelweg geen grote groepen mensen op 
D66 hebben gestemd. Ofwel omdat de kie
zers het beleid van D66 niet zagen zitten, 
ofwel geen goede campagne is gevoerd 
ofwel er strategisch is gestemd. Wouter is 
er wél in geslaagd om de PvdA in een uit
zichtloze situatie met een handomdraai te 
veranderen. Ik vind wel dat de PvdA erg 
zoekende is naar haar te varen koers."

"De oppositie moet zich nog zetten. Het is 
een verwarrende periode geweest. De 
grootste oppositiepartij was voorbestemd 
de een na grootste regeringspartij te wor
den. Ik vind nog steeds dat dit kabinet op 
het goede spoor is en het een schande is dat 
de twee winnaars, het CDA en de PvdA, 
geen kabinet hebben kunnen vormen en

dan is het huidige kabinet uiteraard het best 
denkende alternatief. Maar dat betekent 
tevens dat de PvdA moeilijk oppositie kan 
voeren omdat ze bijna in het kabinet zaten 
en ook met bijvoorbeeld de huidige bezui
nigingen te maken hadden."

D66
"Het werk voor D66 zit er nog lang niet op.

De vernieuwingsvoorstellen zoals de geko
zen burgemeester zijn veelal door de grote
re partijen van D66 overgenomen. Als D66 
slechts één heilig programmapunt had, had 
het geen bestaansrecht. Het is erg jammer 
dat de Kamer en veel mensen in het land 
suggereren dat D66 slechts voor enkele 
'kroonjuwelen' bestaat. Niets daarvan is 
waar. We zijn de eerste partij in Nederland

Driemaster - verenigingsperiodiek van de JOVD pagina 6



geweest die de milieupolitiek op een con
structieve wijze wist te benaderen, op 
financieel-economisch terrein zijn we altijd 
voorzichtig geweest. Het voortbestaan van 
D66 is niet in gevaar!"

"Het probleem is dat als de VVD bij monde 
van Van Aartsen 'het wel ziet zitten' om 
samen te gaan, de VVD niet raar mag staan

kijken als D66, dat veel kleiner is, een stuk 
moeilijker zal doen vanwege het machts
vertoon van de VVD. Men kan het vergelij
ken met het feit dat Ahold een kleine onder
neming overneemt, of met een olifant en 
een muis. Uiteraard is D66 geen muis, maar 
hiermee wil ik enkel benadrukken dat er 
krachtsverschillen bestaan."

"Een tweede punt is dat men op politieke 
standpunten samen moet kunnen gaan. Het 
enige wat ik van de VVD hoor is 'ach ja, we 
zijn allebei liberaal, dus laten we samen
gaan'. Maar ik denk dat de vraag om poli
tiek samen te werken van twee elementen 
afhangt. Wat wil je ermee bereiken en heb 
je inhoudelijke overeenstemming? De 
VVD en D66 behoren in Nederland en 

i Europa tot het liberale gedachtegoed, maar 
we hebben wel met een geheel verschillend 
spectrum te maken. D66 is een wat meer 
sociaal-liberale partij a la de Britse Liberal 
Democrats en de VVD legt meer de nadruk 
op het conservatief-liberalisme, zoals bij
voorbeeld de Duitse FPD ook doet. Dat 
geeft mij aan dat we nog lang niet klaar zijn 
om samen te gaan. Echter, dit alles betekent 
niet dat we niet uitstekend zouden kunnen 
samenwerken. Uiteraard is het geen 
bezwaar om hieromtrent vergaande discus
sies te voeren, maar als je vraagt of dit de 
juiste tijd is voor een samenvoeging, zeg ik 
'nee'."

"Het is moeilijk te voorspellen hoe de 
grootte van een fractie er over enkele jaren 
uitziet. Als ik hier drie jaar geleden met de 
Driemaster-redactie had gezeten, had nie
mand voorspeld dat Fortuyn zo'n belangrij
ke invloed op de Nederlandse politiek heeft 
gehad of dat Wouter Bos de nieuw leider 
van de PvdA is geworden. Hiermee wil ik 
aangeven dat het ondoenbaar is om voor
spellingen omtrent zetelaantallen te doen."

"Het politieke landschap wisselt sneller dan 
men ooit had kunnen voorspellen. Dat bete
kent dat er kansen voor D66 liggen en dat 
het cruciaal is dat we consistent handelen, 
ons gedachtegoed consistent verwoorden, 
in en buiten het kabinet onze eigen koers 
varen betreffende belangrijke punten in de 
samenleving en natuurlijk dat D66 een 
zichtbare en sprekende partij is. Het pro
bleem van D66 is dat we in de jaren '60 en 
70 - en nu nog steeds - de partij van 'de 
tweede stem' waren (en zijn). We zullen er 
pas in slagen om een partij te worden waar 
mensen in eerste instantie op stemmen als 
D66 een aansprekend politiek leider heeft 
en één of twee aansprekende punten verde
digt die op dat moment in de samenleving 
spelen. In 1998 was dat bijvoorbeeld het 
behoud van Paars II, in '94 was de 
Nederlandse bevolking de samenwerking 
tussen de PvdA en het CDA beu. Nog wat 
jaartjes terug, in 1981, kende D66 een aan
sprekend politiek leider in persoon van Jan 
Terlouw, die toch een ander soort vernieu
wende politiek wist te brengen. We zullen 
zien wat de toekomst D66 gaat brengen."
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Waarnemend voorzitterswoord

Door PAUL LAANE

23 mei is het zo ver, na ruim drie maanden van reflectie en hard werken zal er weer 
een team van 8 gemotiveerde (kandidaat-)Hoofdbestuurders voor u staan. Dankzij 
de inspanningen van de Commissie van Bijstand, is het gelukt om in deze korte 
periode voor alle vacatures een geschikte kandidaat te vinden, waarvoor hulde! Nu 
is het aan het Hoofdbestuur om de taak uit te voeren waar het voor is aangesteld, 
namelijk om de JOVD verder uit te bouwen tot de meest actieve en inhoudelijke 
Politieke Jongeren Organisatie van Nederland.

gewerkt aan de "Eurocampagne" en 
Internationaal is bezig met het organiseren 
van een "Eurotoer" naar de Baltische sta
ten. Organisatie is druk bezig met de 
Liberale Jongeren Dag en het Junicongres 
en V&S/P&L is na het regelen van nieuwe 
gadgets bezig met de nieuwe promokledin- 
glijn. En ik, ik krijg eindelijk de kans om 
van de JOVD te genieten, in al haar facet
ten.

Op donderdag 1 april werd politiek 
Nederland opgeschrikt door een incident: 
een verwarde vrouw had van Aartsen en 
zijn voorlichter aangereden tijdens een 
fotosessie op de Lange Voorhout. Gelukkig 
zijn beide heren er redelijk goed van afge
komen, maar het is te zot voor woorden, dat 
een politicus niet meer over straat kan 
lopen zonder achterom te hoeven kijken. 
Juist de toegankelijkheid van politici is een 
van de grote krachten van de democratie in 
Nederland. Men spreekt al jaren over het 
feit dat de dames en heren in den Haag te 
weinig contact zoeken met de burgers in het 
land. Maar de meeste politici zijn meerdere 
dagen per week op pad om de burgers uit te 
leggen wat zij aan het doen zijn in Den 
Haag en om van de mensen in het land te 
horen wat er onder de bevolking leeft.

Misschien zijn de politici daarin zelfs te ver 
doorgeslagen. Onder het motto 'alles voor 
de burger' (lees: stemmen), vallen parle
mentariërs de verschillende ministers en 
staatssecretarissen lastig met ongeveer 350 
kamervragen per maand. Zo veel zelfs, dat 
de onderkoning van Nederland, Herman 
Tjeenk Willink, er over loopt te klagen. In 
plaats van dat er in de Tweede Kamer over 
hoofdlijnen, beleid en visie wordt gediscus
sieerd, is de aanleiding voor menig debat de 
orde van de dag en wordt er geregeerd naar 
aanleiding van diezelfde incidenten. 
Misschien moeten de dames en heren poli
tici het land in, niet alleen om te horen wat 
er in het land speelt, maar juist om uit te 
leggen wat zij wel en niet aan het doen zijn. 
Om uit te legen waarom zij niet op elk inci
dent willen of kunnen reageren en om te 
verklaren, dat regeren niet alleen reageren 
is, maar ook vooruitzien.

Terug naar de orde van de dag
Na bijgekomen te zijn van mijn eerste 
mediaoptreden en het lustrum van 
Groningen (voor diegenen, die het hebben 
moeten missen: het was een topfeest!), 
moeten we weer aan het werk. Met de 
Jaarlijkse Algemene Vergadering op 23 mei

a.s. in het vooruitzicht moet er nog een
hoop gebeuren. De kandidaat Algemeen P a u l L aane is w aarnem end en kandidaat 
Secretaris en Landelijk Penningmeester Landelijk  Voorzitter van de JO V D  
zijn bezig met respectievelijk het afronden 
van het secretariële en financiële jaarver
slag, de kandidaat Vice-voorzitter is bezig 
met het opstarten van nieuwe afdelingen en 
het uitwerken van het witte vlekkenplan.
Bij Politiek en Voorlichting wordt er hard
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Voorstel minister De Graaf: een 
beschadigd kroonjuweel

DOOK FERDI DE LANGE

De gekozen burgemeester heeft de afgelopen anderhalf jaar een vlucht genomen in 
Nederland. Waar deze bestuurlijke vernieuwing voor mei 2002 een illusie leek, is zij 
na mei 2002 op een realiteit gaan lijken. Het kabinet Balkenende-I sprak, op voor
spraak van de LPF, zijn intentie uit om te komen tot een gekozen burgemeester. Dit 
werd bevestigd door de Verkennende notitie invoering direct gekozen burgemeester 
van minister van Binnenlandse Zaken & Koninkrijksrelaties Johan Remkes 
(VVD). De val van het kabinet deed de plannen weer op de achtergrond verdwij
nen. Na de langdurige formatie in het eerste kwartaal van 2003 bleek de deelname 
van D66 aan het kabinet Balkenende-II de gekozen burgemeester nieuw leven in te 
blazen.

Een aparte post voor bestuurlijke vernieuw
ing alsmede de doelstelling om te komen 
tot een gekozen burgemeester voor het het 
einde van Balkenende-II waren belangrijke 
indicatoren voor de deelname van D66. De 
nieuwe minister voor Bestuurlijke 
Vernieuwing & Koninkrijksrelaties, resor- 
terend onder minister van Binnenlandse 
Zaken Remkes, bleek niemand minder dan 
D66 oud-lijsttrekker & fractievoorzitter

Thom de Graaf. Minister de Graaf liet er 
geen gras over groeien en op 26 september 
werd in het wekelijkse persbericht rondom 
de uitkomsten van de Ministerraad melding 
gemaakt van de uitvoering van de intentie 
tot het komen tot een gekozen burge
meester. Minister de Graaf presenteerde de 
Hoofdlijnennotitie direct gekozen burge
meester die sindsdien onderwerp van 
gesprek is in Den Haag en daar buiten.

In de hoofdlijnennotitie wordt gesteld dat 
er een noodzaak tot verandering is. Het hui
dige systeem, de dubbelvoudige voordracht 
aan de Kroon vanuit de gemeenteraad, vol
doet niet. Dit systeem is de opvolger van 
het systeem van Kroonbenoeming vooraf
gegaan door een profielschets en vertrou
wenscommissie. Al vrij snel na de intro
ductie van de dubbelvoudige voordracht 
bleek deze in de praktijk niet goed te wer
ken. Dit systeem was overduidelijk een 
compromis voortkomend uit het kabinet

Kok-II naar aanleiding van de val van Kok- 
II door stranden van het correctief referen
dum in de Eerste Kamer in 1999. De hoofd
lijnennotitie stelt dat er allereerst een wen
selijkheid is tot versterking van de positie 
van de burgemeester. De verzwakking van 
diens positie noopt tot meer slagvaardig
heid en herkenbaarheid van het lokaal 
bestuur. Dit vraagt om een duidelijke poli- 
tiek-bestuurlijke profilering van de positie 
van de burgemeester. Daarnaast stelt de 
Hoofdlijnennotitie dat het stelsel van de 
Kroonbenoeming haar eindfase heeft 
bereikt. Er wordt gesteld dat directe verkie
zing zal leiden tot meer betrokkenheid'van 
de burgers en dat de positie van de burge
meester duidelijker wordt.

De gekozen burgemeester is in korte tijd 
onomstreden geworden. De coalitiepartijen 
VVD en CDA hebben zich neergelegd bij 
de direct gekozen burgemeester, terwijl de 
PvdA van mening gewijzigd is. Was zij 
voorheen nog voor een gekozen burge
meester vanuit de gemeenteraad, nu is zij 
voor de direct gekozen burgemeester. Een 
zeer ruime meerderheid tekent zich dus af 
voor de direct gekozen burgemeester. Uit 
een peiling van het Sociaal en Cultureel 
Planbureau (SCP) blijkt ook een ruime 
meerderheid (72%) van de Nederlandse 
bevolking van mening te zijn dat de burge
meester moet worden gekozen door de 
inwoners van de gemeente. Niets lijkt het 
voorstel van minister de Graaf dus nog in 
de weg te staan. Dit is echter schijn. De 
hoofdlijnennotitie spreekt zich weliswaar 
uit voor een direct gekozen burgemeester, 
maar een aantal probleempunten doen zich 
voor die het stelsel in de praktijk kunnen 
ondermijnen.

Allereerst lijkt de positie van de direct 
gekozen burgemeester in het huidige staats
bestel een nogal vreemde. In het rapport

Driemaster - verenigingsperiodiek van de JOVD pagina 9



van de commissie-Elzinga komt de direct 
gekozen burgemeester ook ter sprake. Naar 
aanleiding daarvan zagen de leden Van den 
berg, Rosenthal en Vonhoff zich genood
zaakt een minderheidsstandpunt te formu
leren. Zij stellen daarbij dat de direct geko
zen burgemeester alleen denkbaar is in 
andere binnenlands-bestuurlijke verhou
dingen dan dat Nederland nu kent: "Het zou 
diep insnijden in de toe-en verdeling van de 
bevoegdheden en verantwoordelijkheden in 
de gedecentraliseerde eenheidsstaat en in 
de politieke cultuur die in ons land sterk 
geënt is op collegiaal, meerhoofdig 
bestuur."

Los van deze prinicpiële bezwaren lijkt de 
haast waar met name minister de Graaf te 
werk wil gaan voor de nodige problemen te 
kunnen gaan zorgen. De hoofdlijnennotitie

port ten aanzien van een direct gekozen 
burgemeester binnen het duale stelsel. De 
commissie stelt: "Combinatie van raadsver
kiezingen me eventuele burgemeestersver- 
kiezingen is ongewenst, vanwege de door 
de commissie als waardevol beschouwde 
eigenstandige kenmerken van het burge
meestersambt."

Hoewel bovenstaande kritiekpunten met 
name voortvloeien uit de haast waarmee 
minister de Graaf het voorstel wil invoeren 
zijn er, naast het principiële punt aangedra
gen door Van den Berg, Rosenthal en 
Vonhoff, een aantal structurele kritiekpun
ten op het voorstel van minister de Graaf 
die zich bewegen op het constitutionele 
veld. Gezien het feit dat een 
Grondwetswijziging wordt gezien op de 
lange termijn, zal de gekozen burge-

het model B is sprake van een sterke burge
meester waarbij alle bestuurlijke bevoegd
heden berusten bij het eenhoofdige ambt 
van de burgemeester. De burgemeester zal 
zijn eigen beleidsprogramma vaststellen en 
wethouders benoemen. De burgemeester 
stelt de raad slechts in kennis van zijn voor
nemens en benoemingen en zal met de 
Raad in debat gaan. Dit model kan echter 
niet worden ingevoerd door belemmerin
gen in de Grondwet.

Concluderend kan gesteld worden dat de 
gekozen burgemeester onontkoombaar is. 
De harde afspraken daarover in het regeer
akkoord alsmede het brede draagvlak 
binnen de Nederlandse samenleving maken 
de invoering van de gekozen burgemeester 
een fait accompli. Dat laat echter onverlet 
aan de uitvoeering nog het nodige kan ver-

rept van invoering in maart 2006. Dit zou 
gestalte moeten krijgen door een collectief 
ontslag van alle burgemeesters voor de 
raadsverkiezigen van maart 2006. 
Tegelijkertijd met deze verkiezingen zou
den dus ook in alle gemeenten burge- 
meestersverkiezingen moeten worden 
gehouden. Dit levert in beginsel een twee
tal problemen op. Ten eerste heeft dit 
gezorgd voor de nodige onrust onder de 
ruim vierhonderd burgemeesters in 
Nederland dat zijn weerslag kan hebben op 
de politiek besluitvorming rondom het 
voorstel. Prof. mr. Elzinga stelt ten aanzien 
van het collectieve ontslag dat dit negatieve 
effecten zal hebben voor het goed functio
neren van het openbaar bestuur. Dit mede 
door het teruggelopen aantal sollicitanten 
voor burgemeestersposten alsmede de grote 
twijfel hoeveeel zittende burgemeester mee 
zullen doen aan de verkiezingen. Dit zou 
kunnen leiden tot afwachtendheid en ver
spilling van bestuurlijke ervarenheid. 
Daarnaast is een gelijkstandige verkiezing 
van raad en burgemeester, wanneer het doel 
is versterking van de positie van de burge
meester, niet aan te raden. De commissie- 
Elzinga bespreekt deze situatie in haar rap-

meester, zoals geformuleerd door minister 
de Graaf, zich moeten bewegen binnen de 
huidige Grondwet alsmede de Grondwet na 
tweede lezing van de voorliggende 
Grondwetswijziging. Uit het voorstel blijkt 
dat de gemeenteraad de burgemeester niet 
kan wegsturen, evenmin kan de burge
meester de raad tussentijds ontbinden en 
nieuwe verkiezingen uitschrijven. Dit kan 
in de praktijk een verlammende "deadlock" 
opleveren die het imago en de werking van 
het openbaar bestuur niet ten goede zal 
komen. Ook op andere punten kan het 
voorstel van minister de Graaf als half
slachtig en problematisch worden omschre
ven. Prof. mr. Elzinga stelt in een column in 
Binnenlands Bestuur dat het burge- 
meestersmodel van minister de Graaf half
slachtig is. Elzinga stelt dat De Graaf lijkt 
te hebben gekozen voor het model A zoals 
omschreven in de eerder uitgebrachte 
Verkennende notitie invoering direct geko
zen burgemeester van minister Remkes. Dit 
model is niet erg helder en bovendien kan 
het leiden tot de eerder genoemde "dead
lock". Wanneer zou worden gekozen voor 
het model B van minister Remkes zou er 
sprake zijn van minder halfslachtigheid. Bij

anderen. Het voorstel zoals gepresenteerd 
door minister de Graaf laat op een groot 
aantal punten ruimte voor mogelijke struc
turele problemen in de toekomst. Met name 
de haast waarmee De Graaf de gekozen 
burgemeester wil invoeren zou kunnen lei
den tot een onevenwichtige gekozen burge
meester die niet recht doet aan de initiële 
redenen om te komen tot een nieuw stelsel 
van aanstelling van de burgemeester. Een 
geleidelijke implementatie met een 
Grondwetswijziging gericht op het model 
B van minister Remkes zou op de lange ter
mijn een beter alternatief zijn dan het hui
dige voorstel van De Graaf. Gezien de poli
tieke verhoudingen op dit moment lijkt het 
er echter op dat D66 onder aanvoering van 
haar minister van Bestuurlijke Vernieuwing 
coute que coute de invoering van dit 
belangrijke kroonjuweel op haar naam wil 
schrijven. Dat men daarmee het kroonju
weel mogelijk onherstelbaar beschadigt, 
lijkt men op de koop toe te willen nemen.

Ferdi de L ange is oud-landelijk voorzitter 
van de JO V D
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Nederlandse Antillen: Alles of niets
DOOR SABINE KOEBRUGGE EN LAURENS HEINEN

De Nederlandse Antillen zijn al geruime tijd onderdeel van Nederland als konink
rijk of republiek geweest. De West-Indische Compagnie (WIC) zette zich begin 
zeventiende eeuw in voor de ontwikkeling of het verwerven van Nederlandse gebie
den in Afrika en West-Indië. Sinds de successen van de WIC heeft Nederland zich 
beziggehouden met onder meer wat nu nog resteert van de overzeese gebieden, de 
huidige Nederlandse Antillen (incl. Aruba).

Wij willen echter de vraag stellen of het Maarten. Uit een recente opiniepeiling is 
beleid dat Nederland voert ten aanzien van gebleken dat de meerderheid van de bevol- 
deze Antillen, nog wel van deze tijd is en of king van mening is dat politici die voor cor- 
het werkelijk beleid is, in plaats van zonder ruptie veroordeeld zijn, moeten aftreden.

Uiteraard heeft Nederland wel een ver
plichting naar de mensen in elk land ter 
wereld, waar het gaat om het waarborgen 
van de mensenrechten van eenieder waar 
mogelijk, dus ook in het geval van de 
Nederlandse Antillen. Het is echter de 
vraag of de inwoners van de Antillen in het 
huidige systeem voldoende zelfbeschik
kingsrecht hebben als grote oom Nederland 
(met belerende vinger) elke regeringscy- 
clus over de schouder meekijkt. 
Daarentegen geeft de huidige structuur 
voor Nederland problemen in die zin dat de 
Antillianen verantwoordelijk zijn voor bij
voorbeeld de criminaliteitsbestrijding, 
maar Nederland die onvoldoende vindt en 
niets kan doen vanwege de bevoegdheden 
die zijn toegekend aan de Antilliaanse rege
ring. De situatie waar we ons nu in bevin
den is dus vlees noch vis.

Dan rest de vraag: wat dan wel? Men kan, 
ten aanzien van de problemen die men 
wederzijds kent, twee kanten op. De ene 
oplossing zou zijn om de gebieden com
pleet onder controle te nemen, met 
Nederlandse functionarissen, Nederlandse 
standaarden voor de inwoners en 
Nederlands beleid op de eilanden, zoals nu

enige argumentatie voortzetten wat ooit is 
ontstaan. De actualiteit laat zien dat er 
spanningen zijn tussen wat de Nederlandse 
regering wil en wat de Antilliaanse regering 
wil. Bovendien kan men zich afvragen of 
de belangen van deze regeringen of, zo u 
wilt, bevolkingen, op lange termijn nog wel- 
te verenigen zijn. Zo zijn er meningsver
schillen omtrent de financiële steun die de 
Antillen van Nederland ontvangt, het 
beleid rondom de "Antillianisering" (posi
tieve discriminatie voor autochtone 
Antillianen wat betreft overheidsfuncties) 
en er zijn uiteraard genoeg problemen 
rondom de criminaliteitbestrijding, inclu
sief en exclusief drugstoestanden. De vrij
wel permanente onderhandelingsposities 
leiden tot afstandelijkheid, incidenten en 
verlammende discussies op het niveau van 
geldvrager en geld verstrekker.

De spanningen bestaan echter niet alleen 
tussen Nederland en de Antillen, maar ook 
bij de Antillianen onderling. Op de Antillen 
groeit de onvrede over de huidige politiek. 
Zo was er 14 februari jl. nog een vreedza
me mars tegen corruptie, intimidatie en dis
criminatie op Curacao, Bonaire en Sint

Een van de redenen waarom de onderwer
pen Indonesië, Suriname en de 
Nederlandse Antillen gevoelig liggen bij 
menigeen die zich er op richt, is de uitbui
ting van de voorouders van de huidige 
bewoners van deze gebieden. Nederland en 
de Nederlanders voelen zich vaak verplicht 
om iets voor deze mensen te doen door de 
gedeeltelijk gezamenlijke geschiedenis die, 
zeker in een aantal gevallen, wat beter uit
pakte voor de Nederlanders dan voor de 
bewoners van deze gebieden. Het is echter 
de vraag of dit schuldgevoel onze politiek 
ten aanzien van deze gebieden tot in het 
oneindige moet blijven beïnvloeden. 
Frankrijk voldoet immers ook geen herstel
betalingen aan Rusland voor de schade die 
door Napoleon is aangericht.

Op grond van artikel 43 van het Statuut 
voor het Koninkrijk der Nederlanden, dat 
dit jaar 50 jaar bestaat, is elk van de landen 
van het Koninkrijk der Nederlanden ver
plicht zorg te dragen voor de verwezenlij
king van de rechten van de mens, de rechts
zekerheid en de deugdelijkheid van het 
bestuur. Het koninkrijk is belast met het 
waarborgen daarvan. Nederland heeft nog

steeds een behoorlijke vinger in de pap, 
maar wordt vaak tegengewerkt door het 
bestuur van de Antillen. Toch zal 
Nederland weer meer verantwoordelijkheid 
moeten nemen, daar ook zij nog steeds ver
antwoordelijk is voor de rechten van de 
mens. Hieronder vallen dus ook sociaal- 
economische en culturele rechten van de 
mens. Het Statuut kan ook alleen gewijzigd 
worden, indien alle landen van het 
Koninkrijk der Nederlanden ermee instem
men.
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op de Franse koloniën. De andere oplossing 
is een verdere verzelfstandiging, en, onaf
hankelijkheid van de Nederlandse Antillen. 
De vraag is wel of de financiële onafhanke
lijkheid die daar in feite bij hoort wel haal
baar is. De eilanden zullen hoe dan ook op 
zoek moeten naar andere partners en onder
ling de banden sterker moeten maken. In 
het huidige systeem onderhandelen ze alle 
vijf (plus Aruba) het liefst met Nederland 
zelf, in plaats van dat ze elkaar opzoeken en 
aan elkaar hulp verlenen. Indien de Antillen 
partners zoeken in eigen gebied, neemt dat 
uiteraard niet weg dat Nederland nog steeds 
ontwikkelingssamenwerking verleent. Dit 
zal dan echter op dezelfde manier gebeuren 
als in andere gevallen van ontwikkelingssa
menwerking. De hulp dient dan ook gefi
nancierd te worden van de begrotingspost 
ontwikkelingssamenwerking en niet van 
die van koninkrijksrelaties. Het is ook wel 
degelijk interessant om te weten dat er per 
jaar 687,50 euro per hoofd van onze bevol
king naar de Antillen en Aruba gaat.

Indien er besloten wordt dat de Antillen 
zelfstandig verdergaan, krijgt men te 
maken met een nationaliteitsprobleem. De 
vraag is dan of je het volk zelf laat kiezen 
welke nationaliteit het wil, of dat alle inwo
ners "Antillianen" worden. Het eerste 
geval, is volkenrechterlijk het meest juiste. 
Dit is echter ook gebeurd toen Suriname 
onafhankelijk werd en destijds hebben de 
meeste Surinamers ervoor gekozen 
Nederlander te worden. Het gevolg is dan 
wel dat mensen met een Nederlands pas
poort vrij kunnen reizen tussen de Antillen 
en Nederland en los je het drugsprobleem 
in elk geval nog niet op.

Wie gaat echter bepalen of de Antillen vol
ledig zelfstandig worden, of volledig onder 
Nederlands gezag vallen? Aangezien 
Nederland nog al eens vraagtekens zet bij 
het beleid van de Antilliaanse regering en 
het maar de vraag is of je de al dan niet cor
rupte toplaag moet laten beslissen over 
zoiets essentieels, is het wellicht verstandig

om, in dit ene geval, de bevolking zelf te 
laten beslissen over de toekomst.

Benadrukt moet worden dat de keuze voor 
onafhankelijkheid en eigen nationaliteit- 
grotere rechten, maar ook grotere plichten 
met zich mee zal brengen, waarbij de plich
ten uiteraard zullen liggen bij het opschroe
ven van de productiviteit en welvaart, aan
gezien het hele plan anders niet haalbaar is. 
Aan de andere kant mag benadrukt worden 
dat financieel gezien de "Nederlandisering- 
optie" wel financiële zekerheid biedt, maar 
dat het beleid bepaald zal worden in Den 
Haag en niet op Curagao. Er moet iets ver
anderen en er zal een beslissing genomen 
moeten worden, maar het zal aan de trots 
van de bevolking liggen welke keuze 
gemaakt wordt.

Sabine K oebrugge is vice-voorzitter p o li
tiek G roningen en Laurens H einen voorzit
ter van de afdeling G roningen

Niet kijken.... !
Toch?

A dverteren  w erkt!  Bel Benjamin Derksen, hoofdredacteur Driemaster, voor een advertentie in
Driemaster, 06-14294984
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IND dient slechts permanente 
verblijfsvergunningen te verstrekken
Door STEFAN DE BRUJJN

Zonder al te veel moeite is VVD-minister Verdonk van Vreemdelingenzaken en 
Integratie erin geslaagd steun te krijgen voor haar -terecht- strenge terugkeerbe
leid. Toch heeft onder meer kritiek vanuit de maatschappij duidelijk gemaakt dat 
de onzekerheid waarmee asielzoekers met een permanente verblijfsvergunning in 
Nederland leven, ongewenst is. Om lange en onduidelijke procedures in de toe
komst te voorkomen, zou de Immigratie- en Naturalisatiedienst (IND) daarom niet 
langer tijdelijke verblijfsvergunningen moeten verstrekken. Alleen door slechts 
permanente vergunningen te verlenen, weten asielzoekers écht waaraan ze toe zijn.

legaal verblijf in Nederland van vijfjaar of 
langer kan de vreemdeling een vergunning 
voor onbepaalde tijd aanvragen of een ver
zoek tot naturalisatie indienen. Als de defi
nitieve beslissing negatief is, dan zal de 
asielzoeker alsnog Nederland moeten ver
laten. Het kabinet Balkenende II ziet een 
effectief terugkeerbeleid als een onmisbaar 
onderdeel van het asielbeleid. Het terug
keerbeleid vormt dan ook een speerpunt 
van het kabinetsbeleid.

Kamersteun pijoriëntatie.
Onverwachts eenvoudig slaagde Rita Is de definitieve beslissing positief, dan Minder statussen
Verdonk er begin februari 2004 in om een krijgt de asielzoeker een verblijfsvergun- Elke asielzoeker van wie de aanvraag 
ruime meerderheid in de Tweede Kamer, ning voor bepaalde tijd, en komt hij in aan- wordt gehonoreerd, krijgt dezelfde tijde- 
bestaande uit het CDA, de WD, D66, de merking voor een gewone woning. Na een lijke vergunning, waaraan één voorzienin- 
LPF en de SGP, in te laten stemmen met 
haar uitzettingsbeleid. Slechts een tweetal 
toezeggingen aan de Kamer, namelijk het 
extra attent zijn op 'schrijnende' gevallen en 
het niet zullen 'scheiden' van gezinnen, 
waren hiervoor voldoende. Een motie van 
de PvdA om tot een ruimere pardonregeling 
te komen, kreeg geen meerderheid. Met 
steun van een ruime meerderheid in de 
Tweede Kamer wil de minister nu nog voor 
de zomer beginnen met de uitzetting van 
uitgeprocedeerde asielzoekers. Kijkende 
naar het huidige beleid van het kabinet is 
dat logisch te noemen.

Huidige asielprocedure
Elke vreemdeling die in Nederland asiel 
aanvraagt, krijgt binnen 48 uur na zijn aan
melding bericht. De aanvraag wordt als 
kansloos beoordeeld of verder in behande
ling genomen. Kansloze asielzoekers moe
ten Nederland direct verlaten. De anderen 
worden overgeplaatst naar een 'opvang- en 
onderzoekscentrum' van het Centraal 
Orgaan opvang Asielzoekers (COA). Als de 
IND voornemens is de asielaanvraag af te 
wijzen, wordt de asielzoeker daarvan op de 
hoogte gesteld. De asielzoeker kan daarte
gen in beroep gaan bij de rechtbank. Als 
ook de rechter negatief oordeelt, moet de 
asielzoeker Nederland verlaten. Hij kan 
dan nog in hoger beroep gaan bij de Raad 
van State, maar de uitspraak op het hoger 
beroep mag hij niet in Nederland afwach
ten.

Asielzoekers die gedurende de procedure in 
Nederland mogen blijven, verhuizen in 
afwachting van de definitieve beslissing 
naar een 'asielzoekerscentrum'. Tijdens hun 
verblijf in het centrum nemen zij deel aan 
cursussen Nederlandse taal en maatschap-
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genpakket is gekoppeld. Er wordt nog van zijn toekomstige leefomgeving leeft, te dan ook niet mogelijk zijn, dan is opvang in 
slechts één asielstatus verleend. In het ver- verwachten dat hij alles in het werk zal stel- bijvoorbeeld Nederland blijkbaar noodza- 
leden waren er drie verschillende statussen, len om zich goed aan te passen aan het land kelijk. Op dat moment dient een maat
niet elk een ander voorzieningenpakket, waarin hij verblijft. Immers: waarom zou je schappij, en dat is ook opgenomen in het 
Dat leidde tot veel "doorprocederen", veel energie steken in het leren van een taal Vluchtelingenverdrag van Genève, open te 
Iemand die nu een tijdelijke verblijfsver- als je weet dat de kans vrij groot is dat je na staan voor vluchtelingen die ook daadwer- 
gunning heeft gekregen, hoeft niet verder een bepaalde tijd uit een land wordt gezet? kelijk vluchteling zijn. 
procederen, omdat er maar één status is.
Wel kan de asielzoeker na drie jaar in aan- Nog erger is het leven in twijfel en onze- Het behoeft weinig uitleg dat je de kansen 
merking komen voor een verblijfsvergun- kerheid voor kinderen, al dan niet in voor vluchtelingen enorm vergroot wan- 
ning voor onbepaalde tijd. Er komen dus Nederland geboren. Het is bijzonder verve- neer je ze niet een tijdelijke, maar een per- 
twee vergunningen: één voor bepaalde tijd, lend om te leven in de wetenschap dat de manente verblijfsvergunning geeft. Ze kun- 
eventueel na drie jaar gevolgd door één mogelijkheid bestaat dat je binnen niet al te nen zich dan veel sneller dan nu intensief 
voor onbepaalde tijd (het volgtijdelijk lange tijd al je vriendjes kwijtraakt en naar gaan richten op een belangrijk aspect wat 
systeem). 'je eigen land' 'terug' moet gaan, terwijl je volgt na immigratie: integratie. Minstens

nog nooit eerder in dat land bent geweest of zo belangrijk is dat ook kinderen een enigs- 
Inhumaan bijvoorbeeld de taal niet eens spreekt. zins stabiele thuisbasis hebben en weten in
Hoewel dit al een duidelijke verbetering is welk land ze (kunnen) gaan opgroeien,
ten opzichte van het beleid van voor de Alternatief Gevluchte kinderen hebben daar, net als
invoering van de Vreemdelingenwet 2000, Een alternatief is absoluut mogelijk. In ieder Nederlands kind, recht op. Los van 
is er nog steeds (te)veel onduidelijkheid ieder geval dient opvang zoveel mogelijk in het feit dat je de asielzoekers duidelijkheid 
voor indieners van een verzoek voor een de regio van herkomst te worden geregeld, geeft, zou ook de Nederlandse samenleving 
verblijfsvergunning. Terecht is dit niet, aan- Door rondom 'probleemlanden' goede een groot plezier worden gedaan met het 
gezien ieder mens, en dus ook een asielzoe- opvang te faciliteren, voorkom je dat men- bieden van zekerheid aan de groep vluchte- 
ker, het recht heeft om een enigszins nor- sen moeten vluchten naar een land met een lingen waarbij opvang in de regio niet 
maal leven te leiden. Het is daarom amper compleet andere cultuur en alle onzekerhe- mogelijk bleek, 
humanitair te noemen om iemand, of zelfs den en onduidelijkheden die dat met zich
hele gezinnen, jarenlang met de onzeker- meebrengt. Bovendien is een terugkeer, Stefan de Bruijn  is voorzitter van de JO V D  
heid van een tijdelijke verblijfsvergunning wanneer verwacht wordt dat een probleem A m sterdam  e.o. 
te laten leven. van tijdelijke aard is, dan redelijk eenvou

dig te realiseren.
Het is niet realistisch, en bovenal niet
terecht, om van iemand die in onzekerheid Mocht opvang in de regio om welke reden
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Column De Lange
De afgelopen Driemaster heeft u kennis kunnen maken met een noviteit in de redactionele geschiedenis van ons gewaardeer
de verengingsblad: de columnist. De nieuwe Hoofdredacteur heeft zelfs gemeend u te moeten overladen met een viertal colum
nisten bestaande uit oud-Landelijk Voorzitters (waarvan er de laatste tijd steeds meer van lijken te zijn) alsmede een ver
dwaalde oud-Hoofdredacteur. Mijn gewaardeerd voorganger en collega op velerlei terreinen De Veth heeft een forse schot 
voor de boeg genomen door een tweetal van zijn voorgangers en een enkele opvolger te verheffen tot heiligen. Ik denk dat ik 
namens Bremekamp en Scheidel kan zeggen: dank voor deze grote eer die ons toegevallen is. Zeker komende, van De Veth die 
het brisante initiatief ontplooide (ja, dat leest u goed, ook De Veth ontplooit zich bij tijd en wijle) door in november 2001 de 
rivaliserende kandidaat-voorzitters Weide en Tromp op zijn schoot te nemen, verkleed als de Goed Heiligman. Dit is tegelij
kertijd het bewijs dat het met de democratie in de JOVD op zich best goed zit. Dit in tegenstelling tot de beweringen van col- 
lega-columnist De Bruijn. Zogenaamd meer democratische collega-pjo's hebben nimmer kunnen bogen op twee volledige kan- 
diaat-besturen die maandenlang campagne voerden om de eer te hebben de JOVD te mogen besturen. Hoewel een discussie 
over de interne democratie van de JOVD natuurlijk nooit kwaad kan, is een relativerende noot ook nooit weg. U merkt het al, 
de introductie van de columnisten zal niet onopgemerkt aan u voorbijgaan! De column van Rutte zal vermoedelijk ook weer 
stof doen opwaaien, immers wanneer de VVD opgeschrikt kan worden door een spreekbeurt bij een lokale afdeling, dan zal 
de JOVD in rep en roer zijn na een scherpe column in de Driemaster.

Net zoals op dit moment in de VVD de dis
cussie is gestart over de ideologische rich
ting van dé liberale partij van Nederland, zo 
wordt de discussie in de JOVD al sinds 
haar oprichting gevoerd. De vraag blijft 
echter: welke stroming binnen het libera
lisme is nou echt de winnaar? Zijn het die 
softe, maar oh zo sociale en gezellige ont- 
plooiingsliberalen of de toch zeer zuinige 
met eigen verantwoordelijkheid-fetish 
behepte klassiek liberalen? Het gelijk lijkt 
in dezen te liggen bij de klassiek liberalen. 
Immers waren dit niet die mensen die het 
gat op de rechterflank van de VVD voor
speld hadden en daarmee de opkomst van 
Fortuyn? Een flirt met het CDA en de LPF 
lijkt de beste garantie op electoraal succes, 
ook al laat dat de spruitjeslucht van het 
conservatisme (in Nederland bewierookt 
door de Edmund Burke-stichting) binnen
dringen in de liberale vesting. Voorvechters 
van het ontplooiingsliberalisme laten dat 
natuurlijk niet op zich zitten en zullen 
(terecht) stellen dat een verrechtsing van de 
VVD een gat laat vallen op de linkerflank 
en, erger nog, het sociale en bovenal gezel

lige gezicht onherstelbaar verminkt 
waardoor de VVD electoraal wegzakt in 
het conservatieve moeras. Wie heeft er dan 
eigenlijk gelijk? Het antwoord daarop is 
nooit goed te geven omdat het maar tot op 
zekere hoogte voorspelbaar is wat een 
koerswijziging naar links of rechts teweeg 
zal brengen. Echter is er één indicatie die 
duidelijk maakt dat de oplossing niet zuiver 
progressief of conservatief is. Zowel de 
JOVD als de VVD zijn behept met twee 
flanken waarbij iedere flank eens in de 
zoveel tijd de overhand heeft, maar nooit 
volstrekt overheersend is. Daarbij lopen er 
in de JOVD én VVD vrij weinig mensen 
rond die honderd procent ontplooiings- of 
klassiek liberaal zijn. De kern van het pro
bleem zou weleens kunnen liggen in het 
feit dat een moderne grote liberale volks
partij een heel scala aan liberalisme onder
dak moet kunnen geven. Daarbij is het dan 
vooral ook van belang om voor eens en 
altijd af te rekenen met de fictie dat libera
len (ja ook de ontplooiingsliberalen onder 
ons) asociale mensen zijn, terwijl ze juist 
door het beleid en de ideologie die ze voor

staan de meest sociale mensen zijn die 
rondlopen. Alleen wanneer de brede libera
le boodschap op een menselijke manier 
wordt verkondigt ligt electorale triomf in 
het verschiet. Dus laten we ophouden met 
ons heil te zoeken bij concurrerende stro
mingen (de sociaal-democratie en het con
servatisme) en ons richten op de kracht van 
het liberalisme! Gezien het beperkt aan
sprekende imago van de VVD is het wel
licht wel een goed idee om eens na te den
ken over een nieuwe partij (met of zonder 
D66). Maar ja dat is weer een hele andere 
discussie en stof voor een volgende column 
van één der columnisten. Laat één ding 
echter als een paal boven water staan in dit 
lustrumjaar: de JOVD moet nimmer haar 
positie opgeven en/of haar naam wijzigen. 
Daarvoor kent de JOVD te veel open dis
cussie en een te mooie reputatie.

F erd i de L a n g e  is co lu m n is t van  
D riem aster
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Conjuncturele neergang liberalisme

DOOR BOB VAN DER GRAAF

De zegetocht van Wouter Bos. Wie is de opmars van de PvdA-leider en zijn partij 
nog niet opgevallen? Waar komen die hoge scores toch vandaan? Gepijnigd door 
economische laagconjunctuur en de toon in het publieke debat? Of bewijst de VVD 
het liberalisme gewoon een slechte dienst?

Opvallend in die reeks PvdA-zeges waren 
de opmerkingen van fractievoorzitter 
Wouter Bos tijdens een spreekbeurt voor 
het Genootschap van Hoofdredacteuren 
waarin hij zei zich niet veel aan te trekken 
van de hoge scores in de peilingen. Het is 
slechts tijdelijk, was zijn opinie.
Bos wees in die rede voor de hoofdredac
teuren een maand terug ook op de partij- 
vernieuwing, die in zijn ogen broodnodig 
was en is. Zijn analyse was dat veel mensen 
die nu PvdA zouden stemmen een "negatie
ve keuze" zouden maken. Ofwel: niet 
omdat je het eens .bent met de PvdA qua 
politiek programma of ideologie, maar je 
stemt puur uit protest tegen het kabinetsbe
leid. Hij vond het spijtig dat de vernieuw- 
ingsdiscussie onvoldoende gevoerd werd 
en belemmerd door de hoge peilingen.

Niettemin kiest een niet onnoemelijk aantal 
stemmers voor de PvdA en in mindere mate 
voor GroenLinks en SP. Wie goed op de 
getallen let ziet een linkse meerderheid 
opkomen. Nou, gelijk hebben die kiezers, 
het hakt er ook best flink in dat 'rechtse, 
asociale' kabinetsbeleid. Forse bezuinigin
gen op de sociale zekerheid en de volksge
zondheid, lastenstijgingen en andere nare 
maatregelen waar ten tijde van de economi
sche hoogtijdagen van Paars geen sprake 
van was. Het is moeilijk regeren in tijden 
van economische tegenspoed want bepaal
de politieke keuzes zijn dan lastiger uit te 
leggen.

Voor de regeringspartijen is het zaak wan
neer zij straks (in 2007, is de verwachting) 
hun maatregelen willen omzetten in electo
raal gewin te hopen op economisch herstel: 
ofwel de kiezer voelt de baten van het 
gevoerde beleid dan in zijn portemonnee. 
Op zo'n moment is herverkiezing een stuk 
gemakkelijker dan wanneer het beleid geen 
of een nadelig effect heeft gehad. Voor de 
oppositie is het in een dergelijk geval een
voudig prijsschieten door zich te presente
ren als alternatief.

De cost gaet voor de baet uyt, een tekst 
welbekend voor een ieder die van het 
Amsterdamse centraal station naar de Dam

rijdt of loopt. Zich bewust van die weten
schap is het voor de coalitiepartijen zaak 
eikaars handje vast te houden en samen 
2007 te halen. De CPB-macrocijfers wijzen 
wel degelijk, zij het hoogst onzeker, verbe
tering van de economische conjunctuur uit,

economische vraagstukken, kan de verkie
zingsuitslag voorspellen, lijkt het. 
Niettemin speelt nog een ander element 
mee: de politieke conjunctuur, of beter 
begrijpelijk het politieke klimaat. Dit 
bepaalt wel degelijk politieke keuzes met 
als het grote bewijs de emotionele Tweede- 
Kamerverkiezingen van mei 2002, slechts 
enkele dagen na de tragische dood van 
LPF-leider Pim Fortuyn door de kogels van 
een milieuterrorist. De LPF, een nieuwko
mer in de Kamer, won overweldigend en de 
regeringspartijen en links werden afge
straft.

al dan niet dankzij het gevoerde regerings
beleid dan wel een internationale conjunc- 
tuuropleving met verbetering van de export 
tot gevolg.

Wie politieke keuzes reduceert tot slechts

In welke mate economische, politieke en 
overige, in dit stuk niet nader beschreven, 
factoren elkaar beïnvloeden kan ik niet 
bepalen. Verklaarbaar is wel dat de negatie
ve keuze voor de oppositie van veel kiezers 
op dit moment te wijten c.q. te danken is 
aan het politieke klimaat. Velen, ook zij die
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met mitsen en maren CDA of VVD aan- tisch de gehele linie niet gebonden gevoe- lijk. Deze groep kiezers valt ook nog eens 
kruisen, storen zich aan de toonzetting in len aan een partij via lidmaatschap of trou- geheel onder de zwevende kiezers. Ikzelf 
het publieke debat. De VVD-kamerleden we steun bij verkiezingen, zullen hun keuze ben altijd van mening dat niet de kiezers 
Wilders en Hirsi Ali en hun LPF-collega voor de VVD, geheel begrijpelijk - ook zweven, maar juist de partijen, en zodoen- 
Eerdmans overbieden elkaar telkens in onder normale omstandigheden-, herover- de kan de keuze per verkiezing uiteenlopen, 
rechtse uitspraken die de AIVD zelfs zo ver wegen. Wat de JOVD in haar beginselpro- Dat in het midden gelaten moet voor hun 
gebracht hebben hierover te rapporteren in gram liberaal noemt, Overspant in mijn stem gestreden worden, een fenomeen dat 
verband met hiermee samenhangende optiek lang niet het gehele liberale kiezer- iedere verkiezing sterker wordt sinds de 
rekrutering voor de jihad. Of dit waar is en spotentieel; het is breder: ook in de gelede- ontzuiling en de verschuivingen in het par- 
wat hiervan gevonden moet worden, is een ren van zeker D66, maar ook van PvdA en tijenlandschap in 1967.. 
interessante discussie, maar die wil ik nu GroenLinks bevinden zich liberalen, zich
niet voeren. noemend vrijzinnig dan wel progressief. Het dilemma voor de VVD is dat zij gesple-

Waarom heeft NRC Handelsblad toch meer ten wordt door haar ideologie enerzijds en
In mijn analyse heeft deze verharding van lezers dan de VVD leden? Nog een voor- de electoraal aantrekkelijke kant van de
het politieke klimaat geleid tot een afkeer beeld: de FNV heeft heel wat VVD-stem- rechterzijde van het politieke spectrum
bij het overgrote deel van het electoraat, mers onder haar electoraat. anderzijds. Op rechts zitten veel van de hui-
Deze stelling wordt bewezen door het feit dige VVD-kiezers, maar de groeimogelijk-
dat de VVD nauwelijks garen spint dankzij Het laat zich raden dat deze, toch enigszins heden zijn er gering en verwijdering van 
het geluid dat zij nu laat horen en zich door links-liberale kiezer, zich nu niet meer tot het politieke midden dreigt en daarmee de 
de LPF, waarvan in de peilingen nog een stem laat verleiden op de VVD, maar kans op regeringsdeelname. De liberale 
slechts drie zetels resten, in de rechtse, niet- geheel overtuigd op de PvdA, GroenLinks kiezers zitten echter veel verder naar het

midden en soms daar voorbij. In de poli- 
tiek-historisch perspectief is dat ook niet zo 
gek: op links het socialisme, op rechts de 
conservatieven en in het midden de libera
len. In de negentiende eeuw was het niet 
anders.

Staatssecretaris Rutte en zijn collega 
Schultz van Haegen hadden ook gelijk met 
hun uitspraken over respectievelijk de 
VVD als 'sleets merk' (vanuit liberaal per
spectief) en het voorstel tot fusie met D66 
en delen van de PvdA. Deze analyses slui
ten op het bovenstaande aan, omdat zij 
eveneens vraagtekens zetten bij het liberale 
gehalte van de VVD. Niettemin was de ver
dediging van fractieleider Van Aartsen ook 
treffend en zit de VVD wel degelijk gebak
ken op rechts. Leuk hoor, Jozias, maar wat 
te doen?

Het geeft mij als liberaal (gelukkig) alle 
keuzemogelijkheden van de wereld. Een 
keuze voor de VVD dien je, net zomin als 
voor een andere partij, niet per definitie te 
maken en de politieke realiteit biedt daar 
dan ook alle aanleiding toe. Het is van 
belang na te denken over het liberalisme als 
politieke programma, als identiteit en een 
daar op aansluitende organisatorische 
inkleding (fusie, splitsing, nieuwe partij). 
In mijn optiek zijn op dit moment veel, 
vaak opzichtige politieke keuzes van de 
VVD getoetst aan de beginselen vrijheid, 
verantwoordelijkheid en verdraagzaamheid 
verre van liberaal te noemen. De tijd zal 
uitwijzen of dit slechts een conjuncturele 
neergang van het liberalisme is in VVD- 
kring of structurele sluiting van het liberale 
hoofdstuk. Wel bezien levert dit zweefge- 

liberale hoek laat drukken. Voor de partij of D66, al naar gelang wat zijn voorkeur drag van de VVD weer meer 'zwevende' 
lijkt dit electoraal gezien een aantrekkelijke heeft, stemt. Spuugziek van het overbieden kiezers op. 
positie, maar haar liberale ideologie en haar op de rechtse kant en grote vraagtekens bij
daaraan gerelateerde imago bewijst zij hier- de juistheid van het regeringsbeleid en een B ob van der G ra a f is eindredacteur van  
mee een slechte dienst. keuze voor de oppositie is snel gemaakt. D riem aster

Een aantal jaren terug bediende de VVD 
Veel liberale kiezers, die zich over prak- (een groot deel van) deze markt wel dege-
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JOVD neemt deel aan LYMEC 
Seminar

DOOR HERMAN VAN HUNNIK

Begin dit jaar bezochten Godart van Gendt en ondergetekende namens de JOVD 
het door het Franse Jeunes Radicaux georganiseerde LYMÈC seminar "The 
European Union: A State?". De belangrijkste vraag die de deelnemers van dit 
seminar wilden beantwoorden was hoe de EU zich in de toekomst het beste kan 
organiseren, zodat de uitdagingen waarvoor Europese nationale staten worden 
gesteld effectief kunnen worden aangepakt.

Fransen hebben de reputatie dat voor een 
supranationaal Europa zijn, zo lang het een 
Frans Europa is. De organisatie bevestigde 
dit stereotype, door een voorschot te nemen 
op de beste vorm van staatsinrichting. De 
Europese Unie kan het beste als (Franse) 
Republiek doorgaan. Het uitgangspunt 
hiervoor is dat de Europese Unie gezien 
wordt als een supranationale staat.

De organisatie had verschillende sprekers 
uitgenodigd om te bekijken welke onderde
len van de Europese Unie wel en welke 
onderdelen niet aangemerkt kunnen wor
den als essentiële voorwaarden om het 
gebied tot staat te benoemen. Het is interes
sant om de discussie op Europees niveau te 
voeren. In Nederland wordt met name de 
nadruk gelegd op politieke aspecten. De 
staatsrechtelijke inrichting staan op de 
voorgrond, terwijl er in andere landen ook 
gesproken wordt over zaken zoals culturele 
integratie. Bij dit laatste kan onder meer 
gedacht worden aan een gemeenschappe
lijke taal of een gemeenschappelijk kunst
beleid.

Het is opvallend dat liberalen uit de diverse 
Europese landen compleet verschillend 
denken over een verdere integratie van 
Europa. De verschillende organisaties heb
ben ook allemaal een compleet eigen beeld 
van hetgeen liberalisme precies inhoudt. 
Met name de radicalen, die binnen Europa 
onder de liberale paraplu geschaard worden 
hebben een zeer andere visie. Zij baseren 
hun ideeën met name op de Franse revolu
tie en zijn de vleesgeworden organisatie 
van het gezegde "stilstand is achteruit
gang". Op zijn minst kan gezegd worden 
dat de discussie hierdoor flink verlevendigd 
wordt.

Naar aanleiding van deze lezingen en dis
cussies werd, in een zeer belangrijk onder
deel van het weekend, namelijk de politie
ke werkgroepen, een diepere discussie

gevoerd over de onderwerpen. De werk
groep waaraan ondergetekende deelnam 
hield zich bezig met de vraag wat de ken
merken zijn van een staat? Voldoet de EU 
aan deze definitie? Over een globale defini
tie van een staat waren de deelnemers het al 
snel epns. De minimale vereisten zijn vol
gens de deelnemers territoriale onafhanke
lijkheid, burgers, een regering die door 
deze burgers erkend wordt en een justitieel 
systeem. Het doorslaggevende argument 
om Europa geen staat te noemen was dat 
landen nog altijd uit de Europese Unie kun
nen stappen. Dit zou niet mogelijk zijn als 
Europa een staat was. Dat de landen toch 
een verregaande mate van samenwerking 
hebben was volgens ons te danken aan het 
project waar we aan bezig zijn. Europa kent 
een institutionele sfeer die in de wereld 
uniek is.

Nu er geconcludeerd was dat de Europese 
Unie geen staat is, moest er gesproken wor
den over de gewenste vorm. Er werd 
geconcludeerd dat de Europese Unie wel 
verder geïntegreerd moet worden, maar dat 
er zeker een aantal beleidsterreinen zijn die 
de Unie niet moet regelen, maar moet over
laten aan de nationale overheden. Zijn lid
staten, politici, maar veel belangrijker bur
gers, bereidt om nationale soevereiniteit 
deels prijs te geven? Dit was een zeer hei
kel punt, hier bleek met name de verschil
len tussen de verschillende stromingen. De 
radicalen waren bereid aanzienlijk verder te 
gaan dan de liberalen. Over de grensover
schrijdende problematiek (zoals milieuver
vuiling en interne markt) waren we het al 
snel eens, het biedt duidelijke voordelen dit 
Europees te regelen. De echte moeilijkhe
den lagen op het gebied van een gemeen
schappelijke buitenlandse politiek. Het 
waren vooral de radicalen die hierin veel 
verder wilden gaan dan de liberalen. Zo 
waren de Franse radicalen bereid hun zetel 
in de Veiligheidsraad op te geven ten gun
ste van één Europese zetel. De Engelse

liberalen waren hier zeker niet zonder m eer 
toe bereid, waarna er door de radicalen al 
snel gesteld werd dat zij "conservatief" 
waren.

In de andere werkgroep ging de discussie 
over de Europese verkiezingslijsten. De 
Radicalen in Italië hebben recent een pan- 
Europese liberaal radicale partij opgericht. 
Individuen uit alle Europese landen kunnen 
lid worden van deze partij. Tijdens de 
werkgroepen is gediscussieerd over de con
sequenties van en beweegredenen voor 
Europese'partijen. Zal de ELDR in de toe
komst een partij worden zoals de nationale 
partijen dat nu zijn? Zal deze herkenbaar 
zijn voor de burger? Beantwoord je aan een 
behoefte van burgers, of slechts die van een 
Europese elite? Deze vragen zijn besproken 
maar niet allen naar behoefte beantwoord. 
Aangezien de JOVD sinds het vaststellen 
van het Europlan een organisatie is die pleit 
voor Europese kieslijsten zullen wij ook 
binnen onze organisatie de discussie op dit 
punt verder moeten uitdiepen.

Op de zondagmorgen (na een zaterdag
avond waarop bewezen werd dat 
Noordeuropeanen en met name Zweden 
niet tegen alcohol kunnen) waren bijna alle 
organisaties het erover eens dat een repu
bliek niet de toekomst is voor de Unie. De 
Fransen organisatoren hebben er alles aan 
gedaan om de Republiek aan te prijzen; het 
is ze niet gelukt.

Tenslotte werd er dan ook afgesproken dat 
er een resolutie ingediend wordt op het 
LYMEC-congres van eind maart dat voor
stelt dat het manifest van LYMEC op dit 
punt opnieuw geschreven zal worden met 
als insteek een verdere vorm van samen
werking voor Europa, maar dan wel vanuit 
het standpunt dat er een strikte scheiding 
moet komen tussen de bevoegdheden op 
Europees en op nationaal niveau. De 
scheidslijnen zijn getrokken, laat het debat 
binnen LYMEC woeden. De JOVD doet 
mee!

H erm an van H unn ik  is vice-voorzitter p o li
tiek van de afdeling Utrecht e.o.
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Liberale fractie Europees Parlement 
heeft last van januskop

DOOR JEROEN BENNING, RORY VAN DEN BERGH en BENJAMIN DERKSEN

Op een van de weinige dagen waarop deze drukke Europarlementariër tijd voor de 
Driemaster had, troffen wij hem in het Krasnapolsky hotel te Amsterdam. In het 
kader van de Europese Verkiezingen spreken wij met hem over tal van Europese 
aangelegenheden. Van den Berg is bij de verkiezingen van 10 juni aanstaande 
lijstrekker voor de PvdA. Hij is sinds 1999 delegatieleider van de PvdA in het EP en 
is hiermee ook vice-fractievoorzitter van de PES (red.).

DEMOCRATISERING EUROPA
Op de website van Van den Berg is meer
malen zijn slogan "een democratische, 
socialer en veiliger samenleving, in Europa 
kan het wèl". Op de vraag waarom het in 
Nederland niet kan antwoord Van den Berg: 
"Het grootste probleem van Den Haag zijn 
de achterkamers. Op veel beleidsterreinen 
zijn de ministerraden onvoldoende open
baar. Als de regering uit Brussel terugkomt 
met een slecht onderhandelingsresultaat 
wordt men niet aangepakt. Het is volledig 
oncontroleerbaar, ook het Europees 
Parlement heeft onvoldoende controlebe
voegdheid op de ministers. De Europese 
Grondwet is dë manier om het gat te dich
ten."

In Driemaster I was een stuk te lezen van 
Jan Mulder over de vernieuwde Europese 
Commissie. Van den Berg deelt voor een 
groot gedeelte de mening van Mulder. 
"Alle landen moeten vertegenwoordigd 
zijn in de Commissie. Een systeem van sec- 
torhoofden voor de grote lidstaten en een 
soort van staatssecretarissen voor de kleine 
is goed. Nu hebben we ook lichte en zware 
commissarissen. Het blijft essentieel dat de 
burger zich vertegenwoordigd voelt in de 
Commissie, met Bolkestein is dat nu zeker 
het geval." In de grondwet praatte men veel 
over de Europese president, hoe denkt Van 
den Berg daar over? "Ik wilde absoluut niet 
de zonnekoning die Giscard D'Estaing 
voorstelde in de conventie. We moeten een 
president hebben die symbolisch is, en die 
komt er ook wel."

De Europese grondwet is volgens Van den 
Berg ook de perfecte manier om aan te 
geven wat wel en wat geen Europees beleid 
is. "Ik wil alleen Europees beleid daar waar 
het een meerwaarde heeft en dus noodzake
lijk is. Subsidiariteit blijft voor mij een 
kernbegrip, indien het meerwaarde heeft op 
Europees niveau, dan Europees. Maar ik 
regel liever zaken nationaal en nog liever 
regionaal. Voorbeelden van meerwaarden

zijn schaalgrootte en dus kostenvoordelen 
en grensoverschrijdende problematiek, 
denk aan veiligheid en criminaliteit. Een 
goed voorbeeld van waar Europees werken 
meerwaarde heeft is Reaserch and 
Development. Momenteel zitten tiendui
zenden Europese onderzoekers in de VS, 
dit komt simpelweg omdat er binnen de EU 
geen faciliteit voor is. De 3,5 -5 % norm 
(vastgesteld in de Lissabon-akkoorden, 
red.) voor R&D halen de meeste lidstaten 
niet. Er is publiek geld nodig om de brain 
drain uit de EU tegen te gaan"

Van den Berg ziet heel duidelijk in dat de 
EU ook extern nut heeft. "Het Europese 
denken kan noodzakelijk zijn om oneerlijke 
concurrentie in de rest van de wereld te 
voorkomen. We kunnen als grootste han
delsblok ter wereld regels afdwingen. 
Bijvoorbeeld een verbod op kinderarbeid." 
Verder haalt Van den Berg nog een concreet 
voorbeeld aan van Europese samenwerking 
in de praktijk: "Momenteel liggen in 
Limburg en Zuid-Brabant zo'n 50.000 
banen op de tocht door verplaatsing van 
productie naar elders. Er liggen kansen 
voor hoogwaardige Life Science technolo
gie. Een samenwerking met in totaal 6 uni- 
versiteiten in Nederland en België zou een 
oplossing bieden, dan is er wel Europese 
samenwerking nodig. Binnen Brabant 
alleen heeft dit geen zin, hier zijn dus 
Europese kaders noodzakelijk. Als het aan 
mij ligt met publiek geld. De VVD heeft 
hier tè snel de neiging om dit aan de markt 
over te laten."

NEDERLANDS BELANG
Een veel geopperd argument tegen 
Europese samenwerking is dat op deze 
manier het Nederlandse belang verzandt. 
Van den Berg denkt daar anders over: 
"Door de toenemende globalisering neemt 
de greep van de nationale politiek af. In dit 
geval is het het zuiver nationaal belang dat 
er gemeenschappelijk en dus Europees 
beleid komt." Door de uitbreiding van de

EU lijkt Nederland macht te gaan verliezen 
in de Unie. Hoeveel zeggenschap zou 
Nederland moeten hebben of eisen? Van 

. den Berg: "Geen enkel land domineert de 
andere. We zijn allen een minderheid in 
Europa. De grote landen moeten geen blok
kerend veto-recht krijgen en omgekeerd de 
kleinere landen ook niet. In het verdag van 
Nice is een onbegrijpelijke en moeizame 
stemverhouding geregeld. Het ontwerp 
voor de Europese grondwet is een mooie 
dubbele sleutel opgenomen: in combinatie 
met de gekwalificeerde meerderheidsstem- 
ming moet ook 55% van de bevolking van 
55% van de lidstaten instemmen." Na lang 
verzet is dit voorstel nu ook voor Polen en 
Spanje acceptabel.

Wat betreft de interesse van de Europese 
burgers is Van den Berg kritisch op de rege
ringsleiders. "De machtsspellen met Nice 
interesseren de burgers niet. Ze willen min
der flauwekul en resultaat. Ook de IGC 
(Inter-Gouvernementele Conferentie, red.) 
onderhandelingen over de ontwerp-grond- 
wet waren een lachertje. Het is schandalig 
tegenover de burgers, de nationale leiders 
moeten we steviger aanpakken. Ze trokken 
de grote broek aan bij de uitbreiding, maar 
deze zakt nu af door het mislukken van de 
IGC over de grondwet. Ik werk niet meer 
mee aan welke verdere uitbreiding van de 
EU zonder dat de grondwet er is. Meer lan
den, zonder meer democratie en minder 
bureaucratie, is onaanvaardbaar. Daar kan 
de nieuwe grondwet verandering in bren
gen."
Van den Berg is een van de bedenkers van 
de burgertoets. Hij wil hiermee onderzoe
ken of iets wat Europees besloten is van nut 
is voor de Europese burger. "Ik wil weten 
wat de burger beter wordt van Europa. 
Hierin verschil ik duidelijk van mensen als 
Jules Maaten (VVD-delegatieleider in het 
Europees Parlement en lijsttrekker voor de 
komende verkiezingen). Hij zet zich in 
Brussel te eenzijdig in op het beperken van 
de adminstratieve lasten voor het bedrijfs
leven. Ik zie dat breder door ook te kijken 
naar de sociale en ecologische gevolgen 
van wetgeving voor alle burgers." Van den 
Berg verwijt verder VVD- 
Europarlementariër Jan Mulder niet libe
raal te zijn "Mulder is consequent bezig 
met het verhogen van landbouwuitgaven, 
voor de rijke boeren in Nederland en de rest 
van de EU. Nu gaat 80% van de landbouw-
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subsidie naar de 20% rijkste boeren. 
Fischler (Oostenrijks Eurocommissaris 
voor Landbouw en Visserij, red.) heeft de 
goede lijn. De geldverslindende landbouw
subsidies mogen wat mij betreft worden 
opgeheven. Ik wil ze net als Fischler 
omzetten in subsidies voor plattelandsont
wikkeling en duurzame vormen van land
bouw," aldus PvdA-er Max van den Berg. 
Hoewel hij wél een voorstander was van 
Paars tijdens de eerste zes jaar, kijkt hij 
anno 2004 met andere ogen naar de 
Nederlandse liberalen. "Op het gebied van 
mensenrechten trekken we gelijk op, maar 
op sociaal-economisch terrein zijn er forse 
verschillen," zegt Van den Berg over de 
VVD-lijn in Europa: "De VVD en zeker 
Bolkestein willen de belemmeringen in de 
Europese markt wegnemen, maar weigeren 
om sociale minimumregels te stellen. 
Willen wél concurrentie op vennootschaps
belasting tussen landen onderling, maar 
geen Europees minimumtarief. Wij, de 
PvdA, vrezen dan een rat race naar beneden 
waarbij bedrijven elkaar kapotconcurreren. 
De PvdA staat voor een Europa van mini
mumregels. Dit is een duidelijk verschil 
met de VVD. Ook op het punt van privati
seren en liberaliseren willen wij een 
Europese kaderwet die toegang, kwaliteit 
en betaalbaarheid voor allen door de over
heid garandeert. Denk aan openbaar ver
voer, energievoorziening en gezondheids
zorg."
Van den Berg neemt het Eurosceptisisme 
dat lijkt te heersen in Nederland serieus, al 
noemt hij zichzelf eerder een kritische rea
list ten opzichte van Europa. "We moeten 
niet teveel dingen te gedetailleerd willen 
regelen in Europa. Vervolgens moeten de 
regering en de Tweede Kamer niet ook nog 
eens eigen richtlijnen toevoegen. Volgens 
Van den Berg dient er een ware cultuurver
andering in de EU te komen: "We moeten 
in Europa meer toe naar een 
Angelsaksische cultuur, Activity Based en 
resultaatgericht. De cultuur in de EU is nu 
soms te Frans en 'van bovenaf. We moeten 
als Europa wel onszelf blijven. Ik wil niet 
dat Europa het hardvochtige van de VS 
overneemt en ook niet het Chinese wildka- 
pitalisme. Europa moet zichzelf ontwikke
len, beschaafd en sociaal."

EUROPA IN DE WERELD
Veel mensen in Europa zijn voor de vor
ming van een Europees blok tegenover de 
VS, het anti-Amerikanisme is groeiende. 
Deelt Van den Berg dit? " Ik ben een tegen
stander van Bush en een absolute voorstan
der van Clinton. Dus pro-Amerikaans maar 
anti-Bush. De contacten die wij hebben met 
de democraten in de VS zijn uitermate 
goed." Dit gemengde gevoel heeft hij ook 
met Rusland. "Samenwerken met Rusland 
is goed maar Putin is schandalig. Wat hij 
doet in Tsjetsjenië kan echt niet door de

beugel." Wat Van den Berg betreft moet 
Europa sowieso meer gezamenlijke buiten
landse politiek voeren.

"In de WTO kan de EU ook met een stem 
onderhandelen (Eurocommissaris Pascal 
Lamy voert namens de EU de onderhande- 
lingen in de WTO, red.). We vragen Van 
den Berg of hij iets ziet in één stem voor de 
Unie in de VN-veiligheidsraad: "In het veld 
is de EU eensgezind. In de Veiligheidsraad 
is men dat in 90% van de gevallen. Doel 
moet blijven om niet tegen de VS op de 
boksen maar zelf iets te zijn. In Macedonië, 
Afrika en Afghanistan lukt het goed. 
Europeanen zijn peacekeepers met veel 
kennis van de regio. Amerikanen kunnen 
dat niet, we zijn de VS voor als het gaat om 
conflictpreventie, denk aan landen als Sri 
Lanka, Congo en Angola. De Europese ver
deeldheid rond Irak is een zeer slechte 
zaak, we moeten zorgen dat we weer eens
gezind de aanpak van de VN steunen. Laten 
we ook proberen als Europa één stem te 
hebben in het IMF en bij de Wereldbank. 
Dit scheelt geld, bureaucratie en geeft 
invloed."

We gaan met Van den Berg nog wat dieper 
in op de defensie. Men heeft het de laatste 
jaren nogal eens over een Europees leger. 
"Alle lidstaten van de EU hebben tezamen 
60% van het defensiebudget van de VS. 
Het probleem zit in de slagkracht, die is 
voor de EU slechts 20% ten opzichte van 
de VS. De EU moet haar defensie op twee 
punten versterken: vervoerscapaciteit en 
technologie in het veld. Dit kunnen we 
samen doen maar dan wel binnen de 
NATO, dat dient een uitgangspunt te zijn. 
De EU moet simpelweg capaciteit afdwin
gen bij zijn lidstaten en Nederland moet 
niet meer de fouten maken van de JSF-aan- 
koop. Dat was simpelweg een kortzichtig 
besluit, de Eurofighter was wat mij betreft 
beter geweest, de EU moet een eigendefen- 
sieindustrie opbouwen, maar dan wel 
binnen het kader van de NATO." Het is 
voor Van den Berg erg duidelijk dat we op 
de goede weg zijn: "Na onderhandeling met 
de VS hebben de Europese regeringsleiders 
nu de ruimte een eigen te organiseren, in 
het NATO gebouw. Het blijft natuurlijk 
voor een legermacht essentieel dat Polen, 
Engeland, Duitsland en Frankrijk meedoen, 
we moeten massa bouwen."

Van den Berg is zeer kritisch richting de 
regering Bush: "Bush is momenteel bezig 
met een internationale politiek die je unila
teraal internationalisme kunt noemen. Bush 
is een tijdbom in de NATO. Op die manier 
stelt de NATO niets voor terwijl er nieuwe 
taken moeten zijn voor het bondgenoot
schap. De EU moet gewoon zijn eigen lijn 
blijven volgen, met de staaloorlog heeft dat 
ook gewerkt. Door bepaalde deelstaten sta

ten die veel staal exporteren met importhef- 
fingen te belasten werd de druk op Bush 
groot en moest hij overstag." Maar 
Europese bescherming is volgens Van den 
Berg niet alleen defensie: "Europa moet 
helpen nieuwe leden in de Veiligheidsraad 
toe te laten, bijvoorbeeld India en Brazilië. 
Dat geeft de Verenigde Naties een sterker 
draagvlak. We moeten mondiaal bereid zijn 
gezamenlijk in te grijpen. We moeten daar
bij goed letten op de' opkomende wereld
economieën en samenwerkingsverbanden." 
Hij vervolgt: "Het is jammer dat Nederland 
tijdens de Irak-crisis schoothondje van 
Bush was en onvoldoende hulp aan Kofi 
Annan gaf. Kofi Annan had de goede lijn 
ten tijde van Irak, het EP steunde die lijn." 
Mede daardoor is Van den Berg er erg trots 
op dat zijn EP onlangs Annan de 
Sacharovprijs heeft aangeboden .

VVD IN EUROPA
Van den Berg laat keer op keer blijken dat 
hij moeite heeft met de houding van de 
VVD ten opzichte van Europa, ook als het 
gaat om het stabiliteitspact. "Als het om 
Europa gaat is Zalm consequent tegen het 
Nederlands belang. Zalm zegt: 'regels zijn 
regels, voor de kleinen en dus ook voor de 
groten'. Maar vervolgens vergeet hij dat het 
Stabiliteitspact voluit Groei- én
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Stabiliteitspacl heet. Groei betekent bevor
deren van economische groei, dus investe
ren, onderzoek en opleiding. Daar geeft hij 
niet thuis, Nu gaat hij zelfs, zonder dat het 
Stabilitetispaet dat eist, 2 miljard extra 
bezuinigen. Ik vind dat nogal een 
Januskop-houding: veiligheid eisen in 
Europa, maar geen extra geld vrijmaken 
voor bijvoorbeeld gezamenlijke grenspoli
tie. Concurrerend willen zijn ten opzichte 
van de VS of India, maar geen afspraken 
over meer geld voor onderwijs en onder
zoek. En dan hij de uitbreiding luidkeels 
'nee' roepen, maar uiteindelijk gewoon 
voortstomen. Hetzelfde zien we nu ook 
weer rond de toetreding van Turkije: waar
schuwen tegen de Islam en vervolgens 
gewoon meestemmen. Zeg dan 'nee' en 
scep duidelijkheid. Over het algemeen is de 
VVD in Europa naar binnen gekeerd en 
volgen ze de ideologie van het nachtwa- 
kersstaatliberalisme." Wij vragen ons al 
snel af hoe de PvdA dan in paars met de 
VVD heeft kunnen werken. "Het begin van 
paars was dynamisch maar in Paars II werd 
het teveel markt en te weinig opkomen 
voor het publieke domein, veiligheid en 
sociale samenhang."

EUROPESE VERKIEZINGEN
We stellen Van den Berg de vraag wat nou

het onderscheid is tussen de Nederlandse 
partijen op 10 juni aanstaande: "De pro- 
gressief-liberalen, ik ga er van uit dat die er 
zijn in de JOVD, moeten zeker op mij 
stemmen. Ik ben voor een Europa dat staat 
voor de garantie van de kwaliteit van het 
bestaan met faire kansen voor iedereen. De 
VVD heeft in Europa een duidelijke janus
kop. De Europese fractie van de VVD 
denkt a, en Den Haag denk b. Het is voor 
mij ook onbegrijpelijk waarom de VVD 
tegen de grondwet was.." De liberale frac
tie in het EP heeft volgens Van den Berg 
ook last van een januskop. "Watson 
(Graham Watson, fractievoorzitter van de 
gehele ELDR-fractie namens de Engelse 
Liberal Democrats, red.) is één van de 
grootste voorstanders van het uitbreiden 
van de EU tot en met het Midden-Oosten 
en Noord-Afrika. De VVD en meer partijen 
in de ELDR denken daar echt anders over. 
Men staat vaker haaks op elkaar in die frac
tie."

Over het CDA in het EP is Van den Berg 
nog kritischer: "Zij werken gerust samen 
met Forza Italia (de partij van premier 
Silvio Berlusconi, red), de Partido Popular 
(de partij van de Spaanse premier José 
Maria Aznar) en de Britse conservatieven. 
De macht heeft het CDA geperverteerd.

Sinds de Spaanse verkiezingen begin maart 
is Berlusconi de belangrijkste leider in hun 
fractie.Verder zet het CDA de bezuini- 
gingslijn van Nederland door in Brussel." 
De lijstverbinding die de PvdA van Van den 
Berg aangaat met Groen Links is puur van
wege de restzetels. "De Groenen zijn soms 
tè simpel pro-Europees. Overigens stem
men we vaak overeenkomstig. Vaak is het 
een progressief blok van PvdA en 
GroenLinks tegenover CDA en VVD."

Van den Berg heeft verder duidelijke doe
len voor zijn PvdA. "Ik wil een hoge 
opkomst van PvdA-kiezers zodat we winst 
kunnen boeken. Doordat Nederland minder 
zetels te verdelen heeft in het nieuwe 
Europees Parlement zouden zes zetels een 
zeer mooi resultaat zijn." Daarnaast is Van 
den Berg een groot voorstander van 
Europese kieslijsten voor de volgende ver
kiezingen in 2009. "De nummer 1 van elke 
lijst zou meteen ook ene kandidaat moeten 
zijn voor de post van Commissievoorzitter. 
Ook hoop hij op een stijging van de 
opkomst: " Het gaat ergens over deze keer. 
Ook geniet het EP een toenemende sympa
thie van de burgers in Europa, terwijl de 
kritiek op de EU toeneemt." De onlang 
gestarte campagne voor Europa van het 
ministerie van Buitenlandse Zaken geniet 
ook bij Van den Berg veel kritiek. "Atzo 
Nicolai is een sympathieke man maar de 
campagne-slogan Europa. Best Belangrijk, 
is waardeloos." Zelf heeft Van den Berg een 
groep van 700 jongeren in Nederland aan 
het werk die hem adviseren over Europa. 
Als actuele afsluiting praten we met Van 
den Berg, die zich erg inzet voor de gevan
genen in het buitenland, over de situatie 
van de Nederlandse gevangenen in 
Thailand en de vrijlating van twee van hen. 
"Ik heb er een dubbelgevoel over. Het is 
goed als we rechtsbescherming kunnen 
regelen, maar op drugscriminaliteit ver
dient hoe dan ook strenge straffen. Ik heb 
dan persoonlijk meer met mensen die 
onschuldig in de gevangenis zitten." Als we 
over Thailand praten wordt Van den berg 
geraakt door een ander punt. "De vrouwen
handel is in Thailand, maar ook in Oost- 
Europa verschrikkelijk. Het is een van de 
misselijkste dingen die voorkomen. Daar 
moet Europa met actieve grensbewaking en 
internationale druk een verschil maken. Het 
eigenbelang gaat in Europa met dit soort 
zaken te vaak voor. Denk ook aan de 
wapenleveranties die de Fransen willen 
doen aan China. In dit soort zaken dien je 
principiëler te zijn."

Driemaster - verenigingsperiodiek van de JOVD pagina 27



"De W D zat in mijn opvoeding!"

DOOR RORY VAN DEN BERGH

Deze keer in de rubriek interview met 
een nieuw lid, Bas Raanhuis. Hij stu
deert aan de Haarlem business school, 
waar hij zich in het vierde jaar bevindt. 
Tevens werkt hij twee dagen in de week 
bij een makelaarskantoor.

Enthousiast vertelt de vijfentwintig jarige 
Haarlemmer over het introductieweekend 
waaraan hij begin februari mee heeft 
gedaan, en wat gehouden werd in Arnhem. 
De stad waar hij oorspronkelijk ook van
daan komt. "In het introweekend heb ik 
mezelf echt politiek ontwikkeld. Er wordt 
altijd wel veel over politiek gepraat, maar 
in zo'n weekend leer je echt waar je politiek 
staat."

Nou was dit voor Bas nooit echt een zoek
tocht, want hij heeft eigenlijk altijd wel 
VVD gestemd. "De VVD zat bij mij thuis 
gewoon in de opvoeding. Ik kom ook uit 
een echt ondernemersgezin, dus dan stem je 
nogal snel liberaal. Op de vraag of hij in het 
verleden wel eens op en andere partij heeft 
gestemd moet hij lang nadenken. Maar uit

eindelijk valt hij hier ook niet op een libe
rale jeugdzonde te betrappen. "Ik geloof dat 
ik rond mijn achttiende wel eens D'66 heb 
gestemd, omdat mijn broer zij dat deze par
tij goed zou zijn voor de studiefinanciering. 
Dat vond ik vroeger belangrijk," zegt hij 
bijna op een nostalgische toon.

Dat hij uiteindelijk bij de JOVD terecht is 
gekomen heeft nog een andere oorzaak. 
"Twee vrienden van mij Alain Mulder en 
Bas Driesen hebben de afdeling Haarlem 
nieuw leven ingeblazen, en mij ook meteen 
enthousiast gemaakt voor de vereniging." 
Bas die sinds begin dit jaar lid is van de 
JOVD helpt dan ook vaak mee, bijvoor
beeld met flyers uitdelen en het ondersteu
nen van het bestuur. Dit allemaal om de 
beginnende afdeling Haarlem te helpen. 
Ook gaat hij trouw naar bijeenkomsten 
georganiseerd door deze afdeling.

Tijd om ook nog landelijke activiteiten te 
bezoeken, behalve het introweekend heeft 
hij niet zegt hij zelf. "Ik wil graag ook nog 
een keer afstuderen. Trouwens, bij het 
introweekend heb ik ook alleen maar de 
zaterdag meegemaakt. Want op zondag had

ik weer een bezichtiging van een huis!" Van 
de op zaterdag georganiseerde activiteiten, 
vond Bas het leren schrijven van moties het 
meest interessant. "Dat vond ik heel erg 
leuk om te doen, ik ben nu al bezig voor het 
Juni congres, ik heb zelfs al een paar moties 
klaarliggen. Ja, bij het congres in februari 
kan ik helaas niet aanwezig zijn, dan moet 
ik ook weer werken."

Heeft Bas als kersvers lid dan helemaal 
geen punten van kritiek over de JOVD? 
"Nou zegt hij bedachtzaam, er is wel iets 
wat mij verbaasd heeft. Bij het introwee
kend waar ik trouwens vond dat er heel 
weinig jongeren op af waren gekomen (zo 
rond de twintig, Rb), sprak ik een meisje 
die al twee maanden lid was, maar nog 
geen nieuwsbrief, of iets in die trant, had 
ontvangen. Zo betrekt de JOVD zijn leden 
niet bij de vereniging, dan zijn het eigenlijk 
alleen maar donateurs.
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PC DRIEHOEK
Beste JOVD'er,

Bij dezen de eerste PC Driehoek. Ook via 
de Driemaster houdt het Politiek 
Commissariaat zo op de hoogte van inte
ressante activiteiten en studiegroepen 
waar u zich hij aan kunt sluiten. Wil jij 
ook meedenken en zodoende de mening 
van de JOVD bijschaven en verder ont
wikkelen? Meldt je aan bij de Politiek 
Commissaris die jou favoriete beleidster
rein in zijn portefeuille heeft!

Er verschijnt tevens een digitale nieuws
brief (PC @ctueel) met de stand van zake 
op het gebied van de politieke discussie. 
Wil je deze ontvangen, stuur dan een e- 
mail naar ondergetekende.

Hans de Backer
Algemeen Bestuurslid Politiek & 
Voorlichting 
hans.de.backcrtmjovd.nl 
06-17140552

Gert-Jan Jense
Binnenlandse 7,aken en Justitie
gjense@jovd.nl
06-24737022

Klaas-Jeroen Terwal
BuZa, Europa en Defensie
klaas-jeroen.terwal@jovd.nl
06-19206753

Erik-Jan van der Vlies
Financiën, Economische en Sociale 
Zaken
erik-jan.van.dcr.vlies@jovd.nl
06-44722544

Dimitri Gilissen
Onderwijs, Volksgezondheid en 
Minderheden 
dimitri.gilissen@jovd.nl 
06-53961212

Nils Lamme
Ruimte & Mobiliteit en Landbouw
nils.lamme@jovd.nl
06-24257143

NIEUW !!

MEDIA
Een aantal enthousiastelingen heeft het 
plan opgevat zich te gaan verdiepen in de 
media in ons land. Zowel de structuur 
omtrent de publieke omroep, als de 
invloed van de media op de samenleving 
zullen in beginsel aan bod komen. Hoe 
ziet het medialandschap er in de toekomst 
uit, en hoe worden bepaalde taken van de 
media gewaarborgd?
Informatie: Dimitri Gilissen (dimitri.gilis- 
sen@jovd.nl)

EUROPA
Zoals velen van jullie uiteraard al verno
men hebben zullen de komende maanden 
vooral in het teken staan van de Europese 
verkiezingen, die plaats zullen vinden op 
10 juni. Met het totstandkomen van het 
Europlan heeft de JOVD al een flinke 
impuls gekregen wat betreft de politieke 
meningsvorming over Europa. Echter, 
daar houdt het natuurlijk niet bij op. 
Europa zal om onze aandacht blijven vra
gen. Het werkelijk voltrekken van de uit
breiding van de Europese Unie met tien 
nieuwe lidstaten, het aanstaande voorzit
terschap van Nederland van de Europese 
Raad, het uiteindelijk totstandkomen van 
de Europese grondwet: het zijn allemaal 
factoren die van groot belang zijn voor de 
koers die Europa zal gaan varen en ver
dienen dan ook de volle aandacht van de 
JOVD. In dit licht is het een goed idee om 
een projectgroep Europa op te starten met 
een groep enthousiaste leden die zich wil
len inzetten voor de verdere politieke

meningsvorming over Europa binnen de 
JOVD. Ben jij geïnteresseerd? Neem dan 
vooral contact op met Klaas-Jeroen 
Terwal.

Informatie: Klaas-Jeroen Terwal (klaas- 
jeroen.terwal@jovd.nl/ 06-19206753)

NOTA RUIMTE
Dit voorjaar presenteert de liberale 
minister van VROM, Sybilla Dekker, de 
Nota Ruimte. Sinds de Eerste nota inzake 
de ruimtelijke ordening uit 1960 is dit de 
eerste nota die onder verantwoordelijk
heid van een liberale minister wordt uitge
bracht. Voor de JOVD is dit een uitgelezen 
moment om aandacht te schenken aan een 
liberaal perspectief op de ruimte. Er wor
den dan ook mensen gezocht die ook 
ruim(te) denkend zijn....

Informatie: Nils Lamme
(nils.lamme@jovd.nl)

DUURZAAMHEID
Op initiatief van de Nationale Jeugdraad 
wordt in oktober een discussie georgani
seerd over duurzaamheid. Een breed spec
trum van politiek jongerenorganisaties 
wordt betrokken bij het organiseren van 
deze dag. Dit is een mooie gelegenheid 
om de discussie aan te gaan met andere 
PJO's. Uitgangspunt is het formuleren en 
uitdragen van een helder JOVD standpunt. 
Voor het formuleren is alle hulp geboden!

Informatie: Nils Lamme
(nils.lamme@jovd.nl)
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ACTIVITEITEN

GLENN MILLS (Wezep)
Dinsdag 18 mei 2004 om 15:00

Regelmatig kunnen we in de krant een arti
kel lezen over de Glen Mills School. Deze 
school is er speciaal voor de behandeling 
van delinquente
jongeren. Kortom, het wordt tijd voor de 
JOVD om zelf maar eens polshoogte te 
nemen bij de enige Glen Mills School die 
ons land telt! De school is gevestigd in 
Wezep.Het programma, dat duurt van 15.00 
tot 17.00 uur, bestaat uit een presentatie en 
een rondleiding. Details volgen later, maar 
meer informatie over de instelling kun je 
vinden op: http://www.hoenderloo-
groep.nl.

Informatie: Lennaert Kapiteijn

(lennaert.kapiteijn@jovdamsterdam.nl / 
06-19844663)

Inschrijven voor deze excursie is noodza
kelijk. Wees er snel bij, er is maar een 
beperkt aantal plaatsen beschikbaar.

MEEDOEN ?

LPPG: DEMOSTAAT
De Landelijke Politieke Projectgroep 
(LPPG) Demostaat is nog altijd op zoek 
naar enthousiaste JOVD'ers die mee willen 
discussiëren over staatsinrichting en 
bestuurlijke vernieuwing. Afgelopen jaar is 
de discussie vastgelopen. Nu wil een nieu
we groep de draad oppakken.
Informatie: Gert-Jan Jense
(gjense@jovd.nl)

D-PC: ANTILLEN
In Groningen gaat men nog eens kijken

Liberale agenda
Koninginnedagoffensief (vrijdag 30 april 
2004)
Aanvang: 10:00 | Afdeling: Amsterdam 
e.o. | Locatie: Centrum Amsterdam

Lustrum Maastricht (zaterdag 1 mei 
2004)
Aanvang: 10:00 | Afdeling: Maastricht | 
Locatie: n.n.b.

Liberale Jongerendag (LJD) (zaterdag 1 
mei 2004)
Aanvang: 10:00 | Afdeling: Landelijk | 
Locatie: Groningen en Drenthe

Lustrum I JOVD Maastricht Diner (zater
dag 1 mei 2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Maastricht | 
Locatie: n.n.b.

Lustrum I JOVD Maastricht (maandag 3 
mei 2004)
Aanvang: 18:00 | Afdeling: Maastricht |

Locatie: n.n.b.

Discussieavond over sociale zaken (don
derdag 6 mei 2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Amsterdam 
e.o. | Locatie: Het Gespuis, Spuistraat 
47a te Amsterdam

FEO (zaterdag 8 mei 2004)
Aanvang: 11:00 | Afdeling: Landelijk | 
Locatie: Algemeen Secretariaat JOVD

Cursus Sociale Zaken (woensdag 12 mei 
2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Amsterdam 
e.o. | Locatie: Het Gespuis, Spuistraat 
47a te Amsterdam

Retourtje Brussel, jongeren en milieube
leid in Brussel (woensdag 12 mei 2004) 
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Maastricht | 
Locatie: n.n.b.

naar het dit jaar jarige Statuut uit 1954. Hoe 
zou de relatie met de Antillen en Aruba er 
in de toekomst uit moeten zien? 
Informatie: Gert-Jan Jense
(gjense@jovd.nl)

D-PC: ONTWIKKELINGSSAMEN
WERKING
In Utrecht is men begonnen met het ont
wikkelen van een visie op ontwikkelingssa
menwerking. Tot nu toe was je JOVD wars 
van alle soorten en maten van ontwikke
lingshulp. Of er een voorstel komt met een 
ander beeld, zal blijken. In ieder geval heeft 
men goede adviseurs met enkele Tweede- 
Kamerleden en allerhande organisaties. 
Informatie: Klaas-Jeroen Terwal (klaas- 
jeroen.terwal@jovd.nl)

Excursie Glen Mills school (dinsdag 18 
mei 2004)
Aanvang: 15:00 | Afdeling: Amsterdam 
e.o. | Locatie: Glen Mills (Wezep)

Debat Amsterdamse Fractievoorzitters 
(woensdag 19 mei 2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Amsterdam 
e.o. | Locatie: n.n.b. (Amsterdam)

Thema-avond Europa (woensdag 19 mei 
2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: 's- 
Hertogenbosch en omstreken | Locatie: 
's-Hertogenbosch - Muikezaal Café Bar 
le

Jaarlijkse Algemene Vergadering (zondag 
23 mei 2004)
Aanvang: 11:00 | Afdeling: Landelijk | 
Locatie: Kargadoor, Oudegracht 38a, 
Utrecht
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Verslag reis Verenigde Staten 
'To see democracy at work'

DOOR GODART VAN GENDT

Begin maart ben ik met een drietal reisgenoten naar de Verenigde Staten afgereisd. 
Het gezelschap had iets weg van de vier reisgenoten uit 'The Wizard of Oz'. 
Socialist, christen, democraat, en liberaal gingen op stap. We gingen niet op zoek 
naar een tovenaar, 'we were off to see ... democracy at work'

De voorverkiezingen in de VS waren 
inmiddels in volle hevigheid losgebarsten. 
De dag voor dc befaamde, dinsdag, 'Super 
Tuesday', kwamen we aan in Washington 
D.C. In het onderstaande stuk zal ik inhou
delijk ingaan op een viertal punten: de par
tijen in de VS. het districtenstelsel, het 
registratieproces en de voorverkiezingen. 
Een rode draad door het verhaal, het demo
cratisch proces in de VS, is niet vergelijk
baar met dat van Europa. Niet zo zeer beter 
of slechter, maar anders.
Partijen in de VS
Partijen in de VS zijn niet vergelijkbaar met 
partijen in een willekeurige nationale staat 
in Europa. Democraten uit Massachusetts 
verschillen van Democraten uit Texas, die 
weer anders zijn. Natuurlijk zijn er grote 
beleidslijnen waarop een Democraat van 
een Republikein te scheiden is, zoals 
belastingen, veiligheid en grote ten opzich
te van kleine staten.

verliezen. De permanente campagne is een 
feit!

De zogenaamde 'incumbent' Congresleden, 
leden van het Congres die herkozen willen 
worden, hebben een zeer grote kans om te 
slagen. Meer dan 90% van deze kandidaten 
worden herkozen. Het motto: 'Keep his 
seniority working for us in Congress' is een 
veelgehoorde aanprijzing tijdens de cam
pagne. Wanneer een lid vele jaren (10-18 
jaar) dienst er op heeft zitten, bezet deze 
ook de meest invloedrijke posities. Vanuit 
deze posities kunnen zij het meeste voor 
elkaar krijgen voor hun district. Snelwegen, 
een legerbasis, enzovoort: federaal geld is 
altijd een gewenste bonus.

Vorig jaar is er in Texas commotie ontstaan 
omtrent het verleggen van de grenzen van 
de districten. In theorie wisselen districten 
zelden van partij kleur. Een snelle manier 
om de vastgeroeste situatie te veranderen is

om te morrelen aan de grenzen van distric
ten.

Dat de districtsgrenzen verlegd moeten 
worden is geen opmerkelijk fenomeen. 
Omdat de bevolkingsdemografie continu in 
verandering is, is besloten dat na elke cen
sus (om de 10 jaar) de districten opnieuw 
bekeken worden. Op deze manier wordt 
gegarandeerd dat elke uitgebrachte stem 
even zwaar telt.

Registratie
De Staten in de VS hebben vele rechten. 
Zoals in Europa het debat woedt over sub
sidiariteit, is deze discussie ook in de VS 
springlevend. De federale overheid moet 
zich niet bemoeien met zaken die onder de 
bevoegdheid van de Staten vallen, een van 
die bevoegdheden is het verkiezingsregle
ment. Elke Staat heeft een eigen verkie
zingsreglement voor de voorverkiezingen 
en de verkiezingen. In het reglement wordt 
bepaald wie gekozen wordt en hoe de kie
zer wordt geregistreerd. Ook besluit de 
Staat welke gegevens over de kiezer 
bekend worden gemaakt aan politieke par
tijen.

De Partij heeft één belangrijke functie, 
namelijk er voor te zorgen dat er zo veel 
mogelijk aanhangers in de gekozen functies 
belanden. De middelen die hiervoor nodig 
zijn (lees: geld en vrijwilligers) worden 
continu aangezocht. Overigens, partijen 
kennen geen leden, slechts donateurs. De 
verkiezing van hun presidentskandidaat en 
het creëren van meerderheden in het 
Congres zijn de belangrijkste speerpunten. 
Wanneer deze ambities worden verwezen
lijkt kan je voluit genieten van het 
Amerikaanse principe 'the winner takes it 
all'. Een meerderheid in de Senaat of in het 
Huis van Afgevaardigden betekent dat de 
partij de voorziller mag leveren van iedere 
commissie. Verliest de partij de meerder
heid, dan vervallen ook alle voorzitter
schappen.

Het districtenstelsel
Elke twee jaar zijn er verkiezingen voor het 
Huis van Afgevaardigden. Alle leden van 
het Huis moeten opnieuw worden herkozen 
in de honderden districten die de Verenigde 
Staten telt. De verkiezingen volgen elkaar 
op met enige regelmaat, wat er voor zorgt 
dat het lid zijn kiezers niet uit het oog mag
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Burgers moeten zich registreren alvorens 
gestemd kan worden. Ongeregistreerde kie
zers mogen niet stemmen. Uiteraard doen 
partijen hun uiterste best om aanhangers te 
registreren. 'Get the vote out' begint met 
'Get your voters registered'. In de jaren '90 
is een wet aangenomen, de zogenaamde 
Motor Voter Act. Burgers die hun rijbewijs 
ophalen kunnen zichzelf meteen laten 
registreren. Bij het verhuizen naar een 
andere Staat moet de burger zich vaak 
opnieuw registreren.

Voorverkiezingen
'Direct mailings' met informatie over kan
didaten, inclusief de nodige positieve en 
negatieve campagne uitingen, worden 
gestuurd naar de kiezers die eerder hebben 
gestemd. Aangezien in veel Staten in de 
boeken staat of je Democratisch of 
Republikeins stemt, worden mailings van 
de kandidaten exclusief naar hun eigen, 
stemmende, achterban gestuurd. Dit scheelt 
de kandidaten veel campagnegeld.

In een aantal Staten kan je, als geregistreerd 
Democraat, tijdens de voorverkiezingen 
alleen voor een Democratische ballot kie
zen. In Texas daarentegen, worden 'open 
primaries' georganiseerd. Burgers kunnen 
op de dag zelf aangeven welke stemformu- 
lier ('ballot') ze willen invullen.

Op deze 'ballot' staan de kandidaten voor de 
diverse gekozen functies. In Texas is vrij
wel elke openbare functie een gekozen 
functie. Gekozen worden onder andere de 
president, het congreslid ('House' en 
'Senate'), maar ook de sheriff, de rechter, de 
deurwaarder en de leden van de 'Board of 
Education'. Allen op dezelfde dag.

Wat zijn de consequenties van een distric
tenstelsel in combinatie met een tweepartij
enstelsel? Indien je als Democraat in een 
'Republikeins' district invloed wilt uitoefe
nen op de kandidaten voor sheriff, rechter 
et cetera, die gekozen worden bij de verkie
zingen in november, zul je bij de voorver
kiezingen er verstandig aan doen om een 
Republikeinse ballot te pakken. 
Consequentie hiervan is wel dat je geen 
invloed kan uitoefenen op de 
Democratische presidentskandidaat die het 
in november tegen de zittende president 
moet opnemen.

Uiteindelijk stemmen bij de voorverkiezin
gen ongeveer 10-15% van de geregistreer
de kiezers. Aangezien iets meer dan de helft 
van de bevolking geregistreerd is, stemmen 
in Texas (bevolking 22 miljoen) maximaal 
2 miljoen burgers op de kandidaten die 
door gaan naar de verkiezingen. Je kunt kri
tiek uiten op deze lage opkomst, maar toch 
moet je het wat mij betreft ook relativeren. 
Dit percentage is hoger dan het aantal

ttdfcfe i
Nederlanders dat tijdens de voorverkiezin
gen van partijen de volgorde van kandida
ten vastlegt.

De rol van 'politiqueras' tijdens verkiezin
gen was mij voorafgaand aan de reis onbe
kend. Deze invloedrijke leden van de loka
le gemeenschap bieden hun diensten aan 
als 'vote getters'. Voor een bedrag dat loopt 
in de duizenden dollars kan een kandidaat 
van hun diensten gebruik maken. Niet 
alleen doen de 'politiqueras' een goed 
woordje binnen hun gemeenschap. Ook 
huren ze op de dag van de voorverkiezin
gen een busje, rijden door het dorp en laden 
bekenden in. Deze 'vrienden' worden bege
leid naar het stembureau. Daar maken ze 
een keuze. Zo gaat het de hele dag door. 
Het gebruik van 'politiqueras' is populair 
binnen minder welvarende gemeenschap
pen. In Texas worden zij ingeschakeld 
binnen districten met een grote Latino 
bevolking.

Amerika gaat gepolariseerd de verkiezin
gen van november tegemoet. In de Staten 
waar de stemming in 2000 vrijwel gelijk 
eindigde, heeft vrijwel iedereen een

mening over het huidige presidentschap 
klaarliggen. Het aantal onbesliste kiezers is 
zeer klein. Partijen proberen juist in deze 
'battleground' Staten en personen die niet 
zijn komen opdagen in 2000, voor zich te 
winnen. Ik verwacht een hoge opkomst tij
dens de komende verkiezingen.

De Republikeinen zijn beter georganiseerd 
vergeleken met de Democraten. Geld speelt 
hierbij natuurlijk een rol. In een gebouw net 
buiten Washington D.C. brengen 200 men
sen nauwkeurig de districten en de achter
ban in kaart. Allen zijn bezig de vele vrij
willigers nuttig in te zetten en te activeren.
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HB-Besluiten

HB BESLUITKN 2366 - 2384

HBB 2366: Hel Hoofdbestuur besluit Bram 
van der Bruggen te benoemen tot project
leider van het Inlroweekeinde 1 van 2004.

HBB 2367: liet Hoofdbestuur besluit 
Herman van Hunnik te benoemen tot pro
jectleider van het Wintercourse 2004.

HBB 2368: Hel Hoofdbestuur besluit het 
Algemeen Secretariaat voor 3.000 euro 
intern te renoveren, af te schrijven in drie 
jaren.

HBB 2369: Hel Hoofdbestuur besluit het 
Algemeen Secretariaat voor 4.500 euro 
inventaris aan te schaffen, af te schrijven in 
drie jaren.

HBB2370: Hel Hoofdbestuur besluit voor 
een bedrag van 600 euro kleine reparaties 
aan het Algemeen secretariaat te verrichten.

HBB2371: Het Hoofdbestuur besluit Arjan 
Schipperus te benoemen tot projectleider 
van het Kaderweekeinde 2004.

HBB2372: Het Hoofdbestuur besluit W.P. 
(Wilfred) Chrispijn te benoemen tot waar
nemend Vice-voorzitter van de JOVD.

HBB2373: Het Hoofdbestuur besluit E.J. 
(Egbert) Adrichem te benoemen tot 
Landelijk Voorzitter a.i. van de JOVD.

HBB2374: Het I loofdbestuur besluit tot het

instellen van een Commissie van Bijstand, 
welke als taak heeft het bijstaan van de 
Landelijk Voorzitter a.i. in zijn werkzaam
heden en het zoeken naar een kandidaat 
Landelijk Voorzitter en kandidaat Vice- 
voorzitter. De commissie is verantwoor
ding verschuldigd ten aanzien van deze 
kandidaturen en de gevolgde procedure aan 
zowel het Hoofdbestuur als de Algemene 
Vergadering. De commissie wordt ingesteld 
tot uiterlijk de Jaarlijkse Algemene 
Vergadering op 23 mei 2004.

HBB2375: Het Hoofdbestuur besluit A.A. 
(Jeroen) de Veth en F.J.M. (Ferdi) de Lange 
te benoemen in de Commissie van Bijstand 
en q.q. als adviseurs van het Hoofdbestuur.

HBB2376: Het Hoofdbestuur besluit 
J.W.J.H. (Hans) de Backer te benoemen tot 
waarnemend Algemeen Secretaris van de 
JOVD.

HBB2376: Het Hoofdbestuur besluit P.A. 
(Paul) Laane te benoemen tot waarnemend 
Landelijk Penningmeester van de JOVD.

HBB2378: Het Hoofdbestuur besluit de 
taak van de commissie van bijstand te wij
zigen in het bijstaan van de Landelijk 
Voorzitter a.i. in zijn werkzaamheden en 
het zoeken naar een kandidaat-Landelijk 
Voorzitter, kandidaat-Algemeen Secretaris, 
kandidaat-Landelijk Penningmeester en 
kandidaat-Vice-voorzitter.

HBB2379: Het Hoofdbestuur besluit

Egbert Adrichem als afgevaardigde en 
Wilfred Chrispijn als reserve- afgevaardige 
namens de JOVD naar de hoofdbestuurs
vergaderingen van de VVD te benoemen.

HBB2380: Het Hoofdbestuur besluit 
Wilfred Chrispijn te benoemen tot voorzit
ter en Hans de Backer tot secretaris van de 
Commissie Liberale Jongeren'.

HBB2381: Het Hoofdbestuur besluit 
Godart van Gendt te benoemen tot auditor 
van de fnternetcommissie.

HBB2382: Het Hoofdbestuur besluit Hans 
de Backer te benoemen tot auditor en 
Godart van Gendt tot reserve-auditor van 
het verenigingsperiodiek Driemaster.

HBB2383: Het Hoofdbestuur besluit Paul 
Laane te benoemen tot auditor van de de 
Acquisitiecommissie.

HBB2384: Het Hoofdbestuur besluit 
Godart van Gendt te benoemen tot auditor 
van de Lustrumcommissie 2004.

Wist je datjes...

De wet ‘Recht op Bijstand’ een persoon
lijke frustratie van Mark Rutte is.

Het publiek in Groningen KJ t. W. niet erg 
hoogopgeleid vindt.

ene JB te A. het huis van ene WB in G. 
heeft ondergekotst en het vertikte op te 
ruimen.

B.D. te G. zeer slecht is in het omgaan met 
memorecorders (R. v. H. te G.).

F.A. V. te A erg betrokken is bij het wel en 
wee binnen de vereniging.
S. d. B. verdacht veel in Amsterdam ver
blijft (en overnacht).

De JOVD Groningen 55 jaar bestaat.

tafels in Zeist erg snel breken.

er nieuw promomateriaal onderweg is....

W.B. te G. een stinkende gang heeft sinds 
J.B. uit A. er bleef slapen

een zekere H. de B. uit E. een aanhangwa
gen bij zich had op een borrel te 's-H.

de afdeling 's-H. haar bourgondische 
karakter eer aandoet.

P.L. en H. de B. muziek op het AS maken.

een zekere A.S. uit A. en S.R. uit L. 
gekeerd zijn?

Driemaster - verenigingsperiodiek van de JOVD pagina 33



(Tïi ie vullen tSoor erganÈaite)

JOVD 0- Junicongres 2004 3 en 4 ju li Hotel Cuijk

Inschr ijf f o  r m u l i e r

H  Ik schrijf me in voor (meerdere opties mogelijk):

O DRIEPERSOONS KAMER ARRANGEMENT € 50,-
Deeiname aan het congres, inclusief lunch, diner, over
nachting op basis van een driepersoons kamer, ontbijt op 
zondag en congresboek,

O LUNCH EN DINER ARRANGEMENT €30,-
Deelname aan het congres, inclusief lunch, dineren con
gresboek.

O LOS CONGRESBOEK € 5,-

(Let u op: het congresboek zit bij de arrangementen inbe
grepen)

De politieke moties voor dit congres zullen deze maal op 
een andere manier te verkrijgen zijn dan u gewend bent. 
In tegenstelling tot wat gebruikelijk is, worden de moties 
niet opgenomen in het congresboek. De politieke moties 
zullen ruim vantevoren via e-mail verstuurd worden. 
Voordelen hiervan zijn dat de productiekosten van het 
congresboek lager zijn en u de moties eerder in huis kunt 
hebben (vrijwel direct na de deadline voor het inleveren 
van de moties). Om de moties te ontvangen, gelieve 
onderstaand selectievakje aan te kruisen en uw e- 
mailadres bij uw gegevens In te vullen. Indien gewenst Is 
het ook mogelijk een geprinte versie van de moties tijdens 
het congres van het secretariaat af te halen. Tijdens de 
motlewerkgroepen zullen de moties in leder geval bij 
behandeling geprojecteerd worden.

O stuur mij de moties per e-mail op.

S  Kamermdellng

O deel mij in bij een andere JOVD'er, bij voorkeur uit mijn 
afdeling.

O ik wil graag een kamer delen met (naam en afdeling):

Naam__________________________________________

Afdeling____________________ ;___________________

N aam _____

Afdeling________________________________________

O  Mijn gegevens

Naam en voorletters

Adres______________________________________________

Postcode/piaats______________________________________

Telefoon

E-mailadres_______________ __________________________

Afdeling_____________________________________________

Q  Betalingswijze

O Ik maak het bedrag over op rekeningnummer 39.46.40.640 
o.v.v. naam en 'JOVD Junicongres'

O Ik machtig de JOVD het bedrag van onderstaande rekening 
af te schrijven.

Bank-of gironummer

I____ I____I____ I____1____ I____I____ I I
Ten name van ________ _ _ _ _ _ _ __________________

13 Ondertekening

Plaats____________________________________________

Datum____________________________________________

Handtekening

Als u vóór 1 juni 2004 Intekent, profiteert u van de zoge
naamde 'vroegboekkortlng' van € 5,-

Door ondertekening van dit inschrijfformulier gaat u akkoord 
mei onderstaande voorwaarden.

9  Heeft u eerder een JOVD congres bezocht? 

O Ja 

O Nee
Let op: deadline voor moties is 1 juni I

V oorw aarden
Kruis uw keuze aan en vul het formulier en machtiging in en stuur deze voor!9 juni 2004 op. De toewijzing van kamers geschiedt op 
volgorde van binnenkomst, met de opgegeven voorkeur wordt zoveel mogelijk rekening gehouden. Indien u voor 19 juni 2004 afzegt, 
zal de machtiging niet worden geïnd, daarna zal het volledige bedrag verschuldigd zijn. Bij niet-betaling voorafgaand aan het con
gres, zal het volledige bedrag op het congres voldaan moeten worden. Wanbetalers kunnen geen gebruik maken van de arrange
menten. Het ruilen van kamers op het congres is niet mogelijk. Eenieder is persoonlijk aansprakelijk voor aangerichte schade. Het is 
verboden zwartslapers op de kamer te hebben.

Stuurt u dit inschrijfformulier s.v.p. naar: JOVD Algemeen Secretariaat, Herengracht 38a, 2511 EJ ‘s Gravenhage. U kunt het ook
faxen naar +31(0)70 - 36 17 304



Achter de achterkant (/ op het forum)

Europa, best belangrijk

Daniël Tanalmtoe is lid JOVD 
Groningen, oud internationaal secretaris 
en oud LYMEC voorzitter
Het regeerakkoord van de huidige regering 
straalt daadkracht uit. Ze is "hard aan de 
slag voor een beter Nederland". Ook op het 
gebied van de Europese samenwerking zijn 
er ambitieuze plannen te vinden in het 
akkoord "om de Unie te versterken". De 
huidige praktijk lijkt anders. De slogan 
"Europa. Best belangrijk", bedacht om uit 
te leggen wat Europa voor de Nederlandse 
burger betekent, getuigt van een gebrek aan 
visie en betrokkenheid. De regering is bang 
voor het onbekende van het Europa na de 
uitbreiding met de 10 nieuwe landen. Ze 
heeft zich de laatste jaren teruggetrokken 
achter de Hollandse waterlinie en steekt de 
kop in het zand. I loe kun je dan in hemels
naam verwachten dat de Nederlandse bur
gers zich meer bij Europa betrokken gaan 
voelen?

Een geschikter slogan zou zijn geweest 
"Europa, beter voor de burger". De 
Europese Unie levert een belangrijke bij
drage aan de kans op een beter leven voor 
de burgers in een vrij en democratisch 
Europa, maar zonder een beter functione
ren van de Europese instellingen zélf kan 
de Europese integratie vastlopen. Het 
Nederlandse EU voorzitterschap, later dit 
jaar, had daar met visie en betrokkenheid 
een voortrekkersrol kunnen spelen. Als de 
Nederlandse regering nu snel hard aan de 
slag gaat voor Europa, kan ze misschien 
toch nog de Unie versterken en de burger 
daar bij betrekken.

bode26@hotmiiil.com is student in 
Haarlem.
Ik heb het persoonlijk niet echt op Europa. 
Het is allemaal heel mooi, de grondslag er 
achter, maar hel probleem is dat het alle
maal zo langzaam gaat als een bejaarde met 
een rolator. Ze lopen zo ver achter de feiten 
aan, dat wanneer er wat gebeurt is, het pro
bleem of zichzelf al heeft opgelost of een 
slagvaardiger land het probleem heeft 
opgepakt.

Kijk naar Liberia. Dit land staat aan de rand 
van een burger oorlog en vraagt europa om 
hulp, wat doet Europa, toekijken. Liberia 
vraagt de VS om hulp, en de hulp komt er 
aan. Het is toch vervelend en beschamend 
dit aan te zien. De bureaucratie houdt alles

op in Brussel. Juist de VVD, die tegen de 
regelzucht van overheden is, zou hier meer 
aandacht aan moeten besteden en hier tegen 
moeten strijden. A litle less conversation, a 
litle more action please.

Natuurlijk gebeuren er ook wel goede din
gen maar ik zie het eerder slechter gaan, 
qua slagvaardigheid, in de nabije toekomst 
met de komst van 10 extra leden.

Mensen horen dingen van verhuizingen van 
Brussel naar Straatsburg, en terug, van 
gesjoemel met declaraties et cetera. Dit ver
loren vertrouwen win je echt niet terug 
door een slogan als Europa, best belangrijk. 
Europa, dat is ongeveer het belangrijkste 
wat er gebeurd op het moment. Als het 
goed is zal dit iedereen treffen. Daar moet 
je mensen van bewust maken denk ik.

Dit artikel is geschreven door 'nixthe- 
man'
De EU is in mijn ogen een overbodige 
machtsgeile organisatie aan het worden. De

EU moet in mijn ogen terug naar de basis, 
de EEG, oftewel een Economisch samen
werkingsverband tussen cultureel gelijke 
staten die handelsverbanden aan kan gaan 
met andere landen of delen daarvan.

Bevoegdheden moeten liggen bij de laagst 
mogelijke overheid. Voor zaken als justitie 
is het leuk om zaken gelijk te trekken, maar 
het heeft geen prioriteit indien het afbreuk 
doet aan democratische beslissingen in lan
den zelf (stel dat ze in Duitsland ook over
al verplicht een snelheidslimiet moeten 
invoeren op de autobahn).

Democratisering in de EU is in mijn ogen 
een wassen neus. Democratie is dictatuur 
van de meerderheid en gezien ons lage 
bevolkingsaantal hebben wij als 
Nederlanders zijnde weinig in te brengen. 
Democratisering is dus een slechte zaak.

Reageren? Stuur een e-mail naar 
driemaster@jovd.nl
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De naakte waarheid: volgende keer in Driemaster
Of Ad Scheepbouwer minister wil worden (KPN) 
Harry van Bommel (SP)
Congres (JOVD)

Is uw advertentie mooier? Voor meer informatie over adverteren in Driemaster kunt u contact met de Hoofdredacteur opner
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Waar gaat dit heen?

DOOR BENJAMIN DERKSEN

Het publiceren van schokkende foto's of video's op het Internet heeft altijd een die
perliggende oorzaak. Dan wordt er een vermeende crimineel geliquideerd, enkele 
dagen later is de onthoofding van een Amerikaanse soldaat bijna live te volgen. 
Gelukkig leven wij in een wereld waar de media haar gang kan gaan en - bij wijze 
van - kan schrijven wat zij wil. Behalve in Nederland.

Amalia
Waarschijnlijk licht u het filmpje van onze 
toekomstige prinses al gezien (zo niet ver
wijs ik u door naar volgend adres 
http://www.catharinaamalia.nu/). Geen 
schokkende beelden, maar liefdevolle 
woordjes van Maxima als 'dikkertje' en 
'schatje'. In plaats dat het Nederlandse 
volk van haar toekomstige Koningin mag 
meegenieten, spant Willem-Alexander een 
bodemprocedure aan tegen de versprei
ders van het filmpje. Zo zit binnenkort 
SBS in de rechtbank om haar gelijk te krij
gen.

Hoewel ik geen aanhanger ben van de pro
gramma’s van SBS, ben ik dit keer tevre
den waar ze voor staan: journalistieke vrij
heid. SBS is immers niet diegene die het 
filmpje heeft verspreid, maar enkel en 
alleen de plaats op Internet heeft aangewe
zen en dit bestand afgespeeld. Omdat de 
Webserver waar liet filmpje te downloaden 
is in Argentinië staat, kan de prins niet 
veel maken. Waar gaat dit heen...

Verkiezingen
Hoewel ik er bij de leden van de JOVD 
vanuit ga, moedig ik u allen aan om te 
gaan stemmen op de kandidaat die het 
beste bij uw standpunten staat. Voor de 
liberale kiezers onder ons heeft 
Driemaster de eerste vijf kandidaten van 
de VVD de mogelijkheid gegeven zich aan 
u te presenteren.

Erg veel leesplezier.

Uw hoofdredacteur

Nick Berg Willem Endstra

Amalia op vakantie
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"De Nederlandse politiek is 
behoorlijk zouteloos"

DOOR STEFAN DE BRUIJN EN BENJAMIN DERKSEN

Zonder twijfel is hij één van de meest prominente topmannen in Nederland: 
Adrianus Johannes (Ad) Scheepbouwer van KPN. In 2001 werd hij aangesteld om 
het telecombedrijf te redden van de ondergang. Scheepbouwer, die erom bekend 
staat dat hij harde maatregelen niet schuwt, lijkt daar inmiddels aardig in geslaagd 
door financiële injecties van aandeelhouders, harde operationele doelstellingen en 
duizenden ontslagen. Hoewel hij in het zakenleven veel en veel meer kan verdienen, 
zou de 59-jarige Scheepbouwer uit idealisme toch best nog minister willen worden: 
"Mocht het ter sprake komen en ik heb tijd, dan sta ik daar zeker niet afwijzend 
tegenover."

De ambitie om wellicht ooit minister te 
worden, is nicl ontstaan uit ontevreden
heid over de politiek in Nederland. 
Bijvoorbeeld over het economische kli
maat voor een bedrijf als KPN in 
Nederland is Seheepbouwer redelijk tevre
den. Toch valt er nog wel een en ander aan 
te verbeteren: "Nederland probeert voor
aan te lopen op het gebied van het hand
haven van regeltjes. Daar zitten voordelen 
aan, maar het kan ook zorgen voor belem
meringen."

KPN is een bedrijf in een gereguleerde 
bedrijfstak. Dat zorgt ervoor dat je met 
andere regelingen te maken hebt dan bij
voorbeeld een margarinefabriek. Er is een 
toezichthouder en ook de politiek kan zich 
bemoeien met KPN. Volgens 
Scheepbouwer is dat toezicht ten dele hin
derlijk: "Gelukkig kennen we een mate 
van vrijheid, maar kijkende naar het bui
tenland kunnen we nog veel meer los wor
den gelaten. In Nederland maken we denk
fout dat in alle Europese landen regeltjes 
op dezelfde manier worden toegepast. 
Eens ben ik hel wel met de standvastigheid 
van minister Zalm ten opzichte van 
Frankrijk en Duitsland bij het overtreden 
van de Europese begrotingsregels. Zalm 
heeft gelijk met zijn opmerking dat onbe
taalde rekeningen uiteindelijk terug zullen 
komen. Uiteindelijk lacht hij daarom het 
hardst."

Over de groeimogelijkheden voor KPN is 
Scheepbouwer tevreden: "KPN is in 
Nederland een groot bedrijf en je weet dat 
je niet gemakkelijk nog tientallen procen
ten groeit. Toch zijn er voldoende kansen." 
Die zijn er volgens hem vooral op het vlak 
van breedbandinternet: "Voor de klant zal 
er een lawine aan nieuwe mogelijkhede
nen content ontstaan op het gebied van

informatie en amusement. Voor een deel 
gaat het daarbij om informatie waarvoor 
betaalt dient te worden. Toch denken wij 
dat dit voor mensen erg interessant gaat 
worden, omdat het veel nieuwe mogelijk
heden biedt."

Een visie over een elektronische infra
structuur ontbreekt volgens Scheepbouwer 
nog in Nederland: "Economisch gezien is 
het van belang dat je als overheid een 
goede visie hebt ontwikkeld over bijvoor
beeld glasvezelkabels. Door die mogelijk
heden te vergrootten, maak je het bijvoor
beeld mogelijk dat er op afstand wordt 
vergaderd. Dat kan uiteindelijk enorm 
veel verkeer op de wegen schelen, 
waardoor je zelfs een deel van het filepro
bleem kunt oplossen. Als het goed is pre
senteert een commissie met daarin onder 
meer de Haagse burgemeester Deetman en 
internetspecialist Pieper in september een 
visie over de glasvezelstructuur. Ik ben erg 
benieuwd naar hun rapport."

Internet
KPN zelf investeert op dit moment in 
internet op scholen. Commerciële overwe
gingen spelen daarbij volgens 
Scheepbouwer geen rol: "Door gratis 
internet aan te bieden op scholen verdien 
je uiteindelijk waarschijnlijk vrijwel niets. 
Wij vinden het echter belangrijk om maat
schappelijke bijdragen te leveren. In het 
verleden sponsorden we dat bijvoorbeeld 
ook het betaald voetbal. We zijn daarmee 
gestopt toen KPN bijna failliet was. 
Inmiddels zijn we weer een gezond bedrijf 
en kunnen we weer een rol spelen."

Door internet op scholen aan te bieden, 
denkt Scheepbouwer de scholen goed te 
kunnen helpen: "Op veel scholen is het 
droevig gesteld met de mogelijkheden op

het gebied van computer- en internetvoor
zieningen. Dat is zonde omdat computers 
en internet ervoor kunnen zorgen dat kin
deren beter worden geschoold. Wij vinden 
dat belangrijk en helpen de scholen daar
om graag financieel om de ICT-mogelijk- 
heden te verbeteren."

Topsalarissen
Met verbazing heeft Scheepbouwer de dis
cussie over de topsalarissen gevolgd: "Het 
valt me op dat er zo'n enorme publicitaire 
druk is ontstaan over de hoogte van sala
rissen bij bijvoorbeeld grote ondernemin
gen. Het stelt me teleur dat berichtgeving 
in de pers erg eenzijdig is. Zelfs kranten 
als het NRC Handelsblad en het 
Financieel Dagblad hebben mijns inziens 
niet geprobeerd om ook aan te tonen 
waarom het soms logisch is dat bepaalde 
personen erg veel geld verdienen en waar
om er bepaalde salarisverhoudingen zijn."

De salarissen van ministers zijn volgens 
Scheepbouwer aan de lage kant. Het is 
daarom volgens hem te begrijpen dat per
sonen uit het zakenleven 'nee' zeggen 
tegen de functie omdat ze dan niet langer 
bijvoorbeeld hun hypotheek kunnen beta
len. Persoonlijk maakt het Scheepbouwer 
niet zoveel uit of het salaris van een 
minister omhoog gaat: "Je moet uit idea
lisme minister worden. Niet omdat je er 
rijk van denkt te kunnen worden. Als je dat 
wilt, moet je gewoon in het zakenleven 
actief blijven."

Politieke loopbaan
Een politieke loopbaan voor zichzelf sluit 
Scheepbouwer niet uit: "Ik zou best 
minister willen worden. Vooral de 
Ministeries van Financiën, Economische 
Zaken en Verkeer en Waterstaat lijken mij 
interessant. Landbouw lijkt me daarente
gen niet boeiend." Over de partij die hij 
dan zou willen vertegenwoordigen hoeft 
de zoon van twee PvdA-stemmers niet 
lang na te denken: "Ik ben geen lid van een 
politieke partij, maar dat zou zonder twij
fel de VVD zijn."

Jarenlang brengt hij dan ook zijn stem al 
uit op de VVD: "De VVD doet het als par
tij naar mijn mening gewoon het beste. Bij 
de laatste twee verkiezingen heb ik op 
Zalm gestemd." Toch zijn er volgens

Driemaster - verenigingsperiodiek van de JOVD - pagina 5



Scheepbouwer nog wel punten waar de 
VVD aan moet werken: "De VVD is nog 
te vaak te weinig rechtlijnig, zoals nog wel 
het geval was toen Bolkestein de politiek 
leider was. Van mij zouden de uitgangs
punten van de VVD best wat rechtser 
mogen worden, zodat het verschil met bij
voorbeeld de PvdA en het CDA veel dui
delijker wordt."

De politiek wordt daardoor volgens de 
KPN-topman een stuk spannender: "Nu is 
het allemaal behoorlijk zouteloos. Voor 
een groot deel komt dat ook door de coali
tiekabinetten. De Britse situatie, waarin je 
maar twee echt grote partijen hebt, is daar

om een stuk interessanter. In Nederland 
zou ik daar ook voorstander van zijn."

Ook een districtenstelsel zou de 
Nederlandse politiek volgens 
Scheepbouwer ten goede komen: 
"Kandidaat-volksvertegenwoordigers heb
ben het nu veel te eenvoudig. Ze kunnen 
veelal meeliften op de populariteit van hun 
lijsttrekker en hebben zelf vaak weinig 
feeling met hun achterban die eigenlijk 
niet eens hun achterban is." Een districten
stelsel hoeft niet tot gevolg te hebben dat 
er minder specialisten in de Kamer 
komen: "Mocht dat toch het geval zijn, 
dan kun je mensen altijd tot specialist

opleiden of zorgen voor voldoende kennis 
bij fractiemedewerkers. Ik verwacht op dat 
gebied in ieder geval geen problemen."

Hoewel de politiek interessant is, blijft 
Scheepbouwer voorlopig zeker nog bij 
KPN werken: "Ik ben in 2001 begonnen 
en heb toen getekend voor vijf jaren. De 
pijnlijke fase hebben we inmiddels achter 
de rug. Het is nu een uitdaging om het 
bedrijf weer te laten groeien. Ik vind het 
leuk om plannen te maken en die vervol
gens, eventueel met tegenwind, uit te voe
ren. Juist dat spreekt me aan bij bijvoor
beeld banen bij de overheid."
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Voorzitterswoord

DOOR PAUL I AANE

Op 1 mei heel'C de JOVD een manifestatie gehouden op de Dam in Amsterdam, 
waarbij de nieuwe Notitie van de LPPG Sociale Zaken gepresenteerd is. Ondanks 
het feit dat de opkomst minder hoog was dan verwacht, was het toch een zeer 
geslaagde dag.

Op hetzelfde tijdstip presenteerde de Partij 
van de Arbeid haar nieuwe beginselmani- 
fest. Het vorige beginselprogramma werd 
na vier jaar noeste arbeid geproduceerd en 
was maar liefst dó pagina's dik, terwijl de 
socialisten zich er nu vanaf hebben 
gemaakt met een 11 pagina's dik program
ma (waarvan slechts 6 pagina's inhoude
lijk zijn). Dit epistel is binnen een jaar 
geschreven en dan zit de grootste verande
ring niet in de vorm, maar in de toon waar
in het is geschreven. Gelijkheid en socia
lisme worden niet meer genoemd, er wordt 
nu gesproken van verantwoordelijkheid 
van de burger. In plaats van gevaren voor 
de mensheid, worden de ontplooiingskan
sen benadrukt. Het afgeven op het kapita
lisme en het nationaliseren van de banken 
en de basisindustrie (bijv. de oude staats
mijnen) heeft plaats gemaakt voor het 
waar mogelijk gebruik maken van de 
mark.

En de sociaal-democraten zien herverde
ling niet meer als een doel an sich, maar 
als een middel om "gelijkere uitgangsposi
ties te scheppen", waarmee de voormalige 
socialisten toch echt definitief richting het 
ontplooiingsliberalisme opschuiven. Iets 
waar de PvdA sinds Paars 1 al mee bezig 
was en wat met het nieuwe manifest (dat 
eigenlijk een terugblik op Paars 1&2 is) 
nog eens wordt vastgelegd.

Eindelijk heeft de PvdA definitief afstand 
genomen van haar oude socialistische 
waarden, waarmee een volledig nieuwe 
toekomst voor ze open ligt. Een toekomst 
waarbij mensen niet meer gelijk zijn, maar 
eindelijk eens aangesproken kunnen wor
den op hun daden.

Zijn de voormalig socialisten liberaal 
geworden? Er wordt nu al tijden gepraat 
over een fusie met D66, maar als fusie- 
partner/overnamekandidaat kunnen de 
Democraten toch echt niet meer als inte
ressant beschouwd worden. Hoe is het in 
god zijn naam mogelijk dat een partij die 
alles voor de kiezer wil doen, zoveel kie
zers kan kwijtraken? Door het boven

staande kunnen echter de onderhandeiin- 
gen met een andere partij worden gestart, 
namelijk de PvdA. Een fusie met de PvdA 
zou tegelijkertijd de teruggelopen leden
aantallen in een keer teniet doen. 
Bovendien zou de JOVD subsidie krijgen 
voor 70 zetels... een mooie droom voor de 
Landelijk Penningmeester.

Het antwoord op de vraag of de socialisten 
liberaal zijn geworden kunnen we echter 
met een volmondig 'nee' beantwoorden. 
Ondanks de niet onaardige verbeteringen 
in het manifest beschouwen de dames en 
heren van de PvdA de mens namelijk toch 
als te zwak om voor zichzelf te zorgen. 
Het is dan ook jammer dat in de praktijk 
de PvdA nog steeds niet het licht heeft 
gezien. Ondanks dat Wim Kok een leuke 
poging heeft gewaagd om van het oude 
imago en ideaal af te stappen, blijkt dat de 
PvdA telkens weer vervalt in haar oude rol 
van paternalistisch handelende partij, die 
het liefst zo veel mogelijk macht naar de 
staat toe trekt en geld uitgeeft om leuke 
dingen voor de kiezers mee te doen zonder 
na te denken over de gevolgen op de lange 
termijn. Een wel erg makkelijke manier 
om kiezers te kopen.

Helaas hebben we met de JOVD niet deze 
luxe positie, aangezien wij wel verant
woordelijk worden gehouden voor ons 
financiële beleid. Inmiddels is dankzij de 
inzet van Wilmer de accountantscontrole 
met succes voltooid en is de schade in 
kaart gebracht. De accountant was erg blij 
met de ledenadministratie, die weer volle
dig was bijgewerkt en was positief verrast 
over de kwaliteit van de afrekening. 
Helaas is echter ook afgelopen jaar weer 
met een verlies afgesloten, waardoor het 
eigen vermogen aan de krappe kant begint 
te raken.

Paul Laane is Landelijk Voorzitter
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Waarom ook de Corporate 
Governance-code kan mislukken

Het is duidelijk niet de bedoeling van de Commissie Corporate Governance en het 
Ministerie van Financiën om de code-Tabaksblat in navolging van de "Veertig aan
bevelingen van de commissie-Peters" te laten mislukken. Aanpassingen in het 
structuurregime en een vanuit de overheid ingestelde bewakingscommissie moeten 
de werking, van de nieuwe code op het gebied van goed ondernemingsbestuur opti
maliseren en waarborgen. De aandeelhouders krijgen binnen de code meer verant
woordelijkheden. De vraag kan gesteld worden of zij wel op deze taak berekend 
zijn?

Door ERIK-JAN VAN DER VLIES

Op initiatief van de ministers van 
Financiën en van Economische Zaken 
werd begin 2003 door het Verbond van 
Nederlandse Ondernemingen (VNO) en 
het Nederlands Christelijk
Werkgeversverbond (NCW), Nederlands 
Centrum van Directeuren en commissaris
sen (NCD), de Vereniging van Effecten 
Uitgevende Ondernemingen (VEUO), 
Vereniging van Effectenbezitters (VEB), 
Euronext en SCGOP (Stichting Corporate 
Governance Onderzoek voor 
Pensioenfondsen) een commissie samen
gesteld met de opdracht een hernieuwde 
'code of best practice' op het terrein van 
Corporate Governance op te stellen. Deze 
Commissie Corporate Governance wordt 
voorgezeten door voormalig Unilever top
man, dhr. Tabaksblat.

Het doel van de door de commissie opge
stelde code is dat de maatregelen het ver
trouwen in het goede en verantwoorde 
bestuur van ondernemingen in de toe
komst gaan vergroten. Hiervoor wordt de 
volgende definitie van Corporate 
Governance gehanteerd: "Corporate
Governance is een stelsel omgangsvormen 
voor bij de vennootschap en haar onderne
mingen betrokken direct belanghebbenden 
- met name bestuurders, commissarissen 
en kapitaalverschaffers - inhoudende een 
aantal regels voor goed bestuur en goed 
toezicht en regels voor verdeling van 
taken, verantwoordelijkheden en bevoegd
heden die een evenwichtige invloed 
bewerkstelligen van de bij de vennoot
schap en al haar betrokkenen."

Het vertrekpunt voor het schrijven van de 
nieuwe code,waren de "Veertig aanbeve
lingen van de commissie-Peters" daterend 
uit 1997, zoals weergegeven in het rapport 
"Corporate Governance in Nederland; de 
Veertig Aanbevelingen". Deze aanbevelin
gen zijn uiteindelijk geactualiseerd, ver
duidelijkt, aangescherpt en waar nodig 
aangevuld en resulteerden in de op 1 juli

2003 gepresenteerde concept code- 
Tabaksblat.

Dhr. Burgmans, CEO van Unilever N.V, 
zei hierover in het NRC Handelsblad van 4 
september 2003 het volgende: "Het ver
trouwen in het ondernemingsbestuur heeft 
de afgelopen periode onder druk gestaan, 
zowel in het binnen- als buitenland. 
Daarbij hebben de goeden onder de kwa
den geleden. Aandeelhouders en werkne
mers hebben soms zeer veel verlies moe
ten nemen. Het is van groot belang het 
verloren gegane vertrouwen te herstellen 
en de conceptcode die de commissie- 
Tabaksblat heeft gepresenteerd, is daarbij 
een belangrijke richtsnoer"

Na een consultatieperiode van twee maan
den met 257 reacties tot gevolg presen
teerde de commissie-Tabaksblat op 9 
december 2003 de definitieve code onder 
de naam: "De Nederlandse Corporate 
Governance code: Beginselen van deugde
lijk ondernemingsbestuur en best practice 
bepalingen". De code treedt in werking 
vanaf het boekjaar dat start op of begint na 
1 januari 2004. Beursgenoteerde onderne
mingen wordt aangeraden om in de jaar
verslagen over 2003 concreet aan te geven 
hoe zij de code denken te gaan toepassen 
en waar zij problemen voorzien.

Checks and balances, comply or explain 
en principle based zijn voorbeelden van 
belangrijke kenmerken van de code- 
Tabaksblat. Het begrip "checks and balan
ces" staat centraal binnen de code. Bij 
goede Corporate Governance gaat het in 
essentie om een efficiënt toezicht op het 
bestuur (de "checks") en om een even
wichtige verdeling van invloed tussen het 
bestuur, de raad van commissarissen en de 
algemene vergadering van aandeelhouders 
(de "balances").

De Nederlandse code is in tegenstelling tot 
de Amerikaanse code (Sarbanes Oxley Act

2002) principle based. Waar de 
Amerikanen kiezen voor wetgeving wordt 
in Nederland, maar ook in groot aantal 
andere Europese landen, gekozen voor 
eigen verantwoordelijkheid van onderne
mingen op basis van een aantal principes. 
Deze principes zijn uitgewerkt in concrete 
best practice bepalingen waarin een zeke
re normstelling voor het gedrag van 
bestuurders en commissarissen wordt 
gecreëerd.

Het kunnen toepassen van alle bepalingen 
is namelijk afhankelijk van de concrete 
omstandigheden waarin de vennootschap 
en haar aandeelhouders zich bevinden. 
Veel misverstanden zijn over dit principe 
van "pas toe of leg uit", een van oorsprong 
Brits beginsel (Cadbury: 'comply or 
explain'), ontstaan. Dit principe vormt de 
kern van de code-Tabaksblat. In de wet 
wordt namelijk vastgesteld dat een onder
neming in haar jaarrekening moet aange
ven welke punten het uit de code over
neemt en verwerkt. Bij punten die niet 
worden overgenomen moet de reden voor 
de keuze worden aangegeven.

Ten aanzien van de toekomst is het duide
lijk niet de bedoeling van alle partijen dat 
de code-Tabaksblat hetzelfde lot bescho
ren is als de "Veertig aanbevelingen van de 
commissie-Peters". De betrokkenheid van 
de overheid blijkt uit de kabinetsdoelstel- 
ling om Nederland in de Corporate 
Governance koppositie van de wereld te 
brengen. Om deze toekomstige positie te 
garanderen wordt op korte termijn een 
bewakingscommissie ingesteld. Deze 
commissie zal elk jaar een monitoring 
moeten verrichten van de naleving van de 
code en zal de resultaten moeten melden 
aan de ministeries van Economische 
Zaken en Financiën.

Een bewakingscommissie zal in de toe
komst zorgdragen voor de verwerking van 
voortschrijdende inzichten om zo de code 
actueel te houden. Voor een succesvolle 
code die daadwerkelijk bijdraagt aan een 
herstel van vertrouwen in ondememings- 
bestuur is een goede controle vereist. De 
verantwoordelijkheid voor deze controle 
is in de code-Tabaksblat neergelegd bij de 
aandeelhouders. In de code wordt dit als 
volgt omschreven "Het is aan de aandeel
houders om de Corporate Governance 
structuur en de naleving van de code 
inhoudelijk te toetsen en hieraan eventue-
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Ie vennootschapsrechtelijke consequen- 
ties/acties te verbinden".

Om de aandeelhouders van ondernemin
gen die vallen onder de categorie struc
tuurvennootschappen ook voldoende 
handvatten te bieden om de controle effec
tief uit te voeren wordt op korte termijn 
een nieuwe structuurwet ingevoerd. 
Aandeelhouders krijgen door deze nieuwe 
wet binnen de AvA (Algemene vergade
ring van Aandeelhouders) meer macht en 
de mogelijkheden.

Ten aanzien van toekomstig succes van de 
code-Tabaksblal kan de vraag worden 
gesteld of de code niet slechts een tijde
lijke modegril is? De afgelopen jaren van 
economische teruggang hebben het ver
trouwen in het ondernemingsbestuur, 
voornamelijk door schandalen bij Enron, 
Ahold en recentelijk nog Parmalat, niet 
doen toenemen. De roep om een code is 
dan nu ook vaak gehoord.

Om deze vraag te kunnen beantwoorden 
kan naar het naar de invloed van het rap
port van de eommissie-Peters gekeken 
worden. Gedurende de economische haus
se eind jaren negentig zijn de invloeden 
van de "Veertig aanbevelingen van de 
eommissie-Peters" weggeëbd. De nood
zaak tot een goede Corporate Governance 
was niet direct aanwezig aangezien onder
nemingen goede rendementen aan beleg
gers konden laten zien. Het totaal wegeb
ben van de invloeden van de code- 
Tabaksblat is in deze onwaarschijnlijk, 
aangezien er een wettelijke verankering 
komt. Hierin zal staan dat bedrijven vanaf 
volgend boekjaar verplicht worden gesteld

om in het jaarverslag te refereren aan de 
code-Tabaksblat. De verwachting is dat 
voor dit jaar en volgend jaar Corporate 
Governance in ieder geval wel wordt 
geagendeerd op de aandeelhoudersverga
deringen. Het is echter afwachten hoe de 
code stand houdt als de economie weer 
gaat aantrekken.

Het toezicht op naleving van de code is 
zoals eerder aangegeven voorbehouden 
aan de aandeelhouders van de onderne
ming. De code-Tabaksblat is van toepas
sing op alle vennootschappen met statutai
re zetel in Nederland en waarvan aandelen 
of certificaten van aandelen zijn toegela
ten tot de officiële notering van een van 
overheidswege erkende effectenbeurs.

Wie zijn die aandeelhouders die straks 
moeten gaan bepalen of de ondernemin
gen in voldoende mate de code naleven? 
Dit zijn in ieder geval niet de kleine privé 
aandeelhouders die vanwege hun geringe 
omvang, ook al zijn ze aangesloten bij een 
administratiekantoor, weinig stem hebben 
in de AvA. Het zijn de institutionele 
beleggers als pensioenfondsen en de grote 
ondernemingen waaronder vaak de inter
nationale banken die deze controle moeten 
gaan uitoefenen.

Uit onderzoek naar aandeelhoudersverga
deringen tussen 1998 - 2002 door prof. dr. 
G.M.H. Mertens e.a. van de Erasmus 
Universiteit Rotterdam wordt de werking 
van de AvA op dit moment duidelijk. De 
conclusie van dit onderzoek luidt dat de 
AVA een belangrijk forum voor discussie 
is waar een deel van de aandeelhouders 
discussieert met bestuurders en commissa

rissen. De rol van aandeelhouders gaat 
echter niet veel verder. In slechts zeer wei
nig gevallen wordt gevonden dat aandeel
houders een voorstel verwerpen of zelf 
een voorstel inbrengen.

De resultaten van dit onderzoek staan in 
schril contrast met de rol die de 
Commissie Corporate Governance voor de 
aandeelhouders voor ogen heeft. 
Pensioenfondsen maar ook internationale 
banken moeten in hun rol als belegger 
actief worden in de AvA en als zijnde 
ondernemer over belangrijke zaken beslis
sen door te stemmen. Echter gelet op de 
kerntaak van pensioenfondsen; het behe
ren en beleggen van pensioengelden en het 
uitkeren van pensioenen, maar ook reke
ning houdend met de kerntaak van (inter
nationale) banken is het heel goed moge
lijk dat deze aandeelhouders geen enkele 
behoefte hebben aan deze nieuwe rol. 
Resultaten en rendementen van beleggin
gen tellen alleen, daar worden zij uiteinde
lijk als belegger op afgerekend en niet op 
de door hun uitgeoefende invloed op de 
AvA.

Indien grote (institutionele) beleggers, 
want kleine beleggers spelen maar een 
zeer beperkte rol, niet de verantwoorde
lijkheid nemen om zich actief met een 
onderneming en haar Corporate 
Governance beleid te gaan bemoeien dan 
is, ondanks de wettelijke verankering, de 
kans groot dat ook deze code de tijd niet 
zal overleven.

Geachte mede JOVD-ers,
DOOR WILFRED PAUL CHRISPUN

Nu al het bestuurlijke nu weer terug naar 
de doelstellingen dat is denk de juiste 
beschrijving van de status praesens. We 
blijven gericht op de toekomst.

Vandaar dat ik U allen oproep om mee te 
werken aan de permanente campagne 
zoals bedoeld in het beleidsplan van 2003- 
2004. Hierin staat vermeld dat we naar 
een grote ledenaanwas willen zodat we 
een breder en actiever kader kunnen creë
ren.

Nagenoeg alle gadgets zijn klaar en tevens 
zijn er polo's, op bestelling, beschikbaar 
met de strijdkreet:

Jong, Liberaal en Onafhankelijk

Dit zal met matzilver op de rechter arm 
geborduurd staan en het JOVD logo op de 
linker borst. Op dit moment zullen deze 
alleen nog in blauw met zilver te bestellen 
zijn.

Qua gadgets zijn er ter perse van deze 
driemaster pennen, aanstekers en ballon
nen beschikbaar. Hierover meer op de 
website.

De website zelf zal een nieuwe huisstijl 
krijgen. Dit was niet eerder mogelijk daar 
de huisstijl van de website op die van de 
promotiematerialen moest worden afge
steld. Nu de promotie-materialen ontwik
keld zijn kunnen we beginnen aan de web
site. Verdere info hierover volgt nog.

Om een zo'n breed mogelijk publiek te 
kunnen bereiken is het noodzakelijk om 
het 'land' in te gaan. Dit zou natuurlijk 
groots moeten worden aangepakt maar dat 
kun je niet in je eentje doen. Vandaar dat 
daarvoor het Promoteam wordt ingescha
keld. Het promoteam zal de liberale doe
len vertalen naar de geïnteresseerden. 
Hiervoor kunnen we alle hulp gebruiken.

Heb jij het in je om te promoten? Heb jij 
het in je om de JOVD naar buiten toe te 
vertegenwoordigen? Wil jij je belange
loos inzetten voor JOUW vereniging ?

Meld je dan nu aan voor het Landelijke 
Promoteam en help de JOVD verder de 
toekomst in.

wilfred.chrispijn@JOVD.nl
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Nieuwe wind, oude streken

DOOR MICHIEL SMIT

De 'maatschappelijke onrust' over het uitzetten van uitgeprocedeerde asielzoekers 
wordt door de media gecreëerd om het kabinet onder druk te zetten. Gelukkig 
houdt het kabinet voet bij stuk. Nederlanders moeten niet demonstreren tegen dit 
beleid, maar juist feest vieren dat 700 van oorlogsmisdaden verdachte figuren het 
land moeten verlaten. De 26.000 gevallen waarom het hier gaat zijn in feite een erfe
nis van jarenlange struisvogelpolitiek van de gevestigde partijen (PvdA, D66, CDA 
en W D) op het gebied van immigratie en de 'multiculturele samenleving'. Een 
periode waarin van 'beleid' op dit gebied geen sprake kan zijn geweest.

De asielzoekers in kwestie zitten al enkele 
jaren in de procedure en hebben hun aan
vragen vaak al herhaaldelijk afgewezen 
gezien. Bovendien leven én procederen zij 
al die tijd al op kosten van de Nederlandse 
staat. Het ligt in de lijn der verwachting 
dat de IND en de verantwoordelijke 
minister, mevrouw Verdonk, alle dossiers 
goed zullen bestuderen en dat er voor 
daadwerkelijk 'schrijnende' gevallen een 
passende oplossing gezocht wordt.

Wel is het zaak een actief uitzettingsbeleid 
te voeren, waarin de staat ervoor zorgt dat 
er geen mogelijkheid is dat mensen vanuit 
een uitzet- of vertrekcentrum in de illega
liteit verdwijnen. Ook dient het verblijf in 
deze centra zo kort mogelijk gehouden te 
worden, om een goede doorstroom te 
garanderen.

De reactie van PvdA-voorzitter Ruud 
Koole, die zijn achterban opriep tot verzet 
tegen het besluit van een democratisch 
gekozen meerderheid, toont aan dat de 
PvdA nog altijd het regentendom niet is 
ontstegen. Het is een grof schandaal om, 
ongekozen, burgemeesters aan te zetten 
om een democratisch besluit te saboteren. 
Dat Koole zijn uitlatingen later inslikte en 
verzachtte was slechts een formaliteit.

Dweilen met de kraan dicht
Conform de plannen van het kabinet, ben 
ik van mening dat het essentieel is dat de 
grenzen volledig dicht gaan. Nederland is 
een vol land, dat kampt met grote proble
men, waarvan er veel zijn te herleiden op 
het gebrek aan sociale samenhang in de 
maatschappij. Door meer immigranten 
met een afwijkende culturele achtergrond 
toe te laten, worden deze problemen steeds 
groter.

Om problemen op te lossen is het belang
rijk dat de regering zich volledig op de 
binnenlandse situatie kan richten. Er zijn

nu al grote groepen mensen die buiten de 
boot dreigen te vallen en de enige manier 
om te voorkomen dat zij over het randje 
worden geduwd is de instroom van meer 
kansarmen te stoppen. Hier zijn alle 
betrokken partijen dus bij gebaat. Fortuyn 
zei het al: iedere huisvrouw kan je vertel
len datje pas kunt gaan dweilen als je éérst 
de kraan hebt dichtgedraaid.

Het is dan ook logisch om vluchtelingen in 
de eigen regio op te vangen. Dit houdt in 
dat Nederland een budget beschikbaar 
stelt voor het opzetten van tentenkampen 
in instabiele gebieden in de wereld en om 
er zorg voor te dragen dat vluchtelingen 
daar in redelijke leefomstandigheden kun
nen verblijven. Een snelle terugkeer naar 
het eigen land bij herstel van de orde en 
rust is hiermee verzekerd.

Gezien de omvang van de problemen in 
Nederland en de constatering dat veel 
nieuwkomers in de groeiende onderklasse 
terechtkomen en zich hier moeilijk of zelfs 
geheel niet uit kunnen opwerken, kan 
Nederland ook al lang geen plaats meer 
bieden aan economische gelukszoekers.

Een 'echte' vluchteling is al blij wanneer 
hij of zij opgevangen wordt op een veilige 
plek in de eigen regio. Wie zich een vlieg
ticket naar Nederland kan veroorloven, 
behoeft niet te vluchten en wordt dan ook 
niet als zodanig aangemerkt.

Vervreemding en segregatie
Een ander groot probleem is dat grote 
groepen mensen volstrekt langs elkaar 
heen leven. Hele bevolkingsgroepen trek
ken zich terug in hun "eigen" gemeen
schappen en hierdoor is van sociale 
samenhang in de grote steden al helemaal 
geen sprake meer.

Deze gemeenschappen trekken nieuwko
mers van dezelfde bevolkingsgroep aan en

het is dus niet moeilijk te voorspellen dat 
het overgrote gedeelte van deze mensen 
ook weer in een eigen "zuil" terecht zullen 
komen, wat aanpassen in de Nederlandse 
samenleving onmogelijk zal maken. 
Daarom is de eerste prioriteit de volledige 
aanpassing van de al aanwezige vreemde
lingen te realiseren.

Het afbrokkelen van de sociale cohesie is 
te wijten aan het gebrek aan politieke stu
ring, tijdens de decennialange massa- 
immigratie van niet-westerse immigran
ten. De "eigen identiteit" werd heilig ver
klaard, Nederland mocht en zou niemand 
de hier heersende cultuur opdringen en 
Nederlanders, die in het dagelijks leven 
met de botsingen tussen de verschillende 
culturen geconfronteerd werden, mochten 
daar vooral niets van zeggen.

De 'multiculturele samenleving' werd 
Nederlander gepresenteerd als een gege
ven en de politieke elite wilde het falen 
ervan onder geen beding accepteren. Een 
samenleving waarin compleet verschillen
de culturen harmonieus naast elkaar 
bestaan is in onze visie echter een utopie.

Nederlandse cultuur
Het basisuitgangspunt van onze samenle
ving zou moeten zijn: het behoud van de 
Nederlandse cultuur, welke onderdeel is 
van de overkoepelende Westerse bescha
ving.

De Nederlandse cultuur is, zoals alle cul
turen, een dynamisch systeem dat zich in 
de loop van de tijd ontwikkeld heeft en in 
de toekomst ook nog zal veranderen. Bij 
deze veranderingen, echter, moet uitge
gaan worden van de fundamenten van de 
Nederlandse cultuur.

Als onderdeel van de Westerse cultuur is 
de Nederlandse cultuur een afgeleide van 
de beginselen van de joods-christelijke en 
klassiek-humanistische tradities. Deze tra
dities gaan uit van bepaalde waarden die 
de basis vormen voor de normen die de 
samenleving stelt.

Daarnaast is er de Nederlandse geschiede
nis die het fundament vormt voor de 
samenleving en haar instituties zoals wij 
die nu kennen. De Nederlandse taal als 
communicatiemiddel en als uiting van 
basiskenmerken van de Nederlandse cul
tuur is het derde fundament van onze
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samenleving.

Deze drie elementen zijn de basis van de 
Nederlandse identiteit en gemeenschaps
zin. Ze zijn hel sociale kapitaal dat de 
samenleving bijeen houdt; dat het moge
lijk maakt dat miljoenen mensen elkaar 
genoeg vertrouwen om zonder veel pro
blemen effectief te kunnen samenwerken 
bij het oplossen van de ingewikkelde pro
blemen waar moderne samenlevingen mee 
te maken krijgen.

Deze identiteit en gemeenschapszin zijn 
op hun beurt de basis voor de invulling 
van de rechten en plichten van de 
Nederlandse burger in het publieke 
domein. Het is echter noodzakelijk nor
men te stellen voor het gebruik ervan. 
Deze normen zouden exclusief uit de 
Nederlandse cultuur moeten voortkomen.

Vicieuze cirkel
Politiek correct Nederland durft de discus
sie over de multiculturele samenleving 
nog steeds niet aan. Elk initiatief wordt 
afgeschoten en elke discussie verwatert tot 
een ruzie over terminologie. Uitgaand van 
de veronderstelling dat menselijk hande
len louter wordt bepaald door sociaal-eco- 
nomische motieven, worden de debatten 
uiteindelijk gevoerd over "kansarmen", 
terwijl ook de sociaal-culturele afwegin
gen van de Nederlandse burgers in ogen
schouw genomen moet worden.

Het negeren van het feit, dat het grote aan
tal vreemdelingen in de steden voor veel 
Nederlandse bewoners de beweegreden is 
om weg te trekken, heeft tot gevolg dat 
dergelijk beleid niet zal helpen. De steden 
zullen namelijk onaantrekkelijk blijven 
voor Nederlanders, waardoor de uitstroom 
zal aanhouden.

Door deze vicieuze cirkel van vervreem
ding en verloedering zullen, na de grote 
steden, ook de stedelijke buurgemeenten 
en uiteindelijk ook dorpen ten prooi vallen 
aan de onverschilligheid van burgers 
tegenover hun land en hun cultuur.

Niet alleen wal betreft de sociale voorzie
ningen is het absorptievermogen bereikt, 
maar ook als het gaat om culturele ver
vreemding. Nederlanders herkennen zich 
niet meer terug in Nederland. Zolang 
steeds meer mensen zich niet meer thuis 
voelen in Nederland, zal de situatie eerder 
blijven verslechteren dan verbeteren.

Oplossing
Daarom is het noodzakelijk dat er snel 
maatregelen genomen worden om het ste
ven te wenden. Een belangrijke stap in 
deze richting zou zijn om in de grondwet 
op te nemen dat de joods-christelijke en

klassiek-humanistische tradities het fun
dament zijn van onze cultuur en daarmee 
van onze staatsinstellingen. Deze relatief 
eenvoudige stap zou een grote symboli
sche waarde hebben en een grote bijdrage 
kunnen leveren aan het succesvol aanpas
sen van vreemdelingen aan de 
Nederlandse cultuur.

Door deze tradities en de waarden waar ze 
voor staan in de grondwet op te nemen 
kunnen politici via wetgeving normen 
opleggen die het mogelijk maken voor de 
vreemdeling om onderscheid te maken 
tussen goed en kwaad, recht en onrecht 
zoals volgt uit onze cultuur. Een samenle
ving met honderd verschillende opvattin
gen van goed en kwaad is immers onwerk
baar. Belangrijk is hierbij om op te merken 
dat deze normen slechts in het publieke 
domein opgelegd kunnen worden en niet 
in de privé-sfeer, want dat zou tot een tota
litaire staat leiden.

Dit zou in de praktijk tot gevolg hebben 
dat, anders dan men in Frankrijk wil, niet 
alle religieuze symbolen verboden hoeven 
te worden. We moeten het concept van de 
'erkende godsdiensten' kunnen gebruiken; 
dat wil zeggen dat in het bijzonder onder
wijs onderscheid gemaakt kan worden tus
sen joodse en christelijke scholen aan de 
ene kant en islamitische scholen aan de 
andere kant. De laatsten zouden dan niet 
in aanmerking komen voor subsidie door 
de overheid, net zomin als andere religies 
die niet de fundamentele waarden van 
onze cultuur als uitgangspunt hebben.

Michiel Smit is voorzitter van Nieuw 
Rechts.

Reageren op dit artikel? Dat kan door uw 
reactie te versturen naar 
driemaster@jovd.nl
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Kans op succes NieuwRechts bij 
verkiezingen EP  erg klein

Door STEFAN DE BRUIJN en REMCO TE KLOESE

Hoewel Nederland rechtser wordt en extreem- of radicaal rechts in sommige 
Europese landen succesvol is, is het niet zonder meer waarschijnlijk of zelfs 
onwaarschijnlijk dat de nieuwe politieke partij NieuwRechts in Nederland hetzelf
de bereikt. Dat denken Hans van Baaien (VVD-Tweede Kamerlid) en Alfred 
Pijpers (senior-onderzoeker van Clingendael). Meindert Fennema (politicoloog aan 
de UvA) en Els Kuijper (PvdA-raadslid in Rotterdam) zijn van mening dat de par
tij wel degelijk kansen heeft, maar vinden het nog moeilijk om te bepalen of die 
benut zullen worden. Driemaster sprak met hen en maakte kennis met partijleider 
Michiel Smit van de partij NieuwRechts.

Op een heerlijke lentedag, eind mei, spre
ken we met Michiel Smit op een terrasje 
aan de Rotterdamse Coolsingel, recht 
tegenover de ingang van het stadhuis van 
Rotterdam. "Ik ben een hele aardige 
kerel," is het antwoord van het 
Rotterdamse gemeenteraadslid (oud- 
Leefbaar Rotterdam) op de vraag hoe hij 
zichzelf omschrijft. Zonder twijfel denken 
ook andere aanwezigen op het terras daar 
net zo over. Smit wordt regelmatig aange
sproken door bekenden, waaronder een 
Leefbaar Rotterdam-raadslid en een oud- 
collega VVD-deelraadslid.

Stellig is de 27-jarige Smit als hij uitlegt 
waarom hij de politiek in is gegaan: "Ik 
was heel ontevreden over de dingen die in 
Rotterdam gebeurden. Het was slecht 
gesteld met de veiligheid in de stad en ik 
ergerde me er enorm aan dat college na 
college in Rotterdam bijvoorbeeld de 
drugsoverlast rondom het Centraal Station 
niet aanpakte. Bovendien was het ook niet 
mogelijk om daar een kritische noot bij te 
plaatsen. Ik vind het daarom ook niet gek 
dat veel Rotterdamse burgers het vertrou
wen in de politiek zijn kwijtgeraakt. Door 
problemen wel te blijven benoemen, denk 
en ik hoop daar als volksvertegenwoordi
ger verandering in te kunnen brengen."

De voormalige JOVD'er en VVD'er heeft 
inmiddels zijn draai gevonden als een
mansfractie in de Rotterdamse gemeente
raad: "Nadat ik ben weggestuurd bij 
Leefbaar Rotterdam (de officiële reden 
hiervoor was dat Smit naar de mening van 
fractievoorzitter Sörensen teveel contacten 
onderhield met extreemrechtse groeperin
gen, red.) ben ik vooral verder gegaan met 
de dingen waarmee ik bezig was. Het gaat 
daarbij vooral om het scherp volgen van

het college op het gebied van het aanpak
ken van grote problemen die in de stad 
spelen."

Opbouwen partij
Daarnaast houdt Smit zich bezig met de 
opbouw van de partij NieuwRechts: "De 
unieke situatie doet zich voor dat we in 
heel Nederland maar één gemeenteraads
zetel hebben, maar toch in het hele land 
groeien als je kijkt naar het aantal leden en 
vrijwilligers. Het is daarnaast opmerkelijk 
dat ik vooral landelijk opereer. Ik kom bij
voorbeeld meer op RTL4 dan op Radio 
Rijnmond. Dat is apart. Wel maak ik voor
al gebruik van Rotterdamse voorbeelden 
als ik probeer om bredere thema's aan te 
snijden."

Smit vindt niet dat zijn functioneren als 
Rotterdams raadslid hieronder lijdt: "Ik 
denk dat het goed is dat ik me met grote 
thema's als veiligheid bezighoudt. Het is 
heel eenvoudig om als raadslid een soort 
brandweerman richting het college te wil
len spelen, maar als eenmansfractie heb je 
dan nauwelijks kans van slagen. Verder 
kan ik wel zeggen dat ik een grote achter
ban heb die zich ook bezighoudt met de 
Rotterdamse politiek en daarnaast actief 
met de Rotterdamse burgers communi
ceert. Dat laatste is erg belangrijk omdat 
het essentieel is dat burgers weten wat je 
doet."

Vooralsnog is de voormalige nummer twee 
(achter Winny de Jong) van de partij 
Conservatieven.nl erg tevreden over de 
progressie die NieuwRechts maakt: "We 
zijn nu ruim een jaar bezig. Je begint met 
helemaal niets. Ik had één verhuisdoos, 
een bureau en een computer. Inmiddels 
zijn we al echt een partij aan het worden.

Het gaat goed met de vrijwilligers en 
bedrijven die zich aanmelden om te helpen 
met de campagne voor het Europees 
Parlement. Ik ben heel blij om te zien dat 
daar veel normale mensen tussenzitten. In 
tegenstelling tot de te elitaire VVD pro
beert NieuwRechts het gezicht van een 
volkspartij uit te stralen."

Smit vindt dat je de tijd moet nemen om 
een partij op te bouwen: "Als je een sta
biele partij wilt worden, heb je veel 
betrouwbare kaderleden en vrijwilligers 
nodig. Je ziet om die reden dat het bij bij
voorbeeld de LPF helemaal verkeerd is 
gegaan. Een initiatief als Democratisch 
Europa (de partij van oud-VVD-hoofdbe- 
stuurslid Sammy van Tuyll van 
Serooskerken, red.) is daarom ook naar 
mijn mening suïcidaal."

Naast het nemen van de tijd is het volgens 
Smit ook belangrijk om te beschikken 
over strategische partners: "Als je in 
Nederland een nieuwe partij opbouwt, is 
het van belang om met collega's uit het 
buitenland te spreken over hun ervaringen. 
Eenvoudig is het namelijk niet om een 
hele organisatie op te bouwen. Daarom 
werken we bijvoorbeeld nauw samen met 
het Vlaams Blok uit België, Lega Nord uit 
Italië en Front National uit Frankrijk. Ik 
besef me dat deze partijen vaak extreem
rechts worden genoemd. Wakker lig ik 
daar echter niet van. Ik zie niet in waarom 
partijen ter linkerzijde van het politieke 
spectrum wel extreemlinkse partners 
mogen opzoeken en partijen aan de rech
terzijde dat niet zouden mogen doen. Voor 
NieuwRechts is samenwerking met de 
genoemde partijen nu belangrijk omdat 
we er veel van leren. Een andere optie zou 
vriendjes worden met de VVD zijn, maar 
dat schiet niet op omdat de VVD alleen op 
onze zetels uit is."

Momenteel is NieuwRechts bezig met het 
inhoudelijk vormgeven van' de partij. 
Recent is een beginselprogramma opge
steld en eerder was er al een kempunten- 
programma. Smit: "Dat programma is een 
mix van rechtse, maar ook linksere stand
punten. Een voorbeeld van een rechts punt 
is het recht op zelfverdediging. Er is geen 
enkele andere partij die dat als speerpunt 
ziet. Daarnaast vinden we een traditioneel
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rechts thema als veiligheid ook enorm 
belangrijk. Een links standpunt van 
NieuwRechts daarentegen is bijvoorbeeld 
het opkomen voor mensen met een laag 
inkomen. Wij vinden dat mensen die wel 
hard werken, maar toch weinig inkomen 
hebben het verdienen dat wij voor ze 
opkomen. NieuwRechts is dus eigenlijk 
een mengelmoes van enerzijds traditionele 
VVD-thema's en anderzijds echte SP- 
benaderingen.1'

Verrechtsing
Meindert Fennema, politicoloog aan de 
UvA, vindt dat de opkomst van 
NieuwRechts uitstekend past binnen de 
verrechtsing van Nederland. Daarvan is 
volgens hem sprake omdat er een opruk
kend marktdenken plaatsvindt in de poli
tiek en andere delen van de maatschappij: 
"Het idee dat men zaken minder collectief 
moet aanpakken en dat niet langer een 
bezwaar is dat er een grotere ongelijkheid 
ontstaat, zijn allemaal rechtse zaken die in 
toenemende male ook in linkse partijen 
gemeengoed worden."

Dat betekent volgens de politicoloog niet 
dat Nederland ook direct extreemrechtser 
wordt: "Ik noem extreemrechts overigens 
liever een anti-migrantenbeweging. Alleen 
partijen die daaraan voldoen, zijn 
extreemrechts. Je ziet op dat punt overi
gens ook een verrechtsing. De standpun
ten van de regering op het terrein van 
migranten zijn veel harder dan tien tot 
twintig jaar geleden."

Fennema vindt het moeilijk om te zeggen 
of de partij NieuwRechts extreemrechts is: 
"Het valt me in ieder geval wel op dat ze 
aangeven radicaal-rechts te zijn. Dat wijst 
er op dat Smit meer wil zijn dan een sim
pele kiesvereniging. Het is overigens 
logisch dat ze zichzelf niet extreemrechts 
noemen. Dat is namelijk een scheldwoord 
van links. Opmerkelijk is het wel dat de 
partij zich radicaal-rechts noemt. Het is 
namelijk gebruikelijker dat een dergelijke 
partij zich recht s-nationaal noemt. Ik ga er 
vanuit dat Smit dit uiteindelijk ook wel zal 
doen."

Kansen
"De partij van Michiel Smit heeft op lan
gere termijn zeker kansen om zetels te 
halen," denkt Fennema. "Je moet constate
ren dat de LPF in elkaar is gestort en dat 
een substantieel deel van de aanhang van 
de LPF sympathieën heeft voor een partij 
ter rechter zijde van de VVD. In totaal gaat 
het daarbij om een potentieel van tien 
zetels."

Van belang is de strategie die Smit kiest: 
"Het kernpuntenprogramma van 
NieuwRechts is zonder meer duidelijk. De

partij is uiterst rechts, met een aantal soci
alere standpunten, zoals het in stand hou
den van de koopkracht. Daar hoeft niet 
veel meer aan te worden veranderd, hoe
wel het herinvoeren van de doodstraf een 
logisch onderdeel was geweest. Nu gaat 
het erom met wie Smit bijvoorbeeld gaat 
samenwerken. De ervaring leert dat het 
niet verstandig is om met mensen van bij
voorbeeld de oude Centrum Partij of met 
het Vlaams Blok samen te werken," aldus 
Fennema.

Fennema: "Op korte termijn zal Smit nog 
niet succesvol zijn. Hij zal eerst zijn basis 
in Rotterdam moeten versterken. Daar ligt 
de geboorte van de partij. Het is moeilijk 
om te oordelen of dat lukt. Niet zozeer het 
charisma, maar wel de naamsbekendheid 
van Smit zal een grote rol gaan spelen. 
Een zetel bij de verkiezingen van het 
Europees Parlement lijkt daarom te vlug. 
Smit heeft buiten Rotterdam namelijk nog 
maar weinig aanhang. Dat is deels een 
kwestie van tijd, maar het hangt ook erg 
van het migrantenbeleid van bijvoorbeeld 
het kabinet af."

Hans van Baaien, Tweede Kamerlid voor 
de VVD, is het oneens met Fennema. Van 
Baaien denkt dat de kansen voor de partij 
NieuwRechts niet groot zijn: "In
Nederland is er een situatie waarin je par
tijtjes of persoonlijkheden aan het uiterste 
linker- en rechterdeel van het politieke 
spectrum nauwelijks serieus kunt nemen. 
De partij van Michiel Smit behoort ook tot 
dat deel van de partijen. Het is te gemak
kelijk om alleen te zeggen wat niet goed is 
en vervolgens zelf niet met oplossingen te 
komen. Kiezers zullen daar doorheen prik
ken."

Onder de indruk van het kernpuntenpro
gramma van NieuwRechts is Van Baaien 
niet: "Je vraagt je bij veel zaken af hoe je 
het realiseert en of de oplossingen wel 
effectief zijn. Neem als voorbeeld het 
stopzetten van de gemeentelijke herinde
lingen. Dat is behoorlijk onhandig bij erg 
kleine gemeenten. Verder vraag ik me ook 
af wat je ermee opschiet om de 
Nederlandse Spoorwegen te nationalise
ren. Michiel Smit moet dat maar eens gaan 
uitleggen." Op één terrein heeft Van 
Baaien echt grote inhoudelijke problemen 
met NieuwRechts: "Het is zeer kwalijk dat 
de partij voorstander is van gedwongen 
remigratie. Dat is een grote stap achteruit. 
Mensen die legaal in Nederland verblijven 
en willen integreren, zijn waardevol voor 
de samenleving. Als NieuwRechts serieus 
genomen willen worden, dan moeten ze 
zich afzetten van dergelijke extreemrecht
se gedragingen. De samenwerking met het 
Vlaams Blok is daarom bijvoorbeeld ook 
niet verstandig."

Toch sluit Van Baaien niet uit dat 
NieuwRechts op termijn een normale sta
biele politieke partij kan worden: "Je weet 
niet of het een fatsoenlijke partij kan wor
den. Een politieke beweging kan zich op 
verschillende manieren ontwikkelen. 
Wanneer de partij wat minder rechts 
wordt, zoals in het verleden bijvoorbeeld 
ook met extreemlinks gebeurde, sluit ik 
niets uit. Naar extreemrechts is in ieder 
geval in Nederland geen vraag. Dat is ook 
logisch, want zaken worden altijd in het 
midden van het spectrum geregeld."

Geen van de nieuwe partijen maakt vol
gens hem kans op een zetel bij de verkie
zingen voor het Europees Parlement: "Je 
moet veel meer stemmen halen dan bij
voorbeeld bij de Tweede 
Kamerverkiezingen. Ik verwacht dat de 
partij van Smit niet meer dan een paar dui
zend stemmen zal halen. Dat zal vermoe
delijk ook voor de andere nieuwe partijen 
gelden. Ik denk dat mensen bij hun keuze 
in het stemhokje rekening houden met de 
invloed die een partij kan uitoefenen. Bij 
een partij met één zetel in het EP is die 
invloed nihil. Zeker omdat nog niet èens 
duidelijk is of ze zich bij een fractie kun
nen aansluiten."

Europees perspectief
In tegenstelling tot NieuwRechts in 
Nederland zijn radicaal-rechtse partijen in 
een aantal andere Europese landen niet 
meer weg te denken. Een verschijnsel van 
de laatste jaren is dat zeker niet volgens 
senior-onderzoeker Alfred Pijpers van 
Clingendael: "Je ziet dat populistisch- 
rechts het redelijk doet in Europa en vaak 
ook aan de bak blijft. Het Franse Front 
National is daar een voorbeeld van. De 
partij heeft al vele jaren constant twintig 
tot vijfentwintig procent van de stemmen 
bij verkiezingen."

Dat verschijnsel moet echter niet worden 
gedramatiseerd volgens Pijpers, die zich 
vooral met onderzoek naar de Europese 
Unie bezighoudt: "Je ziet dat radicaal
rechtse partijen minder radicaal worden 
zodra ze in een regering komen en dus 
daadwerkelijk macht krijgen. Bovendien 
moet je ook constateren dat er in Europa 
geen partijen meer bestaan met overwe
gend racistische standpunten. Daarnaast 
moeten we ook heel realistisch zijn: in een 
open democratie als we in West-Europa 
hebben, horen ook behoorlijke linkse en 
behoorlijke rechtse partijen thuis.”

Pijpers vindt het eenvoudig om te bepalen 
wat de belangrijkste voedingsbodem voor 
radicaal-rechtse partijen is: "De oorzaak is 
dat vele miljoenen burgers in Europa zich 
niet goed vertegenwoordigd voelen door
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de zittende macht, die steeds blijft terug
keren. Er blijven daardoor veel kiezers die 
zich niet door politieke programma's van 
kabinetten voelen aangesproken. Bij radi- 
caal-rechts-stemmers heerst vaak een 
gevoel van achterstelling in de samenle
ving. Ze voelen zich niet goed vertegen
woordigd in de media en de elites van het 
land. Een stem op een extreemrechtse par
tij is daarom vaak een proteststem. Dat zag 
je bijvoorbeeld ook bij de LPF, al is het 
woord extreemrechts veel en veel te 
extreem voor de LPF."

Bij extreemrechts ontbreekt het volgens 
Pijpers aan een duidelijke ideologie: 
"Partijen als Front National zetten zich af 
tegen de heersende orde en overheidsbe
moeienis omdat ze zich niet vertegen
woordigd voelen. Dat is moeilijk ideolo
gisch te noemen. Daar is overigens ook in 
geen enkel Europees land nog plek voor. 
Je hebt weinig aan een partij die bijvoor
beeld voorstelt om de belastingen hele
maal terug te dringen. Programmatisch 
komen ze dus niet zo ver. Wel geven de 
partijen een soort stroomstoot aan andere 
partijen om zaken aan te pakken. Daarom 
zie je bijvoorbeeld in Nederland dat de 
VVD zaken van de LPF probeert over te 
nemen. In ons land is weinig ruimte voor 
een radicaal-rechtse partij omdat de VVD 
een behoorlijk conservatieve rechtse partij 
is. Je ziet in heel Europa dat een grote 
radicaal-rechtse en een grote conservatie
ve partij nooit naast elkaar bestaan."

Rotterdams perspectief
In Rotterdam is die situatie al geruime tijd 
anders. Radicaal-rechts of extreemrechts 
is in de stad van Smit regelmatig vertegen
woordigd. De extreemrechtse partijen CP 
'86 en de CD hadden bijvoorbeeld tussen 
1994 en 1998 samen zes zetels in de 
Rotterdamse raad. Volgens Els Kuijper, 
momenteel PvdA-raadslid in Rotterdam 
en in het verleden voor die partij onder 
meer actief als Rotterdamse wethouder en 
loco-burgemeester, is die populariteit van 
extreemrechts in de havenstad te verklaren 
door het opleidingsniveau in Rotterdam: 
"De traditie is dat het gemiddelde oplei
dingsniveau in Rotterdam over het alge
meen lager is dan in andere grote steden. 
Zonder twijfel bestaat er een causaal ver
band tussen het inkomensniveau en de 
kansen van extreemrechts."

Kuijper vindt het lastig om te zeggen of 
radicaal-rechts momenteel goed vertegen
woordigd is in de Rotterdamse gemeente
raad: "Er zijn nu vijftien groeperingen, 
waarvan een aantal afsplitsingen zijn van 
Leefbaar Rotterdam. De variëteit daarvan 
is erg groot. Bij NieuwRechts krijg ik het 
gevoel dat ze rechts-radicaal zijn. Dat 
merkje aan het type onderwerpen dat Smit

aan de orde stelt, zoals vermeende uitin
gen van islamitisch fundamentalisme en 
incidenten op straat. Dat doet hij met een 
bepaalde ondertoon die je het gevoel geeft 
dat de problemen met buitenlanders en 
islamieten te maken hebben. Hij verhult 
dat in ieder geval zeker niet."

De PvdA-politica is van mening dat 
NieuwRechts in de gemeenteraad van 
Rotterdam niet het kopje 'partij' verdient: 
"Je merkt daar in ieder geval niet veel van. 
Wel merken we een beetje van Michiel 
Smit, maar die is lang niet altijd aanwezig. 
Hij functioneert daarom vrij marginaal en 
is vaak bezig met eigen dingen in bijvoor
beeld de stad. Op dit moment besteedt hij 
veel aandacht aan het feit dat hij is 
bedreigd. Bij de echte grote debatten 
levert hij een beperkte inbrengt. Je merkt 
duidelijk dat hij zijn eigen onderwerpen 
belangrijker vindt. Dat is jammer, maar op 
zich ook wel logisch voor een eenmans
fractie."

Smit is volgens Kuijper een intelligent 
politicus: "Hij zal altijd netjes en correct 
blijven. Het kost echter weleens moeite 
om te zoeken naar wat hij echt bedoelt. 
Regelmatig probeert Smit namelijk via 
een omweg zaken te bereiken. Daaruit kun 
je afleiden dat hij een talent is. Hij kiest 
zijn onderwerpen ook erg zorgvuldig en 
speelt het spelletjes vervolgens zuiver. Ik 
denk dat hij zeker kansen heeft om een 
goed partijleider te worden en Smit heeft 
ook zeker de potentie om een soort 
Nederlandse Filip de Winter te worden."

"Op korte termijn zal hij electoraal gezien 
daarentegen weinig bereiken", denkt 
Kuijper: "Een zetel bij de verkiezingen 
voor het Europees Parlement lijkt niet rea
listisch. Maar dat komt ook omdat de kies
deler erg hoog is. Daardoor is het ook 
maar de vraag of bijvoorbeeld D66 een 
zetel behaald." De kansen voor 
NieuwRechts bij de Rotterdamse gemeen
teraadsverkiezingen in 2006 zijn nog 
moeilijk in te schatten: "Dat zal heel erg 
van Leefbaar Rotterdam afhangen. Als die 
partij erin slaagt om net als in 2002 ook de 
radicaal-rechtse kiezers aan zich te bin
den, dan denk ik dat de kansen voor Smit 
klein zijn en weet ik niet of hij wel een 
zetel haalt." Dat geldt ook voor de eerst
volgende Tweede Kamerverkiezingen in 
2007: "Het zal er erg van afhangen wie 
Smit aan zich bindt. Zonder twijfel was 
Winny de Jong (voormalig lijsttrekker van 
de Conservatieven.nl, red.) geen succes. 
Daarnaast heeft ook de politieke koers van 
de VVD grote invloed op de kansen van 
NieuwRechts."

Toekomst
Michiel Smit is het niet eens met de nega

tieve geluiden die worden geuit door Van 
Baaien en Pijpers en in mindere mate door 
Fennema en Kuijper: "Je moet een partij 
de kans geven om zich te ontwikkelen. 
Hoe het precies gaat lopen, weet natuurlijk 
niemand. Ik reken erop dat mijn partij 
goede kansen heeft op een Tweede 
Kamerzetel in 2007. Dat is het doel en 
daar richten wij ons dus op. Ik verwacht 
ook niet dat wij op 10 juni al een zetel 
voor het Europees Parlement zullen halen. 
Het zou mooi zijn, maar ik besef me ook 
dat het niet realistisch is. De deelname aan 
de Europese verkiezingen is in ieder geval 
een goede oefening en een uitstekende 
mogelijkheid om ervaring op te doen en te 
zorgen voor een grotere bekend van de 
partij NieuwRechts."

In tegenstelling tot wat bij oud-Tweede 
Kamerlid Janmaat het geval was, is het in 
ieder geval onwaarschijnlijk dat een partij 
als NieuwRechts in het huidige politieke 
klimaat wordt genegeerd. Meindert 
Fennema: "In de loop der j aren is er veel 
veranderd, waardoor ik denk dat men bij
voorbeeld Smit correct zal behandeld. 
Zaken als het niet geven van een hand zal 
dus niet langer voorkomen. Dat is vooral 
het resultaat van de Fortuyn-beweging, die 
heeft aangetoond dat het niet verstandig is 
om iemand te negeren."

Hans van Baaien is het daarmee eens: 
"Iemand die zich aan de wet houdt en in de 
Kamer komt, dien je normaal te behande
len. Ook met mensen waarmee je het 
inhoudelijk niet eens bent, moetje correct 
omgaan. Ik denk dat nu veel meer over de 
inhoud wordt gedebatteerd, dan jegens 
Janmaat het geval was. Het debat wordt nu 
veel meer op basis van feiten gevoerd."
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Europese verkiezingen

DOOR REDACTIE

De Europese verkiezingen staan voor de boeg. Dit is een uitgelezen kans om enkele 
VVD-kandidaten beter te Ieren kennen. De redactie heeft daarom de eerste vijf 
kandidaten op de lijst van de VVD de kans gegeven zichzelf voor te stellen met als 
vraag: ‘Waarom zou een JOVD-er op u moeten stemmen’. Helaas heeft Toine 
Manders na verschillende herinneringsberichten zijn kopij niet ingeleverd. Op 
www.toinemanders.nl is meer informatie te vinden.

DOOR JULES MAATEN

Op 10 juni is hel zover. Dan mag de kie
zer bepalen welke richting Europa op 
moet gaan. Oni de VVD-kiezer naar de 
stembus te krijgen is onze belangrijkste 
uitdaging de verschillen met de andere 
partijen te benadrukken. De VVD gaat 
de verkiezingen in met de boodschap: 
"Voor Europa. Maar er zijn wel gren
zen."

Wij willen een Europa dat ruimte biedt: 
ruimte om te ondernemen, ruimte om 
wetenschap te beoefenen, ruimte voor cul
tuur en ruimte om te studeren. Een Europa 
dat zich richt op problemen die de lidsta
ten niet zelf kunnen oplossen. De VVD 
gaat niet voor een sociaal Europa van hoge 
uitkeringen, maar voor een vrij Europa dat 
zorgt voor meer banen. Wij willen een 
Europa met meer markt en minder pietlut
tige regeltjes.

partij wordt gesteund. Dat zijn we aan 
onze stand verplicht. Europa is een libe
raal project en kan een nog grotere bijdra
ge leveren aan onze economische ontwik
keling en voorspoed, en aan vrede en poli
tieke stabiliteit op ons continent. Prioriteit 
moet het aanwakkeren van de Europese 
economie zijn.

Het Europese bedrijfsleven moet weer de 
mogelijkheid krijgen te ondernemen en 
groei te genereren. Europa moet de pijlen 
richten op het creëren van arbeidsplaatsen 
door middel van het versterken van onder
zoek en innovatie, het flexibiliseren van de 
arbeidsmarkt en meer ondernemerschap 
door minder regelgeving. Dat is goed voor 
Nederland en Europa.

Onze prioriteiten zijn duidelijk, Europa

Maaten: ‘Europa. De rem erop’
De VVD is voor Europa, maar niet om het 
even welk Europa. Europa biedt kansen 
voor meer werk. welvaart en veiligheid in 
Nederland. Maar om dat te bereiken moe
ten we wel grenzen stellen aan de onrecht
vaardig hoge Nederlandse bijdrage, gren
zen aan de ongebreidelde uitbreiding en 
grenzen aan de Europese regelneverij. De 
VVD is voor Europese samenwerking, 
maar schroom! niet om te zeggen dat het 
beter kan.

Het uitdijende Europa staat op een twee
sprong en er va II echt iets te kiezen tussen 
de partijen. Will u een betuttelend Europa 
dat zich bezighoudt met het afschaffen van 
chocoladesigaretten? Dan zit u goed bij de 
PvdA en het C DA die dit plan unaniem 
steunden. Gelukkig heeft de VVD een 
andere visie op Europa.

Mijn allereerste politieke activiteit was bij 
de eerste direcle Europese verkiezingen in 
1979, als lid van de Europa-commissie 
van de JOVD. Toen al liepen de liberalen 
in Nederland voorop in het Europa-debat, 
en ik heb ook in de jaren daarna als lid van 
het JOVD-hoofdbestuur (internationaal 
secretaris, red.) van nabij gemerkt dat 
Europa voor de JOVD absoluut geen ver- 
van-mijn-bed-show is. Het is goed om te 
zien dat de JOVD deze traditie hoog 
houdt. De Europese politiek kan niet zon
der een scherpe visie van liberale jonge
ren.

Maakt dit de VVD dan eurosceptisch? 
Niks daarvan. Wij doen onze mond open 
niet omdat we Europa vervélend vinden, 
maar juist omdat we Europa belangrijk 
vinden. Is de VVD hopeloos verdeeld over 
Europa? Ook dat niet. Ik ben er trots op 
dat we, als enige Nederlandse partij, een 
diepgaand debat hebben gevoerd over 
Europa. En dat heeft geleid tot een aan
sprekend tienpuntenplan dat breed door de

moet weer zorgen voor "werk, werk en nog 
eens werk". Om deze doelen te realiseren 
hoop ik uw steun te krijgen bij de 
Europese verkiezingen op 10 juni aan
staande.

Jules Maaten is lijsttrekker voor de W D  
bij de Europese verkiezingen
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te belangrijk om aan het 
de PvdA over te laten

Europa: 
CDA en

DOOR JAN MULDER

We kunnen nog altijd trots zijn op wat we 
tot nu toe met de Europese samenwerking 
hebben bereikt. De zes lidstaten die in de 
vijftiger jaren met de Europese samenwer
king begonnen hadden een vooruitziende 
blik. Eén grote ruimte waar recht en 
democratie de economische vooruitgang 
bevorderden bleek een succesvol concept 
te zijn. In de loop der jaren besloten vele 
landen zich uit vrije wil aan te sluiten, met 
als slotstuk de uitbreiding met tien lidsta
ten uit Centraal-Europa.

We moeten voortbouwen op dit succes en 
tegelijkertijd grenzen stellen aan de Unie 
en waar nodig de samenwerking intensive
ren. Dit laatste geldt bijvoorbeeld ten aan
zien van terrorismebestrijding en de asiel
problematiek. Het is essentieel dat juist 
liberale parlementsleden ervoor zor

gen dat vrijheid, verantwoordelijkheid, 
verdraagzaamheid en sociale recht
vaardigheid overal in de Europese Unie 
een kans krijgen, zonder dat een Europese 
superstaat ontstaat. Liberale invloed in 
Brussel is des te belangrijker nu 'Europa' 
in feite onderdeel van de binnenlandse 
politiek is geworden. Het is algemeen 
bekend dat het overgrote deel van de 
regels die Nederlandse burgers aangaan 
niet meer uit Den Haag komen, maar uit 
Brussel.

Voorop moet staan dat de economie van de 
Europese Unie op wereldniveau kan con
curreren. Uitvindingen worden nu veel te 
veel buiten de EU gedaan; Nobelprijzen 
verdwijnen naar Amerika en elders. Dat 
moet en kan anders. De Nederlandse ken
niseconomie moet in 'Europa' floreren 
waarbij Brussel meer moet doen aan coör
dinatie van onderzoek, slechten van

binnengrenzen, etc.

De omvang van de totale begroting van de 
Europese Unie is beperkt in vergelijking 
met die van de individuele lidstaten. Circa 
twee procent van alle geïnde belastinggel
den gaat naar de Europese begroting. En 
zolang de Europese begroting ieder jaar 
nog een overschot vertoond is er geen 
enkele reden dit te veranderen. Het valt 
daarbij te rechtvaardigen dat rijke landen, 
waaronder Nederland, bijdragen aan de 
ontwikkeling van de armere Europese lan
den.

Wat echter niet te rechtvaardigen valt, is 
dat enorme verschillen bestaan tussen de 
bijdragen van de rijke landen. Waarom 
draagt Nederland per hoofd van de bevol
king vijf keer zoveel bij als een Deen en 
twee keer zo veel als een Duitser? Deze 
wanverhoudingen moeten zeker gecorri
geerd worden.

De Europese landbouwpolitiek is de laat
ste jaren behoorlijk veranderd. 
Hervormingen die door de liberalen in het 
EP worden ondersteund. Terwijl markt
werking nu centraal staat, worden premies 
als tegenprestatie voor onderhoud van 
landschap en het voldoen aan milieu- en 
dierenwelzijnsnormen op een productie- 
neutrale wijze aan landbouwers verstrekt. 
Bovendien moet er in het kader van de 
Wereldhandelsorganisatie (WTO) worden 
geregeld dat eisen die aan Europese boe
ren worden opgelegd ook gelden voor boe
ren elders die aan ons willen leveren. 
Oneerlijke concurrentie moet worden 
voorkomen, zowel binnen als buiten de 
Europese Unie.

Werken aan een Verenigd Europa is fasci
nerend. Maar er moeten wel duidelijk 
grenzen worden gesteld: aan regelzucht en 
aan financiën bijvoorbeeld. Daarbij kan 
een europarlementariër alleen goed functi
oneren als er regelmatig contact bestaat 
tussen kiezer en gekozene. Ik nodig u 
allen hiertoe uit.

Jan Mulder is lid van het Europarlement 
voor de VVD en opnieuw kandidaat
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Plasschaert (WD): 'Niet 
eurosceptisch, maar realistisch'

Europa leeft niet onder de kiezers. Bij de vorige Europese verkiezingen in juni 1999  
beleefde Nederland wat betreft kiezersopkomst een 'all time low'. Nog geen 30 pro
cent van de Nederlanders maakte de gang naar de stembus. En ook de voorspellin
gen voor de verkiezingen op 10 juni aanstaande beloven weinig goeds. Met het 
imago van Europa, en haar parlementariërs incluis, is het triest gesteld. Hoog tijd 
om daar verandering in te brengen.

DOOR JEANINE PLASSCHAERT

Al sinds haar oprichting in 1949 staat de 
JOVD bekend als een club die geen blad 
voor de mond neemt en kritiek op de 
(sinds 2000 officiële) moederpartij niet 
schuwt. Dat wordt gewaardeerd. We heb
ben jonge kritische geesten nodig om de 
VVD en haar politici scherp te houden. En 
zeker in Europa. De Europese Unie (als 
ook haar instellingen) is in ontwikkeling 
en heeft nog een lange weg te gaan. 
Europa heeft ons al veel goeds gebracht. 
Dat betekent echter niet dat alle Europese 
besluiten en/of anderszins per definitie 
heilig zijn.

Het is vanwege deze laatste denktrant dat 
ik, en de VVD in het algemeen, veelal het 
verwijt krijg eurosceptisch te zijn. Ik zou 
dat liever vertalen in gezond kritisch ofwel 
behoedzaam. Ik verwacht geen wonderen 
van Europa. Europa biedt een heleboel 
kansen, geen garanties. Mijn houding ten 
opzichte van de Europese Unie is er dus 
één van behoedzaamheid.

Geklaagd over wat nu niet is, over het feit 
dat de Europese regeringsleiders het maar 
zelden eens kunnen worden of bijvoor
beeld over het feit dat het gemeenschappe
lijk buitenland- en veiligheidsbeleid maar 
zeer moeizaam van de grond komt. 
Compleet voorbijgaan aan de felle 
machtsstrijd tussen de lidstaten als het 
gaat om één gemeenschappelijk buiten
lands beleid is alleen weinig realistisch. 
Het ontbreken van Europese consensus op 
dit punt is een gegeven en tegelijkertijd 
een buitengewoon groot probleem. Een 
probleem waar de VVD zich hard voor 
maakt. Echter, de Europese Unie -als een 
unieke gemeenschap van onafhankelijke 
staten met een lange staatkundige traditie 
is géén eenheidsworst.

Dus ja, ik ben een groot voorstander van 
één gemeenschappelijk buitenland- en 
veiligheidsbeleid, maar ik ben in dezen 
ook realistisch. We moeten ons niet te veel 
illusies maken. Daarvoor lopen anno 2004

de visies en de belangen van de verschil
lende lidstaten te veel uiteen. Het schep
pen van valse verwachtingen is funest 
voor het vertrouwen in die Europese Unie. 
Haar taken en bevoegdheden zullen verder 
worden uitgebreid naarmate de politieke 
evenals de maatschappelijke consensus 
zich verder ontwikkelen. En dat gebeurt 
geleidelijk, niet uitgaande van een fina
liteit die bij voorkeur morgen gerealiseerd 
moet worden, maar grotendeels gedicteerd 
door de ontwikkelingen in de wereldeco
nomie als ook bijvoorbeeld de bedreiging 
van de veiligheid van de Europeanen. 
Ontwikkelingen hebben tijd nodig en elke 
generatie moet haar bijdrage leveren.

Optimistisch
Een realistische instelling gaat prima 
samen met een optimistische en positieve 
houding ten aanzien van Europa. Als dat 
niet zo was, had ik me uiteraard ook niet 
kandidaat gesteld voor de Europese ver
kiezingen van 10 juni. De Europese Unie 
met haar unieke karakter kent inmiddels 
grote successen. Successen die ons alle
maal ongekende welvaart, stabiliteit en 
veiligheid hebben gebracht.

De regeringsleiders die in 1957 het 
Verdrag van Rome tekenden en daarmee 
'Europa' in het leven riepen, waren voor
malige vijanden: Duitsers, Fransen,

Het verwijt aan VVD-leden eurosceptici te 
zijn, kent een traditie. Frits Bolkestein kan 
daarover meepraten. En toch staat juist 
Bolkestein bekend als één van de meest 
bekwame en geëngageerde leden van de 
nu zittende Europese Commissie. Ik ben 
dan ook niet afkerig van Europa, in tegen
deel. Ik sta hooguit kritisch tegenover een 
Europese albedil, zoals ik ook in 
Nederland geen voorstander van big 
government ben.

Zij die mij of de VVD euroscepsis verwij
ten, gaan uit van een finaliteit die zo snel 
mogelijk gerealiseerd dient te worden. En 
iedereen die daar een vraagteken bij 
plaatst, loopt al snel een gerede kans tot 
euroscepticus bestempeld te worden. Dat 
is vreemd. Immers, de Europese Unie is 
een organisatie zonder voorbeeld en met 
een open toekomst.

Realistisch
Anno 2004 wordt er vooral veel geklaagd.
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Belgen, Italianen, Luxemburgers en 
Nederlanders die tijdens de Tweede 
Wereldoorlog tegenover elkaar hadden 
gestaan. Deze wending in de geschiedenis 
was voor velen emotioneler dan wij ons nu 
kunnen voorstellen.

De generatie die in de tachtiger en negen
tiger j aren aan het roer stond, heeft vervol
gens de gemeenschappelijke markt met de 
beroemde vier vrijheden tot stand 
gebracht. Nu is het aan onze generatie, de 
twintigers en dertigers, om de integratie 
van de tien nieuwe lidstaten mogelijk te 
maken en een gemeenschappelijk buiten
land- en veiligheidsbeleid tot stand te

brengen.

In 1945 bestond het continent voorname
lijk uit ruïnes en gaf niemand nog een cent 
voor haar kansen. Minder dan zestig jaar 
later zijn we een economische en monetai
re supermacht. Dit nu is het wonder van 
Europa. Want binnen één generatie zullen 
de nieuwe lidstaten uit het voormalige 
Oostblok, ondanks veertig jaar commu
nistische kaalslag, op hetzelfde niveau 
gebracht zijn. Om dat te realiseren, moe
ten we juist de bevolking in die landen de 
ruimte geven en moeten we rust scheppen 
in de Europese Unie.

Anno 2004 moeten we het fundament 
intact durven laten. De historische uitbrei
ding met tien nieuwe lidstaten moeten we 
simpelweg niet willen combineren met té 
veel té snel willen, beleid op beleid stape
len, met een blinde uitbreidingsdrang 
en/of absurde regelgeving. Dat is niet 
sceptisch, dat is realistisch. Voor Europa 
dus, maar er zijn wel grenzen. Een pas op 
de plaats om het succes van de Unie te 
consolideren of - beter nog - verder uit te 
bouwen.

Jeanine Plassschaert is kandidaat-lid van 
het Europarlement voor de VVD (nr. 4)

Sjorren en duwen in Europarlement

DOOR HERMAN VERMEER

"De manier waarop je politiek bedrijft, is 
erg belangrijk. De laatste twee j aren in het 
Europees Parlement heb ik geprobeerd op 
een onconventionele manier te werken. 
Dat lijkt resultaat te boeken." Herman 
Vermeer is aan het woord. Zelden wordt 
het betoog vaag. Zijn politieke resultaten 
van de afgelopen jaren zijn concreet.

"In Swifterbant - met een 't' - heb ik sinds 
1981 een akkerbouwbedrijf. Ik verbouw 
uien en aardappelen. In 2001 maakte ik de 
stap van de provinciale politiek naar de 
Europese, maar het poten en rooien gaat in 
Flevoland gewoon door. Volgens mij zitten 
er niet zo veel agrariërs in het Europees 
Parlement, maar de combinatie van prak
tijk en theorie vind ik juist heel leuk. " 
Hoe kun je als Europarlementariër verga
deren in Brussel, een bedrijf hebben en 
ook nog aandacht voor je gezin overhou
den? "Op maandag en op vrijdag werk ik 
in Nederland en op die dagen breng ik de 
kinderen vaak op de fiets naar school. 
Mijn vrouw Carin en ik hebben drie zoons 
en één dochtertje. De combinatie van een 
gezin met een akkerbouwbedrijf én het 
Europees Parlement is soms lastig: ik 
compenseer mijn afwezigheid door de 
week met de zaterdag. Dan sta ik op het 
sportveld met de kinderen. Ik sms ook 
vaak met mijn familie: je moet de voorde
len van het digitale tijdperk benutten!"

Aan de ketting
De VVD'er houdt ervan om de Europese 
politiek direct aan Nederlandse situaties te 
koppelen. Kan hij daar een concreet voor
beeld van noemen? Vermeer: "Het
Europese scheepvaartpakket heb ik bij

voorbeeld zó veranderd dat vervuilde 
schepen vanaf nu op een milieuvriende
lijke manier moeten worden gesloopt. Dat 
betekent dat het vieze schip De Sandrien 
in Amsterdam eindelijk gesloopt gaat wor
den. De Sandrien was in het verleden door 
voormalig PvdA-minister Pronk (VROM) 
aan de ketting gelegd, maar een oplossing 
had hij niet. Ik bied nu een echte oplos
sing: milieuvriendelijk en rendabel
slopen."

Verantwoordelijkheid nemen voor de 
samenleving vindt Herman Vermeer 
belangrijker dan regels opleggen. 
"Daarom werk ik in het Europees 
Parlement aan liberalisering. Liberaliseren 
kan alleen in samenwerking met andere 
landen. Neem het landbouwbeleid: ik ben 
voor het afbouwen van landbouwsubsi
dies, maar alleen als we dat allemaal tege
lijk doen. Globalisering vereist een beetje 
bijsturen. Met de nieuwe EU-lidstaten 
betekent dat er waarschijnlijk meer steun 
naar het Oosten zal gaan. Dat is niet alleen 
goed voor de economie van die nieuwe 
lidstaten, maar ook voor onze eigen eco
nomie. De afzetmarkt voor onze produc
ten wordt er beter op."

BV Nederland
De economie in Nederland ziet er nog 
altijd niet rooskleurig uit en het begro
tingstekort loopt op. Wat vindt Vermeer 
van de economische situatie in 
Nederland? "Doordat de loonkosten de 
laatste jaren de pan uitgerezen zijn, zitten 
we nu in Nederland met de problemen. 
Invoering van de euro had ons geld moe
ten opleveren, maar Nederlandse bedrij
ven konden niet meer concurreren met het 
buitenland omdat de lonen zo hoog waren. 
Dat is de fout van BV Nederland geweest:

zo zijn we van de grootste groeier ineens 
de grootste verliezer in de Europese Unie 
geworden."

Een Europarlementariër moet visie heb
ben, maar moet zich niet overal mee 
bemoeien, vindt Herman Vermeer. "Ik 
bemoei me bijvoorbeeld niet met toe
risme, want dat kunnen de Europese regi
o’s prima zelf organiseren. Ook de contac
ten tussen onderwijs en bedrijfsleven, daar 
moet het Europees Parlement verre van 
blijven. Je hoeft in Europa niet op elk 
slakje zout te leggen. Ik heb kritiek op 
Europarlementariërs die dat wel doen." 
Het Europees Parlement is een forum om 
echte invloed uit te oefenen. Om kansen 
creëren voor mensen en voor bedrijven 
"En dat lukt hartstikke goed", aldus 
Vermeer. "Ik kan in het Europees 
Parlement veel meer doen dan ik ooit had 
kunnen denken. Onlangs hebben de 
Europese verkeersministers mijn idee 
voor voetgangersveiligheid overgenomen, 
zodat we in no time wetgeving hebben. 
Rigide bullbars zijn nu verboden zodat 
auto's veiliger worden voor voetgangers. 
Motorkappen worden 'zachter'. Deze en 
andere maatregelen scheelt de helft van 
het aantal verkeersdoden!"

Herman Vermeer is ook kandidaat-lid 
voor het Europarlement voor de VVD
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advertentie

Nederland, 
aan slag

m

A
PLAATS 5

Europa biedt kansen voor Nederlandse ondernemers.
Laten we die kansen pakken en werk creëren voor iedereen.

De landen binnen de EU moeten meer samenwerken en ook 
bevoegdheden krijgen om terrorisme en misdaad aan te pakken.

Nederland betaalt het meest voor het lidmaatschap aan de EU.
Dat bedrag moet dus omlaag!

Immigranten moeten goed integreren en economische vluchtelingen 
kunnen we helpen om in hun eigen land een goed bestaan op te bouwen.

HermanVermeer.nl
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Onze jongens in Irak: hoe verder?

DOOR KLAAS-JEROEN TERWAL van terreurdaden.
Kortom, wil de wereldgemeenschap van

Als kabinet sta je vaak voor moeilijke beslissingen over al even moeilijke politieke Irak een stabiel en democratisch land
vraagstukken. Een van deze vraagstukken betreft de aanwezigheid van de maken waar de wederopbouw met grote
Nederlandse troepen in Irak of om precies te zijn in de zuidelijke provincie al- voortvarendheid kan plaatsvinden, dan zal
Muthanna. Medio juli kan voor onze jongens het moment zijn waarop zij huis- elke staat daar haar steentje aan moeten-
waarts mogen keren naar het rustige Nederland waar aanslagen (nu nog) een niet- bijdragen! Laat Nederland en de andere
voorkomend verschijnsel zijn. Het kan echter ook het moment zijn wat een nieuw circa 28 staten die op dit moment deelne-
missiejaar of wellicht langer voor onze manschappen inluidt. men aan Sfir het goede voorbeeld geven

en hun troepen niet terugtrekken. Dit in
Wat denkt de oppositie, wat vinden de 
media en wat is de publieke opinie? Allen 
vragen die van belang zijn bij het zorgvul
dig tot stand brengen en uitdragen van 
beleid. Laat ik echter wel vooropstellen 
dat deze factoren belangrijke graadmeters 
zijn voor hoe het beleid van een kabinet 
valt. Van doorslaggevende betekenis 
mogen zij bij bepaalde beleidsbeslissingen 
niet zijn. Eén van die beslissingen is, u 
raadt het al, de verlenging van de 
Nederlandse missie in Irak.

Het is nu zaak dat het kabinet zich duide
lijk uitspreekt voor een verlenging van de 
Nederlandse deelname aan Sfir 
(Stabilisation Force Iraq) om zo een sub
stantiële bijdrage te leveren aan het creë
ren van stabiliteit en veiligheid in Irak en 
assistentie van de Irakezen bij de weder
opbouw van hun land. Natuurlijk zullen de 
Nederlandse manschappen daarbij de 
nodige tegenwerking op hun pad kunnen 
tegenkomen, zelfs in de vorm van aansla
gen, zoals zij al aan den lijve hebben kun
nen ondervinden.
Echter, je mag toch als Nederlands.burger 
verwachten dat onze troepen op dit soort 
geweldsdreigingen c.q. -uitingen voorbe
reid zijn. Respect verdient dan ook het 
vastberaden optreden van de Italiaanse 
regering die ondanks een zware aanslag op 
één van hun kampementen met vele doden 
als gevolg voet bij stuk hield en haar troe
pen in Irak niet terughaalde, ook niet na de 
afschuwelijke beelden van de gijzeling 
van vier van haar burgers.

In schril contrast met deze Italiaanse vast
beradenheid staat de Spaanse angstvallig
heid. Dat het Spaanse volk geen onver
deeld voorstander was van de Spaanse 
aanwezigheid in Irak en dat dit gevoel vele 
malen is versterkt door de gruwelijke aan
slagen in Madrid is geen publiek geheim. 
Dat de heer Zapatero van, hoe kan het ook 
anders, socialistisch allooi opportunistisch 
op deze sentimenten in weet te spelen met 
de verkiezingsretoriek dat hij als premier

ervoor zorg zou gaan dragen dat de 
Spaanse troepen zo snel mogelijk huis
waarts zouden keren, is hypocrisie van de 
bovenste plank.
Juist nu het stabilisatieproces en inherent 
hieraan het democratiseringproces in 
zwaar weer terecht zijn gekomen door een 
aanhoudende geweldsspiraal is het des te 
belangrijker dat er een grote en goed toe
geruste stabilisatiemacht is om rust en 
orde te brengen. Wijken voor terreur is in 
dit geval het slechtste wat een regering kan 
doen. Het geeft een signaal af aan terro
risten dat hun eisen kunnen worden inge
willigd als zij zich constant bedienen

het belang van zowel de internationale 
gemeenschap als het Irakese volk.

Klaas-Jeroen Terwal is politiek commis
saris Buitenlandse zaken, Europa en 
Defensie

(foto: Saddam Hoessein wordt door 
Amerikaanse militairen gevangen geno
men)
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Chinois

DOOR DANIELLH PAULSSEN

Westerse bedrijven richten zich steeds meer op de Aziatische markt Philips ver
plaatste onlangs grote productiehallen naar het Verre Oosten en mensen.die in de 
Westerse wereld Mandarijn of Kantonees spreken zijn zeer gewild. Natuurlijk ligt 
die populariteit van bijvoorbeeld China aan de lage loonkosten, maar ook de afzet 
is vele malen groter. Waar in Europa iedereen een televisie heeft, is dit in China, met 
een potentieel van 1,5 miljard consumenten, nog lang niet het geval. Kennis van 
Azië wordt steeds belangrijker om te overleven als bedrijf.

Jarenlang hebben Europa en de Verenigde 
Staten Azië links laten liggen. De onder
ontwikkeling en de culturele verschillen 
speelden hierin een grote rol. Die onder
ontwikkeling heeft in de loop der jaren 
echter plaatsgemaakt voor booming bussi- 
ness. De Aziatische tijgers zijn opgestaan 
en China is een belangrijke economische 
factor geworden. De culturele verschillen 
zijn echter nog steeds enorm.

De Chinese economie is de afgelopen drie 
maanden gegroeid met bijna tien procent 
Het land heeft afgelopen maand zelfs de 
rente verhoogd met een half procent om 
oververhitting van de economie tegen te 
gaan. De staalprijzen zijn wereldwijd met 
dertig procent gestegen vanwege de enor
me opbouw van het Chinese klein en 
middenbedrijf. De American Investment 
Bank voorspelt zelfs dat China in 2040 de 
belangrijkste speler in de wereldeconomie 
zal zijn.
Het is echter niet alleen goud dat blinkt. 
Buiten de noodzakelijke heruitvinding van 
de Amerikaanse en Europese economie, 
moet China bewogen worden tot liberali
sering in politiek opzicht. De particuliere 
sector is de motor van de Chinese econo
mie geworden. Maar de economische 
macht van de communistische partij is nog 
altijd zeer sterk. De staat is eigenaar van 
alle grond en via de staatsbedrijven de 
grootste werkgever. Sinds 1990 is men 
weliswaar overgegaan tot privatisering van 
de staatsbedrijven in de kustprovincies, 
maar de partij heeft ook in deze gebieden 
nog een flinke vinger in de pap. Om kans 
te maken om grond over te nemen, is het 
belangrijk om lid te zijn van de commu
nistische partij.

De komst van een werkelijk democratisch 
systeem in China is van groot belang voor 
de hele wereld. Economische macht 
brengt namelijk ook grote politieke macht 
met zich mee. De invloed van de 
Verenigde Staten op de VN en de wereld

vrede is onmiskenbaar groot. Politiek-ide- 
alitisch kan gesteld worden dat dit komt 
doordat de VS een kapitalistische demo
cratie zijn, en in dit opzicht een voorbeeld 
voor anderen zijn.
De werkelijkheid is echter bitterder. De 
Verenigde Staten hebben in de vorige 
eeuw en ook nu nog geïnvesteerd in het 
buitenland, en daardoor is de wereld van 
hen afhankelijk gemaakt. De uitvoer naar 
en de invoer vanuit de Verenigde Staten 
maakt een dusdanig deel uit van de 
wereldeconomie dat je niet om het land 
heen kan. Het principe van 'wie betaalt, 
bepaalt' is duidelijk zichtbaar. Maar wat 
nu als China die economische macht 
wordt?

Het is belangrijk voor het voortbestaan 
van onze democratische, liberale normen 
dat de bevolking in China wakker wordt. 
Dat is heel belangrijk voor hun welzijn, 
maar ook zeker belangrijk, zo niet essenti
eel voor het onze. Buitengewoon plezierig 
zou het zijn als de Chinese communisti
sche partij zijn ideologische veren af zou 
schudden. Het kapitalisme en de met de 
verregaande liberalisering van de econo
mie gepaard gaande politiek zou een 
opluchting zijn voor het land.

De Chinese bevolking heeft nu te maken 
met een leven waar de staat bepaalt wat 
goed voor hen is, zelf kiezen zit er niet in. 
Om winst te draaien heb je een kapita
listisch systeem nodig. Het kapitalisme 
zorgt voor innovatie, voor de allocatie van 
productiefactoren, een streven naar winst 
waar de bevolking welvarender van wordt. 
Het is van belang voor China om zijn 
eigen MKB en grootbedrijf te hebben 
opdat het kapitaal gespreid wordt, net 
zoals de macht. Opdat burgers niet afhan
kelijk zijn van het regime, maar voorna
melijk zelf verantwoordelijkheid dragen. 
En hoe kan dat beter dan met democratie? 
Helaas heeft China niet echt een democra
tische historie, ofschoon het in het verle

den een democratische periode gekend 
heeft. Maar het kan leren van andere 
Aziatische landen die dit systeem wel heb
ben. Landen die met dezelfde achtergron
den en cultuur van doen hebben. China 
zou er goed aan doen te leren van 
Hongkong en Taiwan in plaats van almaar 
ageren tegen deze gebieden.

Hongkong was tot 1997 kolonie van het 
Verenigd Koninkrijk. Na een ruil met 
China mocht Groot-Brittannië er honderd 
jaar de scepter voeren. In 1997 werd de 
voormalige kolonie overgedragen en werd 
het kapitalistische systeem voor vijftig 
jaar gewaarborgd. Hong Kong is een spe
ciale administratieve regio geworden dat 
eigen wetten uitvaardigt en veel beslissin
gen zelf neemt. Alle beslissingen moeten 
echter wel goed gekeurd worden door het 
politbureau in Peking.

Van democratie is in Hongkong nauwe
lijks sprake. Parlementsleden worden 
gekozen door een groep bedrijven die de 
bevolking moeten representeren en de pre
mier wordt benoemd door de regering in 
Peking. Voor bedrijven is het uiteraard 
belangrijk om goede contacten met China 
te onderhouden, het vasteland is immers 
de grootste invoerder van Hongkong. En 
daar schuilt ook meteen het gevaar in: 
zolang deze speciale regio economisch en 
politiek afhankelijk is, zal het nooit een 
eigen koers kunnen varen.

Economisch welbevinden is nog altijd 
belangrijker dan democratisering. Grote 
bedrijven kijken vaak naar de resultaten 
op de korte termijn. Verplaatsing van de 
productiecapaciteit is een logisch gevolg 
zodra een goed ondernemersklimaat ver
dwijnt. Voor bedrijven is dat geen pro
bleem, streven naar winst is immers hun 
enig doel. De bevolking is wel gebaat bij 
het behouden van een gunstig klimaat en 
de daarvoor noodzakelijke politieke her
vormingen.

Onlangs nog heeft het parlement van 
Hongkong nog een wetsvoorstel goedge
keurd om over te gaan tot directe verkie
zingen. Het Chinese politbureau vindt 
echter dat de voormalige Britse kolonie 
nog lang niet klaar is voor democratie. Het 
huidige systeem blijft nog zeker tot 2007 
voortbestaan. Ondertussen moet men 
voorzichtig zijn met visies en uitspraken. 
Politiek bedrijven is gevaarlijk, je kunt je
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carrière ermee om zeep helpen.

Door dit klimaat is de innovatie groten
deels verdwenen. Hongkong is nog wel 
een parel, maar dan wel een parel die 
steeds doffer wordt en nodig een oppoets- 
beurt verdient om te ontsnappen aan een 
structureel teruggaande economie. Het 
voorbeeld Hongkong geeft aan hoezeer 
een kapitalistische staat teruggezet kan 
worden in de tijd. Het weerspiegelt de toe
komst van China, als de politiek niet her
vormd wordt.

Een ander voorbeeld voor China zou 
Taiwan kunnen zijn. Taiwan, dat ooit kolo
nie was van Portugal en zelfs voor korte 
duur van Nederland, werd in 1683veroverd 
door China. Totdat Japan aan het bewind 
was tussen 1895 tot 1945. Taiwan heeft 
ongeveer dezelfde bevolkingssamenstel
ling als delen van China en grotendeels 
dezelfde historische achtergrond, maar 
Taiwan heeft zich weten te ontpoppen tot 
een echte democratie met een kapitalisti
sche structureel groeiende economie. 
Taiwan had en heeft het nog steeds zwaar 
met het machtsingrijpen van China. Om 
dit te begrijpen moeten we een duik 
nemen in de recente geschiedenis van 
Taiwan. Na de ondertekening van de vrede 
door Japan na de Tweede Wereldoorlog in 
San Francisco werd gesteld dat Japan 
Taiwan moest verlaten en dat Taiwan een 
zelfstandig territorium was. Voor de 
Tweede Wereldoorlog was China een 
democratie met meerdere politieke partij
en. Een daarvan was de linkse Kwo Min 
Tang (KMT) met een zeer linkse vleugel 
die zich afsplitste als de Communistische 
Partij. Na de revolutie van 1949 riep de 
Communistische Partij de Volksrepubliek 
China uit, en werd de KMT verdreven naar

Taiwan. Vanuit dit land riep de KMT ver
volgens de "Republic of China" uit.
China heeft het Verdrag van San Francisco 
overigens nooit erkend, Taiwan moest 
onderdeel zijn van de Volksrepubliek. Dat 
Taiwan de facto een onafhankelijk land is, 
blijkt wel uit het feit dat de Verenigde 
Staten dit land gebruikten als uitvalsbasis 
tijdens de spanningen in Noord-Korea. De 
macht van China is echter nog steeds 
merkbaar. In 1987 stond de 
Communistische Partij toe dat KMT zich 
zou splitsen in twee partijen: de KMT en 
DPP (Democratie Progressive Party). De 
burgers hadden nu ook daadwerkelijk iets 
te kiezen.

Met de economie van Taiwan gaat het 
sindsdien heel goed. Elke wereldburger 
heeft minstens tien producten met "Made 
in Taiwan" op de verpakking. En om even 
een sprong zijwaarts te maken naar hoe 
economische belangen en politiek verwe
ven zijn, is het belangrijk om naar de drie
hoek VS-China-Taiwan te kijken. De VS 
hebben jarenlang het onafhankelijkheids
streven van Taiwan bemoedigd. Zij wilden 
Taiwan de mogelijkheid geven deel te zijn 
van de VN en de 
Wereldgezondheidsorganisatie (WHO), 
maar dat is door protest van China nooit 
gelukt. Taiwan is inmiddels overigens wèl 
lid van de Wereldhandelsorganisatie 
(WHO).

Nu China de snelst groeiende economie 
ter wereld is, ijveren de VS niet meer zo 
hard hiervoor. China heeft een grote afzet
markt en met een goede handelsrelatie met 
China bereik je veel meer als met een 
goede relatie met Taiwan. Het is zelfs 
zover gekomen dat de VS zich hebben uit

EUROTOUR 2004:
Nederlandse jonge liberalen gaan op leerschool
Op zaterdag 1 mei was het eindelijk 
zover. De Europese Unie werd uitge
breid met 10 nieuwe lidstaten, voorna
melijk uit Midden- en Oost Europa. 
Voor veel mensen, maar vooral voor 
jongeren, is dit een van de meest belang
rijke gebeurtenissen uit de recente 
Europese geschiedenis. De JOVD grijpt 
deze historische gebeurtenis met twee 
handen vast. Tussen 21 en 29 augustus 
verblijven 27 JOVD-leden in Estland!

De Baltische lidstaten hebben sinds de val 
van de Sovjetunie in 1991 een enorme 
transitie doorgemaakt. We zullen slechts 
weinig van het communistische stelsel in 
Estland kunnen terugvinden. De liberalen

in Estland hebben in sneltreinvaart hervor
mingen doorgevoerd, waardoor het een 
schoolvoorbeeld is geworden voor velen. 
Helaas heeft de toetreding tot de EU er 
voor gezorgd dat bepaalde marktversto
rende regels wederom ingevoerd moesten 
worden.Toch blijft Estland het land van de 
vrijhandel. Ook werken ze met een zeer 
simpel en effectief proportioneel 
belastingstelsel ('flat tax'). Juist om deze 
reden zal het boeiend zijn om met de 
JOVD hier op leerschool te gaan!

De komende maanden zal de JOVD 
samenwerken met de Estse en Litouwse 
liberale jongeren (Youth Assembly of the 
Estonian Centre Party, www.kesknoo-

gesproken tegen het onlangs gehouden 
referendum in op het eiland. Het referen
dum liet de bevolking de keuze meer geld 
te steken in het militaire apparaat. Vijftig 
procent van de Taiwanese bevolking ziet 
zichzelf niet als Chinees, maar als 
Taiwanees en wil meer dan een de facto 
onafhankelijkheidssituatie, het wil dat ook 
de jure zijn.

Na deze uitstap is het goed weer terug te 
gaan naar het eigenlijke verhaal. China 
kan leren van deze democratieën en zijn 
kapitalistische samenlevingen. Taiwan en 
Hongkong zijn een rolmodel. China doet 
er beter aan de voorbeelden te volgen dan 
ze te onderdrukken.

Ook wij als Europeanen doen er goed aan 
China te binden aan internationale verdra
gen. Zonder ons en de VS kunnen zij hun 
economie niet verder opbouwen en een 
wereldmacht worden. Nu is het onze kans 
het regime omver te werpen. Wij zijn nog 
altijd de betalers, en nu kunnen we nog 
bepalen. We moeten er toch niet aan den
ken dat we gebonden gaan worden door 
die communistische idealen in de toe
komst. Ook de wereldbevolking bestaat uit 
individuen met elk hun eigen mening en 
rechten en met hun eigen economische 
waarde. En dat is precies waar IFLRY voor 
op komt. Help ons mee, en we maken de 
wereld beter, of zoals wij dat zeggen: 
"Globalising Freedom".

D aniëlle Paulssen is vice-voorzitter van 
de internationale liberale jongerenorgan i
satie (IFLRY) en lid  van de jongerenorga
nisatie van D66, de Jonge D em ocraten  
(JD)

red.ee, respectievelijk Lithuanian Centre 
Youth, www.ljcj.lt).

Het gevarieerde programma zal plaatsvin
den in Tallinn en Tartu. Een grondige ken
nismaking met de Baltische politiek, cul
tuur, en gezelligheid zal de kern vormen 
van deze week.

Godart van Gendt, Kalin Anev, Sander 
Janssen, Jeroen Benning

Noot: Het Jeugdprogramma van de 
Europese Commissie zal deze uitwisse
ling grotendeels mogelijk maken.

Driemaster - verenigingsperiodiek van de JOVD - pagina 22

http://www.ljcj.lt


Internationaal Secretariaat

DOOR GODART VAN GENDT

De maanden vliegen letterlijk voorbij! Zoals jullie in de verschillende verslagen in 
Driemaster hebben kunnen lezen is de JOVD met afvaardigingen naar Parijs, 
Litouwen, Kroatië en Brussel sterk vertegenwoordigd geweest bij de activiteiten 
van IFLRY en LYMEC. Naast de weblog, bijgehouden gedurende de reis naar de 
Verenigde Staten, is er ook een verslag verschenen met daarin een aantal opvallen
de en verrassende feiten.

Verleden
Op 1 mei heeft de JOVD samen met 
LYMEC in Brussel de toetreding van de 
tien nieuwe lidstaten gevierd. De uitbrei
ding van de Unie was een gedenkwaardig 
moment!

Tussen 11 en 19 mei ben ik samen met 
Klaas-Jeroen Terwal (Politiek 
Commissaris Buitenland, Europa, 
Defensie) en afvaardigingen van alle 
PJO's (behalve DWARS en Rood) naar 
Israël geweest om Ie spreken over het con
flict en de maatregelen die de overheid 
neemt tegen de zelfmoordacties.

Toekomst
Gelukkig zijn er voor internationaal geïn
teresseerde JOVD'ers deze zomer weer 
veel mogelijkheden om met liberale jon
geren internationale ervaring op te doen!

- 13-21 juni: IFLRY seminar "Advocating 
Human Rights: Position of Young People 
in Society”

Het seminar zal plaatsvinden in Kuala 
Lumpur. Daarnaast wordt de huishoude
lijke vergadering van IFLRY in Singapore 
gehouden.

- 18-25 juli: IFLRY seminar "Conflicts in 
Areas of Ethno-Political Tension"
In Roemenië zullen o.a. de conflicten in 
Ierland, de Balkan en de Kaukasus aan 
bod komen. Indien je geïnteresseerd bent 
om bij het seminar aanwezig te zijn, stuur 
dan een mail naar ondergetekende. Ik zal 
je het conceptprogramma toesturen.

- 8-14 augustus: World Youth Festival, 
Barcelona
JOVD'ers, welkom op deze gigantische 
jongerenmanifestatie in Barcelona! De 
organisatoren verwachten 10.000 jonge
ren; als het er een paar minder zijn zal het 
er niet minder leuk om worden! 
Gedurende deze week organiseert IFLRY 
een zomer kamp met als onderwerp: "Role 
of small nations in a globalized world." 
Het aantal deelnemers is niet aan een

De Europese belofte

DOOR MICHELI.E VBAN DEN BURG

Eind maart vond in Trakoitcan, Kroatië, het LYMEC seminar over de uitbreiding 
van de Unie plaats. Het seminar is een gedegen inleiding op het jaarlijkse congres 
van deze liberale jongerenorganisatie dat aansluitend in de Kroatische hoofdstad 
Zagreb is gehouden.

In hotel Coning, gelegen aan de voet van 
het prachtige 14e eeuwse Trakoitcan- 
kasteel, komen ruim vijftig jonge liberalen 
uit meer dan twintig landen bijeen. Tijdens 
vier regenachtigc dagen in maart discussi
ëren, evalueren en concluderen zij wat de 
mogelijkheden, beloftes en grenzen van 
een groeiende integratie betekenen voor 
het Europese continent. Het programma is 
intensief en er komen verschillende

(Kroatische) politici aan het woord die 
met veel vuur hun visie op de stelling 
"Completing Europe-the Promise of 
Future Enlargement " proberen duidelijk 
te maken. Desalniettemin is er voldoende 
tijd om te socializen en netwerken tijdens 
één van de borrels en excursies.

Na een openingsfeestje op dinsdagavond, 
waarbij onze Liberale vrienden gretig ken

maximum gebonden. Je kan dus zonder 
problemen met ons meegaan. De kosten 
voor de vliegreis en het festival zijn voor 
eigen rekening. Voor meer informatie, surf 
naar: http://www.barcelona2004.org/festi- 
valjoventut/eng/

- 21-28 augustus: Eurotour Estland 
Zoals jullie ook elders in deze Driemaster 
hebben kunnen lezen, zullen eind augustus 
ruim 20 JOVD'ers naar Estland afreizen 
voor een uitwisseling met liberalen uit 
Litouwen en Estland.

Indien jullie interesse is gewekt, laat van je 
horen! Geef je op voor het festival in 
Barcelona, of praat mee in Roemenië! 
Tijdens het komende congres zal er een 
standje staan waarbij je voorgelicht wordt 
over de mogelijkheden om internationaal 
actief te worden bij de JOVD!

Daarnaast raad ik iedereen aan om regel
matig op het forum van de JOVD te kijken 
(www.j ovd.nl/forum). Aankondigingen 
van internationale evenementen worden 
op het forum gezet!

Godart van Gendt

Wil je de interntionale nieuwsbrief in je 
mailbox ontvangen, stuur een mail naar 
Godart.van.Gendt@jovd.nl

nis maken met de Nederlandse Bols 
Jenever, is het woensdag tijd voor het 
serieuze werk. Er volgen een aantal spee
ches waaronder die van Hans George 
Fleck. Hij vertegenwoordigt de Duitse 
Friedrich Naumann Stiftung die samen 
met de VVD de sponsor is van dit evene
ment. Fleck deponeert de stelling dat 
Kroatië daadwerkelijk deel moet gaan 
nemen aan de EU, waarna de toon voor het 
seminar is gezet.

Diverse presentaties volgen waarbij veel 
aandacht wordt besteed aan de geschiede
nis van de EU, eerdere uitbreidingsproces
sen, de Kopenhagen-criteria en tevens aan 
de link tussen participatie in de NAVO en 
de EU. Speciale aandacht gaat echter uit
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naar de Balkan-landen, met name naar 
Kroatië en Slovenië. Dit is natuurlijk niet 
verwonderlijk aangezien de grens van de 
Unie na toetreding van Slovenië per 1 mei 
ligt tussen Slovenië en Kroatië. Dit is ook 
de reden dat Kroatië is verkozen als gast
land voor het seminar. De jonge republiek 
wacht momenteel op een avis van de 
Europese Commissie. Dit wordt medio 
april 2004 verwacht, waarna Kroatië de 
officiële status van kandidaat-lid zal ver
krijgen.

Donderdagmiddag is het dan tijd voor een 
excursie naar het pittoreske stadje 
VaraQdin. Ondanks de regen vormt dit 
uitstapje een welkome onderbreking na 
bijna twee dagen vol met lezingen en pre
sentaties. Gewillig loopt iedereen met de 
gids mee die vol overgave zijn stad aan 
iedereen aanprijst. Na een uur de vele 
barokke bouwwerken te hebben bewon
derd gaat een ieder op eigen gelegenheid 
verder. De organisatie laat de mogelijk
heid een educatieve tint aan deze middag 
te geven niet aan zich voorbij gaan en alle 
deelnemers moeten zich om vijf uur ver
zamelen bij het gemeentehuis van 
VaraQdin.

Petra Leppee, een medewerkster van het 
Kroatische Ministerie van Europese 
Integratie heeft een presentatie voorbereid 
over de stappen die Kroatië moet door
lopen om te kunnen deelnemen aan de EU. 
Helaas is de aandacht van de meeste deel
nemers op dat moment wat verslapt. 
Iedereen is immers al op de hoogte van de

criteria en de te volgen procedure en aan
gezien de presentatie van Leppee vooraf 
wordt gegaan door een wonderlijke speech 
van de voorzitter van VaraQdins stadsraad 
voor internationale samenwerking dwalen 
ieders gedachte nu en dan af.
Om het seminar op gedenkwaardige wijze 
af te sluiten is er 's avonds een diner onder 
muzikale begeleiding van een Kroatische 
ensemble. Die avond bewijzen alle aanwe
zige liberale jongeren dat er daadwerkelijk 
sprake is van Europese integratie door met 
elkaar te zingen en te dansen. Naar mate 
de avond verstrijkt voelt ook de 
Nederlandse delegatie zich geroepen haar 
bijdrage te leveren door het zingen van 
"hoofd, schouders, knie en teen" , wat het 
tevens goed blijkt te doen in het Zweeds. 
Gedurende het congres vinden een aantal 
gedenkwaardige momenten plaats. De 
Deense Ellen Trane N?rby neemt na lange 
tijd afscheid van LYMEC door afstand te 
doen van haar functie als President. Roger 
Albinyana, afkomstig uit Catalonië, 
Spanje, krijgt honderd procent van de 
stemmen en is daarmee voor de komende 
twee jaar de waardige opvolger van Ellen.

Het kiezen van nieuwe bestuursleden is 
een tijdrovende procedure, maar levert uit
eindelijk wel, naast een nieuwe President, 
een nieuwe Secretaris en drie nieuwe 
Vice-Presidenten op. Srd Kisevic en Aloys 
Rigaut worden herkozen als respectieve
lijk Vice-President en Penningmeester.

Een moeilijk moment volgt die zaterdag
middag als een resolutie van de Bosnische

Liberale agenda

EP Uitslagenavond (zaterdag 12 juni 
2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Landelijk | 
Locatie: Utrecht

Discussieavond actuele politiek (maan
dag 14 juni 2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Nijmegen | 
Locatie: Café Samson, Houtstraat

PJO-debat (woensdag 16 juni 2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Amsterdam 
e.o. | Locatie: Raadszaal stadhuis, Amstel 
1, A’dam

Discussieavond met Maarten van 
Rossem over Irak (woensdag 16 juni 
2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Utrecht | 
Locatie: Florin - Nobelstraat 2-4

Barbecue (vrijdag 18 juni 2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Maastricht | 
Locatie: n.n.b.

Debat Sociale Zaken (dinsdag 22 juni 
2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Amsterdam 
e.o. | Locatie: n.n.b.

Borrel ter afsluiting van het politieke 
seizoen (dinsdag 22 juni 2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: | Locatie: 
n.n.b. (Afdeling Den Haag)

VS-avond (dinsdag 22 juni 2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Groningen | 
Locatie: Huis de beurs aan het Aa-kerk- 
hof

Hockeytoernooi (vrijdag 25 juni 2004)
Aanvang: 16:00 | Afdeling: Groningen |

jongerenorganisatie wordt besproken. Zij 
stellen voor de Servische New Democracy 
Youth uit te sluiten van verder lidmaat
schap van LYMEC. Reden hiervoor is dat 
hun moederpartij Generaal Luki? bij de 
verkiezingen op de kieslijst heeft gezet. 
Generaal Lukip wordt door het 
Joegoslavië-Tribunaal in Den Haag ver
dacht van oorlogsmisdaden. De jongeren
organisatie is hier natuurlijk niet verant
woordelijk voor, maar na een emotionele 
discussie besluiten de congresleden dat 
New Democracy Youth onvoldoende 
afstand heeft genomen van de kieslijst en 
dat ze daarom per direct hun lidmaatschap 
moeten inleveren.

Eén van de belangrijkste onderdelen van 
het congres komt zondag aan de orde. Het 
Manifesto, het document met de belang
rijkste kernpunten van LYMEC, wordt 
besproken en door de leden zonder al te 
veel aanpassingen aangenomen.

Tevens behaalt de JOVD een kleine over
winning als de resolutie over legalisering 
van prostitutie, die in samenwerking met 
de JD tot stand is gekomen, door een grote 
meerderheid van het congres wordt geac
cepteerd.

Na dit succes loopt het congres ten einde 
en is het tijd om afscheid te nemen. We 
zullen elkaar weer zien, dat is zeker. Want 
wij liberale jongeren zijn de Europese 
belofte. Wij geloven in een sterk en vere
nigd Europa en zullen dat ook uitdrageri. 
Dat is de belofte voor de toekomst!

Locatie: GHBS

Debat (maandag 28 juni 2004)
Aanvang: 20:00 f Afdeling: Nijmegen | 
Locatie: Café Du Commerce 
Barbeque en pré-congres borrel (don
derdag 1 juli 2004)
Aanvang: 20:00 | Afdeling: Utrecht | 
Locatie: Mise en Place (Oude Gracht 21)

Junicongres (zaterdag 3 juli 2004)
Aanvang: 10:00 | Afdeling: Landelijk | 
Locatie: Van der Valk, Cuijk

Junicongres (zaterdag 3 juli 2004)
Aanvang: 10:00 | Afdeling: Landelijk | 
Locatie: Van der Valk, Cuijk
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G4: 'Van Aartsen politiek leider'
In gesprek m etA 6 van de W D , de fractievoorzitters van grootste vier gemeenten

DOOR STEFAN DE BRUIJN EN BOB VAN DER GRAAF

"Van Aartsen is de politiek leider", "De fout van 2002 met Dijkstal mogen we nooit 
meer maken" en "De politieke lijn van de VVD nu is een goed uitgangspunt voor 
de raadsverkiezingen van 2006". In gesprek met de A6 van de VVD, de fractie
voorzitters van de G4, de vier grootste Nederlandse gemeenten.

Stuk voor stuk zouden het belangrijke 
leden van de Volkspartij voor Vrijheid en 
Democratie moeten zijn: de fractievoorzit
ters van de vier grootste Nederlandse 
gemeenten: Eric van der Burg
(Amsterdam), George van Gent
(Rotterdam), Picter van Woensel (Den 
Haag) en Halbe Zijlstra (Utrecht). Een dag 
eerder nog bij elkaar op het congres van 
hun partij in Rotterdam (15 mei), maar nu 
in gesprek met de Driemaster in het 
Amsterdamse hotel Krasnapolsky.

Maar hoe vinden ze het gaan en hoe gaat 
het in hun stad zo halverwege de zit
tingstermijn op weg naar 2006, het jaar 
waarin de verkiezingen voor de gemeente
raad op de rol staan? We nemen met hen 
tal van zaken door, zoals de gekozen bur
gemeester, het grote-stedenbeleid, de 
bezuinigingen en de Nota Ruimte. Is er 
wel kritiek? Het kabinet voert toch een 
agenda op maat voor deze gemeenten?

Politie-inzet: gebruiker betaalt
Kritiek is er bijvoorbeeld op de inzet van 
minister van Binnenlandse Zaken en par
tijgenoot Johan Remkes, die in april voor
stelde de inzet van politie bij evenementen 
als voetbalwedstrijden en popconcerten 
voor rekening van de organisatie te laten 
komen. Als voorstander van het principe 
'de gebruiker betaalt' wil Remkes de 
kosten voor de gemeenschap verlagen en 
het gevoel van verantwoordelijkheid bij 
organisatoren en bezoekers versterken.
De lokale fractieleiders kunnen zich ech
ter geen van allen vinden in dit voorstel. 
De Amsterdamse Eric van der Burg, 
opvolger van de naar het college vertrok
ken Frits Huffnagel, stellig: "De overheid 
gaat over de openbare orde, dus dit voor
stel is onzinnig." Zijn Utrechtse collega
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Vl.n.r. de VVD-fractievoorzitters Van der Burg (Amsterdam), Zijlstra (Utrecht), Van Gent (Rotte

Halbe Zijlstra is het hier mee eens: "Ik 
snap Remkes' punt wel, maar waar leg je 
de grens? Hoeveel meter van het stadion 
begint die eigen verantwoordelijkheid? 
Een groep relschoppers kan ook een stati
on eerder uitstappen."

George van Gent, leider van Rotterdamse 
VVD, brengt daar tegenin dat hij vindt dat 
er wel eisen gesteld moeten aan de organi
satie: "De overheid moet eisen stellen wat 
betreft zaken als veiligheid en toezicht via 
stewards. Als daaraan niet is voldaan, gaat 
de wedstrijd niet door. Zo simpel ligt dat 
en daar zijn nu al regelingen voor."
Is er dan wel ruimte voor het idee van 
Remkes, is de vraag aan de Haagse frac
tievoorzitter Pieter van Woensel, die met 
ADO Den Haag een beruchte club binnen 
de gemeentegrenzen heeft: "De minister 
maakte deze opmerking mede met het oog 
op de grote hoeveelheid agenten bij de 
wedstrijden van ADO. Dat is meer dan 
Amsterdam, Rotterdam en Utrecht bij 
elkaar. Dat legt een enorm beslag op het 
politieapparaat, terwijl het juist al twee 
jaar lang relatief rustig is rond die club, 
dat mag ook wel eens gezegd worden." 
"Falen van de eigen korpsbeheerder", 
overbiedt de jonge Zijlstra in over CDA- 
burgemeester Deetman, wat Van Woensel 
instemmend beantwoord 
Zijlstra is veel meer voorstander van meer 
vaart achter een Voetbalwet: "Er is behoef
te aan heldere wetgeving op dit punt", 
maar zijn collega uit de Hofstad kan zich 
hierin niet vinden: "Ik ben tegen meer 
regels. Daarmee houd je alleen maar amb
tenaren bezig. Het gaat erom dat de over
heid eens doet wat van haar verlangd 
wordt. Punt uit."

Lagere uitkering Gemeentefonds
Last van de landelijke overheid als meest 
decentrale uitvoeringsorgaan hebben de 
gemeenten ook als het gaat om de financi
ën. Minder inkomsten bij het rijk beteke
nen een lagere uitkering uit het 
Gemeentefonds waardoor de inkomsten 
dus automatisch teruglopen. De vier frac
tievoorzitter hebben begrip voor deze 
systematiek, maar toch reageert elke stad 
anders op deze nieuwe realiteit na jaren 
van economische zonneschijn. Veel 
gemeenten, maar ook de waterschappen, 
verhogen hun belastingen, soms fors 
boven het inflatiepercentage (bleek uit een 
rapportage van het Coelo) en/of kiezen 
voor een bezuinigingspakket.

"In Den Haag worden de lasten al jaren 
verlaagd", vertelt Pieter van Woensel trots: 
"Wij wentelen minder bestedingsruimte 
niet af op de burgers, maar juist via bezui
nigingen op de ambtelijke organisatie. 
Mede omdat verhoging van lokale lasten 
weinig zoden aan de dijk zet, want

het vormt slechts een beperkt deel van de 
inkomsten. Zorgen maak ik me wel over 
die verminderde rijksbijdrage; we krijgen 
als gemeente wel meer taken toebedeeld 
zonder daar voldoende voor gecompen
seerd te worden." Zijlstra vult daar op aan: 
"Het lokale belastingstelsel gaat ook nog 
eens fors op de schop door de geplande 
afschaffing van de onroerende-zaakbe- 
lasting (OZB). Daar is lang niet voor elke 
individuele gemeente voldoende compen
satie voor."
"Ik heb er niet zoveel problemen mee", 
voert Van der Burg op: "Amsterdam wordt 
dankzij een laag OZB-tarief sowieso ruim
schoots gecompenseerd. Als het om dat 
Gemeentefonds gaat, dan weet ik dat dat 
samenhangt met de economische realiteit, 
dus begrijp ik die verlaagde bijdrage wel." 
"Je kunt als gemeente niet doen alsof je in 
een ander land leeft", ondersteunt Van 
Gent: "Met de systematiek is niets mis, 
maar je moet wel gecompenseerd worden 
als je taken krijgt toebedeeld." 
"Lastenverhoging op lokaal niveau ben ik 
tegen", brengt Zijlstra ten slotte in: "maar 
je houdt je voeten niet droog als je het rijk 
niet bij springt zodra er weer een uitvoe
ringstaak gedelegeerd wordt naar de 
gemeente zonder bijbehorende financiële 
middelen."

Nota Ruimte
Dat de gemeenten meer verantwoordelijk
heden krijgen toegewezen, is de reguliere 
praktijk van het kabinet. Ook VVD- 
minister Dekker van VROM staat deze lijn 
voor, blijkens haar onlangs uitgebrachte 
Nota Ruimte waarin vooral provincies en

gemeenten meer beleidsvrijheid krijgen. Is 
deze operatie wel zinvol? Gaan gemeenten 
niet onnodig tegen elkaar op concurreren? 
Missen we het coördinatie-element van de 
vorige nota's niet?
"Is dat de afgelopen tijd dan zo goed 
gegaan?", is de lichtelijk geërgerde reactie 
van Halbe Zijlstra: "Het is veel beter 
zaken lokaal te regelen. Want al die regel
tjes, contouren, lijnen en begrenzingen uit 
de huidige nota hebben ook niet veel soeps 
gebracht."

Den Haag is het daarmee eens, maar als 
Van Woensel gevraagd wordt naar een 
tegenmacht tegen de plannenmaker ver
wijst hij triomfantelijk naar zijn eigen 
raad: "Als een gemeenteraad een onzalig 
plan goedkeurt, wordt zij bij de volgende 
verkiezingen afgestraft."
"Onderschat inderdaad dat corrigerend 
vermogen van burgers niet", vult Zijlstra 
aan: "De burgers gaan heus wel piepen 
zodra het plan er ligt. Ik heb daar veel ver
trouwen in, want ik heb tot op heden niet 
anders meegemaakt. Ik moet de raad nog 
tegenkomen die een plan waar iedereen 
massaal tegen te hoop loopt, durft door te 
drukken", zegt hij blakend van vertrouwen 
in de individuele burger.

Licht aan einde planologische tunnel
Zodra de rol van de provincie in het ruim
telijk ordeningsbeleid ter sprake komt, 
reageert Pieter van Woensel geagiteerd: 
"Die rol bevalt me totaal niet. Via het 
streekplan bemoeit de provincie zich met 
van alles en ze werkt niet mee. Haar rol 
moet worden teruggebracht." 
"Regiobesturen zijn veel effectiever", ver
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telt de Rotterdamse George van Gent. "In 
dat verband dien je vraagstukken van dit 
kaliber te bespreken. Probleem is wel de 
democratische legitimatie, want die ont
breekt. Mijn opmerking wat betreft die 
nieuwe nota is wel dat nog geen enkele 
nota in het verleden compleet ten uitvoer 
is gebracht. Dat valt hier ook maar te 
bezien."
Duidend op bestuurlijke obstructie en den
kend aan zijn eigen ervaringen met de 
beroepsprocedures rond de nieuwe metro
lijn in Amsterdam van noord naar zuid, 
zegt Van de Burg: "Dat corrigerend ver
mogen van de burger, waar Halbe (Zijlstra, 
red.) op doelt, daar vertrouw ik net zo op. 
Wat afgelopen moet zijn, zijn al die 
beroepsprocedures terwijl de bouw al 
begonnen is. Dat moet in één klap aan het 
begin van een project gebeuren. We zijn 
toe aan de gemecnlelijke PKB (planologi
sche kernbeslissing, red.)! Anders krijg je 
veel teveel onnodige vertraging."
De nota is dus niet af, zo lijkt het. Zijlstra: 
"Er moeten omtrent procedures en besluit
vormingen nog tal van hindernissen wor
den weggenomen. Als je het in econo
misch perspectief bekijkt, is het te gek 
voor woorden: alles gaat sneller, behalve 
de overheid; die draait elke keer een tand
je langzamer", fulmineert de Utrechter.
Zo heeft elk van de G4 wel wat te klagen: 
Rotterdam en Den Haag verwijzen naar 
Randstadrail (Van Woensel: "We moeten 
maar liefst vijfhonderd vergunningen aan
vragen. Dat betekent vijfhonderd keer een 
beroepsprocedure!") en de A4-Midden 
Delfland, Amsterdam met haar Noord- 
Zuidlijn, etcetera. Toch is het duidelijk dat 
de vier de Nota Ruimte van minister

Dekker zien als het kleine lichtpuntje aan 
het eind van de planologische tunnel.

Renovatie Huis van Thorbecke
Nog zo'n obstakel is het aantal politici en 
bestuurslagen in Nederland, beamen de 
vier zodra het voorstel vande 
Amsterdamse verkeerswethouder Van der 
Horst (VVD) wordt opgevoerd. Die kwam 
met het voorstel het aantal politici terug te 
brengen tot een werkbaar niveau: minder 
raadsleden, minder deelgemeenten, min
der overlegorganen en minder vergaderen. 
De norm van Van der Horst: vijfentwintig 
raadsleden voor een stad als Amsterdam is 
genoeg.

Het valt goed in de groep. Van Gent: "De 
wildgroei aan politici moet gestopt wor
den. Dat doet een beroep op onze eigen 
verantwoordelijkheid als gemeenten, want 
wij hebben zelf de deelgemeenten in het 
leven geroepen. Hetzelfde heb ik al 
gezegd over regionale organen, want daar
voor ontbreekt simpelweg de democrati
sche legitimatie. Minder politici, want 
iedereen die in de politiek zit, gaat zich 
overal mee bemoeien."
De rest steunt hem en biedt enthousiast 
voorbeelden van 'misstanden' aan. Van der 
Burg: "De staten van Noord- en Zuid- 
Holland hebben samen meer leden dan de 
Tweede Kamer, maar gaan over minder." 
Zijlstra: "De gemeenteraad van Utrecht 
heeft vijfenveertig leden en een begroting 
van 1,5 miljard euro te verdelen. De 
Utrechtse staten gaan met drieënzestig 
leden over slechts een kwart van dat 
bedrag."
Van Woensel verwijst direct naar Fortuyn,

die dit signaal in zijn ogen al veel eerder 
had opgepikt: "Het is stroperig, onduide
lijk en de burger weet niet waar, wanneer 
en hoe iets gaat in de fabriek van de 
democratische besluitvorming. Wij als 
liberalen moet daarop een antwoord vin
den, juist wij als erfgenamen zijn de aan
gewezenen het Huis van Thorbecke te ren
overen. Want wat nu slechts resulteert is 
desinteresse en dramatisch lage opkom
sten bij verkiezingen."
Zodra de bestuurlijke vernieuwing wordt 
aangeroerd, borrelt de kritiek op de plan
nen van D66-minister De Graaf boven. 
Exemplarisch is de Amsterdammer Van 
der Burg met zijn verhaal over de rol van 
de burgemeester als korpsbeheerder: "Van 
wie is de politie nu, maar vooral straks? In 
vijfentwintig gemeenten wordt met een 
gekozen burgervader de democratische 
controle op de politie vergroot, want van 
die regiokorpsen is de burgemeester ook 
beheerder, maar in de rest is die verdwe
nen."
De plannen kunnen bij geen van allen 
genade vinden: "De plannen kunnen de 
sfeer behoorlijk verzieken in de raad. In 
feite krijg je twee lichamen met eigen 
democratisch mandaat, maar wie stuurt 
wie weg." Van de Burg is vooral bevreesd 
voor de haast van De Graaf: "Het is snel
heid boven zorgvuldigheid."

'Rotterdam zet door'
December vorig jaar presenteerde het 
Rotterdamse stadsbestuur, met steun van 
de lokale VVD, het actieplan Rotterdam 
zet door. In de Volkskrant reageerde onder 
meer de JOVD en GroenLinks (Halsema: 
"Rotterdam slaat door") op het epistel 
waarin een scala aan maatregelen, zoals 
een minimuminkomenseis van 120 pro
cent, tegen de verloedering van de 
Maasstad werd voorgesteld. "Ik vond die 
kritiek bagger", reageert de Rotterdamse 
fractievoorzitter George van Gent: "Ik kies 
voor de gelijke kansen mijn inwoners, 
want er zijn nu helemaal geen gelijke kan
sen. Er vindt op grote schaal uitstroom van 
de middenklasse naar randgemeenten 
plaats waarvoor een lage klasse in de 
plaats komt die ook nog eens de 
Nederlandse taal niet beheerst. Dat zijn 
enkeltjes naar de bijstand en dat kunnen 
Rotterdam noch die mensen zelf niet 
gebruiken."
"Het is inderdaad huilen met de wolven in 
het bos om te stellen dat een minimumin- 
komenseis van 120 procent 'voor de rijken' 
zou zijn. Rotterdam heeft lange tijd geen 
eisen gesteld. Wij als Utrecht doen dat al 
wel met een woningtoewijzingsysteem 
gebaseerd op inkomen", vult Zijlstra aan. 
Ook Pieter van Woensel kan zich in de 
plannen vinden en ziet ze als voorbeeld: 
"Zeker nu het kabinet die steunt, want er is 
een middenklasse nodig om een stad in
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balans te houden."
In Amsterdam lijkt een plan als in 
Rotterdam onmogelijk vanwege een linkse 
raadsmeerderheid, maar zijn fractie is 
voor, zegt Eric van der Burg: "Maar dat 
heeft veel meer te maken dat Rotterdam 
rechts is en Amsterdam links. Een linkse 
meerderheid zou zoiets als in Rotterdam 
nooit toelaten, maar gelukkig telt George 
(Van Gent, red.) zijn zegeningen."
Maar wat gebeurt er dan met hen die bui
tengesloten worden? Volgens Halbe 
Zijlstra is dat simpel: "Minister Verdonk 
(Vreemdelingenzaken en Integratie, ook 
VVD, red.) voert een stringent immigra
tiebeleid. Minder mensen toelaten, stren
gere eisen en illegalen uitzetten. Er kan 
niet een stad in Nederland het afvoerputje 
zijn. We hebben qua immigratie geen 
behoefte aan analfabeten."

gen in januari 2001 na gemeentelijke her
indeling. Je merkt wel dat we er zowat 
doorheen zitten. Maar ook voor mij geldt: 
zolang wij tevreden zijn, blijven we in het 
college", vertelt Zijlstra, waarin naast 
Leefbaar en de VVD ook PvdA en CDA 
zitten.

Rotterdam, de stad waar Fortuyn met zijn 
lijst de PvdA van de troon stootte en met 
zeventien zetels de raad binnenmarcheer
de, heeft te maken met afsplitsing na 
afsplitsing: "We zitten nu op dertien leef
baren en zijn onze formele raadsmeerder
heid kwijt. Ik vind het nog een wonder dat 
er bij Leefbaar zo veel zitten. Zeker omdat 
Fortuyn er zo weinig tijd in heeft kunnen 
steken. Maar die afsplitsingen moeten 
gestopt worden: iemand die zich afsplitst 
en niet op eigen kracht in de raad is geko-

Van die acht gingen er drie als wethouder 
naar het college, dus het is elke keer maar 
afwachten wat de PvdA voor standpunt 
heeft. Maar als ze er één hebben, zijn we 
wel unaniem." "De sfeer moet er echt 
geweldig zijn", reageert George van Gent 
gniffelend. "Ik zeg altijd maar: de enige 
vijand van een PvdA'er is een PvdA'er", 
concludeert de Amsterdamse fractievoor
zitter fijntjes.

Tot slot: over twee jaar zijn er weer raads
verkiezingen. In 2002 verliepen die voor 
VVD in veel steden dramatisch. George 
van Gent: "De fout van toen mag geens
zins herhaald worden. Toegegeven moet 
worden dat het landelijke beeld dat kiezers 
van een partij hebben in veel gevallen 
bepalend is en de campagne met Dijkstal 
was dramatisch. Dat lag niet alleen aan

Betrouwbare coalitiepartners?
Zodra de sfeer in het eigen stadsbestuur ter 
sprake komt, komen de mooie verhalen. 
Eerst Den Haag, een stad waar de VVD als 
grootste samen met PvdA en CDA de stad 
bestuurt: "We hebben acht oppositiepartij
en, waarvan de grootste drie zetels. De 
leefbaren slaan elkaar op de bek. Maar het 
beleid ondersteunen wij en het einde 
wordt gehaald", zegt Pieter van Woensel 
nu halverwege de zittingstermijn tot aan 
2006.
Ook in Utrecht roeren de leefbaren de 
trom, maar dan zonder fysiek geweld maar 
wel als grootste: "Leefbaar Utrecht heeft 
veertien zetels, maar het is totaal onbere
kenbaar wat ze denken en willen. Ze kun
nen tijdens een vergadering zo van het ene 
in het andere uiterste vallen. Daarnaast 
worden we ook nog
eens geconfronteerd met een verlengde 
zittingstermijn, vanwege raadsverkiezin-

men, moet zijn zetel ter beschikking stel
len aan de partij. Gewoon naar huis. En 
een kiesdrempel is ook niet verkeerd, want 
één persoon is geen fractie", stelt Van Gent 
over zijn raad die inmiddels vijftien frac
ties telt. Over de coalitie is hij tevreden, 
ondanks dat Rotterdam ook al een wet
houder (De Faria, Leefbaar, red.) is kwijt
geraakt. "De plannen zijn zeer liberaal en 
de onze, dus houden zo."

De hoofdstad is uniek in het rijtje, omdat 
de oude, conventionele partijen PvdA en 
VVD niet verloren bij de raadsverkiezin
gen van maart 2002. De twee partijen vor
men samen met het CDA de collegepartij
en en het programma is des VVD's, vertelt 
Van der Burg. "Het college is een hecht 
team, en prachtig, maar tegelijkertijd 
spannend om te zien is hoe de PvdA zich 
door de raadsperiode heen worstelt. De 
keuze voor de VVD als coalitiepartner was 
kantje boord met acht tegen zeven.

hem, maar aan de hele partij waar geen 
enkel gedurfd standpunt meer uit naar 
voren kwam. We moeten helder en duide
lijk zijn", beveelt hij aan.

De vier zijn tevreden over de huidige lijn. 
Van Woensel: "De fractie heeft duidelijke 
standpunten en ik merk dat mensen tevre
den zijn. Er wordt weer eens geregeerd, 
zeggen ze." Maakt de leiderschapskwestie 
tussen Van Aartsen en Zalm nog wat uit: 
"Dat is een andere vraag dan wie lijsttrek
ker in 2007 moet zijn", zegt Zijlstra. 
"Maar ik vind dat de politiek leider de 
fractievoorzitter moet zijn, want die heeft 
veel meer handelingsvrijheid", de overige 
drie sluiten zich daarbij aan.
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Van contouren naar 
ontwikkelingsplanologie
DOOR NILS LAMME ringsfilosofie.

De visie van het kabinet op de ruimtelijke inrichting van Nederland is vastgelegd 
in de Nota Ruimte. Eind april is de Nota Ruimte door de liberale minister van 
VROM, Sybilla Dekker, gepresenteerd. Dekker zet een ontwikkelingsgerichte 
benadering van ruimtelijk beleid neer en koppelt dit aan decentralisatie. Veel 
gehoorde kritiek op deze combinatie is dat waardevolle landschappen onbe
schermd raken tegen verstedelijking. Wordt de Randstad een Europees Los 
Angeles bestaande uit een aaneenschakeling van suburbane woongebieden en 
industrie?

Ruimtelijke opgave
Nederland is een dichtbevolkt land met 
een enorme ruimtebehoefte op een beperkt 
stuk ruimte. De strijd om de ruimte wordt 
gevoerd, met een traditioneel sterke positie 
voor de overheid. Een belangrijk terugke
rend thema is het beschermen van natuur
gebieden en open kindschap tegen een snel 
uitbreidend stedelijk gebied. Het mag 
bekend zijn dat de vraag naar ruimte voor 
wonen en werken leidt tot verstedelijking. 
De Nota Ruimte is kaderscheppend voor 
deze strijd om de ruimte.
De interessante situatie doet zich voor dat 
twee ministers van twee politieke kleuren 
een nota opgesteld hebben voor dezelfde 
ruimtelijke opgave. In het kabinet Paars 2 
was Jan Pronk minister van VROM. Pronk

heeft de Vijfde Nota Ruimtelijke Ordening 
opgesteld die is vastgesteld door de toen
malige ministerraad. De uiteindelijke vast
stelling door de Tweede Kamer heeft nooit 
plaatsgevonden, omdat Paars 2 viel door 
de nasleep van Srebrenica. Tijdens het 
kabinet Balkenende 1 was Henk Kamp 
minister van VROM, maar ook hij kreeg 
niet de tijd om een nota af te ronden, de 
LPF werd het kabinet te veel. Nu is het aan 
minister Dekker om het nationale ruimte
lijke beleid tot 2020 door besluitvorming 
heen te loodsen. Dekker heeft het beleid in 
de Vijfde Nota van Pronk niet direct over
genomen. De Vijfde Nota over de 
Ruimtelijke Ordening is omgedoopt tot 
Nota Ruimte en er is een flinke liberale 
draai gegeven aan voornamelijk de stu-

Nieuwe sturingsfilosofie
Pronk stelde in de Vijfde Nota een ogen
schijnlijk helder maar rigide systeem voor 
om ongebreidelde verstedelijking te voor
komen, het contourenbeleid. Het contou- 
renbeleid houdt in dat door provincies 
grenzen worden getrokken die stedelijke 
gebieden en bijzondere natuurgebieden 
scheiden. Om stedelijke gebieden, inclu
sief geplande uitbreidingen, worden rode 
contouren getrokken. Verstedelijking mag 
alleen plaatsvinden binnen de rode con
touren. Rond gebieden met bijzondere 
natuurlijke, cultuurhistorische of archeo
logische waarden worden groene contou
ren getrokken. Binnen de groene contour 
is behoud en bescherming de richtlijn.
Het contourenbeleid zou een middel wor
den waarmee de ruimtelijke ordening 
sterk vanuit nationaal en provinciaal 
niveau gestuurd kan worden. Het gaat uit 
van een zeer sterke rol van de overheid in 
het sturen van de ruimtelijke ontwikkelin
gen.

Met het wegvallen van de Vijfde Nota zijn 
ook de contouren verdwenen. Minister
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Dekker wil een dynamisch en op ontwik
keling gericht beleid waarmee de nadruk 
van ordening naar ontwikkeling is ver
plaatst. Hierbij wordt het motto gebruikt 
dat de overheid moet optreden als ontwik- 
kelingskracht in plaats van als hinder
macht. De overheid beperkt overdaad aan 
regelgeving en is partner in gebiedsont- 
wikkeling om hiermee de benutting en 
kwaliteit van het gebruik van de ruimte te 
verbeteren. De rijksoverheid zal een 
kaderstellende rol innemen en meer ruim
te gunnen aan decentrale overheden, maat
schappelijke organisaties, private partijen 
en burgers. Provincies krijgen een sterkere 
regievoerende functie. Alleen als nationale 
belangen in het geding raken zal de rijks
overheid ingrijpen.

De omslag is gemaakt van het indelen van 
Nederland in rode en groene gebieden vol
gens 'toelatingsplanologie' naar planning 
gericht op dynamiek middels coalitievor
ming, oftewel 'ontwikkelingsplanologie'. 
Met deze omslag is de planologie vanaf de 
tekentafel door de rijksoverheid verlaten 
voor een faciliterende en kaderstellende 
rol. De reactie van voornamelijk 
Groenlinks is dat hiermee alle remmen los 
zijn gelaten en dat Nederland vol wordt 
gebouwd. Minister Dekker legt deze kri
tiek naast zich neer en zegt dat de natuur 
niet de dupe wordt van haar beleid, maar 
hoe gaat zij dit uitvoeren?

Geen slot op nationale landschappen
Nationale landschappen zijn gebieden met

internationaal zeldzame en nationaal ken
merkende kwaliteiten op landschappelijk, 
cultuurhistorisch en natuurlijk gebied. 
Deze gebieden gaan niet op slot, het uit
gangspunt is juist 'behoud door ontwikke
ling'. Er blijft ruimte voor ten hoogste de 
natuurlijke bevolkingsgroei en voor regio
nale en locale bedrijvigheid. Deze ontwik
kelingen zijn slechts mogelijk mits de 
kernkwaliteiten worden behouden of ver
sterkt, hiervoor worden ruimtelijke rand
voorwaarden gesteld. Provincies zijn ver
antwoordelijk voor de uitwerking van het 
beleid voor nationale landschappen. 
Alleen de begrenzing van het Groene Hart 
is in de Nota Ruimte geregeld. Als de 
groene contouren van Pronk waren gehan
teerd was in nationale landschappen 
slechts beheer en behoud mogelijk 
geweest.

Het nieuwe ruimtelijke beleid gaat uit van 
het vertrouwen in lokale overheden dat zij 
er zorg voor dragen dat open ruimte en 
gebieden met belangrijke kwaliteiten 
bewaard blijven. Om er voor te zorgen dat 
dit ook gebeurt maken gemeenten afspra
ken met provincies over de omvang van 
nieuwe locaties voor wonen en werken. 
Provincies leggen de grenzen van de land
schappen vast in streekplannen en werken 
de gebiedsspecifieke kernkwaliteiten uit. 
De rijksoverheid ziet er op toe dat dit op 
een juiste wijze wordt uitgevoerd. In de 
aard van gemeenten en zeker private par
tijen zit groei en daarmee ontwikkeling. 
Als de mogelijkheden hiervoor, hetzij

onder strikte voorwaarden, blijft bestaan 
zullen initiatieven voor bebouwing wor
den genomen. Er zal een nog sterkere 
spanning ontstaan tussen de op ontwikke
ling gerichte gemeente en de op behoud 
gerichte provincie. Zeker omdat de provin
cie mede toetst op kwalitatieve criteria zal 
dit ontaarden in discussies over de 
(on)mogelijkheden in de betreffende 
gebieden. Dit leidt tot een stroperig proces 
van ontwikkelen. Het is essentieel dat 
glasheldere criteria worden neergelegd 
voor het (niet mogen) bouwen in de natio
nale landschappen. Dit om te voorkomen 
dat de overheid weer terugvalt in het oude 
patroon, het zijn van een hindermacht.

Uitwerking
Een van de politieke kernpunten van de 
JOVD is dat de overheid scherpe grenzen 
trekt tussen gebieden voor wonen en wer
ken en gebieden voor natuur. Strikte hand
having van deze grenzen gaat hiermee 
gepaard, ook al betekent dit dat gemeenten 
niet kunnen uitbreiden. Dit betekent dat 
minister Dekker een vrijer beleid voorstaat 
dan de JOVD. Door de decentralisatie, 
deregulering en meer ruimte voor maat
schappelijke organisaties en private partij
en weet Dekker het liberale geluid in 
ruimtelijk beleid naar voren te laten 
komen. In de uitwerking moet de overheid 
naast terugtreden juist ook heldere voor
waarden voor ontwikkeling neerleggen 
om stroperigheid te voorkomen en ruimte
lijke kwaliteit te verbeteren.

Bestuurlijke vernieuwing, een 
culturele kwestie
DOOR HANS MO JET Tot aan 2002 waren het vooral de linkse

politieke partijen die zich inzetten voor
Sinds een jaar kent Nederland een ministerspost voor Bestuurlijke Vernieuwing, bestuurlijke vernieuwing. In de eerste
Deze post wordt bezet door Thom de Graaf, voormalig leider van D66, de partij van plaats was dat D66, maar ook de PvdA
bestuurlijke vernieuwing bij uitstek. Vanaf 1966, het jaar waarin zij werd opge- stond sympathiek tegenover bepaalde
richt, ijvert de partij voor vernieuwing van het Nederlandse staatkundige bestel, bestuurlijke vernieuwingen. De wens van
Aanvankelijk doel was om dit bestel van binnenuit 'tot ontploffing te brengen'. D66 om het bestuurlijk bestel van binnen- 
Daarvan kwam in de eerstvolgende decennia na 1966 weinig terecht. Na de verkie- uit te doen ontploffen kwam voort uit ver-
zingen van 2002 werden de ideëen van D66 opeens een stuk actueler na de verkie- zet tegen de bestuurscultuur van de jaren
zingsoverwinning van de LPF. Onder meer de rechtstreekse verkiezing van de bur- '60. Volgens D'66 was de toenmalige 
gemeester maakte deel uit van het programma van de partij. Doel van de bestuur- besluitvorming niet democratisch genoeg, 
lijke vernieuwing is zogenaamd het verkleinen van de afstand tussen burger en hadden politieke partijen een al te over- 
politiek. Het is echter de vraag of deze afstand daadwerkelijk wordt verkleind door heersende positie en was er sprake van een 
allerlei kunstmatige bestuurlijke hervormingen door te voeren. Mijns inziens wordt gebrek aan openheid. Om hierin verande- 
verkleining van de afstand tussen burger en bestuur eerder verkleind door een ver- ring te brengen pleitte de partij voor
andering van cultuur en niet van structuur. Ook de VVD dient zich dat terdege te invoering van een districtenstelsel en voor
realiseren. een direct gekozen minister-president.

Hiermee zou onder meer de grote invloed 
van politieke partijen op de kandidaatstel
ling voor verkiezingen worden vermin-
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derd en zouden burgers meer invloed kun
nen krijgen op de samenstelling van de 
regering. Ook werd D66 een groot voor
stander van invoering van referenda.

Het feit dat de pleidooien voor bestuur
lijke vernieuwing vooral uit de linkse 
hoek afkomstig waren, is niet verwonder
lijk. Vooral het socialisme heeft een sterke 
voorkeur om te denken in structuren 
(onder meer bij hel verzet tegen de klas
senstrijd, waarbij het denken in sociale 
structuren een prominente plaats innam). 
Dit denken in structuren is ook terug te 
vinden in de pleidooien voor bestuurlijke 
vernieuwing. D6(> heeft het denken in ter
men van structuren overgenomen van de 
PvdA. Voor het oplossen van bepaalde 
problemen wordl alle heil verwacht van 
het aanpassen van structuren. Bij het ver
kleinen van de zogeheten afstand tussen 
bestuur en burger behoren in de visie van 
D66 en PvdA zodoende de bestuurlijke 
structuren te worden aangepast. Zelfs bij 
de VVD blijken dergelijke idee‘n recente
lijk te zijn binnengeslopen. Het is echter 
dc vraag of dit structuralisme de daadwer- 
kclijke problemen oplost en of het werke
lijk aansluit bij dc visie van de burger op 
het politieke besluitvormingsproces.

De burger heeft meer belang bij zorgvul
dige besluitvorming, dan bij allerlei kunst
matige bestuurlijke hervormingen. Deze 
hervormingen slorpen zoals oud-burge- 
meester De Boer van Leeuwarden terecht 
aangaf, onnodig veel energie op die veel 
beter gespendeerd kan worden aan het 
oplossen van de echte problemen van bur
gers. Leiden de voorstellen voor bestuur
lijke vernieuwing werkelijk tot zorgvuldi
ge^) besluitvorming? Waarschijnlijk niet, 
zoals blijkt uit de volgende drie voorbeel
den

Referenda kunnen worden beschouwd als 
de meest onzorgvuldige wijze van besluit
vorming die er bestaat. De vraagstelling is 
te beperkt en mei de uitkomsten kunnen 
lange-termijnstralegie'n van bestuursor
ganen en daarop gebaseerde
(gerechtvaardigde) verwachtingen worden 
doorbroken. Bovendien geldt de vraag: 
wie is er nu eigenlijk verantwoordelijk 
voor het genomen hesluit? Het bestuursor
gaan, het vertegenwoordigend lichaam of 
het stemgerechtigde deel der bevolking? 
Het afleggen van verantwoording over 
genomen besluiten verdwijnt hierbij totaal 
uit beeld, terwijl dat mijns inziens juist de 
essentie van democratie betekent:

bestuursorganen kunnen niet meer onge
controleerd allerlei besluiten nemen, maar 
worden daarbij kritisch gevolgd door wet
gevende organen.

Een tweede voorstel van bestuurlijke ver
nieuwing betreft de directe verkiezing van 
de burgemeester. Met invoering van de 
gekozen burgemeester zal er sprake zijn 
van een radicaal afscheid van de traditie 
van collegiaal bestuur zoals deze in prak
tisch alle Nederlandse gemeenten decen
nia heeft gegolden. Daarvoor in de plaats 
zal er veel energie worden gestoken in 
verkiezingscampagnes en kunnen er (meer 
radicale) beleidswijzigingen worden door
gevoerd (na het aantreden van een nieuwe 
burgemeester). Het is de vraag of de bur
ger hier wat mee opschiet. Zal er werkelijk 
meer aandacht komen voor zijn proble
men vanuit colleges op smalle basis (pro- 
gramcolleges)? Nederland blijft toch een 
land van minderheden en daarbij horen nu 
eenmaal colleges op brede basis. Radicale 
beleidswijzigingen zullen het vertrouwen 
van de burger in het lokale bestuur even
min doen toenemen.

Een bestuurlijke vernieuwing die reeds is 
ingevoerd, betreft de dualisering van het 
gemeentelijk en provinciaal bestuur. Doel 
hiervan was om het politieke debat in deze 
bestuurslagen spannender te maken. 
Bestuursorganen (de colleges) werden 
meer op afstand gezet van de wetgevende 
organen (gemeenteraad, Provinciale 
Staten) die zich bovendien meer moesten 
gaan bezig houden met controle. Met de 
invoering van de dualisering wordt er in 
elk geval meer vergaderd. De voorzitter 
van de staatscommissie die de invoering 
van het dualisme voorstelde, de Groningse 
hoogleraar Elzinga, uitte onlangs kritiek 
op de wijze waarop de dualisering in de 
praktijk wordt gebracht. Dit is mijns 
inziens niet verwonderlijk. De dualisering 
was te zeer gefixeerd op structuren. Het 
idee was: als we de besluitvormingsstruc
turen maar veranderen, dan zal het debat 
spannender worden. Dualisme is echter 
geen kwestie van structuur, maar van cul
tuur. Het gaat daarbij om het relativerings
vermogen van de raads- en Statenfracties 
en hun durf om standpunten in te nemen 
die afwijken van de colleges waarin zij 
vertegenwoordigd zijn. Bovendien was er 
binnen de structuren zoals die v----- r invoe
ring van het dualisme golden, alle ruimte 
voor spannende discussies. Denk maar aan 
de polarisatie in de jaren '70 en de linkse 
programcolleges die zij tot gevolg had. De

invoering en uitwerking van het nieuwe 
dualisme bij de lokale overheden geven 
volgens mij duidelijk aan dat het denken 
in structuren (ook op staatkundig terrein) 
gefaald heeft.

Het is betreurenswaardig te noemen dat de 
VVD zich zo door het structuralistische 
denken heeft mee laten voeren. Opeens 
was de partij, na zich er jarenlang met 
hand en tand tegen verzet te hebben, voor
stander van de gekozen burgemeester. 
Daarnaast moest er plotseling een uitzon
dering worden gemaakt op het partijstand
punt inzake het referendum: over de 
Europese grondwet moest zo nodig wel 
een referendum plaats kunnen vinden. 
Hopelijk komt de VVD op beide stand
punten terug en treedt zij weer een beetje 
terug in de voetsporen van de grote negen- 
tiende-eeuwse liberaal Thorbecke. Bij de 
liberale visie op democratie heeft voor de 
VVD altijd meer nadruk gelegen op de 
plicht om verantwoording af te leggen 
over genomen besluiten dan op de con
stante deelname van alle burgers aan de 
besluitvorming (via referenda).
Voor een goede verantwoording enerzijds 
en voor meer spannende inhoudelijke 
debatten zijn geen veranderingen in struc
turen nodig. Daarvoor is een verandering 
van de politieke cultuur noodzakelijk en 
die is weer afhankelijk van de opstelling 
politici. De verkiezingen van 2002 hebben 
in dat opzicht wel een duidelijk signaal 
gegeven, waaraan de politiek niet zomaar 
voorbij kan gaan. Dat signaal werd vooral 
veroorzaakt door het beeld van achterka
mertjespolitiek en door het feit dat geslo
ten compromissen niet uitgelegd en begre
pen werden. Na de verkiezingen van 2002 
zijn op deze punten de nodige verbeterin
gen tot stand gekomen: het
Torentjesoverleg werd afgeschaft en de 
politieke discussie wordt tegenwoordig 
gekenmerkt door heldere standpunten van 
de politieke partijen.

Al met al moeten politieke partijen besef
fen dat burgers meer baat hebben bij zorg
vuldige besluitvorming dan bij eenzijdige 
aandacht van politici voor de structuren 
waarbinnen zij zelf verkeren. Burgers lig
gen, zo is mijn indruk, niet wakker van de 
gekozen burgemeester. En politici moeten 
zich het volgende realiseren: de samenle
ving is niet maakbaar, het politieke 
besluitvormingsproces evenmin.

www.driemaster.com
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Overpeinzing in de avondzon

DOOR ILONA VAN HAARST

In de heerlijke avondzon op mijn balkon in Den Haag, met de laptop voor mij op 
tafel, wordt het tijd voor mijn eerste hoofdredactioneel in het baken van onze vere
niging, de Driemaster. Gek hoe dingen kunnen lopen. Eigenlijk was ik best tevreden 
met mijn plaatsje in de coulissen van het Driemastertoneel.Wel op de achtergrond 
als helpende hand, maar Benjamin in de hoofdrol van kapitein. Met het vertrek van 
Benjamin had ik ineens het roer in handen. En hoe: de deadline al verstreken, het 
Augustusoffensicf in zicht; we moesten op volle kracht vooruit!

Gelukkig was het idee over de inhoud snel 
bedacht! We hebben immers pas een con
gres in Cuijk achter de rug, het lustrum 
was nog onbesproken en met twee boeien
de reisverslagen, twee openieartikelen uit 
de vereniging en twee steengoede columns 
zijn we al een heel eind op weg. Deze 
Driemaster geeft dan ook een mooi beeld 
van de veelzijdigheid van de JOVD.

Graag neem ik nog even de vrijheid om 
uw aandacht te vragen voor de foto op de 
voorkant van deze Driemaster. Het welbe
kende torentje van het politieke hart van 
Nederland gezien door een grote zwarte 
"V" lijkt op het eerste gezicht misschien 
wat vreemd, maar het verhaal achter deze 
"V" was voor mij zo veelzeggend dat ik u 
dit zeker niet wel onthouden.

In het kader van Den Haag Sculptuur 2004 
zijn jonge talentvolle kunstenaars uit de 
nieuwe lidstaten van de Europese Unie 
gevraagd een kunstwerk te maken dat aan
sluit bij het motto: Art the Great 
Communicator" en dit in aansluiting bij 
het Europese streven naar internationale 
vrede en veiligheid.

Het beeld van twee gigantische handen die 
uit de Hofvijver omhoog komen zijn met 
de naam Victory daar een schitterend 
voorbeeld van. Hte beeld is gemaakt door 
een kunstenaar uit Litouwen: Donatas 
Jankauskas. Een van de handen maakt het 
"V-teken"; algemeen bekend als het peace- 
teken. Treffend omdat de overwinning 
inderdaad pas nu behaald is. Waar com
munistische leiders eerder spraken van een 
overwinning, is er pas nu sprake van een

overwinning voor de burger die onder het 
juk van de dictatuur vandaan gekomen is. 
Een overwinning door de toetreding tot 
een verenigd Europa.

Wanneer wij op deze ludieke wijze en aan
sprekende wijze met politiek bezig kunnen 
zijn, dan zijn we op de goede weg. Politiek 
is voor mij niet het in groepjes verdelen 
van de bevolking om maar tegen elkaar 
aan te kunnen schoppen. Natuurlijk is het 
goed om een eigen mening te hebben en 
deze ook te verkondigen, maar juist het 
samenspel van zoveel verschillende 
meningen van evenveel individuen is waar 
het uiteindelijk toch om moet gaan. 
Schoferen, zelfs binnen de eigen groep, 
louter om het wij-gevoel, te versterken is 
geen politiek. Het is kinderachtig en 
getuigt van weinig professionaliteit.

Als kunst een bijdrage kan leveren aan de 
politieke discussie, maakt het niet langer 
uit waar men zich op het politieke spek- 
trum bevindt, maar is het voldoende dat 
men zich op het politiek spektrum 
bevindt!

Na deze woorden rest het mij nog om u 
allen een prachtig einde van deze zomer 
toe te wensen en de afdelingen hopelijk 
een zeer succesvol Augustusoffensief.

Ilona van Haarst 
Hoofdredacteur a.i.
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Voorzitterswoord

DOOR PAUL LAANE

De afgelopen maand stond in het teken van een vertrouwensbreuk tussen enerzijds 
de burger en anderzijds de inlichtingendiensten en de overheid. De overheid was er 
inmiddels aan gewend alles wat de eigen veiligheidsdiensten haar voorschotelden 
voor waar aan te zien. Het is natuurlijk zeer naïef om te denken dat de informatie, 
die door dergelijke diensten gegeven wordt altijd betrouwbaar en dus juist is.

Doordat het vertrouwen in de inlichtingen
diensten de afgelopen jaren niet 
beschaamd werd, ging men er vanuit dat 
onze spionnen wel zouden weten wat ze 
zeggen. Maar de CIA, M16 en ook onze 
eigen AIVD blijken het toch ook wel eens 
bij het verkeerde eind te hebben.

In Nederland kwam de oud-landelijk voor
zitter van de JOVD, Johan Remkes, in ver
legenheid toen hij sprak over een dreig
brief van Al-Quaida, die bezorgt zou zijn 
bij de VN en die bewering later weer in 
moest trekken. Als minister van 
Binnenlandse Zaken is hij verantwoorde
lijk voor de AIVD en is hij verantwoorde
lijk voor de binnenlandse veiligheid. Na 
het eerste brandje (over het onvoldoende 
informeren van politiekorpsen) te hebben 
geblust, kwam hij afgelopen week dus 
weer in opspraak. Remkes sprak op 15 
juni van de vermeende 'spookbrief en trok 
die bewering drie dagen later weer in. In 
dergelijke gevallen is het altijd een 
opluchting, dat wij kunnen vertrouwen op 
onze AIVD. Zo sterk zelfs, dat voor de 
echte belangrijke beslissingen, bijvoor
beeld het aangaan van een oorlog, nog 
altijd moet worden geleund op de CIA en 
MI6.

Een kleine geruststelling hierbij is, dat als 
wij, Nederlanders, het fout hebben, de 
Amerikanen en de Engelsen er net zo 
naast zitten, wat in de kwestie Irak dan 
ook het geval was. In Groot Britannië 
werd een speciale commissie opgericht 
om onafhankelijk te onderzoeken of en, in 
het geval van een positief antwoord, hoe 
de inlichtingendiensten gefaald hadden en 
of Prime Minister Blair het parlement en 
de bevolking opzettelijk voorgelogen had. 
De commissie, onder leiding van onder
zoeker Lord Butler, concludeerde vorige 
week dat Irak waarschijnlijk geen massa
vernietigingswapens had. De commissie
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constateerde verder dat de informatie van 
de inlichtingendiensten niet deugde. De 
enige reden waarom Blair er met de schrik 
vanaf kwam, is omdat de commissie 
tevens concludeerde dat Blair niet opzette
lijk de feiten verdraaid heeft. Desondanks 
denkt 55% van de Britten dat Blair loog 
over Irak. Een gezonde uitgangspositie 
voor de verkiezingen van volgend jaar.

Inmiddels is zelfs een krappe meerderheid 
van de Amerikanen er van overtuigd, dat 
het beter zou zijn geweest om Irak niet 
binnen te vallen. Een gevolg van de aan
houdende aanslagen in Irak, in combinatie 
met een verlies aan geloofwaardigheid van 
het leger en de inlichtingendiensten onder 
de bevolking. De Amerikanen zitten nu 
opgescheept met veruit het machtigste 
leger ter wereld, maar zij kunnen dit leger 
niet goed gebruiken omdat hun ogen en 
oren, oftewel de CIA, niet werken.

Zullen de pacifisten nu zegevieren totdat 
de inlichtingendiensten zich weer bewe
zen hebben? In Nederland loopt het in 
ieder geval niet zo'n vaart. De Partij van de 
Arbeid is op miraculeuze wijze -uiteraard 
na de Europese verkiezingen- een voor
stander geworden van het sturen van 
Nederlandse troepen naar Irak. En, nog 
opmerkerlijker, Bert Koenders (PvdA) 
vind nu zelfs ingrijpen in Sudan noodza
kelijk. Een land dat zes keer zo groot is als 
Irak en een land waar een strijd heerst tus
sen verschillende islamitische stromingen 
en meerdere etnische groepen.
Momenteel heeft Nederland vrachtwagens 
en helikopters geleverd voor het versprei
den van hulpgoederen en ziet het er naar 
uit, dat de humanitaire organisaties einde
lijk toestemming krijgen voor het uitdelen 
van deze hulpgoederen in Darfur. Nu maar 
hopen dat deze keer zowel een humanitai
re ramp als een militair conflict voorko
men kunnen worden.

Paul Laane is Landelijk Voorzitter



Cursus voor cursusleiders

DOOR WILFRI.il) CHRISPIJN Nederlands staatsbestel, Politiek econo
mie en Midden Oosten.

Na het Augustus Offensief is het tijd om verder te kijken binnen de JOVD en wat 
zij allemaal kan doen voor jou en voor haar nieuwe leden. Natuurlijk is er dan maar 
één mogelijkheid en dat zijn goede en degelijke follow-up activiteiten organiseren. 
Je komt dan waarschijnlijk al snel bij een borrel, sprekersavond of een cursus.

Het cursusbestand van de JOVD telt op dit 
moment zo'n 18 basiscursussen en vele 
aanvullingen hierop. Je kunt op de websi
te zien welke cursussen er worden gege
ven en wat ze inhouden. Via de activitei
tenagenda kom je erachter waar deze cur
sussen worden georganiseerd, in de diver
se afdelingen door het gehele land. Het 
staat eenieder vrij om bij een andere afde
ling, dan die van hem of haarzelf, een cur
sus te volgen. Hel is juist bevorderlijk om 
bij andere afdelingen een kijkje te gaan 
nemen. Zo kun je niet alleen verschillende 
methoden en een verschillende insteek van 
dezelfde cursussen ervaren, maar leer je 
ook nieuwe mensen kennen en natuurlijk 
andere afdelingen.

Alle cursussen worden gegeven door 
gecertificeerde cursusleiders die zijn 
opgeleid en getraind binnen de JOVD tij
dens het zogenaamde CvC, of te wel het 
Cursus voor Cursusleiders weekend. 
Tijdens dat weckend vindt er een intensie
ve methodisch training plaats waarbij de 
kennis en vaardigheden van toekomstige

cursusleiders wordt getraind. Na dit week
end ben je cursusleider voor de JOVD en 
kun je bij elke afdeling worden geboekt 
voor het geven van een cursus en dat is 
natuurlijk een zeer verantwoordelijke 
taak.

In 2003 is er met succes een CvC georga
niseerd en hebben we een goede aanvul
ling gekregen van uitstekende cursuslei
ders. Maar zoals het hoort moet er altijd 
ruimte zijn voor verdere aanvulling. 
Vandaar dat er ook dit jaar opnieuw een 
CvC wordt georganiseerd en wel op 4 en 5 
september 2004. De inschrijving staat op 
dit moment nog open en we zijn op zoek 
naar enthousiaste JOVD leden die graag 
cursusleider willen worden.

Zoals gezegd is er een ruim aanbod van 
cursussen en er zijn altijd favorieten. We 
zijn echter op dit moment opzoek naar 
mensen die naast de populaire cursussen 
ook de meer inhoudelijke cursussen willen 
geven. Het betreft hier: Europa, Gemeente 
politiek, Internationale organisaties,

Spreekt je dit aan en wil je naast de 
vaardigheidscursussen tevens enkele van 
de inhoudelijke cursussen geven, dan ben 
jij misschien de geschikte kandidaat die 
wij zoeken. De inschrijvingstermijn sluit 
op 18 augustus 2004. Na opgave krijg je 
een bevestiging en verdere uitleg over het 
CvC weekend en wat je moet doen.

Dus aarzel niet en geef je op!!!

Wilfred Chrispijn 
AB P&L-V&S

O pagve voor het C vC  kan bij:

Sander Janssen  (Projectgroep voorzitter) 
sander. janssen@ jovd. nl

Wilfred Chrispijn (Auditor) 
w ilfred.chrispijn@ jovd.nl
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Schultz wil brede bevolkingsgroepen 
voor de W D  interesseren

DOOR HERMAN VAN HUNNIK EN BAS STEUNENBERG

Enige maanden geleden werd de VVD opgeschud door 'dreigende uitspraken' van 
enkele jonge bewindspersonen. Volgens de berichtgeving in de media zou alles 
anders moeten in de VVD. Onder meer Melanie Schultz en Mark Rutte werden 
voor een korte periode aangehaald als 'linkse hervormers'. Geïnteresseerd door deze 
discussie reisden Herman van Hunnik en ik (Bas Steunenberg) af naar het ministe
rie van Verkeer en Waterstaat om de vermeende aanstichter van dit alles, Melanie 
Schultz van Haegen, staatssecretaris van Verkeer en Waterstaat, een aantal kriti
sche vragen te stellen.

Schultz begint haar beantwoording direct 
met het ontkrachten van de uitspraak dat 
zij een verlinksing van de VVD nastreeft. 
Zij legt uit dat de hele situatie een uit zijn 
verband gerukte quote betreft. Tijdens 
een interview over de toekomst van 
Schiphol in het Parool, werd haar ook nog 
tussen neus en lippen gevraagd wat haar 
mening is over de positionering van de 
VVD. De journalist rook sensatie en dit 
had de bovengenoemde rel tot zijn gevolg. 
Schultz legt ons uit wat haar mening is 
over de koers die de VVD zou moeten 
gaan varen. Ten eerste, benadrukt zij nog
maals, dat zij nicl denkt in een links-rechts 
scheiding. Schultz ziet op dit moment dat 
de VVD twee groepen stemmers heeft. 
Zelfstandige ouderen die altijd al op de 
VVD hebben gestemd en hoogopgeleide, 
kansrijke jongeren. In hun levensfase 
staat het individu en eigen verantwoorde
lijkheid centraal. Volgens Schultz wordt 
de bevolkingsgroep tussen de 30 en 50 
(met een gezinsleven) hiertussen teveel 
gemist. Deze mensen hechten meer 
waarde aan andere zaken gezien de 
levensfase waar zij in verkeren. En naar de 
mening van Schultz, zou een Volkspartij er 
goed aan doen wanneer er meer aandacht 
is voor andere thema's zoals de zorg, het 
onderwijs en de natuur. Hier profileert de 
VVD zich relatief weinig op, en de partij 
zou er volgens Schultz electoraal verstan
dig aan doen hier vanuit de eigen partijop- 
tiek aandacht aan te besteden. Schultz: 'We 
moeten deze thema's niet alleen aan de 
partijen ter linkerzijde overlaten.' De VVD 
dient zich dus, kortweg, meer te profileren 
als een brede volkspartij, met aandacht 
voor meer onderwerpen dan de aloude 
financiën en veiligheid.

De VVD zal er volgens Schultz in de toe
komst voor moeten zorgen dat

bredere/meer bevolkingsgroepen aan de 
partij gebonden zijn, en niet alleen de hui
dige kiezers. Schultz meent dat door het 
zich te veel richten op een beperkt aantal 
groepen de VVD in de nabije toekomst 
electoraal in de problemen zal komen. Als 
voorbeeld noemt zij de invoering van een 
districtenstelsel. Naar haar mening is de 
VVD nog veel te klein voor de concurren
tie met het CDA en de PvdA. En zou de 
invoering van een dergelijk stelsel, des
astreuze gevolgen kunnen hebben voor de 
VVD

Schultz ziet voornamelijk winst in een 
VVD als brede Volkspartij. Op korte ter
mijn profileert de VVD zich met de the

ma's veiligheid en financiën. Echter op de 
lange termijn zal de VVD zich ook 
nadrukkelijk moeten gaan profileren op 
nieuwe thema's en niet langer in het klas
sieke links-rechts denken blijven steken. 
De liberalen herbergen vele groepen, en 
dienen zich niet te eenzijdig op te stellen, 
maar juist de elementen van deze groepen 
te combineren. Schultz voert haar strijd 
dus zowel uit een ideologische als uit een 
electoraal standpunt.
Op de vraag of er voor de VVD aan de 
rechterkant niet veel meer winst valt te 
halen met een afkalvende LPF, antwoordt 
Schultz dat niet alleen de LPF-stemmers 
voorheen ook VVD-stemmers waren, 
maar ook vielen onder het electoraat van 
de PvdA, en er hier dus ook veel winst 
valt te halen voor de VVD. Ook geeft 
Schultz aan dat in het huidig politiek kli
maat de scheidslijnen tussen de verschil
lende partijen steeds onduidelijker zijn

geworden.
Vanuit een liberaalideologische visie geeft 
Schultz aan dat mensen gelukkiger zijn 
wanneer zij zelf verantwoordelijk zijn 
voor hun leven. Aan de VVD de taak om 
de mensen hiervan te overtuigen, en die
genen die nog niet onafhankelijk zijn 
steeds meer eigen verantwoordelijkheid te 
geven. Schultz gebruikt hiervoor de term 
'emancipatie'. Veel van deze mensen den
ken nu nog te vaak aan de linkerzijde thuis 
te horen, terwijl de VVD juist voor deze 
mensen veel meer te bieden heeft.

De VVD moet zich electoraal niet alleen 
richten op die personen die zelfstandig 
zijn en hun kapitaal al vergaard hebben, 
maar ook de anderen dienen te overtuigen 
van het goede van het liberalisme. In aan
vulling hierop geeft zij aan dat de beeld
vorming van de VVD zal moeten verande
ren. We zullen toch rekening moeten hou
den met een vaak eenzijdige beeldvor
ming. Het is belangrijk dat VVD'ers zich 
daar over blijven buigen. Het is soms 
onbegrijpelijk dat aloude associaties de 
kop blijven opsteken in 2004. De VVD is 
er namelijk voor iedereen; dat idee moet 
meer uitgestraald worden! .

Hierin ziet zij ook een taak voor de JOVD. 
Er zijn volgens Schultz voor liberale jon
geren veel meer thema's interessant dan 
bescherming van goed en haven!!
De JOVD kan een actieve rol spelen in het 
verspreiden van het liberale gedachtegoed 
en het 'vangen van mensen in de stroming'.

Op de vraag wat de VVD het beste kan 
doen om meer jonge vrouwen binnen hun 
gelederen te krijgen, antwoord Schultz, 
dat we moeten leren van het verleden, en 
ons actief moeten richten op thema's die 
jonge vrouwen in de Nederlandse samen
leving, bezighouden.
Volgens Schultz bepaalt de politiek 
immers in grote mate de thema's die voor 
de samenleving actueel zijn. Als voor
beeld noemt zij Fortuyn en de fileproble- 
matiek. Files bijvoorbeeld waren er altijd 
al, maar doordat Fortuyn er actief aan
dacht voor vroeg, werd het een actueel 
thema tijdens de verkiezingen. Van deze

Schultz: "Ik vroeg mij voor het interview af, zullen die 
JOVD-ers in driedelig grijs komen?"
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maatschappelijke invloed dient een poli
tieke partij gebruik te maken. Nu spreekt 
de politiek veel minder over voornoemde 
thema's. Veel van de thema's zijn vandaag 
de dag eigenlijk van de politieke agenda.

Schultz geeft aan dat het politieke groeps
gevoel in de jaren na de Tweede 
Wereldoorlog nu toch echt aan het ver
dwijnen is. Om kiezers aan je te binden zul 
je een duidelijke en sterke vertaalslag 
moeten maken tussen de politieke besluit
vorming en de burger die er de gevolgen 
van voelt. Daarnaast moet je binnen een 
partij goed kijken welke politicus geschikt 
is om een bepaalde bevolkingsgroep te 
vertegenwoordigen. De burger moet de 
politiek weer gaan associëren met 
betrouwbaar in plaats van onbetrouwbaar! 
En de politicus moet kijken naar de the
ma's die leven in de samenleving. Daarbij 
moet niet uit het oog worden verloren het 
belang van de regionale vertegenwoordi
ging. Het is van groot belang dat de burger 
zich blijft herkennen in zowel de regiona
le politiek als de regionale afgevaardigden 
naar de Tweede Kamer. De burger moet 
niet slechts via 'het Haagse' betrokken 
worden bij de politiek. De verschillende 
bestuurslagen kunnen daarbij een belang
rijke rol spelen. Voor veel mensen is het 
toch erg belangrijk dat zaken in hun direc
te nabijheid goed geregeld worden.

Op de vraag of er in de toekomst nog wel 
voldoende mensen zijn om de functies

binnen de partij te vervullen, geeft Schultz 
aan dat zij zich hierover niet al te veel zor
gen maakt. Jongeren worden naar haar 
mening meer politiek betrokken wanneer 
zij zich blijven herkennen in thema's Het 
is dan ook aan de politiek om die brug tus
sen politici en jongeren goed te bewaken. 
Overigens is er ook een belangrijke taak 
weggelegd voor de jongeren zelf. Zij zul
len zich meer moeten beseffen dat zij hun 
eigen politieke verantwoordelijkheid moe
ten en kunnen nemen. Afgezet tegen ande
re partijen scoort de VVD helemaal niet zo 
slecht pp het gebied van jongerenpartici
patie.

Schultz ziet zich zelf niet als een politieke 
reformator a la Thorbecke. Schultz meent 
dat ieder lid van een politieke partij de 
plicht heeft continu te blijven nadenken 
over de koers en toekomst van de partij, en 
de partij aan te passen aan de ontwikkelin
gen in de samenleving.

Op de vraag wat zij zou doen wanneer zij 
een miljard euro kreeg die zij vrij mocht 
besteden binnen haar departement, ant
woord zij tweeledig. In eerste instantie is 
zij op dit moment met minister Peijs bezig 
met de nota mobiliteit over de toekomst 
van luchtvaart, spoor- en autowegen. Zij 
zou dit geld graag besteden om binnen 
deze nota meer aandacht te besteden aan 
wat de maatschappij belangrijk vindt. Op 
dit moment ligt de nadruk sterk op het 
economisch perspectief.
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Ten tweede zou zij extra geld willen uitge
ven aan de bescherming tegen het water 
voor wonen en werken. Bijvoorbeeld aan 
de ontwikkeling van een drijvende 
woning. "We moeten in Nederland leren 
leven met het water, anders hebben we een 
probleem".

Ten slotte benadrukt zij de eenheid binnen 
de partij. Zij betreurt het negatieve beeld 
dat door de journalisten naar buiten is 
gebracht, en er is absoluut geen sprake van 
een splitsing binnen de partij. 
Tegelijkertijd is zij blij met de discussie. 
Een dergelijke discussie laat juist weer de 
kracht van de VVD zien. Voor veel 
VVD'ers is het belangrijk dat het interne 
debat over de partij gevoerd blijft worden. 
Schultz sluit af door op te merken dat een 
thematische discussie hoort binnen een 
partij. Binnen de VVD zijn natuurlijk uit
eenlopende geluiden te horen over de 
inrichting van de maatschappij en de koers 
van de partij, maar op veel essentiële pun
ten blijven we elkaar vinden: we zijn en 
blijven liberalen.

Herman van Hunnik en Bas Steunenberg 
zijn lid van de afdeling Utrecht e.o.



Introductieweekend 2004
Als lid of geïnteresseerde van de JOVD kunt u deelnemen aan het landelijk introductie
weekend. Tijdens dit weekend kunt u nader kennis maken met de JOVD, haar uitgangs
punten en grondbeginselen en de mogelijkheden die er voor u zijn om binnen de JOVD 
actief te worden.

Ook krijgt u de kans andere leden van de JOVD te leren kennen. U zult onder andere 
leren wat het Liberalisme inhoudt, hoe u moties schrijft en verdedigt en hoe u een goed 
debater kan worden.

Het introweekend zal plaatsvinden op 2 & 3 oktober 2004 in de Stayokay te Amsterdam. 
De kosten voor het weekend bedragen € 20,- Dit is inclusief overnachting, ontbijt en 
lunch. U kunt zich inschrijven door dit formulier uiterlijk 15 september 2004 op te stu
ren.

Voor meer informatie kunt u contact opnemen met Lotte Kersten via 
lotte.kersten@jovd.nl of telefonisch op nummer 06-12507187.

Inschrijfbon Introductieweekend 2004
Ik meld mij bij deze aan voor het introweekend op 2 & 3 oktober 2004

Voornaam __________________________________________

Achternaam __________________________________________

Geslacht Man/Vrouw

Adres __________________________________________

Postcode+woonplaats ___________________________________ ,______

Telefoon __________________________________________

Mobiel __________________________________________

Emailadres _______________________ ___________________

Geboortedatum __________________________________________

Lid Ja/Nee

Lid sinds __________________________________________

Hierbij machtig ik de JOVD om eenmalig 10,- van mijn bank/girorekening af te 
schrijven

Plaats ________________________________;_________

Datum ___ - ____- 2004

Handtekening ________________ _________________________

Dit formulier kunt u opsturen naar:

JOVD Algemeen Secretariaat 
T.a.v. Introweekend 
Herengracht 38a 
2511 AJ Den Haag 
Faxnummer: 070-3617304

mailto:lotte.kersten@jovd.nl


Verslag van Israëlreis voor 
'youth political leaders'

Dinsdag 11 mei was het zover! Samen met Godart van Gendt (AB Internationaal) 
en twaalf andere vertegenwoordigers van verscheidene politieke jongerenorganisa
ties vertrok ik met vlucht LY 338 van vliegtuigmaatschappij EL Al richting Tel Aviv, 
Israël om, op uitnodiging van het CIJO, jongerenorganisatie van het CIDI 
(Centrum Informatie en Documentatie Israël), deel te nemen aan de Israëlreis voor 
'youth political leaders'. Doel van deze reis was kort gezegd ons een beter inzicht te 
verschaffen in het Israëlisch-Palestijnse conflict, zowel in de oorzaken en het ver
loop, als in de mogelijke oplossingen.

DOOR KLAAS-JEROEN TERWAL

Na twee verwoede pogingen lukte het de 
piloot het vliegtuig uiteindelijk veilig aan 
de grond te krijgen en ging er merkbaar 
een zucht van verlichting door het vlieg
tuig heen. Stond het zweet mij nog niet op 
het voorhoofd van deze op zijn zachtst 
gezegd vreemde landing, dan wel door de 
klamme hitte die je verwelkomt als je het 
vliegtuig verlaat. Na aan weer een strenge 
veiligheidscontrole te zijn onderworpen en 
een Israëlische stempel in mijn paspoort 
rijker (saillant detail is dat ik met deze 
stempel niet meer welkom ben in 
Arabische landen) werden we met een bus 
naar Jeruzalem gebracht waar we de eerste

dagen hebben doorgebracht met een rond
leiding door de Oude Stad, het volgen van 
colleges van verscheidene hoogleraren, 
ontmoetingen met nabestaanden van 
slachtoffers van zelfmoordaanslagen en 
met Israëlische politieke jongeren, een 
bezoek aan het ministerie van 
Buitenlandse Zaken, enzovoorts.

Wat mij met name aan Jeruzalem opviel 
was, naast de roekeloze rijstijl van haar 
inwoners (Italianen vallen er bij in het 
niet), de zeer grote verscheidenheid van de 
stad. In West-Jeruzalem (het Joodse 
gedeelte van de stad) is een groot deel van

de bevolking getooid met een keppeltje en 
zijn de orthodoxe joden met hun kenmer
kende zwarte kledij en lange bakke
baarden een vertrouwd gezicht, terwijl het 
straatbeeld in Oost-Jeruzalem (het 
Palestijnse gedeelte van de stad) gedomi
neerd wordt door zwaar bebaarde mannen 
en gesluierde vrouwen. En bij het zien van 
de Klaagmuur, de al-Aqsa-moskee en de 
Kerk van het Heilige Graf in de Oude Stad 
(gelegen tussen beide delen van 
Jeruzalem) besef ik me goed dat deze reli
gieuze stad van zeer grote betekenis is 
voor drie wereldgodsdiensten. In schril 
contrast met deze prachtige toeristische 
bezienswaardigheden zijn de vele toeristi
sche winkeltjes die hun deuren hebben 
moeten sluiten sinds het uitbreken van de 
laatste Intifadah. Voor mij was de span
ning in Jeruzalem duidelijk voelbaar. Zo 
proberen de meeste openbare gelegenhe
den zich met strenge beveiligingsmaatre
gelen te wapenen tegen een zo gevreesde 
aanslag en bij het horen van een ambulan
ce luisteren de meeste Israëliërs gespan
nen of deze gevolgd wordt door het geluid 
van meerdere ambulances wat kan duiden 
op een nieuwe aanslag.
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Onze volgende bestemming was Tel Aviv, 
het economische hart van Israël, wat dui
delijk werd door tic imposante skyline van 
moderne bedrijfskantoren en hotels. Naast 
het verkennen van het nachtleven van Tel 
Aviv en het 's ochtends bijkomen op het 
strand stond ons ook hier een druk pro
gramma te wachten, waarvan het bezoek 
aan een kibbuts (met als prettige ervaring 
dat ook hier het socialisme in de praktijk 
niet werkt), de rondleiding door de oude 
Arabische stad Julia en het meedoen aan 
een vredesdemonstratie met nog zo'n 
150.000 andere betogers op het Yitschak 
Rabin Square wel de hoogtepunten voor 
mij waren. Tevens zijn we in het samen
zijn van een goed bewapende 'guard' afge
reisd naar de veiligheidsbarrière die de 
Westelijke Jordaanoever van Israël 
scheidt. Daar eenmaal staand voor een 
checkpoint met zicht op een Palestijnse 
auto die staat te wachten op goedkeuring 
van de Israëlische soldaten om door te 
mogen rijden, wordt mij de omvang van 
de vernedering die de Palestijnen soms 
moeten ondergaan duidelijk.

Echter, met de voelbare spanning in 
Jeruzalem en de vrees onder de Israëliërs 
op nieuwe aanslagen vers in het achter
hoofd vind ik het bouwen van een veilig
heidsbarrière (er kan niet gesproken wor
den van een muur gezien 98 % van de bar
rière uit hek bestaal) een gerechtvaardigde 
zaak. Het belang van Israël om de levens 
van haar burgers te beschermen staat in 
mijn optiek ver boven het belang van de 
Palestijnen om ongestoord naar hun fami
lie of werk in Israël te kunnen reizen. Dat 
de in aanbouw zijnde barrière rond de 
Westelijke Jordaanoever en daarnaast de 
al enige tijd gereedgekomen barrière rond 
de Gazastrook hun vruchten afwerpen 
mag blijken uit hel feit dat het aantal zelf
moordaanslagen in Israël drastisch afge
nomen zijn en dal vele pogingen daartoe 
tijdig onderschept zijn. Wel is het naar 
mijn mening een kwalijke zaak dat bij het 
bouwen van de barrière Palestijns land

geannexeerd wordt. Mocht annexatie in 
verband met de bouw niet te voorkomen 
zijn dan vind ik dat Israël dit behoort te 
compenseren door het afstaan van evenzo
veel land aan de Palestijnse gebieden. 
Daarnaast is het noodzakelijk dat Israël 
zich op korte termijn terugtrekt uit de 
Gazastrook en bij het voltooien van de 
barrière rondom de Westelijke 
Jordaanoever zich tevens daar terugtrekt. 
Terugtrekking houdt naar mijn mening 
meer in dan alleen het terughalen van de 
Israëlische troepen, dus ook het ontmante
len van de Joodse nederzettingen.

Weer terug in Jeruzalem was er voor de 
laatste twee dagen een prettige combinatie 
van zowel leerzame als aangename acti
viteiten. Zo hebben we onder andere Yad 
Vashem (museum ter nagedachtenis aan 
de holocaust) bezocht wat zeer veel indruk 
op mij heeft gemaakt, een uitstekend ver
zorgde rondleiding gekregen op een 
Israëlische landmachtbasis, hebben we 
gedreven in de Dode Zee (met 400 meter 
beneden zeepeil het laagste punt op aarde) 
en gewandeld door het prachtige natuurre
servaat van En Gedi dat rijk is aan 
prachtige natuur en verscheidene diersoor
ten. Wat wil een mens nog meer? Moe 
maar voldaan zette ik dan ook woensdag 
19 mei weer voet op Nederlandse bodem 
en kijk ik dan ook met volle tevredenheid 
terug op deze reis en ben ik een prachtige 
herinnering aan dit intrigerende en politiek 
uiterst complexe land rijker. Er is een 
belangrijke gezegde dat zegt dat men 
Israël in drie dagen kan bereizen, maar 
4000 jaar nodig heeft om het land te 
begrijpen. Ik sluit me daar volledig bij 
aan.

Klaas-Jeroen Terwal
PC Buitenlandse Zaken, Europa en 
Defensie
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de W D
De Liberale keuze, 
over stromingen binnen
DOOR ADRIAAN ANDRINGA

Dat het liberalisme een politieke ideologie is die in diverse stromingen, zoals sociaal 
liberalisme en conservatief liberalisme, te verdelen is, zal voor weinigen een verras
sing zijn. Dat er binnen de VVD altijd discussie is geweest tussen de aanhangers van 
de verschillende stromingen is ook geen nieuws; de VVD heeft immers altijd gepro
beerd een koers te varen waarin alle liberalen zich kunnen vinden. Dat er echter nu, 
gezien het feit dat de discussie ook publiekelijk door 'kopstukken' van de partij 
gevoerd wordt, een keuze gemaakt zal moeten worden welke liberale stroming die 
van de VVD is, betekent wel een breuk met het verleden.

Kort na de verkiezingsnederlaag van mei 
2002 laaide de discussie over 'richtingen' 
binnen de VVD weer op. Menigeen vond 
het kwalijk dat de VVD dankzij haar koers 
ten tijde van de paarse kabinetten kiezers 
'op rechts' had verloren aan populistische 
partijen en personen zoals Leefbaar 
Nederland en vooral (de Lijst) Pim 
Fortuyn. "De VVD moet weer naar 
rechts", riepen velen en die koers werd 
ook in enige zin in geslagen door met het 
CDA en de LPF te gaan regeren. Deze 
koerswijziging werd nauwelijks terug 
gedraaid toen de LPF tijdens Balkenende 
II werd ingeruild voor D66 en de verrecht- 
sing leek, mede dankzij harde woorden 
van bijvoorbeeld Ayaan Hirsi-Ali en Rita 
Verdonk, binnen de VVD haar intrede te 
hebben gedaan. Dit uiteraard tot groot 
ongenoegen van de oppositie. Maar het 
duurde niet lang voor de 'richtingenstrijd' 
een nieuw leven werd in geblazen, maar 
nu vanuit een andere hoek.

Onder aanmoediging van twee 'jonge

talenten' binnen de VVD, de staatssecreta
rissen Schultz van Haegen en Rutte, werd 
de verrechtsing van de VVD gehekeld en 
werd er door diverse leden opgeroepen om 
weer 'terug te schuiven naar links'. Hoewel 
deze discussie in korte tijd mede dankzij 
uitgebreide media-aandacht hevig losbar
ste, kalmeerde ook deze richtingenstrijd 
zonder dat er een echte keuze voor een 
bepaalde richting werd uitgesproken. 
Nadat Wiegel tijdens het lustrumcongres 
van de JOVD begin dit jaar door een jour
nalist van de Volkskrant liet optekenen 
niets te zien in een richtingenstrijd, leek de 
discussie, ondanks inspanningen van bij
voorbeeld de interne commissie die zich 
bezig houdt met het sociale gezicht van de 
VVD, beëindigd. Maar wederom niet voor 
erg lang.

Op 2 juli kwamen de VVD kamerleden 
Wilders en Opiaat met een manifest, of 
liever gezegd een aantal stellingen, die als 
doel hebben om de VVD te verrechtsen. 
Ze stellen dat de VVD veel te veel een

middenkoers vaart en niet herkenbaar is 
als behoudende partij. Vooral ten aanzien 
van de positie van de islam in Nederland 
laten de stellingen weinig heel van het hui
dige beleid; er moet veel harder opgetre
den worden tegen radicale moslims, zo 
stellen de heren. Met deze stellingen is een 
nieuw hoofdstuk aangebroken in de rich
tingenstrijd binnen de VVD. Waar diverse 
prominenten een half jaar geleden nog 
pleitten voor 'verlinksing', pleiten andere 
prominenten nu voor 'verrechtsing'.

Waarom moet die discussie nu dan 'once 
and for all' worden uitgesproken en moe
ten er conclusies aan verbonden worden? 
We hebben in het verleden altijd een koers 
kunnen varen tussen de twee stromingen 
en mede dankzij de compromiskoers 
binnen het liberalisme is de VVD altijd 
een grote partij geweest. De polarisatie 
binnen de partij was echter nooit zo sterk. 
Standaard was altijd dat er binnen de VVD 
enkele leden en prominenten waren die 
een meer conservatieve koers bepleitten 
en enkele leden en prominenten die een 
meer sociale koers voor ogen hadden. De 
meeste echter hingen daartussenin en 
bepaalden wat er werkelijk gebeurde. 
Inmiddels zijn veel mensen naar één van 
de twee uitersten opgeschoven en zijn ook 
de standpunten van de beide stromingen 
naar buiten geschoven. Ter illustratie. Vijf 
jaar geleden was het ondenkbaar dat er 
vanuit de VVD geluiden zouden komen 
over het verbieden van bepaalde moskee
ën. Dit 'rechtse' standpunt dat nu vanuit de 
VVD gelanceerd wordt, kan tegenwoordig 
rekenen op de steun van velen. Aan de
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andere kant was lid (gedeeltelijk) afschaf
fen van de hypotheekrenteaftrek enkele 
jaren geleden onbespreekbaar. Met het 
oog op de bezuinigingen wordt dit, rede
lijk sociale, plan nu door veel VVD-ers 
gesteund.

Een polarisatie is duidelijk zichtbaar en je 
kan stellen dat de twee stromingen die 
zich binnen de VVD bevinden inmiddels 
zo ver uit elkaar liggen dat ze onverenig
baar zijn. Een aanhanger van het sociaal 
liberalisme zal immers geen waardering 
op kunnen brengen voor de woorden van 
Hirsi-Ali, Oplaai en Wilders. Dit terwijl 
een conservatief liberaal met zijn handen 
in het haar zal zillen dankzij het belijden 
van bijvoorbeeld Sehultz van Haegen en 
Rutte. De woorden van Dijkstal die, enigs
zins uit hun verband gerukt, enige tijd 
geleden in het Algemeen Dagblad ver
schenen over de wijze waarop Verdonk 
een vignetsysteem voor de integratie van 
allochtonen wil invoeren (hij vergeleek dit 
met een Jodenster), geven aan hoe ver de 
ideeën binnen één en dezelfde partij uit 
elkaar liggen.

Inmiddels heeft de VVD dan toch echt het 
punt bereikt dat ze kiezers en leden zal 
gaan verliezen door de polarisatie binnen 
de partij. Zolang Wilders, Opiaat, Hirsi- 
Ali, Verdonk en alle andere conservatie
ven namens de VVD spreken zullen socia
len niets te maken willen hebben met de 
partij en vice versa. Een uitspraak over een 
richting is derhalve niet alleen gewenst 
maar absoluut noodzakelijk. Nederland is 
een liberaal land. Niet alleen binnen de 
VVD en D66 maar ook binnen de PvdA, 
de LPF en het CDA zijn liberalen te vin
den. Net als deze liberalen zullen veel 
VVD-ers naar andere partijen over lopen 
als de VVD door deze polarisatie geken
merkt blijft. Voor een conservatief-liberaal 
zijn partijen als hel CDA en de LPF een 
aantrekkelijker alternatief dan de 'sociale

VVD' en voor sociaal-liberalen zijn D66 
en zelfs de PvdA een aantrekkelijker alter
natief dan de 'conservatieve VVD'. Een 
keuze voor één van beide stromingen 
binnen het liberalisme zal betekenen dat 
één flank volledig zal worden afgestoten 
wat minder kiezers en leden zal opleveren. 
Aan de andere kant zal het echter weer 
stemmen opleveren omdat er genoeg libe
ralen in de andere partijen zitten, die zich 
dan wel tot de VVD aangetrokken zullen 
voelen.

De VVD is inmiddels een partij geworden 
die zichzelf liberaal noemt maar die te 
weinig fundamenteel en structureel 
nadenkt over haar ideologie om zichzelf 
de titel 'liberaal' te mogen geven. Het is 
een pragmatische partij waarin uitersten 
bepleit worden en die probeert door haar 
pragmatische beleid beide stromingen aan 
haar te binden. Dat dit niet gaat lukken 
blijkt duidelijk door het ongenoegen dat 
velen intern en extern uiten over hun eigen 
partij. Als de VVD met het bord voor haar 
kop dat er nu zit door blijft gaan met een 
middelmatige koers in deze tijd van inter
ne polarisatie maakt ze zichzelf belache
lijk en op termijn onmogelijk. Een keuze 
moet nu gemaakt worden, we zijn sociaal- 
liberaal of conservatief-liberaal! Dat die 
keuze verstrekkende gevolgen zal hebben 
is duidelijk, maar die moeten maar voor 
lief genomen worden. Voor mij is de keuze 
simpel. Als bij de volgende verkiezingen 
mensen als Hirsi-Ali, Opiaat en Wilders 
op de lijst staan zal mijn stem niet bij de 
VVD uitkomen en zal ik mijn lidmaat
schap ook op zeggen. Heeft iemand het 
nummer van het Algemeen Secretariaat 
van D66 voor me?

Adriaan Andringa 
Vice-voorzitter politiek 
JOVD Leiden en omstreken
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Column De Lange

DOOR FERDI DE LANGE

Het reces is weer aangebroken. Het grootste deel van Nederland ligt weer plat, ter
wijl hordes Nederlanders het buitenland onveilig maken. Van Bratislava tot 
Philadelphia, er is geen plaats op deze aarde waar je ze niet tegenkomt. Ook de 
Nederlandse politiek ligt in de maanden juli en augustus plat. Het landsbestuur kan 
wel twee maanden zonder het parlement. Traditiegetrouw gebruiken de 
Kamerleden het reces om vakantie te vieren, werkbezoeken af te leggen en voorbe
reidingen te treffen voor het komende parlementaire jaar.

De meest bijzondere invulling van het 
reces staat op naam van het PvdA- 
Kamerlid Dubbelboer. In een recente 
Netwerk-uitzending gaf hij aan dat hij 
slechts één afspraak in zijn recesagenda 
had staan: een dagje vuilnisman "spelen". 
Een schijnbare kinderwens van 
Dubbelboer die nu eindelijk bewaarheid 
wordt. Toch een geruststellende gedachte 
dat met name deze parlementariër zich 
twee maanden niet met het landsbestuur 
zal bemoeien....

Hoewel de laatste weken er de nodige kri
tiek is geweest op de Kamer ten aanzien 
van het aantal weken reces dat zij zichzelf 
heeft toebedeeld (16 weken), zullen de 
Kamerleden deze tijd moeten gebruiken 
om zich voor te bereiden op een hectisch 
parlementair jaar. Niet alleen is Nederland 
de komende tijd voorzitter van de 
Europese Unie, maar staat de Nederlandse 
politiek ook een turbulente tijd te wachten. 
De reeds aangekondigde bezuinigingen en 
de naderende Prinsjesdag zullen de bezui- 
nigingstolerantie van menig Kamerlid 
zwaar op de proef stellen en de spannin
gen in het Kabinet niet ten goede komen. 
Voeg daarbij de behandeling van het slecht 
uitgewerkte wijzigingsvoorstel ten aan
zien van het kiesstelsel van minister De 
Graaf, waar niemand op zit te wachten 
behalve D66, en een tweede, "Nacht van 
Wiegel" lijkt in de maak. Ook internatio
naal staat het nodige te gebeuren: de aan
houdende oorlog tegen het terrorisme, pre

sidentsverkiezingen in de V.S. die onge
meen spannend lijken te worden en de 
definitieve overgang van Irak naar een 
democratie. Met dit alles in het vooruit
zicht zou iedereen in de maanden juli en 
augustus met reces moeten gaan.

Hoewel het bij voorbaat een hectisch jaar 
wordt, is er een ander terrein waar grote 
veranderingen op stapel staan. 
Nederlandse kabinetten en Amerikaanse 
presidenten komen en gaan, maar de toe
komst van de Europese Unie zou weleens 
definitief vastgesteld kunnen worden in 
2004/2005. Het komende jaar zal in het 
teken staan van de ratificatie van de 
Europese Grondwet. Een ratificatie die in 
veel landen met een referendum gepaard 
zal gaan en in alle landen moet worden 
goedgekeurd om definitief in werking te 
treden. In drie landen lijkt de Grondwet in 
het referendum te kunnen struikelen: 
Nederland, Polen en Groot-Brittannië. 
Waar de kans op een "Nee!" in Nederland 
nog klein lijkt, is deze in Polen en met 
name Groot-Brittannië levensgroot. De 
afgelopen EP-verkiezingen hebben duide
lijk gemaakt dat in grote delen van Europa 
onvrede heerst over Europa. De opkomst 
van de UK Indepenence Party (UKIP) in 
Groot-Brittannië spreekt boekdelen. Deze 
partij bepleitte het terugtrekken van 
Groot-Brittannië uit de EU. De overige 
partijen voerden allen een campagne tegen 
een federaal Europa. De Britten lijken een 
standpunt te verkondigen dat bij het
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Europese electoraat in trek lijkt. De gren
zen van Europa, zoals verwoordt door 
onder meer Bolkestein, lijken bereikt en 
wijzen een federaal Europa af. De afwij
zing van de Europese Grondwet zou een 
grote crisis in de EU kunnen veroorzaken 
en de weg vrij maken voor een fundamen
tele discussie over de toekomst van 
Europa. Een Europa dat veel kan zijn, 
maar niet de Verenigde Staten van Europa. 
Time will teil, maar spannend wordt het 
sowieso.

Aan alle politici, bestuurders & kiezers: 
neem het ervan, nu het nog kan!

Ferdi de Lange
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Hoe oprechte Paultje de verkiezingen 
won...

DOOR HANS DE BACKER

De Europese Verkiezingen kenden dit keer bij voorbaat vooral verliezers. Door de 
uitbreiding van de Europese Unie waren er voor Nederland nog maar 27 van de 732 
in plaats van 31 van de 626 zetels beschikbaar. Voor de Volkspartij voor Vrijheid en 
Democratie (VVD) leken er wel kansen voor een overwinning te bestaan. De kriti
sche houding naar de Unie, gecombineerd met de steun voor de goede liberale doe
len die zij dient, spreekt aan bij de burger die zelf ook vaak kritisch, of eigenlijk 
helemaal niet, naar Europa kijkt.

Die grondhouding speelde een cruciale rol 
in de strijd. De enkele actuele ideologi
sche kwesties, zoals liberalisering van 
havenwerk en het flexibiliseren van het 
minimumloon, kwamen zelden terug in 
het debat. Veel vaker ging het over Turkije 
en Irak, waarbij onvervalst anti- 
Amerikanisme hoogtij vierde. Goedkope 
instincten gecombineerd met zaken waar
over niemand van mening verschilt waren 
het populairst: meer democratie, geen 
mensenhandel en het aloude vrede, stabi
liteit en welvaart.

De JOVD mengde zich in de verkiezings
strijd om te trachten de kandidaat - 
Europarlementariërs meer smoel te geven. 
'Laat de liberale leeuw brullen in bureau
cratisch Brussel' was gericht tegen de

gezapige eh masse verdediging door EP- 
kandidaten van de werkwijze en structuur 
van de huidige Europese Unie. Enkel de 
Socialistische Partij (SP) en de Lijst Pim 
Fortuyn (LPF) namen een andere positie 
in, maar wel zo drastisch dat zij zich 
geheel buiten de realiteit plaatsten.

Uiteindelijk kwam de brullende leeuw uit 
een oud, klein, rancuneus hoekje. Dijkstal, 
nog altijd gekweld door onbegrip over de 
verkiezingsuitslag van 2002, maakte 
nationale VVD kopstukken voor van alles 
en nog wat uit. Zoals onze Landelijk 
Voorzitter Paul Laane zou zeggen: 'dat 
was niet lief. Het koste de VVD het ver
trouwen van veel kiezers, wat nog eens 
versterkt werd door het opstappen van 
Annette Nijs als staatssecretaris.

Uiteindelijk stemden deze voor de VVD 
verloren kiezers op de verrassing van 
2004: Paul van Buitenen. Een zo op het 
oog zeer betrouwbare, oprechte Brabander 
die het goed met het de Europese Unie 
voor heeft. Wat heeft hij de VVD'ers die 
op hem stemden gefopt: oprechte Paultje 
heeft hun liberale stem wel heel snel groen 
geverfd!

Hans de Backer is Algemeen Bestuurslid 
Politiek & Voorlichting
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Route 55, was JE er ook?

DOOR URSULA DOORDUYN EN LUCIEN WEIDE

Picture it: Mark Rutte, Han ten Broeke, Bas Eenhoorn, Jan Mulder, Mark van de 
Velde, Herman Vermeer, Frank de Grave, Marianne Kallen, Sybilla Dekker en Hans 
Wiegel....

Je denkt nu waarschijnlijk aan een uit de hand gelopen VVD-borrel, maar niets is 
minder waar! Nee, als dat zo was dan waren Kees Vendrik, Sophie in 't Veld, Jort 
Kelder, Erwin Nypels, Herman Philipse, Thijs Berman, Mohamed Sini, Taede 
Sminia, Liobe Kamminga, Thomas von der Dunk, Koos Smit, Arie van Genderen, 
Leonard van Dijk, Corien Wortmann en Hans de Jonge waarschijnlijk niet op 
komen dagen. Begint er al een lampje te branden, waarde lezer?

Alle bovengenoemde prominenten en 
minder prominenlen hadden, samen met 
ruim 200 aanwezigen, een rol tijdens de 
viering van het Xle lustrum van de JOVD 
op 28 en 29 februari in Conferentieoord 
Woudschoten. Mei als thema "Route 55, 
kom JE ook?" was het lustrumcongres een 
aaneenschakeling van veel politiek in de 
werkgroepen, oude poep op de 
Rottumerberaadborrel, een bijna-galadi- 
ner, een lichthilai isch Europadebat, een 
lied over de JOVD, een bijna-themafeest 
met een kapotte tafel en de Zwakste 
Schakel...

Overdag...

Op de zaterdag van het congres waren er 
natuurlijk verschillende politieke werk
groepen om de congresgangers inhoude
lijk bezig te houden. De opzet was als 
volgt. In de gebruikelijke drie sessies

waren drie werkgroepen, ingedeeld in de 
categorieën Heden/Verleden/Toekomst. 
Discussies over o.a. onderwijs (heden), 
het liberalisme (verleden?!?), medische 
ethiek (heden), Europa (toekomst), het 
koningshuis (toekomst); het is allemaal 
aan de orde gekomen.
Natuurlijk is Paars een onderwerp dat 
zeker niet mag ontbreken op een lustrum
congres van de JOVD. Hét stokpaardje 
moet zeker worden besproken met JOVD- 
leden. En wie kan er nou beter tekst en uit
leg geven over het hoe en waarom van 
Paars dan Erwin Nypels. Erwin Nypels is 
oud-landelijk voorzitter van de JOVD en 
erelid, hij stond aan de wieg van het Des 
Indes beraad. Hij heeft als Kamerlid van 
D'66 inhoudelijk een grote stempel gezet 
op de inhoud van het beraad dat het begin 
was van de Paarse kabinetten. Sander 
Simons was uitgenodigd om de werkgroep 
voor te zitten, maar helaas kwam hij niet 
opdagen. Wij, Ursula Doorduyn en Lucien
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Weide, hebben het voorzitterschap maar 
op ons genomen. Wij waren bekend met 
de persoon Nypels en wisten dat de spre
ker vol enthousiasme kon vertellen over 
'zijn' Paars. Dat wij niet of nauwelijks aan 
het presenteren toe zouden komen, konden 
wij echter niet van tevoren bedenken. 
Door de onverwachte komst tijdens de 
werkgroep van Frank de Grave, die later 
op de avond benoemd zou worden tot ere
lid, werd de discussie met de zaal gevoerd 
over de vraag wat Paars heeft bereikt en of 
er ooit nog een kans bestaat dat Paars III 
komt.

Nadat de lustrumgangers de politiek van 
alledag achter zich hadden gelaten, werd 
het tijd voor een borrel! Natuurlijk was er 
een algemene borrel voor iedereen die 
naar Zeist was afgereisd: leden, afdelings
bestuurders etc. Daar zal het ongetwijfeld 
heel gezellig zijn geweest, wij kunnen u 
daar helaas niets over vertellen. Wij waren 
namelijk op de borrel der borrels, de bor
rel voor de halfgoden in deze vereniging: 
de borrel voor oud hoofdbestuurders! De 
Stichting Rottumerberaad organiseert 
bijna ieder jaar een borrel voor haar dona
teurs. De locatie van de borrel van dit jaar 
was dus gezellig op het lustrum in Zeist.

En toen werd het avond...
Het avondprogramma begon met een gala
diner. Gelukkig voor de organisatie ston
den niet alleen zij in een galaoutfit, maar 
waren er ook leden die zich hielden aan de 
dresscode. Na het eten begon het serieuze 
gedeelte van de avond. Een Europa-debat 
onder leiding van het duo Kelder en Rutte, 
een speech van onze erevoorzitter Hans 
Wiegel én een toespraak van de dood 
gewaande, oudst levende oud-landelijk 
voorzitter en medeoprichter van de JOVD 
maakten het een zeer geslaagd avondpro
gramma. Ook was er de speech van inte- 
rim-voorzitter Egbert Adrichem. Door zijn 
verhaal werd nogmaals duidelijk dat Chris 
Jetten, Ciska Scheidel en Robin 
Bremekamp terecht benoemd werden tot 
leden van verdienste en Frank de Grave tot 
erelid.

Dat Hans Wiegel kon speechen wisten we 
natuurlijk al lang! Hij heeft binnen de 
JOVD, en ook daarbuiten, een lange staat 
van dienst. Ook nu weer was hij in staat 
mensen te laten luisteren naar zijn speech 
die volgens sommigen uit 1968 zou 
komen. De links-rechts discussie in de 
VVD was net weer nieuw leven ingebla
zen en daar ging de erevoorzitter natuur
lijk even op in en hij kon het uiteraard niet 
laten Mark Rutte een veeg uit de pan te 
geven.

Een ongepland onderdeel van het avond
programma was de toespraak van de eerste 
verkozen voorzitter van de JOVD, Jacques 
Linssen. In de almanak stond een kruisje 
achter zijn naam en dat doe je alleen als je 
zeker weet dat iemand overleden is. 
Helaas bleek de bron niet erg betrouwbaar, 
want gelukkig verkeert de heer Linssen in 
een goede gezondheid! De 
Lustrumcommissie heeft er alles aange
daan om te zorgen dat het kruisje uit elk 
boekje werd verwijderd. Gelukkig kon de 
heer Linssen zelf wel om het voorval 
lachen en sprak hij de JOVD leden toe met 
verhalen uit de oude doos! Verhalen die 
thuishoren op een JOVD lustrumcongres!

Aan het debat over Europa namen Sophie 
in't Veld (D66), Corien Wortmann (CDA), 
Thijs Berman (PvdA) en Herman Vermeer 
(VVD) deel. Dat er onder leiding van 
Mark Rutte en met name Jort Kelder een 
niet al te serieus debat zal worden 
gevoerd, was bij een aantal kandidaat-par- 
lementariërs nog niet helemaal doorge
drongen. Gelukkig is Jort Kelder zeer dui
delijk en liet hij slechts korte en heldere 
antwoorden toe en wisten de deelnemers 
snel waar ze aan toe waren. Dat kort en 
bondig antwoorden en beargumenteren 
lastig is voor politici, werd duidelijk toen 
simpele vragen over uitbreiding van de 
Europese Unie en de bevoegdheden van 
Europa met ingewikkelde zinnen omzeild 
werden. Achteraf gezien, nu de campagne 
voor het Europarlement is afgelopen, kan 
in ieder geval gezegd worden dat Sophie 
in 't Veld wat heeft geleerd bij de JOVD 
over een boodschap helder overbrengen en 
hoe het niet moet!

Veel leden zullen zich hebben afgevraagd 
wie die twee mensen zijn die het lustrum- 
lied hebben ingezongen. Met de titel 
JOVD, een experience zou dit hét JOVD- 
lied moeten worden. Omdat het avondpro
gramma nogal uitliep werd het liedje laat 
gedraaid. Eigenlijk té laat, omdat veel 
mensen toe waren aan een biertje en er de 
aandacht niet goed meer bij konden hou
den. Heel jammer, want het is een leuk 
liedje met een heel erg leuke clip! 
Hopelijk wordt hij nogmaals ingezongen, 
zodat de kwaliteit nog beter wordt en het 
inderdaad het JOVD-lied gaat worden!

En toen werd het nacht...

Nadat iedereen bekomen was van het 
debat, haastte iedereen zich naar zijn 
kamer om de nodige voorbereidingen te 
treffen voor het feest. Er was door de 
Lustrumcommissie namelijk gekozen 
voor een themafeest. Het thema van het 
feest was: Ontwaakt verworpenen der
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aarde! Menigeen /al deze zin herkennen 
als de eerste regel van de socialistische 
carnavalskraker de Internationale, maar 
het gaf ook een leuke aanleiding om je te 
verkleden als wie je maar wilt. Helaas 
waren er naast de 1 .nstrumcommissie wei
nig mensen die de unieke mogelijkheid 
hadden aangegrepen zich uit te dossen. We 
willen mensen er wel op attenderen dat 
een kilt zonder ondergoed heel stoer is, 
maar dat niemand er vrolijker van wordt... 
Verder verliep hel leest zonder problemen 
en was het vooral heel gezellig. Er ging 
uiteraard wel weer, door toedoen van een 
hoofdbestuurder, een tafel doormidden. 
Maar ja, dat is de JOVD.

En toen werd het zondag

Zoals gebruikelijk op een congres is het 
zondagprogramma altijd wat lichter van 
aard en staat het vooral in het teken van 
ontspanning, humor en het verwerken van 
de kater. Op het lustrumcongres was dit 
niet anders. Er was een congreskraker uit 
de oude doos gehaald, namelijk het spel de 
Zwakste Schakel. Gepresenteerd door 
"überbitch" Nathan Soomer en geas
sisteerd door iets minder bitch Wilfred 
Chrispijn was dit een vermakelijk geheel 
voor zowel deelnemers als toeschouwers. 
Een foto van deze JOVD-quiz sierde ove
rigens de volgende dag de Volkskrant.
Het programma op zondag eindigde met 
het bespreken van "foute moties", maar

velen waren al op huis aan toen rond een 
uur of vier het programma werd afgeslo
ten. Voor de Lustrumcommissie wacht dan 
de schone taak om alles op te moeten rui
men, maar gelukkig duurde dit niet al te 
lang en zo konden wij enkele uren later 
ook moe, maar zeker voldaan, richting 
huis. Het was een Experience om nooit 
meer te vergeten...

Ursula Doorduyn en Lucien Weide zaten 
in het hoofdbestuur 2002-2003 en maak
ten deel uit van de LuCO 2004
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Promotie en ledenwerving

DOOR WILFRED CHRISPIJN

Van oudsher wordt er, in augustus net voor het begin van het nieuwe collegejaar, in 
de diverse grotere steden het zogenaamde Augustus Offensief gehouden. Dit is DE 
gelegenheid om aan de nieuwe studenten te laten zien wie en wat we zijn en waar
om men lid zou moeten worden van de JOVD. Het is niet alleen op deze promod- 
agen tijdens het AO dat je jouw afdeling en de JOVD aanprijst maar met name ook 
na deze dagen. Het plannen van activiteiten welke een breed publiek aanspreekt is 
van cruciaal belang als je een groter aantal leden voor jouw afdeling wilt.

Uit voorgaande jaren blijkt dat je met 
ludieke acties veel mensen kunt trekken. 
Zo zou je kunnen denken aan; met een 
bakfiets door de stad heen rijden en scan
deren, maar ook foto's, gadgets en aanbie
dingen trekken veel publiek. Het is met 
name belangrijk dat geïnteresseerden kun
nen zien wat de JOVD te bieden heeft en 
waar de JOVD voor staat. Wij allen zijn 
diep van binnen debaters en willen het 
liefst over issues iets te zeggen hebben. 
Prikkelen en stimuleren is een natuurlijk 
proces en zeker in dit kader breed toepas
baar.

Met de zomer in het verschiet (en tevens 
beter weer) is het de hoogste tijd om de 
planning van het AO te gaan afronden. 
Vele afdelingsbestuurders zullen van hun 
wel verdiende vakantie genieten of gaan 
genieten. Maar plannen en besturen is 
binnen de JOVD een groot onderdeel van 
de dagelijkse gang van zaken. Grote pro
jecten zoals het AO dienen dan ook gede
gen en goed te worden gepland. Vandaar 
dat de afronding ervan reeds in zicht zou 
moeten komen. Maar zoals altijd zullen er

nog bepaalde items zijn die nog vervol
maakt zouden kunnen worden. Hiervoor 
heeft het hoofdbestuur onder andere een 
FEO (= Functie Equivalenten Overleg) 
georganiseerd op 7 augustus 2004. Hier 
kun je nog gebruik maken van de moge
lijkheden eventuele problemen te bespre
ken alsmede oplossingen te kunnen for
muleren. Natuurlijk kun je ook nog wat 
laatste promomaterialen ophalen. Mocht 
je nog vragen hebben over het AO of heb 
je nog wat hulp nodig, neem dan kontakt 
op met het Hoofdbestuur.

Alvast een heel prettige zomer en een 
steengoed Augustus Offensief toegewenst.

Wilfrcd Chrispijn 
AB P&L-V&S

wilfred.chrispijn@jovd.nl
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Ingezonden advertenties

GEZOCHT!
Enthousiaste mensen die zich willen inzet
ten voor JOVD ald. Assen e.o. Jonge afde
ling wil graag avonden organiseren en 
leden betrekken. Denk hierbij aan politie
ke discussie?s, borrels, sprekers enz.

Woon jij in Drcnlhe en heb je zin om je 
actief voor deze afdeling in te zetten? 
Word lid van de JOVD en stuur een mail 
naar: assen@jovd.nl

JOVD ZAANSTREEK 
IS OP ZOEK NAAR 

JOU!
JOVD Zaanstreek is een jonge, dynami
sche en internationaal gerichte afdeling. 
Bij ons kun je terecht voor zowel serieuze 
politieke discussies als voor gezelligheid 
en leuke borrels! Wij zijn opzoek naar 
nieuwe (actieve) leden en naar nieuwe 
bestuursleden! Lijkt het je iets? Kom 8 
september naar Café Het Wapen van 
Friesland, Dam 28, in Zaandam of neem 
contact op met Kalin Anev: 06-27350760 
of zaanstreek@jovd.nl. Kijk ook even op 
www.jovdzaanstreek.nl!

JOVD GRONINGEN
JOVD Groningen is een relatief grote 
afdeling waar politiek en gezelligheid 
hand in hand gaan. Politiek kan op ver
schillende vlakken bedreven worden, van 
lokale politiek lol politiek met een wat 
meer filosofische inslag (commissie fuku- 
yama). Natuurlijk discussieert dè afdeling 
Groningen ook over alles wat er in de 
wereld speelt. Dit allemaal onder het 
genot van een drankje... Voel je je aange
sproken door bovenstaande, kijk dan snel 
op www.jovdgroningen.nl of kom langs 
op de KEI-week

JOVD AMSTERDAM
De afdeling Amsterdam is de meest veelzijdige afdeling van de JOVD. We organiseren 
veel afwisselende activiteiten voor onze leden en werken nauw samen met andere poli
tieke jongerenorganisaties. Daarom krijg je bij de JOVD Amsterdam e.o. ook veel niet- 
liberale meningen te horen!

Ook tijdens de introweken hebben we een leuk programma. Op 23 (VU) en 30 augustus 
(UvA) zijn we te vinden op informatiemarkten en op 27 augustus (onderwijs) en 2 sep
tember (sociale zaken) organiseren we een groot debat met prominente sprekers! 
Daarnaast vieren we op vrijdag 24 september het 55-jarig bestaan van onze mooie afde
ling! Kijk voor meer info op www.jovdamsterdam.nl.

GEZELLIGE BRABANTSE AFDELING 
ZOEKT ENTHOUSIASTE LEDEN!

Geïnteresseerd in politiek, ambitieus en op zoek naar gezelligheid? Dan ben je bij de 
JOVD-afdeling Hart van Brabant aan het goede adres. Wat wij jou te bieden hebben: 
Cursussen, sprekersavonden, debatten, gezellige borrels. Tijdens het Augustusoffensief 
zal onze afdeling op dinsdag 24 augustus met een standje aanwezig zijn op de TIK-markt 
op de Universiteit van Tilburg. Dus ben jij aankomend student in Tilburg en wil je, je 
studentenleven in Tilburg goed beginnen... Kom langs en wordt lid!

JOVD DELFLAND ZOEKT 
NIEUWE HUISGENOTEN (M/V)

De JOVD Delfland is op zoek naar nieuwe, enthousiaste huisgenoten die interesse heb
ben in politiek.

Wij bieden:
- Een gezellige JOVD afdeling in de mooiste stad van Nederland
- Veel huis-uitjes (excursies, cursussen, congressen en discussies)
- Een ruime GR met bar, tap en frituur
- Veel gezellige huisgenoten

Heb jij interesse om onze huisgenoot te worden? Laat het ons weten via 
instemming@jovddelfland.nl, bel Schuit op 06-14469877, bezoek ons op internet via 
www.jovddelfland.nl of kom langs op onze informatiestand tijdens de OWEE!

Driemaster - verenigingsperiodiek van de JOVD - pagina 21

mailto:assen@jovd.nl
mailto:zaanstreek@jovd.nl
http://www.jovdzaanstreek.nl
http://www.jovdgroningen.nl
http://www.jovdamsterdam.nl
mailto:instemming@jovddelfland.nl
http://www.jovddelfland.nl


Levenslang in de TBS-kliniek?

DOOR ILONA VAN HAARST

De afgelopen tijd is Nederland meerdere malen wakker geschrokken na een gruwe
lijke gebeurtenissen. Als schoolvoorbeeld kan de zaak dienen waarbij een dertien
jarig meisje werd ontvoerd en sexueel werd misbruikt. Gelukkig is het meisje weer 
levend bij haar ouders thuis, maar het drama is groot. Wederom betreft het hier een 
dader die niet is teruggekomen van proefverlof. De dader heeft enkele jaren gele
den TBS opgelegd gekregen door de rechter en is nog onder psychiatrische behan
deling.

De man is, kort gezegd, nog niet klaar om 
terug te keren in de maatschappij. Toch 
schijnt hij tweemaal op proefverlof 
gestuurd te zijn, waarbij hij de eerste keer 
ook al niet kwam opdagen op het afge
sproken tijdstip. De eerste keer heeft de 
politie, volgens de directe familie van de 
dader, nog enige actie ondernomen om de 
man weer op te pakken, maar de tweede 
keer heeft de politie niet eens enige actie 
daartoe ondernomen met alle gevolgen 
van dien.

Het lijkt wel of er in Nederland fout na 
fout gemaakt wordt met mensen die op 
proefverlof gaan terwijl zij nog onder 
behandeling zijn na een gruwelijk misdrijf 
dat zij hebben begaan. Toch geven deze 
berichten een vertekend beeld en is het in 
werkelijkheid een stuk minder gruwelijk 
dan de media ons willen doen geloven. Uit 
cijfers van het ministerie van Justitie blijkt 
dat er ongeveer 200 keer per jaar terbe
schikkingstelling als straf wordt opgelegd 
en slechts een handje vol van deze mensen 
tijdens een proefverlof opnieuw in de fout 
gaat.

Om te kijken of het noodzakelijk is dat de 
regels omtrent het opleggen, handhaven 
en uitvoeren van TBS worden aangepast, 
neem ik u allereerst mee op een klein, en 
dus ook niet volledig, uitstapje, naar de 
doel van het straffen in Nederland en daar
bij specifiek op de rol van TBS. Daarna 
wil ik nog ingaan op de maatschappelijke 
gevoelens en de rol van de media hierin, 
om tenslotte een conclusie te kunnen trek
ken over het aanpassen van de TBS-regel- 
geving.

In Nederland typeren wij het strafrecht als 
een recht van de overheid om naar aanlei
ding van normschending door een burger 
leed aan die burger toe te brengen. Dit 
houdt in dat de straf die opgelegd kan wor
den de dader direct in zijn fundamentele 
vrijheden, zoals onder andere neergelegd 
in de diverse mensenrechtenverdragen, 
kan schenden. Dit kan bijvoorbeeld een 
gevangenisstraf zijn of het opleggen van 
dwangverpleging. Dit is de puntitieve 
aard, ofwel de straffende aard, van het 
straffen. Iemand die een regel overtreedt 
moet daarvoor worden bestraft.De straf 
heeft dus als het ware een leed-veroorza- 
kende werking. Door niet naleving van 
een regel heb jij leed veroorzaakt en nu 
wordt jou als straf leed aangedaan. 
Daarnaast zijn wij in Nederland van 
mening dat een straf reparatief van aard 
moet zijn. Een straf moet meer zijn dan 
alleen het toebrengen van leed, maar moet 
er ook op gericht zijn de dader te helpen 
bij zijn terugkeer in de maatschappij. Men 
kan dit beschouwen als een soort opvoe
dend element in de straf.

TBS is een manier van straffen die in twee 
varianten uiteen valt. De eerste variant is 
de terbeschikkingstelling zonder dwang
verpleging. Hierbij wordt de dader als het 
ware heropgevoed en psychiatrisch onder
steunt zonder dat daar dwangverpleging 
aan te pas komt. Het doel is hulpverlening 
aan de dader, die tot terugkeer in de maat
schappij dient te zorgen. Deze vorm van 
TBS is een straf die aan de dader zijn vrij
heid ontneemt en vervolgens met behulp 
van psychiatrische hulp de dader in staat 
moet stellen om weer terug te keren in de 
maatschappij. Men gaat hierbij uit van het

goede van de mens en de benutting van de 
mogelijkheden die in ieder mens zitten. 
Door de geestelijk verwarde dader in staat 
te stellen zijn problemen te onderkennen 
en hem hierin te begeleiden is het moge
lijk dat deze terug kan keren en deel kan 
nemen aan de maatschappij.

De tweede variant van TBS is de terbe
schikkingstelling met dwangverpleging, 
waarbij de dwangverpleging in beginsel 
een passieve vorm aanneemt. Op grond 
van het recht op de zelfbeschikking van 
het eigen lichaam is het niet toegestaan om 
actieve medisch-psychiatrische behande
ling van de dader zonder zijn toestemming 
toe te passen. Deze vorm van TBS heeft 
dan ook niet het terugkeren in de maat
schappij als primair doel, maar het 
beschermen van die maatschappij tegen de 
mogelijke recidive van de dader. Deze 
vorm geeft al aan dat de dader in een der
mate ernstige geestestoestand verkeert dat 
het primaire doel wordt veranderd.

In de media wordt de suggestie gewekt dat 
het schering en inslag is met het niet-nale- 
ven van proefverloven, dat elke TBS-er 
die op proefverlof gaat meteen weer "in de 
fout" gaat en daarmee de suggestie dat 
TBS geen geschikt middel zou zijn om 
mensen te laten terugkeren in de maat
schappij. Er gaan stemmen op voor het 
afschaffen van het proefverlof en daarmee 
in principe voor eeuwige opsluiting van 
deze personen. Door met name, mijns 
inziens, zeer gekleurde berichtgeving 
wordt het gevoel van maatschappelijke 
onrust aangewakkerd eri keert de burger 
zich tegen de TBS-patiënten en de proef
verloven.

Het is natuurlijk belachelijk dat personen 
die eens zwaar in de fout zijn gegaan en 
daarvoor zijn gestraft met een zeer zware 
straf, namelijk jarenlange vrijheidsontne
ming en opsluiting in een kliniek, nooit 
meer aan de maatschappij deel kunnen 
nemen. Vele van deze patiënten werken in 
de TBS-klinieken heel hard aan hun 
geestelijke stoornis onder begeleiding van 
psychiaters en onwikkelen hun eigen
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capaciteiten om weer op een normale 
manier in de maatschappij te kunnen func
tioneren.

Naar mijn idee is het dan ook niet te ver
antwoorden om Ie pleiten voor afschaffing 
van de proefverloven. Het is een omge
keerde wereld oin te stellen dat omdat de 
handhaving van de regels bij TBS blijk
baar niet correct wordt nageleefd, de 
regels zelf maai op de schop moeten. In 
het voorbeeld uit de inleiding, één van het 
meest recente "fout afgelopen proefverlof" 
blijkt immers ook dat de handhaving van 
de regels door de politie tot tweemaal toe 
verkeerd is gelopen. De man kwam niet 
terug van het proefverlof, maar de politie 
vond het blijkbaar niet nodig om deze 
"zieke" man terug te halen.

Wanneer we dit spiegelen aan het per jaar 
opgelegde aanlal TBS-straffen, zien we 
dat er van de ongeveer 200 keer per jaar 
dat er TBS wordt opgelegd, er een handje
vol tijdens het proefverlof in de fout gaat 
en daarbij dat dil tevens gelegen is in niet- 
naleving van de procedures, door bijvoor
beeld de politic. Is het dan eerlijk om te 
stellen dat we liet gros van de TBS-patiën-

ten die zich wel netjes gedragen en hun 
uiterste best doen om zichzelf te genezen 
en ontplooien om terugkeer in de maat
schappij realiseren, voorgoed in de TBS- 
kliniek op te sluiten?

Wanneer wij als JOVD het individu nog 
steeds van ultieme waarde achten, kan het 
antwoord hierop alleen maar nee zijn. 
Voorlopig rust er eerst een mooie taak om 
de regels die er zijn na te leven en daarmee 
alle individuen die wel echt hun best doen 
van een mooie toekomst in onze prachtige 
maatschappij te verzekeren.

Ilona van Haarst
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Julicongres 2004

DOOR TINEKIi PRINS

Dit congres zou mijn vuurdoop worden op het gebied van organisatie. De voorbe
reidingen verliepen allemaal voorspoedig, maar het bleek moeilijk te zijn om aan het 
begin van het verdiende reces nog welbespraakte sprekers te vinden. Op vrijdag 
kwamen het Hoofdbestuur en de projectgroep bijeen in het Van der Valk-hotel te 
Cuijk. Na een stevige maaltijd konden de bestuurders achteruit gaan zitten, maar 
voor de projectgroep (en auditor) begon het pas. Het draaiboek werd nog eens door
gelopen met de manager van het hotel, de locatie werd versierd en de projectleider, 
Bram van der Bruggen, hield een peptalk in een laatste vergadering.

Op de zaterdagmorgen was iedereen vroeg 
uit de veren en om tien uur meldde het eer
ste lid zich al. De heer Sakkers, burge
meester van Eindhoven, opende het con
gres met een bevlogen speech. Het was 
haast jammer om hem te moeten stoppen, 
maar we moesten verder. Naast de moties 
bevatte de eerste werkgroepsessie een 
notitie, een werkgroep 'ontwikkelingssa
menwerking' en een werkgroep 'mobi
liteit'. Ik moet eerlijk melden, dat ik geen 
enkele van deze werkgroepen bezocht 
heb, maar het zal ongetwijfeld interessant 
zijn geweest. Na de lunch werd het druk 
bezette programma voortgezet met onder 
andere 'veiligheid' en 'bestuurlijke inte
griteit'. In de pauze tussen de tweede en de 
derde werkgroepsessie werden bitterbal
len geserveerd, wat bewaard had moeten 
worden voor de borrel om 17.30 uur, maar 
ik heb niemand horen klagen Er werd mij 
bovendien door het personeel beloofd, dat 
er tijdens de betreffende borrel nog 
genoeg bitterballen rond zouden gaan.

Tijdens de derde werkgroepsessie heb ik 
even bij 'Emancipatie' gezeten, maar ik 
werd halverwege gestoord door mijn tele
foon: de ambassadeur van de Verenigde 
Staten zou arriveren. Hij kwam met zijn 
hele familie en ongeveer vijf beveiligings
beambten, die er op toe moesten zien dat 
er geen 'Verdonk'-praktijken plaats von
den. Tijdens zijn speech was het wat

rumoerig, maar dat kan ook niet anders tij
dens een borrel. Doordat Godart van 
Gendt de ambassadeur uit moest zwaaien, 
konden we pas laat eten. Tijdens het diner 
gleed alle stress van me af en kon ik zelf 
ook genieten van het avondprogramma.

Ik vond het debat tussen Hans van Baaien 
en Jasper van Dijk (SP) erg leuk. Het was 
een geslaagde discussie naar mijn mening. 
Na dit spektakel ben ik me om gaan kle
den in mijn foute outfit voor het feest. Dat 
hadden helaas maar een paar andere men
sen gedaan! Ik heb me prima vermaakt en 
toen iedereen (naar ik hoop) naar bed was, 
heeft het bijna voltallige Hoofdbestuur 
met de manager van Van der Valk, Patrick 
Wolfs, nog een biertje gedronken. We heb
ben tijdens het patrouilleren weinig 
rumoer gehoord en om 5.00 uur lag ik uit
eindelijk in bed. Op de zondag werden de 
werkgroepen weer hervat en begon voor 
mij en de projectgroep het opruimen. Ter 
afsluiting heeft uw Hoofdbestuur nog even 
met elkaar gegeten en het congres geëva
lueerd. De algehele conclusie was dat het 
een geslaagd congres was met hier en daar 
een leermoment. Nadien ging ik opge
lucht,'maar voldaan, naar huis.

Tineke Prins is Algemeen Bestuurslid 
Organisatie
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JOVD goes Oekraïne

DOOR DICK VAN HOF

Onlangs bezocht een groep van vijf JD'ers en drie JOVD'ers Oekraïne. We waren 
uitgenodigd door SILBA (www.silba.dk). Deze organisatie hield zich oorspronkelijk 
bezig met het ondersteunen van politieke jongerenorganisaties in de Baltische 
Staten en heeft langzamerhand haar focus verplaatst naar Wit-Rusland, Oekraïne, 
etc. SILBA heeft vanouds een band met de liberale PJO's in Denemarken en we 
kwamen dan ook bekenden tegen van Venstres Ungdom en Radikal Ungdom.

Sinds 1 mei heeft de Europese Unie nieu
we buitengrenzen en daardoor hebben we 
er nieuwe buren bij gekregen, zoals Wit- 
Rusland en Oekraïne. In deze landen is 
nog geen sprake van een volledig demo
cratisch model, zo zijn zaken als vrijheid 
van meningsuiting en eerlijke verkiezin
gen nog niet goed geregeld. Ook de poli
tieke jongerenorganisaties moeten nog 
worden opgebouwd. Een ander uitgangs
punt was om vriendjes en vriendinnetjes te 
maken in landen die liggen aan deze nieu
we buitengrens (Friends across Borders 
program).

Met deze doelen startten wij onze reis naar 
Oekraïne. Samen met Denen, Litouwers, 
Wit-Russen, Moldaviërs en een aantal per
sonen uit Kaliningrad bezochten we stu
dentenkampen in verschillende oblasts 
(provincies) in Oekraïne. Deze kampen 
werden georganiseerd door de partij van 
de president/Oekraïense staat en waren 
bedoeld voor teams van tien studenten, 
afkomstig van de beste universiteiten van 
Oekraïne, hoewel er op sommige kampen 
alleen middelbare scholieren rondliepen 
die het einde van hun schooljaar vierden. 
In deze kampen werden de studenten van 
Oekraïense universiteiten geschoold in 
discussietechnieken, politiek en grond- 
wetsvraagstukken. Deze serieuze onder
werpen werden aangevuld met een beauty 
contest, inclusief bikinisessie, en een pre
sentatie per universiteit middels zang en 
dans.

Helaas kregen deze speelse aanvullende 
onderdelen nog te vaak de overhand. 
Afsluitend moest er een burgemeester per 
kamp gekozen worden. Opmerkelijk was 
dat de kampen gesponsord waren. Zo kre
gen de winnaars per deelcompetitie een 
tray wodkamixes cadeau en hing het podi
um vol met reclame. Daarnaast werd er 
regelmatig omgeroepen: "Dit kamp wordt 
mede mogelijk gemaakt door Procter & 
Gamble, Coca Cola en een lokale bank." 
Dat is weer eens wat anders dan een werk

groep met de FNV.

Helaas werd in elk kamp het volledige 
programma in de Oekraïense taal gegeven, 
dus was het voor ons niet te volgen. Een 
ander nadeel was dat slechts een op de tien 
Oekraïense studenten het Engels machtig 
is. Integratie met de locals was dus erg 
moeilijk en vond slechts plaats buiten het 
reguliere programma, vooral bij de nacht
elijke kampvuren. Gelukkig waren er bij 
elk kamp ook Denen, Litouwers, 
Moldaviërs en Wit-Russen aanwezig en 
met deze personen zijn de relaties ver
diept.

De kampen duurden twee a drie dagen en 
vervolgens werd iedereen naar Kiev ver
voerd. Hier werden workshops gehouden 
over "Presentation Techniques", 
"Campaign Training", "Leadership in 
Youth NGOs" en "Political Programme 
Development." Hoewel dit voor ons 
bekende onderwerpen waren, hebben de 
Oost-Europeanen er veel van geleerd. 
Daarnaast was er ruimte voor een toe
ristisch bezoek aan Kiev.

Studenten in Oekraïne zijn andere stan
daarden gewend qua comfort, hygiëne en 
privacy dan wij Hollanders. Voorbeelden 
zijn het slapen in een tent, één chemisch 
toilet voor 450 personen, het hebben van 
een toegewezen gat in de grond om de 
behoeftes in te deponeren en een gebrek 
aan stromend water. Deze ongemakken 
moeten echter voor lief genomen worden 
wanneer je naar Oekraïne wilt. Het is 
namelijk een zeer bijzonder en gevarieerd 
land.

Waar Lviv, de culturele hoofdstad in het 
westen van Oekraïne, te vergelijken is met 
bijvoorbeeld Polen of Voormalig 
Joegoslavië, is de architectuur in Kiev 
typisch Sovjetstijl, maar zijn er ook 
prachtige kathedralen en kloosters met 
gouden daken. Daarnaast lopen er nog 
weinig toeristen rond, mede door het

strenge visumbeleid. Een ander punt is de 
mentaliteit van de mensen, we hebben 
geen enkele Oekraïense werknemer kun
nen betrappen op een glimlach of het ver
lenen van service. Een goed voorbeeld is 
het kopen van een treinticket aan het loket. 
Hier werden we tweemaal weggestuurd, 
omdat we te moeilijk waren en teveel tijd 
kostten.

Na al deze serieuze dingen geschreven te 
hebben, kan ik mij wijden aan de bijzon
dere gebeurtenissen. Deze varieerden van 
een wedstrijd kijken van het Nederlands 
elftal in gezelschap van de Azerbeidjaanse 
maffia, een french kissing competition met 
Oekraïense studentes, Letse ketsen, het 
betalen van twintig euro per paspoort aan 
een Oekraïense douanier om het land te 
mogen verlaten (zonder bonnetje), 
Litouwen douwen, het door de Poolse 
douane vinden van een halve kuub aan 
sigaretten in het treincompartiment van de 
Intérnational Officer van de JD, dansen 
met hoeren, een programma met daarin in 
de regel "Keep the Dutch busy", resulte
rende in een toegewijde Litouwse moeder 
voor twee JOVD'ers tot het overmatig 
consumeren van wodka met daarin rode 
pepers. Kortom: de JOVD en de JD waren 
weer present.

Hoewel niet alles even soepel verliep zijn 
de belangrijkste doelstellingen gehaald, 
namelijk het verdiepen van contacten met 
lokale politieke jongerenorganisaties en 
met SILBA. Er zal dan ook zeer waar
schijnlijk volgend jaar een reis naar 
Oekraïne en Wit-Rusland worden georga
niseerd door de JOVD en de JD.

Dick van Hof 
Lid JOVD Rijnmond
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De ondraaglijke platheid 
van het publieke debat

DOOR JEROEN DE VETH

Het gemak waarmee velen hun mening uitkotsen - excusez le mot - sinds de dood 
van ons aller Pim, begint nu werkelijk stuitende vormen aan te nemen. De groot
meester van platheid, die het uitvond nog voor Fortuyn al zijn haar verloor, Jan 
Mulder, moest er een literaire stijlfiguur aan de haren bij slepen om zijn grensover
schrijdende ondoordachtheid en onfatsoen jegens Dick Advocaat aan de premier te 
verantwoorden. Ongelooflijk: hoe duidelijk is het gebruik van ironie als de premier- 
professor van ons land het niet begrijpt, vraag je je af. Of zou Balkenende dan toch 
dommer zijn dan ik denk? Nu is de maatschappelijke invloed van Jan Mulder 
gelukkig redelijk beperkt, zeker gezien de deplorabele neergang van het program
ma waarin hij schittert en sputtert.

Kan het nog groffer en platter, vraag je je 
wel af. Het antwoord is helaas bevesti
gend. Terecht wordt een stel Haagse rap
pers vervolgd. Ze lieten het niet bij grof
heid en platheid, maar bedreigden de libe
rale verademing in hoogsteigen persoon, 
Ayaan Hirsi Ali in de tekst van een rap met 
de dood. Theo Maassen schaart dat voor 
het gemak onder de vrijheid van menings
uiting. Had deze komiek een cursus libera- 
lisme-1 genoten, dan zou hij geweten heb
ben dat alle vrijheden, ook die van 
meningsuiting hun grens kennen. En wel 
daar waar de vrijheid misbruikt wordt om 
op te roepen tol en het aankondigen van 
moord. Daar is niets ingewikkelds aan; dat 
is de grens van individuele vrijheid. Maar 
het zal wel weer een stijlfiguur zijn van 
die rappende kunstenaars. Ik ben 
benieuwd of dc rechter hun ironie of sar
casme begrijpt. Misschien kan Maassen 
getuigen.

Een heel andere vorm van platheid haalde 
begin juli het lijfblad van intellectueel 
Nederland, De Telegraaf. In deze krant 
pleitte het rechls-liberale duo Wilders en 
Opiaat voor o.a. het ontnemen van het 
Nederlands staatsburgerschap aan crimi
nele allochtonen en het levenslang opslui
ten van third offenders. Om de heren recht 
te doen: het hele tienpuntenplan is te vin
den op www.gert-janoplaat.nl. Voorop 
gesteld, Geert Wilders en Gert Jan Opiaat 
zijn volgens mij twee van de beste leden 
die de Tweede Kamer heeft. Maar ik rolde 
zowat van mijn stoel toen ik enkele passa
ges van hun tienpuntenplan las. Naast de 
twee eerdere punten suggereren de heren 
dat onze ontwikkelingsgelden moeten 
worden gehalveerd, de maximumsnelheid 
omhoog moet naar 200 kilometer per uur 
en dat de VVD onomwonden naar rechts

moet en niet meer deel moet nemen aan 
een Paarse coalitie.

Mind you, hun tien punten zijn bedoeld als 
een bijdrage aan de discussie over het 
Liberaal Manifest die dit najaar los zal 
barsten in de VVD. Dat manifest is een 
liberaal-filosofisch huzarenstukje bedoeld 
te zijn. Misschien is er in wezen niet 
zoveel mis met een aantal van hun stand
punten, maar een beetje onderbouwing 
van een en ander had in dat kader niet mis
staan. Waarom, waarom, waarom, spookt 
door mijn hoofd. Gert-Jan, Geert, zeg het 
me. Wat is rechts precies? Bedoelen jullie 
het economisch rechts van de VVD? Dan 
is het niet zo wereldschokkend en sta ik te 
trappelen. Of bedoelen jullie het spruitjes- 
rechts van het CDA en klein-christelijk? 
Jullie weten vast wel dat dat voor menig 
liberaal, ook als hij rechtse sympathieën 
heeft, nogal een verschil maakt. Zo spoken 
er ook nog wat vragen over de maximum 
snelheid waarmee we ontwikkelingsgel
den verlagen door mijn hoofd. En vraag ik 
me af of Geert en Gert-Jan nog tegen 
Paarse regeringsdeelname zijn als de VVD 
de grootste partij van het land wordt.

Of tellen deze vragen niet meer en is zeg
gen wat je denkt voldoende, zonder toe
lichting of uitleg? Dan is er altijd nog 
zoiets als een minuscuul basispakket van 
liberale waarden waar we rekening mee 
hebben te houden, waaronder ook het 
beginsel van de rechtsstaat - toegegeven, 
een sta-in-de-weg voor menigeen die zegt 
wat hij denkt. Door te pleiten voor het ont
nemen van het Nederlanderschap aan cri
minele allochtonen ga je als liberaal, die 
gelooft in die rechtsstaat, echt te ver - hoe
wel het misschien goed zal scoren. Je cre
ëert letterlijk tweederangs burgers. Willen
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Wilders en Opiaat dat rechtseffect corrige
ren, rest hen niets anders dan ook crimine
le autochtonen hun paspoort af te nemen. 
Los van het feit dat het dan wel heel lastig 
wordt voor de politie om de juist aangeno
men Wet op de uitgebreide identificatie
plicht uit te voeren, is het wellicht nog ver
standiger bij het doorslikken van de eerst
volgende hap pasta dit voorstel meteen 
ook door te spoelen. Hetzelfde geldt voor 
de onzalige gedachte om criminelen, die 
voor een derde keer in de fout gaan, 
levenslang op te sluiten. Wilders en Opiaat 
weten donders goed dat dit kabinet net een 
wetsvoorstel door de Eerste Kamer heeft 
geloodst om draaideurcriminelen aan te 
pakken. Maar nog voor het plan ten uit
voer is, weten ze het al beter: na zijn derde 
winkeldiefstal of tasjesroof moet de delin
quent levenslang brommen. En ik maar 
denken dat bij strafrechtspleging meer 
beginselen kent dan het wegnemen van 
risico's voor de maatschappij. Oké, ik geef 
toe, een uitstapje naar de Middeleeuwen 
klinkt leuker dan proportionaliteit in het 
strafrecht... als je tenminste geen kruimel
dief bent.

De verkiezingen van 2002 hebben aange
toond dat een groot deel van de politieke 
elite was losgeweekt van de samenleving. 
Opiaat en Wilders zeggen het zelf al in 
hun pamflet: de kiezers hebben geen 
behoefte aan een districtenstelsel maar aan

politici die lef hebben. Lef hebben doe je, 
zoals de heren vaak doen, door pal te gaan 
staan voor de zorgen en belangen van je 
electoraat én voor je principes. Geert 
Wilders en Gert-Jan Opiaat hebben dat 
soort lef en dat is ons respect waard. Maar 
lef hebben wordt pas leiderschap als je af 
en toe ook stelling durft te nemen tegen de 
maatschappelijke stroom in. Niet alleen 
tegen de enkele rapper, de foute moskee of 
Jan Mulder, maar ook tegen de platheid 
van Jan met de Pet, die soms iets te snel 
zegt wat-ie denkt. Mijn favoriete 
Kamerleden doen helaas het tegenoverge
stelde en bedienen zich van dezelfde plat
heid en grofheid, die ze in andere gevallen 
zouden willen bestrijden. Gert-Jan en 
Geert, ontworstel je aan het moeras van 
ondraaglijke platheid en grofheid! Trek je 
op aan de liberale wortels die jullie omrin
gen!

P.S. Ik bediende me in deze column van o.a. de vol
gende stijlfiguren: overdrijving, ironie, licht sarcasme, 
alliteratie en natuurlijk de nodige metaforen. De titel 
heb ik ontleend aan het lezenswaardige werk De 
ondraaglijke lichtheid van het bestaan van Milan 
Kundera, uitgegeven in het Nederlands door o.a. 
Ambo. Tevens dien ik De Telegraaf van 2 en 3 juli als 
bron te vermelden, evenals de eerdergenoemde websi
te van Gert-Jan Opiaat. Mocht iemand mijn vrijheid 
om het bovenstaande te schrijven toch nog in twijfel 
trekken: u kunt het nummer van mijn raadsheer, mr. G. 
Spong, via mij verkrijgen.

V~T~T~T~7Z7
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Een nieuw Kiesstelsel:
een goede keuze voor de keuze?

Het was wijlen professor Fortuyn die Nederland in het voorjaar van 2002 wakker 
schudde en hel huidig politiek establishment op haar grondvesten deed schudden. 
Met zijn opmerkelijke en doortastende optredens wist hij de onderbuikgevoelens 
van vele landgenoten bloot te leggen. Nederlanders morden over de politiek en haar 
besluitvorming in achterkamertjes. De Haagse kaasstolp moest aan diggelen. Anno 
2004 is het kabinet Balkenende II dat de relatie tussen overheid en burger probeert 
te verbeteren.

DOOR MARTI.IN DE KLEERMAEKER

Door middel v;in een nieuw kiesstelsel 
wordt er gestreeld naar een betere band 
tussen kiezer en gekozene en wil de poli
tiek het vertrouwen van de burgers terug
winnen. Ook moet een nieuw kiesstelsel 
de burger meer betrekken bij de politiek. 
Door de kiezer een meer beduidende stem 
te geven in het bepalen van de personele 
samenstelling van de Tweede Kamer zou 
deze meer betrokken moeten raken bij het 
Haagse spel. Minister van Bestuurlijke 
Vernieuwing en Koninkrijksrelaties, 
Thom De Graal , gaat voorop in deze strijd 
om de politiek dichter bij de burger te 
brengen. Onder zijn aanvoering debatteert 
het parlement momenteel over een herzie
ning van het kiesstelsel dat wij sedert 1917 
hanteren.

Het is D66 minister De Graaf die in zijn 
notitie "Naar een sterker Parlement" pleit 
voor een grondige herziening van ons 
kiesstelsel van evenredige vertegenwoor
diging. Het kiesstelsel in haar huidige 
vorm werd in 1917 door toedoen van de 
liberaal Cort van der Linden ontwikkeld. 
Het systeem kent een volksvertegenwoor
diging die 150 zetels beslaat. Deze 150 
zetels worden evenredig verdeeld onder de 
partijen. Behaalt een partij 10% van de 
stemmen dan krijgt de partij 10% van het 
aantal te verdelen zetels. Een kandidaat 
die de kiesdrempel haalt (het totale aantal 
stemmen gedeeld door het totale aantal 
zetels) behaalt sowieso een zetel. Het stel
sel van evenredige vertegenwoordiging 
kent een aantal voordelen. Zo gaan er bij 
de verdeling van zetels geen stemmen ver
loren en is de samenstelling van het 
Parlement een afspiegeling van de opvat
ting van de kiezers. De invloed van de kie
zer op de uiteindelijke samenstelling van 
het kabinet is echter minder groot. De kie
zer kan alleen steun betuigen aan een 
bepaalde partij en diens ideeën. Volgens 
De Graaf zijn er te weinig volksvertegen
woordigers die beschikken over een kie- 
zersmandaat. Vele komen op de slippen

van de lijsttrekker in de Tweede Kamer en 
ontlenen hun lidmaatschap enkel bij gratie 
van een hoge plaats op de kieslijst.

Een ander argument om het huidige kies
stelsel te herzien is dat de politiek de afge
lopen jaren enorm is gepersonifieerd. 
Mensen stemmen tegenwoordig niet meer 
alleen op programma's, maar vooral op 
personen met een goede uitstraling en per
sonen die men vertrouwt juiste keuzen te 
maken over belangrijke zaken. Het distric
tenstelsel voorziet hierin door de helft van 
het aantal kamerleden te laten verkiezen 
op basis van persoonlijk behaalde stem
men in de districten. Het geeft de kandida
ten de kans om zich duidelijker te presen
teren naar de kiezers.

Het meest evidente punt dat De Graaf aan
haalt om het kiesstelsel te herzien, is dat 
het de relatie tussen overheid en burger 
zou verbeteren. Dat deze relatie niet opti
maal is, behoeft geen betoog. Echter, deze 
relatie wordt niet verbeterd door het 
invoeren van een nieuw kiesstelsel zoals 
de minister het presenteert. Zo is "de over
heid" niet "de politiek". Het politieke spel 
vormt slechts een fractie van de totale 
overheid. De overheid wordt gekenmerkt 
als een starre en logge organisatie die valt 
of staat bij het principe van regelgeving. 
De burger is niet gediend van een derge
lijke bureaucratische instantie. Wanneer 
het kabinet de relatie tussen overheid en 
burger daadwerkelijk wil verbeteren, dan 
zal deze enorme regelzucht aanpakt moe
ten worden. Om vervolgens de burger 
meer bij de politiek te betrekken, doen de 
dames en heren volksvertegenwoordigers 
er goed aan om meer het land in te trek
ken. "De paden op, de lanen in", zou een 
goed credo zijn. Met enkel een nieuw kies
stelsel verbetert er niets aan de verhouding 
tussen de burger en de overheid.

Ook aan het voorgestelde nieuwe kiesstel
sel an sich schort het een en ander. In het

door minister De Graaf voorgestelde plan 
wordt Nederland opgedeeld in ongeveer 
20 districten. Iedere kiezer krijgt twee 
stemmen: één om uit te brengen op een 
landelijke lijst en één om uit te brengen op 
een districtslijst. De eerste stem bepaalt de 
zetelverdeling tussen de partijen, de twee
de stem is bepalend voor welke personen 
gekozen zijn voor een partij. Bezien van
uit de doelstelling van het nieuwe kiesstel
sel, waarin de volksvertegenwoordigers 
een grotere kiezerslegitimatie dienen te 
hebben, kan de voorkeursdrempel niet te 
laag zijn. Vooral voor de kleinere partijen 
wordt er op deze manier een barrière 
opgeworpen om in de Tweede Kamer te 
komen. Deze partijen hebben immers vaak 
een aanhang die door het hele land ver
spreid is. Voor hen is het praktisch onmo
gelijk om in een van de districten een 
meerderheid te verwerven. Ook gaan de 
stemmen die uitgebracht zijn op een ver
liezende kandidaat in het district verloren. 
Dit stemmenverlies doet afbreuk aan de 
evenredigheid van de Tweede Kamer en 
de afspiegeling van de opvatting van de 
kiezer.

Als het kabinet werkelijk streeft naar een 
kiesstelsel waarin er sprake is van een zui
vere kiezerslegitimatie en een hechtere 
band creëren tussen kiezer en gekozenen, 
dan doet zij er verstandig aan af te zien 
van het concept stelsel zoals dat er nu ligt. 
Dit stelsel maakt de keuze voor de kiezer 
alleen maar moeilijken De Tweede Kamer 
wordt pas een ware afspiegeling van de 
opinie van de bevolking wanneer alleen de 
kandidaten met de meeste stemmen afge
vaardigd worden. Het systeem waarbij de 
rangorde van de lijst de zetelinvulling van 
een partij bepaalt dient vervangen te wor
den door een alfabetische lijst met kandi
daten of door een lijst waarvan de volgor
de d.m.v. loting bepaald wordt. De kandi
daten die uiteindelijk in absolute waarden 
de meeste stemmen behalen, hebben een 
zetel veroverd in de Tweede Kamer. Dit 
systeem is duidelijker voor de kiezer, 
zorgt voor behoud van de pluriformiteit 
van de Nederlandse maatschappij in het 
parlement en leidt tot een volksvertegen
woordiging die zich met recht kan beroe
pen op een groot kiezersmandaat.

Martijn De Kleermaeker is voorzitter van 
de JOVD Rijk van Nijmegen c.a.
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EEN ZONNIGE VAKANTIEGROET!
Het Politiek Commissariaat heeft ook wel eens behoefte aan vakantie. De afgelopen 
weken zijn de verschillende commissarissen dan ook lekker weg uit eigen land 
geweest. Inmiddels wordt er weer hard gewerkt aan een spetterend programma voor 
het najaar. Er zullen weer mooie programma's worden opgezet, met excursies en 
gesprekken met belanghebbenden, Kamerleden en bewindslieden.

Om op de hoogte te blijven kun je op www.jovd.nl/interesse je favoriete beleidster
reinen doorgeven. Wij houden je dan op de hoogte van activiteiten op dat vlak, en van 
het Politiek Commissariaat in het algemeen.

Het politiek commissariaat is er ook voor jou!

Hans de Backer
Algemeen Bestuurslid Politiek & Voorlichting
hans.de.backer@jovd.nl
06-17140552

Politiek Commissariaat ?!
Het Politiek Commissariaat is er om de politieke discussie binnen de vereniging 
te stimuleren en faciliteren. Het PC is een kerngroep van vijf specialisten op ver
schillende beleidsterreinen. De verdeling is als volgt:

Binnenlandse Zaken en Justitie
Gert-Jan Jense 
gert-jan.jense@jovd.nl

Buitenlandse Zaken, Europa en Defensie
Klaas-Jeroen Terwal 

klaas-jeroen.terwal@jovd.nl

Financiën, Economische Zaken en Sociale Zaken
Erik-Jan van der Vlies 
erik-jan.van.der.vlies@jovd.nl

Ruimte & Mobiliteit en Landbouw
Nils Lamme 

nils.lamme@jovd.nl

S
 Gezondheidszorg, Onderwijs en Minderheden

Dimitri Gilissen 
dimitri.gilissen@jovd.nl

PC Toer
Het Politiek Commissariaat heeft als doel 
om de discussie binnen de JOVD te stimu
leren. Een van de mogelijkheden die is dat 
een afdeling de PC Toer boekt. Ook na de 
zomer zijn de PC'ers weer gaarne bereid 
om naar jouw afdeling toe te komen. Een 
tweetal Politiek Commissaris-sen verzor
gen dan een tweetal discussies van elk een 
uur.

Om te boeken www.jovd.nl/pc. Een leuke 
kennismaking voor nieuwe leden met de 
inhoudelijke discussies binnen de JOVD!

Politiek Weekend
Na het succes van vorig jaar zal er ook dit 
jaar een Politiek Weekend worden georga
niseerd. Een weekend met stevige, inhou
delijke discussies. Na een voorbereiding 
thuis zal tijdens het weekend je kennis 
vergroot worden door discussies met 
gasten en elkaar.

In tegenstelling tot eerdere berichten zal 
het Politiek Weekend op 16-17 oktober 
plaatsvinden. Houdt www.jovd.nl/pc in de 
gaten voor het laatste nieuws!
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Leren presteren

DOOR HANS DB BACKER

Met de discussie in de Tweede Kamer voorafgaand aan het voorjaarsreces ontstond 
er een opening om nieuwe hervormingen door te voeren in het Hoger Onderwijs. 
Deze opening bood door een 'slimme' motie van Tichelaar (PvdA) absoluut geen 
ruim baan aan staatssecretaris Nijs (VVD) om haar plannen voor het mogelijk 
maken van excelleren uit te voeren. Het mogelijk maken van excelleren lijkt een 
nieuw doel, dal helemaal past in een overheid die de kenniseconomie stimuleert. 
Inmiddels is met het opstappen van Annette Nijs en het aantreden van Mark Rutte 
(VVD) een nieuwe periode aangebroken waarin hervormingen in het onderwijs tot 
stand gebracht zullen moeten worden.

Het aantreden van Rutte biedt mogelijkhe
den om naasl excelleren, dat slechts 
bedoeld is voor een zeer beperkt aantal 
studies en studenten, een breder onder
zoek en discussie te starten over de benut
ting van talenten door het onderwijs in 
Nederland. De conclusie zal zijn dat het 
daarmee ronduit slecht gesteld is. Uit de 
'Kennismonitor 20.03 blijkt dat Nederland 
slecht scoort wal betreft onderwijspresta
ties in vergelijking tot andere Europese 
landen. Dit komt niet alleen doordat de 
structuur van gelijkheid geen ruimte biedt 
om te excelleren, maar bovenal doordat de 
meerderheid (lees middelmaat) het niveau 
bepaalt. Het moge duidelijk zijn dat de 
talenten van zovele individuele talenten 
niet is in te schalen op drie niveaus zoals 
nu gebeurd (MBO - HBO - WO). Het 
gelijkheidsdenken over talenten van jon
geren (PvdA) heeft de prestaties en daar
mee het niveau (lees kwaliteit) van het 
onderwijs in een neerwaartse spiraal 
gedwongen.

Het hoger-ondcrwijs-landschap is te ver
gelijken met het oneindige laagland waar 
Nederland zo bekend om is; en ook in het 
Hoger Onderwijs heeft men te maken met 
bodemdaling, /.oals Nederlanders in de 
elfde eeuw terpen bouwden om het hoofd 
boven water te bouwen, zo zijn er tegen
woordig weinig studenten meer die deze 
energie in het onderwijs steken. Logisch: 
de dreiging van het water bestaat niet meer 
tijdens en zelden na je studietijd. In 
Nijmegen kan men tentamens voor de stu
die Rechten halen met slechts veertig pro
cent goede antwoorden. In Eindhoven 
worden tentamens waarvoor minder dan 
zestig procent van de studenten slaagt 
structureel opgehoogd. De manier waarop 
men tegenwoordig waakt over de kwaliteit

van het onderwijs aan onze Universiteiten 
is treurig. De controle ligt bij de prestaties 
van de meerderheid, de middelmaat dus, 
en dat voorkomt dat studies een uitdaging 
kunnen zijn.

Een uitdagende leeromgeving, zoals Nijs 
bepleitte, dient niet alleen voor supertalen
ten te bestaan. Dit moet op alle niveaus 
gecreëerd worden. Al op de middelbare 
school maken leerlingen elkaar lui: des te 
minder je doet, des te stoerder! Dat twaalf
jarigen voetballen belangrijker vinden dan 
leren getuigt van een jonge gezonde geest, 
maar als achttienjarigen nog altijd zo den
ken werkt dit remmend op hun ontwikke
ling. Onderwijs is een investering in 
jezelf, en daar moet je van profiteren. De 
vergrijzende en onder regels en hervor
ming gebukt gaande docenten zijn niet in 
staat deze cultuur te doorbreken. Het creë
ren van nieuwe prikkels voor scholieren 
en studenten is van groot belang.

Voor het hoger onderwijs zijn een uitda
gende leeromgeving en meer besef bij stu
denten van de waarde van onderwijs aan te 
merken als dé verbeterpunten. Veel 
belangrijker dan het 'wondermiddel' 
selectie aan de poort, is selectie gedurende 
de studie. Selectie aan de poort heeft tot 
doel het toetsen van kennis, talent, moti
vatie, inzet en doorzettingsvermogen. Een 
toets kan dit alles lastig testen. Al is het 
maar omdat naast de studie ook het zelf
standig worden (op kamers wonen) en een 
nieuwe sociale omgeving een rol gaan 
spelen. Een toets aan het begin van een 
studie is niet toereikend als voorspeller 
van prestaties in de studiejaren. Iedereen 
met een VWO-diploma is een potentieel 
wetenschappelijk talent. Diegene die dat 
talent weten om te zetten in klinkende

prestaties moeten behouden blijven voor 
de studie. Prestaties gedurende de studie 
(met name eerste jaar) zijn het beste selec
tiemiddel. Daarna moet de 'selectie' 
middels toetsing niet meer voornamelijk 
als potentiële selectietoets, maar veel meer 
als uitdaging dienen.

De structuurveranderingen die in het 
HOOP 2004 zijn vastgelegd, zullen zonder 
cultuurverandering niet goed van de grond 
komen. Zonder een prestatiecultuur in de 
onderwijswereld, zonder dat studenten 
studeren als investering in zichzelf, zonder 
hoogleraren en docenten die studenten sti
muleren, lijkt een vraaggericht en concur
rerend hoger onderwijsstelsel gedoemd te 
mislukken. Het is daarom dat er weer uit
dagingen worden gecreëerd. Dat kan door 
de onderwijsstandaarden absoluut te 
maken. Niet langer moet de middelmatige 
meerderheid de kans krijgen het onder
wijsniveau in een spiraal om laag te bui
gen.

De manier van werken in het hoger oder- 
wijs komt voort uit het financieringsmo
del. Het lijkt verstandig om hier nog eens 
goed naar te kijken. Het enkele jaren gele
den geopperde vouchermodel, waar ook 
de JOVD warme gevoelens voor heeft, 
zorgt voor een grote verantwoordelijkheid 
van de student. Deze krijgt de kans om 
voor zichzelf uitdagingen in te kopen. 
Misschien dat die verantwoordelijkheid, 
en het inzicht in de daadwerkelijke kosten 
van een studie, kunnen leiden tot verande
ring. Een verandering die er voor zorgt dat 
studenten wel betrokken zijn bij hun 
onderwijs. Een systeem ook waarbij het 
voor de onderwijsinstellingen van belang 
is, bekend te staan vanwege goede onder
wijsniveaus en daarmee gegarandeerde 
titels.

De LSVb, ISO en andere studentenorgani
saties zouden zich in plaats van zich te 
verzetten tegen de nodige hervormingen, 
moeten inzetten om studenten te wijzen op 
hun verantwoordelijkheid. Het is treurig 
dat nu met zelfs een vergoeding van € 70,- 
per maand slechts een handjevol studenten 
op een HBO opleiding, zoals op de Fontys 
Hogescholen in Brabant en Limburg, zich 
twee avonden per maand met hun eigen 
onderwijs willen bezighouden. Maar de 
LSVb heeft het druk met juichen omdat 
het mislukt om de onderwijskwaliteit te 
verbeteren. Onlangs was dit weer het
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geval toen zij kans zagen om onderzoeks
resultaten naar het bindend studieadvies in 
Leiden zo uit te leggen.

Liberalen zijn voor het behoud van gelijke 
kansen in het onderwijs. Deze gelijke toe
gangskansen dienen echter niet langer ook 
hetzelfde eindresultaat te garanderen. Dit 
omslaan in gelijkheid is desastreus voor de 
prestaties in het onderwijs. De cultuur in 
het onderwijs, en het hoger onderwijs in 
het bijzonder, moet veranderen. Presteren 
is niet alleen voor 'nerds' en liberalen, 
maar voor iedereen van groot belang. Ook 
voor de Idols-generatie, en de jongeren die 
in de wondere wereld van de IT-hype zijn 
opgegroeid, bestaat er gelukkig een 
manier om je dromen te verwezenlijken

zonder afhankelijk te zijn van toeval en de 
grieven van de massa. Diegene die gelo
ven in zichzelf, kunnen investeren in zich
zelf door onderwijs te volgen. 'Leren 
investeren' is wellicht nodig om de stu
diefinanciering te flexibiliseren, 'leren 
presteren' is noodzakelijk om de toename 
van ons hoger onderwijs mogelijk te 
maken.

Hans de Backer is Algemeen bestuurslid 
Politiek en Voorlichting
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HB besluiten
H B B 2385
Het Hoofdbestuur besluit Rolf Koops 
onder dankzegging te ontslaan uit zijn 
functie als Politiek Commissaris VROM, 
Verkeer & Waterstaat en Landbouw.

H B B 2386
Het Hoofdbestuur besluit Nils Lamme te 
benoemen tol Politiek Commissaris 
Ruimte & Mobiliteit en Landbouw.

H B B 2 3 8 7
Het Hoofdbestuur besluit Jeroen Benning 
te benoemen tot voorzitter van de LPPG 
Midden-Oostcn.

H B B 2388
Het Hoofdbestuur besluit Erik-Jan van der 
Vlies te benoemen tot voorzitter van de 
LPPG Sociaal Gezicht.

H B B 2389
Het Hoofdbestuur besluit Ursula 
Doorduyn voor te dragen als 
Kamercentrale .longerenfunctionaris in de 
kamercentrale I )en Haag.

H B B 2390
Het Hoofdbestuur besluit Robert-Jan 
Deusing voor te dragen als Kamercentrale 
Jongerenfunctionaris in de kamercentrale 
Zeeland.

H B B 2391
Het Hoofdbestuur besluit Karin Jedema 
voor te dragen als Kamercentrale 
Jongerenfunctionaris in de kamercentrale 
Utrecht.

H B B 2392
Het Hoofdbestuur besluit Bram van der 
Bruggen onder dankzegging te 'ontslaan 
als projectleider van het 'introweekend 
januari 2001'.

H B B 2393
Het Hoofdbestuur besluit de heren A. 
Gerrevink en A.J.S. Brogt te schorsen 
voor het eerstvolgende congres, vanwege 
wangedrag op het februaricongres.

H B B 2394
Het Hoofdbestuur besluit de bestuurders- 
beurs toe te kennen voor drie maanden aan 
Hans de Backer.

H B B 2395
Het Hoofdbestuur besluit Dimitri Gilissen 
te benoemen tot voorzitter van de 
Landelijke Politieke Projectgroep (LPPG) 
Integratie & Immigratie.

H B B 2396
Het Hoofdbestuur besluit Hans de Backer 
en Paul Laane af te vaardigen als bestuur
sleden naar de Stichting Rottumerberaad.

H B B 2 3 9 7
Het Hoofdbestuur stelt de Jaarlijkse 
Afspraken 2004 met de VVD in gewijzig
de vorm vast.

H B B 2398
Het Hoofdbestuur besluit S.M. (Sander) 
Janssen te benoemen tot projectleider voor 
het Cursus-voor-cursusleiderweekend 
(CvC) 2004.

H B B 2399
Het Hoofdbestuur besluit Bram van der 
Bruggen te benoemen tot projectleider 
voor het Junicongres 2004.

H B B 2400
Het Hoofdbestuur besluit D. (David) 
Vermorken te kandideren voor de functie 
van Algemeen Secretaris voor de 
Jaarlijkse Algemene Vergadering 2004.

H B B 2401
Het Hoofdbestuur besluit W.A. (Wilmer) 
Smeenk te kandideren voor de functie van 
Landelijk Penningmeester voor de 
Jaarlijkse Algemene Vergadering 2004.

H B B 2402
Het Hoofdbestuur besluit J.W.J.H. (Hans) 
de Backer onder dankzegging te ontslaan 
als waarnemend Algemeen Secretaris

H B B 2403
Het Hoofdbestuur besluit D. (David) 
Vermorken ad interim te benoemen tot 
Algemeen Secretaris.

H B B 2404
Het Hoofdbestuur besluit P.A. (Paul) 
Laane onder dankzegging te ontslaan als 
waarnemend Landelijk Penningmeester.

H B B 2405
Het Hoofdbestuur besluit W.A. (Wilmer) 
Smeenk ad interim te benoemen tot 
Landelijk Penningmeester.

H B B 2406
Het Hoofdbestuur besluit W.G. (Wouter) 
Oosterveld te kandideren voor de functie 
van Vice-voorzitter voor de Jaarlijkse 
Algemene Vergadering 2004.

H B B 2 4 0 7
Het Hoofdbestuur besluit W.P. (Wilfred) 
Chrispijn onder dankzegging te ontslaan 
als waarnemend Vice-voorzitter.

H B B 2408
Het Hoofdbestuur besluit W.G. (Wouter) 
Oosterveld ad interim te benoemen tot 
Vice-voorzitter.

H B B 2409
Het Hoofdbestuur besluit P.A. (Paul) 
Laane te kandideren voor de functie 
Landelijk Voorzitter voor de Jaarlijkse 
Algemene Vergadering 2004.

H B B 2410
Het Hoofdbestuur besluit Wouter 
Oosterveld als afgevaardigde en Paul 
Laane als reserve-afgevaardigde naar de 
hoofdbestuursvergaderingen van de VVD 
te benoemen.

H BB2411
Het Hoofdbestuur besluit Paul Laane 
onder dankzegging te ontslaan als auditor 
van de Acquisitiecommissie.

H B B 2412
Het Hoofdbestuur besluit Wilmer Smeenk 
te benoemen tot auditor van de 
Acquisitiecommisie.

H B B 2413
Het Hoofdbestuur besluit Wilfred 
Chrispijn en Hans de Backer onder dank
zegging te ontslaan als respectievelijk 
voorzitter en secretaris van de Commissie 
Liberale Jongeren.

H B B 2414
Het Hoofdbestuur besluit Wouter 
Oosterveld te benoemen tot voorzitter en 
David Vermorken tot secretaris van de 
Commissie Liberale Jongeren.

H B B 2415
Het Hoofdbestuur besluit Wouter
Oosterveld te benoemen tot afgevaardigde 
naar de Nationale Jeugdraad (NJR).

H B B 2416
Het Hoofdbestuur besluit Godart van 
Gendt onder dankzegging te ontslaan als 
auditor van de Internetcommissie.

H B B 2 4 1 7
Het Hoofdbestuur besluit Wouter
Oosterveld te benoemen tot auditor van de 
Internetcommissie.
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H B B 2418
Het Hoofdbestuur besluit Kalin Anev en 
Jeroen Benning te benoemen tot project
leiders van de Eurotour 2004.

H B B 2419
Het Hoofdbestuur besluit C.G. (Tineke) 
Prins te kandideren voor de functie 
Algemeen Bestuurslid voor de Jaarlijkse 
Algemene Vergadering 2004.

H B B 2420
Het Hoofdbestuur besluit de heer E.J. 
(Egbert) Adrichem onder dankzegging te 
ontslaan als Landelijk Voorzitter ad inte
rim.

H B B 242
IHet Hoofdbestuur besluit C.G. (Tineke) 
Prins te benoemen tot Algemeen 
Bestuurslid ad interim.

H B B 2422
Het Hoofdbestuur besluit de portefeuille 
Organisatie over te hevelen van P.A. 
(Paul) Laane naar C.G. (Tineke) Prins.

H B B 2423
Het Hoofdbestuur besluit P.A. (Paul) 
Laane te benoemen tot waarnemend 
Landelijk Voorzitter.

H B B 2424
Het Hoofdbestuur besluit E.J. (Egbert) 
Adrichem te benoemen tot adviseur van 
het Hoofdbestuur tot aan de Jaarlijkse 
Algemene Vergadering 2004.

H B B 2425
Het Hoofdbestuur besluit B.C. (Bartho) 
Boer voor te dragen als Kamercentrale 
Jongerenfunctionaris in de Kamercentrale 
Zuid-Holland Noord.

H B B 2426
Het Hoofdbestuur besluit de Jaarlijkse 
Afspraken met de W D  in gewijzigde 
vorm vast te stellen.

H B B 2 4 2 7
Het Hoofdbestuur besluit goedkeuring te 
verlenen aan de afdelingsstatuten van de 
afdeling Hart van Brabant.

H B B 2428
Het Hoofdbestuur besluit goedkeuring te 
verlenen aan de afdelingsstatuten van de 
afdeling 's-Hertogenbosch e.o.

H B B 2429
Het Hoofdbestuur besluit goedkeuring te 
verlenen aan de afdelingsstatuten van de 
afdeling Eindhoven

H B B 2430
Het Hoofdbestuur besluit geen goedkeu
ring te verlenen aan de afdelingstatuten 
van de afdeling Maastricht.

H B B 2431
Het Hoofdbestuur besluit onder dankzeg
ging Egbert Adrichem, Ferdi de Lange en 
Jeroen de Veth te ontslaan uit de 
Commissie van Bijstand.

H B B 2432
Het Hoofdbestuur besluit de Commissie 
van Bijstand op te heffen.

H B B 2433
Het Hoofdbestuur besluit Algemeen 
Bestuurslid C.G. (Tineke) Prins de porte
feuille organisatie toe te kennen.

H B B 2434
Het Hoofdbestuür besluit R. (René) 
Keuter voor te dragen als 
Jongerenfunctionaris in het bestuur van 
Kamercentrale Friesland.

H B B 2435
Het Hoofdbestuur besluit G.W. (Gijs) 
Jongma voor te dragen als 
Jongerenfunctionaris in het bestuur van 
Kamercentrale Dordrecht.

H B B 2436
Het Hoofdbestuur besluit de projectgroep 
JOVD Nijkerk op te richten, belast met het 
organiseren van JOVD-activiteiten in 
Nijkerk met als doel het oprichten van een 
afdeling.

H B B 2 4 3 7
Het Hoofdbestuur besluit G. (Goos) 
Terschegget te benoemen tot voorzitter 
van de projectgroep JOVD Nijkerk.

H B B 2438
Het Hoofdbestuur besluit Wouter 
Oosterveld te benoemen tot auditor van de 
projectgroep JOVD Nijkerk.

H B B 2439
Het Hoofdbestuur besluit W.J.M. (Willem) 
Buys te benoemen tot projectleider van het 
Novembercongres 2004.

H B B 2440
Het Hoofdbestuur besluit Hans de Backer 
onder dankzegging te ontslaan als auditor 
van de Driemaster.

H B B 2441
Het Hoofdbestuur besluit David 
Vermorken te benoemen tot auditor van de 
Driemaster.

H B B 2442
Het Hoofdbestuur besluit Karen Jedema 
voor het verenigingsjaar 2005 dispensatie 
te verlenen van de maximale leeftijds
grens.

HBB2443
Het Hoofdbestuur besluit Wilfred 
Chrispijn te benoemen tot mentor van de 
afdelingen Groningen, Noord-Groningen, 
De Compagnie, Leeuwarden e.o. en 
Twente.

H B B 2444
Het Hoofdbestuur besluit Tineke Prins te 
benoemen tot mentor van de afdelingen 
Assen e.o. en Apeldoorn-Epe.

H B B 2445
Het Hoofdbestuur besluit Godart van 
Gendt te benoemen tot mentor van de 
afdelingen Den Haag e.o., Delfland, New 
York en Antwerpen.

H B B 2446
Het Hoofdbestuur besluit Hans de Backer 
te benoemen tot mentor van de afdelingen 
Rijk van Nijmegen c.a., Haarlem e.o., Hart 
van Brabant en Venlo e.o..

H B B 2 4 4 7
Het Hoofdbestuur besluit Wilmer Smeenk 
te benoemen tot mentor van de afdeling 
Utrecht e.o..

H B B 2448
Het Hoofdbestuur besluit David 
Vermorken te benoemen tot mentor van de 
afdelingen Baronie van Breda, Eindhoven 
en Maastricht.

H B B 2449
Het Hoofdbestuur besluit Wouter 
Oosterveld te benoemen tot mentor van de 
afdelingen Zaanstreek, Waterland en 
Amsterdam e.o..

H B B 2450
Het Hoofdbestuur besluit Paul Laane te 
benoemen tot mentor van de afdelingen 
Leiden e.o., Rijnmond en 's- 
Hertogenbosch e.o..

H B B 2451
Het Hoofdbestuur besluit de LPPG 
Ruimtelijke Ontwikkeling in te stellen.

H B B 2452
Het Hoofdbestuur besluit Nils Lamme te 
benoemen tot voorzitter van de LPPG 
Ruimtelijke Ontwikkeling

H B B 2453
Het Hoofdbestuur besluit de bestuurders- 
beurs voor de duur van drie maanden toe 
te kennen aan David Vermorken
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Liberale Agenda

Augustus Offensief afdeling Utrecht e.o Augustus Offensief afdeling Hart van Onderwijsdebat
Datum: maandag 9 augustus 2004 Brabant Datum: woensdag 6 oktober 2004
Aanvang: 16:00 Datum: dinsdag 24 augustus 2004 Aanvang: 20:00
Locatie: Stad Utrecht / De Stadsgenoot Aanvang: 12:00 Afdeling: Amsterdam e.o.

Locatie: UvT Campus, Tilburg Locatie: De Bekeerde Suster,
Datum: dinsdag 10 augustus 2004 Kloveniersburgwal
Aanvang: 12:00 Openingsactiviteit over gedogen en vei
Locatie: Stad Utrecht / De Stadsgenoot ligheid JOVD Libertijn met KPN-topman Ad

Datum: woensdag 8 september 2004 Scheepbouwer
Datum: woensdag 11 augustus 2004 Aanvang: 20:00 Datum: maandag 11 oktober 2004
Aanvang: 12:00 Afdeling: Amsterdam e.o. Aanvang: 20:15
Locatie: Stad Utrecht / Locatie: De Bekeerde Suster, Afdeling: Amsterdam e.o.

Filcmon&Baucis / De Kloverniersburgwal Locatie: Heeren van Aemstel,
Stadsgenoot

PJO Debat
Thorbeckeplein 5

Datum: donderdag 12 augustus 2004 Datum: woensdag 15 september 2004 Discussieavond over onderwijs /
Aanvang: 12:00 Aanvang: 20:00 Motieavond
Locatie: Stad Utrecht / De Stadsgenoot Afdeling: Amsterdam e.o. Datum: woensdag 20 oktober 2004

Locatie: n.n.b. Aanvang: 20:00
Augustus Offensief afdeling Groningen Afdeling: Amsterdam e.o.
Datum: donderdag 19 augustus 2004 Nieuwe leden- en geïnteresseerdendag Locatie: n.n.b.
Aanvang: 10:00 Datum: zaterdag 18 september 2004
Locatie: KEI-week Aanvang: 11:00 VAV afdeling Amsterdam

Afdeling: Amsterdam e.o. Datum: donderdag 11 november 2004
Augustus Offensief afdeling Delfland Locatie: n.n.b. Aanvang: 20:00
Datum: maandag 23 augustus 2004 Afdeling: Amsterdam e.o.
Aanvang: 11:00 Lustrum JOVD Amsterdam e.o. Locatie: De Bekeerde Suster,
Locatie: OW HE Informarkt, Markt, Datum: vrijdag 24 september 2004 Kloveniersburgwal

Delft Aanvang: 20:00 
Afdeling: Amsterdam e.o.

Datum: woensdag 25 augustus 2004 Locatie: n.n.b
Aanvang: 11:00
Locatie: OWHE Sport en cultuurdag, Sprekersavond

TU Wijk, Delft Datum: dinsdag 28 september 2004 
Aanvang: 20:00 
Afdeling: Amsterdam e.o.
Locatie: De Bekeerde Suster,

Kloveniersburgwal

(advertentie)

V O O R A A N K O N D IG IN G
Het tweedaagse najaarscongres van 
de W D op 26 & 27 november 2004 

in de Leeuwenhorst te Noordwijkerhout

VVD.NL Noteer deze datum alvast in uw agenda!
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Met de stilte van een onbewoond eiland 
nog in mijn hoofd...
DOOR ILONA VAN HAARST

Na een wisselvallige zomer is een hete herfst van start gegaan. Met een estafette-sta- 
king door hel hele land en de vakbonden weer op de barricades, staat de regering 
onder druk. De plannen van de regering worden door een ieder onder vuur genomen 
en iedereen klaagt maar raak over de genomen en nog te nemen maatregelen.

Dat het met Nederland economisch slecht 
gaat en dat we binnen de marges van het 
stabiliteitspacl moeten blijven om Gerrit 
Zalm nog enige geloofwaardigheid te 
laten houden, wordt voor het gemak maar 
even vergeten. Zodra de burger in de eigen 
portemonnee wordt geraakt, is dat de 
schuld van de regering. Bezuinigingen 
leveren echter niet per definitie een omge
keerd evenredig verband op met de 
waarde van hel leven.

Mijn bezoek aan het eiland Rottumeroog 
was een bijzondere ervaring. Geen zwerf
vuil, geen media, geen schreeuwende vak
bonden, maar de serene rust van de zee, 
vogels en zeehonden. Dit klinkt wellicht 
als een soort geitenwollen-sokken-praat, 
maar ik hoop u van het tegendeel te kun
nen overtuigen. Naast de stokpaardjes van

de JOVD, de belastingen, de koopkracht, 
de pre-pensioenen en de marktwerking, is 
er méér van belang in het leven en in de 
maatschappij.

Terwijl ik op een duintje op Rottumeroog 
zit en uitkijk over de Eems, dringt lang
zaam het besef door dat, het duintje waar 
ik op zit er over een aantal jaar niet meer 
zal staan. Met grote haventerreinen aan-de 
horizon en de dreigende boringen onder de 
Waddenzee, zijn de vele vogels die op 
Rottumeroog hun rust- en broedplaats 
hebben, zijn over een aantal decennia aan 
de góden overgeleverd. En waar een ieder 
wel eens heeft genoten van zeehonden die 
in gevangschap leven, staat slechts een 
enkeling er bij stil dat de Waddenzee het 
thuis van deze dieren is met Rottum als 
één van de kraamkamers.

Waar in het huidig PKP nauwelijks aan
dacht is geschonken aan milieubeleid, is 
dit weldegelijk van groot belang in de 
liberale maatschappij. Immers, wij dragen 
allen de verantwoordelijkheid de aarde 
goed aan de volgende generaties over te 
kunnen dragen. Toch zijn er maar weinig 
jonge liberalen aan te wijzen, die zich 
daadwerkelijk bezig houden met het 
milieu. Heeft u zich ooit druk gemaakt 
over het feit dat door bijvoorbeeld de kli
maatverandering, bijzondere stukken 
Nederlandse natuur, met een rijke cultuur
historische achtergrond, dreigen te ver
dwijnen?

Wat weet u eigenlijk over het Chinees 
milieubeleid? Zou het niet leuk zijn als wij 
ons op het volgende congres niet alleen 
zouden buigen over de diverse economi
sche vraagstukken, maar ook eens stil zou
den staan bij onderwerpen als kunst, 
natuur en milieu?

llona van Haarst 
Hoofdredacteur a.i.
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Voorzitterswoord

DOOR PAUL LAANE

Van 23 tot en met 26 september woonde ik de Young Leaders Meeting van LYMEC in Tallinn (Estland) bij. Op de terugweg had 
ik enige tijd over tijdens een overstap op vliegveld Kopenhagen, wat mij de kans gaf om bij te slapen. Helaas werd ik tij
dens mijn schoonheidsslaapje gestoord, dus ging ik op jacht naar een Nederlandse krant en eindigde bij de wakkerste krant van 
Nederland. Tot mijn grote schrik was volksheld nummer 1, André Hazes overleden. Terugdenkend aan onze congressen en de 
vele nummers van Hazes, die tijdens deze congressen gespeeld en gezongen zijn, pinkte ik een traantje weg. Maar ik werd direct 
ook deels gerustgesteld: er zou een groots afscheidsconcert voor onze held worden georganiseerd.

Weer in Nederland aangekomen werd ik 
direct geconfronteerd met de harde rea
liteit. Er werd gestaakt! Lodewijk de Waal 
(FNV) en Doekle Terpstra (CNV) riepen 
zoals Henny Huisman altijd deed, om 'met 
zijn allen' naar de Dam te komen om te 
protesteren tegen het kabinetsbeleid. Zo'n 
tienduizend mensen volgden de rattenvan
gers van Nederland en kwamen naar de 
Dam om de verzorgingsstaat te redden. 
Ironisch hierbij is dat de vakbonden de 
welvaartsstaat willen redden door vooral 
niet te werken.

De laatste tijd klonk er steeds meer kritiek 
op de vakbondsleiders, met name op De 
Waal. De vakbonden worden ontzettend 
snel grijs, verdedigen enkel de belangen 
van ouderen, werklozen en arbeidsonge
schikten. Kortom: de vakbonden zijn niet 
meer wat het geweest is. De Waal reageert 
nu als een kat in het nauw; na een tele
foontje met collega Terpstra kent 
Nederland de komende weken allerhande 
stakingen van oude grijze arbeiders tegen 
het kabinetsbeleid. Zonder enige nuance 
zullen de weinig doordachte monologen 
vol met verdraaide feiten de gemoederen 
moeten opruien om zo de vakbonden weer 
een imago van dynamiek en kracht te 
geven. Een imago, dat de FNV door het 
'gepolder' bijna kwijt was geraakt. Tot nu 
toe lijkt 'je bent oud en je wilt wat' echter 
het best passende motto bij hun strijd 
tegen de regering.

Ondertussen verzamelden de eerste fans 
zich voor de nog gesloten poorten van de 
Amsterdam Arena. Vanaf zes uur in de

avond namen zo'n vijftigduizend fans hier 
afscheid van een volksheld. Een spektakel 
in de Arena dat van een waardig afscheid 
tot een heuse "heil of a job" werd door de 
stakende gemeentelijke vervoersbedrij
ven. En "a heil of a job" voor de politie die 
het geheel in goede banen trachtte te lei
den.

Een aantal teleurgestelde Hazes-fans (zij 
kwamen te laat op het concert doordat zij 
moesten lopen) is maar een topje van de 
ijsberg van de hoge maatschappelijke 
kosten die worden veroorzaakt door de 
vakbonden. Het wordt tijd dat deze kosten 
eens in rekening worden gebracht bij de 
stakers en hun overkoepelende organisa
ties. Om te beginnen kan de extra politie- 
inzet, nodig voor het begeleiden van sta
kende werknemers, worden betaald door 
diegene die oproepen tot deze staking. Het 
is tijd, de hoogste tijd dat Job Cohen een 
acceptgiro stuurt naar De Waal en 
Terpstra. Misschien dat ze dan inzien hoe 
groot de schade is die zij veroorzaken....

Paul Laane is Landelijk Voorzitter van 
de JOVD
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Amerikaanse Verkiezingen ABC

DOOR FERDI DE LANGE

Electoral Collie
Het Electoral < 'ollege is de verenigde ver
gadering van alle kiesmannen die namens 
de individuele slaten en Washington, D.C. 
bij elkaar komen om na de verkiezingen 
officieel de president te kiezen. De kies
mannen worden per staat naar voren 
geschoven door de partijen. Wanneer een 
kandidaat de meeste stemmen in een staat 
heeft gehaald ontvangt deze ALLE kies
mannen van die staat. De kiesmannen 
voorgesteld door de partij worden dan 
afgevaardigd naar de Electoral College 
waar ze zullen stemmen voor hun kandi
daat. Het aantal kiesmannen in het 
Electoral College komt overeen met het 
aantal vertegenwoordigers in het Huis van 
Afgevaardigden (435), plus de twee sena
toren per staal (100 = volledige senaat) 
plus de drie afgevaardigden van het 
district Washington, D.C. (3). Daarmee 
komt het aanlal kiesmannen op 538. Een 
kandidaat moei derhalve een meerderheid 
van 270 kiesmannen behalen om president 
te worden. Wanneer geen meerderheid 
wordt behaald in het Electoral College 
wordt de verkiezing van de president ver
wezen naar hel Congres. Het Huis van 
Afgevaardigden kiest dan de president. 
Echter niet op grond van de op dat 
moment geldende samenstelling. Iedere 
staat krijgt één slem die wordt bepaald 
door de meerderheid van het aantal afge
vaardigden van die staat. De vice-presi
dent wordt gekozen in de Senaat op grond 
van een gewone meerderheid onder de 
senatoren. Wanneer in 2004 zowel John 
Kerry als George W. Bush geen meerder
heid behalen, is het hoogstwaarschijnlijk 
dat Bush wordl gekozen in het Huis van 
Afgevaardigden (de Republikeinen domi
neren in een meerderheid van de staten), 
terwijl Dick Chcney (als huidig vice-presi
dent en voorzitter van de senaat) de bepa
lende stem kan uitbrengen om zichzelf tot 
vice-president Ie benoemen. Dit kan ech
ter gedwarsboomd worden als in de Senaat 
het quorum niet word gehaald als de 
Democraten ervoor kiezen om niet op te 
komen dagen.

Hoewel de kiesmannen loyale partijleden 
zijn, houdt niels (op wat beperkte straffen 
na) hen tegen om voor iemand anders te 
stemmen. Voor de liefhebber van het 
archaïsche Electoral College: lees het 
boek The Pcople's Choice van CNN 
Senior Politcal Analyst Jeff Greenfield die 
de waanzin van het Electoral College door

een fictief, maar niet onmogelijk scenario 
onder de aandacht brengt.

Popular Vote
De Popular Vote is het aantal stemmen dat 
een kandidaat nation-wide behaalt. Over 
het algemeen is de winnaar van de popular 
vote ook de winnaar van het Electoral 
College. In de geschiedenis van de V.S. is 
het slechts driemaal voorgekomen dat de 
winnaar van de Popular Vote toch niet de 
president werd:

In 1824 won Andrew Jackson de 
popular vote, maar waren er vier kan
didaten, waardoor niemand de vereiste 
meerderheid in het Electoral College 
had. Daardoor ging de beslissing naar 
het Huis van Afgevaardigden en werd 
John Quincy Adams, de nummer 2, tot 
president gekozen
In 1888 verloor Benjamin Harrisson 
de Popular Vote maar had hij een 
meerderheid in het Electoral Vote en 
verloor Ruthcrford B. Hayes ondanks 
zijn winst in de popular vote het presi
dentschap
In 2000 won Al Gore de popular vote, 
terwijl George W. Bush met 271 kies
mannen net genoeg had om president 
te worden

Winner-takes-all
In de VS. zijn in principe alle verkiezingen 
gebaseerd op het principe "winner-takes- 
all". Dit houdt in dat die kandidaat die de 
meeste stemmen (dus niet per se een abso
lute meerderheid) heeft alles krijgt. 
Bijvoorbeeld: Californië heeft 54 kies
mannen. Ook al heeft Kerry maar één stem 
meer dan Bush, dan nog krijgt hij alle 54 
kiesmannen. Op dit moment is er echter 
wel discussie in een aantal staten om het 
aantal kiesmannen naar rato van het aan
deel in de stemmen te verdelen. Verder is 
er al tijden de discussie aan de gang om 
het Electoral College te vervangen door de 
Popular Vote. Echter zal die discussie pas 
echt op gang komen als op korte termijn 
weer een president wint die niet de 
Popular Vote heeft gewonnen.

Primaries
Primaries zijn de voorverkiezingen die de 
partijen houden om hun kandidaat voor 
een verkiezing te selecteren. In de prima
ries nemen kandidaten het tegen elkaar op

om de nominatie te verkrijgen. Ten aan
zien van de nominatie van de democraten 
en republikeinen dient een kandidaat een 
absolute meerderheid van het totaal aantal 
delegates te veroveren. Dit gaat per staat 
en volgens het "winner-takes-all"-princi- 
pe. Zo had John Kerry 2163 delegates 
nodig om de nominatie van de 
Democratische partij in de wacht te sle
pen.

Running Mate
De running-mate is de kandidaat voor het 
vice-presidentschap van een partij en is 
ondergeschikt aan de presidentskandidaat. 
Vaak heeft de presidentskandidaat ook een 
beslissende stem bij de selectie van zijn 
running-mate. Vaak wordt de selectie van 
een vice-presidentskandidaat gebruikt om 
balans te brengen in een ticket:

Lyndon B. Johnson (Texas) werd de 
running-mate van John F. Kennedy 
(Massachussets) bij de verkiezingen 
van 1960 om te zorgen dat de ver
schillende vleugels van de 
Democratische Partij (het liberale 
noorden en het conservatieve zuiden) 
werden verenigd.
Nixon werd toegevoegd aan de kandi
datuur van Eiscnhower om de anti
communistische vleugel in de 
Republikeinse Partij te plezieren 
Dick Cheney werd toegevoegd aan 
George W. Bush teneinde het gebrek 
aan (internationale) ervaring van Bush 
te ondervangen. Cheney was achter
eenvolgens Chief of Staff tijdens de 
Ford-regering, Afgevaardigde voor 
Wyoming, House Minority Whip, 
Secretary of Defense tijdens de Bush 
sr.-regering. Voordat hij vice-president 
werd was hij CEO van Halliburton, 
een grote olieonderneming.
John Edwards werd toegevoegd aan 
John Kerry om het zuidelijke appeal 
van Kerry te vergroten (als
Massachussets liberal is hij daar vrij
wel kansloos) alsmede meer jeugd aan 
het ticket te geven. Daarnaast wordt 
Kerry gezien als te aristocratisch wat 
Edwards als zoon van een molenaar 
die succesvol is geworden (The 
American Dream) weer goed maakt.

Ferdi de Lange is oud-Landelijk 
Voorzitter van de JOVD en student
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Interview with the American Ambassador 
in the Netherlands, Clifford Sobel

BY AMBASSADOR CLIFFORD M. SOBEL

Why is there such a special friendship 
between the US and The Netherlands?
The US and The Netherlands go back in 
history to before the founding of our coun
try. As you know, New York used to be 
New Amsterdam and Dutch settlers were 
among the first Europeans to begin living 
on the east coast of the United States. But 
our relationship goes far beyond that. 
Russel Shorto in a book that was just 
published called: "Island at the Center of 
the World" tells us that US democracy had 
its roots in the values and principles of the 
Dutch. Our bonds have strengthened over 
the years through the tough years of 
German occupation of the Netherlands to 
our cooperation today in the war on terro- 
rism. We are, and always will be the best 
of friends.

How do you see the future of the 
European Union?
The future of the European Union is for 
the Europeans to work out together, but 
the US continues to support a strong and 
effective EU and we work closely every 
single day with the EU on a host of issues. 
We would hope for a new EU that was not 
protectionist, nor exclusionary in its poli- 
cies.

How can the current relation between 
the United States and Europe be intensi- 
fied?
Our relationship with the EU is good, but 
that is not enough. We must continue to 
listen, to cooperate and to work together 
on issues of common interest for our com- 
mon security. We believe that the EU can 
play an essential role as a force for demo
cracy, prosperity, and stability. This action 
strengthens the enduring partnership bet
ween the United States and Europe.

Do you think Turkey should be a part of 
the European Union?
We believe that this is ultimately a 
European decision, but our government 
has stated before that we would hope that 
the EU would look favourably upon 
Turkey's request.

Aside from terrorism, what can you teil 
us about other things the administration 
didfor the United States and other coun- 
tries?
This administration has put a great deal of 
emphasis on assisting the people of Africa. 
We have pledged 15 billion dollars to a 
strategie plan to fight HIV/AIDS.

We are leading the way in trying to bring 
about the end to genocide in Darfur and to 
increase assistance there. Just last week 
the US congress approved 175 million 
dollars for emergency aid for Darfur. 
Along with our allies we are supporting 
initiatives to bring democracy and human 
dignity to the middle-east region. 
Specifically we are working with G-8 
countries on the Broader Middle East plan 
to bring economie opportunity and demo
cracy to countries of the region. We have 
increased assistance through the Millen
nium Challenge Account which is devoted 
to projects in nations that govern justly, 
invest in their people and encourage econ
omie freedom."

Do you think the attack on Iraq was legi- 
timate?
Absolutely. We did the right thing in Iraq. 
Through 12 years and 17 resolutions, 
Saddam persisted in shunning internatio
nal requests for full disclosure of his wea- 
pons. Given what we knew then and his 
reluctance to be fortheoming, we believed 
that he was a real danger to the world. We 
acted based on that threat and now a terri

ble regime is gone. The Iraqi people will 
have the opportunity early next year to 
elect their own government. As Iraqi 
Prime Minister Allawi remarked in the US 
last week, the majority of the Iraqi people 
are very grateful. Who can deny that the 
world is better off without the tyranny of 
Saddam Hussein?

What role do you think the United 
States shall play in Iraq the next few 
years?
The US has worked closely with our allies 
to bring peace and stability to Iraq. These 
efforts will enable the country to hold free 
elections early next year. It will then be up 
to the Iraqi people to determine the role 
that the US and other allies will play there 
in the future. However, we stand by to 
assist the Iraqis in whatever way we can.

A Dutch professor suggests that Al 
Qaeda is no longer a strong terrorist net- 
work. Do you think that is true? Could 
this be the direct result of the war on ter
rorism?
Results in the war on terrorism are hard to 
quantify. Department of Home Land 
Security Secretary Ridge recently visited 
The Hague and said that we can never 
officially declare the war on terrorism to 
be finished, but gradually we will proba- 
bly see the influence of such organizations 
diminish and we will see the results of our 
cooperative relationships around the world 
pay off through increased disruption of 
terrorist activities.

The Elections of 2004 
On the elections, as Ambassador I must 
remain non-partisan, but I can, however, 
speak in general terms about the election 
this year and the differences between the 
last election and about some of the poli- 
cies being debated.
The biggest difference is that this will be 
the first election since 9/11. According to 
a Pew survey, the most important issues
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cited by voters are foreign policy and 
security for the first time since 1972. 
Americans across the political spectrum 
believe that the wortd has gotten more 
dangerous. The basic question that many 
voters are asking is "who will best protect 
my family?" Economie issues are the 
second on the list of important issues in 
the US. Just like in Europe, Americans are 
concerned about job growth.

You have to be aware as well that it isn't 
just a presidential election, but that all of 
the US House of Representatives and one 
third of the US senate are also up for re- 
election. Regardless of who wins, howe- 
ver the Congress will be closely divided, 
making it difficult to bring about radical 
change.

And what does all this mean to Europe? 
Well, no matter who is in the White House 
or in the Congress there will be a great 
deal of continuity in our foreign policy. 
We will continue to fight terrorism aggres- 
sively, to support free and open trade for 
our exports to work with allies and part
ners such as NATO and the UN to help 
tackle problems of disease and poverty 
and to promote democracy and human 
rights. One thing is apparent to me - no 
matter who is living in the White House in 
January, we will find someone committed 
to a strong relationship with our friends 
and allies in Europe.

Clifford Sobel is American Ambassador 
in the Netherlands

Gezocht:
Driemaster redacteuren!

Heb jij zin om mee te werken aan DE periodiek van de JOVD?

Neem dan nu contact op met llona van Haarst 
op driemaster@jovd.nl o f 06-10939629
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(In te vullen door organisatie)

f l C J H I N A
I N o v e m b e r c o n g r e s  2 0 0 4 20 en 21 November 2004, Hotel Leusden

Inschrijfformulier

1 Ik schrijf me in voor (meerdere opties mogelijk):

O VOLLEDIG ARRANGEMENT € 50,-
Deelname aan het congres, inclusief lunch, diner, overnach
ting op basis van een twee- of driepersoons kamer, ontbijt op 
zondag en congresboek.

O LUNCH EN DINER ARRANGEMENT € 35,-
Deelname aan het congres, inclusief lunch, diner en congre- 
boek.

O LOS CONGRESBOEK € 5,-

(Let u op: het congresboek zit bij de arrangementen inbe
grepen)

De politieke moties voor dit congres zullen weer zoals 
voorheen opgenomen worden in het congresboek. Wél 
zullen de congresboeken pas op het congres zelf worden 
uitgereikt. Mocht u de moties eerder wensen te ontvangen 
per e-mail, dan is dat mogelijk door onderstaand selectic- 
vakie aan te kruisen.

O stuur mij de moties per e-mail op.

2 Kamerindeling
O deel mij in bij een andere JOVD’er, bij voorkeur uit mijn

afdeling.
O ik wil graag een kamer delen met (naam en afdeling):

Naam _________________________

4 Mijn gegevens
Naam en voorletters ______________________

M/V
Adres ______________________
Postcode/plaats ______________________
Telefoon ____________________ ■
E-mailadres ______________________
Afdeling ______________________

5 Betalingswijze

O Ik maak het bedrag over op rekeningnummer 
31.60.72.443 t.n.v. JOVD Den Haag inzake acties o.v.v. 
naam en ‘JOVD Novembercongres’.

O Ik betaal contant op het congres.

O lk machtig de JOVD het bedrag van onderstaande reke
ning af te schrijven.

Ten name van ___________________
Bank- of gironummer __________________ _

6 Ondertekening
Plaats ______________________
Datum ______________________
Handtekening ______________________

Afdelinn Door ondertekening van dit inschrijfformulier gaat u akkoord 
met onderstaande voorwaarden.

Naam
Afdelinti Let op: deadline voor inschrijven is 1 november!

Heeft u eerder een JOVD congres bezocht?
Ja
Nee

Inschrijvingen die op of na 1 november op het Algemeen 
Secretariaat worden ontvangen zullen op volgorde van 
binnenkomst verwerkt worden. De bijdrages voor inschrij
vingen die op of na 1 november binnenkomen zullen ver
hoogd worden met € 5,- administratiekosten.

Voorw aarden
Kruis uw keuze ;i;m en vul liet formulier en machtiging in en stuur deze voor i november 2004 op. De toewijzing van kamers geschiedt op volgorde van binnenkomst, met 
de opgegeven voorkeur wordt zoveel mogelijk rekening gehouden. Indien u voor 1 november 2004 afzegt, zal de machtiging niet worden geïnd, daarna zal het volledige 
bedrag verschuldigd zijn. Bij niet-betaling voorafgaand aan hel congres, zal het volledige bedrag op het congres voldaan moeten worden. Wanbetalers kunnen geen gebruik 
maken van de arrangmenten. Het ruilen van kamers op het congres is niet mogelijk. Het is verboden alcoholische dranken mee te nemen naar het congres c.q. deze op de 
kamer aanwezig ie hebben. Eenieder is persoonlijk aansprakelijk voor aangcrichte schade. Het is verboden zwartslapers op de kamer te hebben.

Stuurt u dit inschrijfformulier s.v.p. naar: JOVD Algemeen Secretariaat, Herengracht 38a, 2511 EJ ‘s Gravenhage.
U kunt het ook faxen naar +31(0)70 - 36 17 304.
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Four more years?
De Amerikaanse presidentsverkiezingen 
2004

DOOR FERDI DE LANGE

De Verenigde Staten zijn al maanden in de ban van de aankomende presidentsver
kiezingen op 2 november. Het afgelopen jaar is sprake geweest van een continue 
campagne die niet alleen in de Verenigde Staten wordt gevolgd, maar ook de rest 
van de wereld in zijn greep houdt. Als het aan de rest van wereld zou liggen zou 
Kerry met een grote marge winnen. Echter stemt de rest van de wereld niet over de 
leider van de Vrije Wereld, dat doen nog altijd de Amerikanen. De race voor het 
Witte Huis is ongemeen spannend. Wordt het four more years of is it time for new 
leadership?

Too c lo se  lo  ra il  - N o v e m b e r  200 0  
De verkiezingen van november 2004 kun
nen niet los gezien worden van de verkie
zingen van 7 november 2000 die pas na 36 
dagen en ecu uitspraak van het Supreme 
Court uitsluitsel gaven over wie de nieuwe 
bewoner van het Witte Huis na Bill 
Clinton zou worden. Hoewel de verkie
zingsstrijd een zeer spannende zou blij
ken, leken de voortekenen te wijzen op 
een relatiel eenvoudige Gore-overwin- 
ning. Immers liet duo Clinton-Gore had de
V.S. in de voorgaande acht jaar succesvol 
geleid en toegezien op een welvaart en 
voorspoed die ongekend was. Clinton, 
hoewel achtervolgd door o.a. het 
Lewinsky-seliandaal, was nog altijd zeer 
populair, maar moest door het XXlIe 
amendement op de Grondwet (1951) na 
twee termijnen het presidentschap.opge
ven. Een amendering op de Grondwet die 
was uigegeven door de ongekende vier 
termijnen die de Democraat Franklin D. 
Roosevelt in de periode 1933-1945 had 
behaald.

Clinton's opvolger was Gore die de 
Democratische primaries (voorverkiezin- 
gen) ondanks tegenstand van Senator (en 
voormalig basketbalster) Bill Bradley 
redelijk gemakkelijk de Democratische 
nominatie voor het presidentschap naar 
zich toe trok. Gore leek door de verdien
sten van de regering-Clinton de vanzelf
sprekende fronlrunner voor de verkiezin
gen van 2000. De Republikeinse primaries 
leverden een oude nieuwe bekende op 
voor de race voor het Witte Huis: George 
Bush. Niet de George H.W. Bush die van 
1989 tot 1993 president was, maar zijn 
zoon George W. Bush, gouverneur van de 
staat Texas. Ondanks hevige tegenstand

van senator John McCain won de jonge 
Bush de Republikeinse nominatie voor het 
presidentschap.

De kandidatuur van Bush was in meerdere 
opzichten opmerkelijk. In de geschiedenis 
van de Verenigde Staten was het slechts 
één keer eerder voorgekomen dat vader en 
zoon hetzelfde hoogste ambt zouden 
bekleden. In 1797 werd John Adams, één 
van de founding fathers van de V.S., de 
tweede president van de Verenigde Staten, 
terwijl in 1825 zijn zoon, John Quincy 
Adams de zesde president werd. Hoe 
opmerkelijk dit ook was, er zat een kwart 
eeuw tussen vader en zoon, terwijl Adams 
sr. een paar maanden na de beëdiging van 
zijn zoon overleed. Hoe anders was dit 
met de Bushes. Tussen het presidentschap 
van Bush sr. en het presidentschap van zijn 
zoon zitten slechts acht jaar en Bush sr. is 
nog genoeg bij de tijd om met zijn zoon 
over beleid te praten. Het presidentschap 
van Clinton bevindt zich als het ware in 
een Bush-sandwich. Los van deze nieuwe 
familietraditie was de kandidatuur van 
George W. Bush op een andere manier 
opmerkelijk. Zijn jongere broer Jeb Bush 
werd lange tijd in de Bush-familic gezien 
als de vaandeldrager van de Bush- 
dynastie. In 1994 waren beide broers, 
George W. en Jeb, kandidaat voor het gou
verneurschap van resp. Texas en Florida. 
Niemand in de Bush-familie verwachtte 
dat Dubuya in Texas zou winnen van de 
populaire Ann Richards. Hij werd gezien 
als de clown van de familie. Van Jeb werd 
daarentegen verwacht dat het gouverneur
schap van Florida de opstap zou zijn voor 
het presidentschap. De uitslag was com
pleet tegengesteld aan de verwachtingen. 
George W. won met een overtuigende

meerderheid, terwijl Jeb zou verliezen en 
pas in 1998 gouverneur zou worden van 
Florida. De Bush-dynastie had in George
W. Bush een nieuwe en onverwachte 
vaandeldrager.

De campagne van 2000 kreeg een onver
wachte wending door de campagne van Al 
Gore die in beginsel ervoor koos om 
afstand te nemen van Bill Clinton vanuit 
de angst dat de morele problemen rondom 
Clinton aan hem zouden plakken. Hij 
schoof daarmee vanuit het winstgevende 
politieke midden (heroverd op de 
Republikeinen door de New Democrats 
onder Clinton) meer naar de linkervleugel 
van de Democratische Partij en ging 
tekeer tegen het bedrijfsleven. George W. 
Bush op zijn beurt ging de boer op met 
zijn compassionate conscrvatism en 
beloofde normen en waarden weer terug te 
brengen in het Witte Huis. Zijn boodschap 
richtte zich expliciet op het politiek 
midden, terwijl de Christian Right, in 
tegenstelling tot zijn vader's herverkie
zing, zich achter de new born christian 
Bush schaarde en daardoor geen bedrei
ging op zijn rechterflank vormde. Dit in 
tegenstelling tot het gevaar voor Gore op 
links met de kandidatuur van Ratph Nader 
van de Groenen.

In de laatste maanden van de campagne 
kwam Gore door zijn stellingname steeds 
verder in het nauw terwijl Bush door goed 
verlopen debatten op gelijke hoogte met 
Gore kwam. Hoewel Gore als de betere 
debater voorafgaand aan de debatten werd 
gezien, had het campagneteam van Bush 
de verwachtingen ten aanzien van de kwa
liteiten van Bush, die in het algemeen als 
dommer werd aangemerkt dan Gore, 
bewust laaggespannen gehouden. 
Daardoor kwam Bush goed naar voren uit 
het debat. Doordat Gore nogal betweterig 
overkwam tijdens de debatten werden de 
debatten in het voordeel van Bush 
beslecht.

Een en ander leidde tot een ongemeen 
spannende verkiezingsavond waarin de 
staat Florida allesbepalend werd. Hoewel 
Gore de meeste stemmen landelijk had 
veroverd en daarmee de popular vote ging 
het om een meerderheid in het 538-leden 
tellende Electoral College, dat gebaseerd
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is op de uitslagen van de individuele sta
ten. De 25 kiesmannen waren bepalend 
voor een Gore of Bush-winst. Hoewel aan 
het begin van de avond, op grond van exit- 
polls, Florida door de media aan Gore 
werd toegewezen, bleek halverwege de 
avond dat de exit-polls niet correct waren 
en werd Florida als too close to call aan
gewezen. Daarmee werd meteen een nieu
we uitdrukking aan het Amerikaanse voca
bulaire toegevoegd waar een ieder tot de 
dag van vandaag nog steeds plezier van 
heeft. Duidelijk werd dat de winnaar van 
Florida, de nieuwe president zou zijn. 
Diep in de nacht werd bij de uitslag van de 
verkiezingen in Florida George W. Bush 
aangewezen als winnaar en daarmee als 
president van de Verenigde Staten. Gore 
belde Bush om zijn verlies te nemen, maar 
toen bleek dat de marge van winst bijzon
der klein was trok Gore zijn concession 
weer in. Het bleek dat de marge zo klein 
was dat de wetgeving in Florida verplicht
te tot een machinale hertelling die Bush 
een gereduceerde meerderheid gaf. Dit 
gekoppeld aan problemen rondom stem
biljetten en het vermeend uitsluiten van 
kiezers leidde tot een 36-dagen durende 
strijd die uiteindelijk door het Supreme 
Court werd beslecht in het voordeel van 
Bush. De uiteindelijke marge in Florida 
bedroeg 537 stemmen.

Schrijnend voor Gore was dat Nader 
hoogswaarschijnlijk het verschil uitmaak
te tussen winst en verlies. Echter zal Gore 
nog altijd het meeste te denken geven dat 
wanneer hij zijn eigen thuisstaat 
Tennessee had gewonnen Florida er niet 
toe had gedaan en hij en niet Bush de 43e 
president van de Verenigde Staten zou zijn 
geweest.

D e  D e m o c ra tisc h e  p r im a r ie s
De in de ogen van de Democraten "gesto
len" verkiezing van 2000 alsmede de winst 
van de Republikeinen tijdens de mid-term 
elections van 2002 zorgden voor een 
grote actiebereidheid om Bush uit het 
Witte Huis te krijgen. Tijdens de verkie
zingen voor het Huis van Afgevaardigden 
en een derde deel van de Senaat behaalden 
de Republikeinen een klinkende overwin
ning door de populariteit van Bush. Zijn 
populariteit, mede door de gebeurtenissen 
van 11 september 2001, zorgden ervoor 
dat voor het eerst in een eeuw de partij van 
de zittende president bij tussentijdse ver
kiezingen winst behaalde in het Congres. 
Na de verkiezingen van 2002 domineer
den de Republikeinen niet alleen het Witte 
Huis, maar ook de beide Kamers van het 
Congres. De Democraten werden in een 
bijrol weggezet.

Onder deze omstandigheden begonnen de 
Democratische primaries met een veld van 
negen kandidaten waarvan Howard Dean 
(oud-gouverneur van Vermont), Wesley 
Clark (voormalig supreme commander 
nato-forces), John Edwards (senator), 
John Kerry (senator), Dick Gephardt 
(voormalig leider van de Democraten in 
het Huis van Afgevaardigden) en Joe 
Lieberman (senator en running mate van 
Gore) de belangrijkste waren. Grote afwe
zig in deze lijst is Hillary Clinton. Hoewel 
zij aangaf door te willen gaan als senator 
voor de staat New York (dat zij werd op 
het moment dat haar man aftrad, een uni
cum in de Amerikaanse geschiedenis ten 
aanzien van First Ladies) lijkt de toen 
grote populariteit van George W. Bush 
haar weerhouden om zich te melden voor 
het presidentschap. De toenmalige wijs
heid was dat Bush gemakkelijk een twee
de termijn zou winnen waarna Hillary in 
2008 als frontrunner voor het president
schap de politieke arena zou betreden. Pas 
komende november zal blijken of dit een 
verstandige keuze is geweest. Daarnaast 
had Al Gore besloten om zich geen twee
de maal kandidaat te stellen, waardoor het 
Democratische veld open lag voor relatief 
onbekende kandidaten.

De Democratische voorverkiezingen 
leken lang in het teken te staan van de 
linkse Howard Dean die zichzelf bestem
pelde als lid van de democratie wing of the 
democratie party daarmee het gedachte
goed van Clinton bij de vuilnis zettend en 
de harde kern Democraten in extase bren
gend. Al snel werd duidelijk dat de links- 
kakelende Dean heel goed en wel was 
voor de harde kern, maar het tegen Bush 
compleet zou afleggen. Vergelijkingen 
met de Democratische kandidaat George 
McGovern kwamen meteen naar voren. 
McGovern verloor in 1972 kansloos van 
Richard Nixon, die een electorale landsli- 
de op zijn naam schreef door bij zijn her
verkiezing 49 van de 50 staten te winnen. 
McGovern werd gezien als de loony left 
die te ver van het politieke midden stond 
om ook maar een kans te hebben om te 
winnen. Ook Dean behoorde tot deze 
familie, waardoor er een roep kwam om de 
"Anyone-But-Dean-Canidate". Al Gore 
bemoeide zich ook nog met de voorver
kiezingen door zich achter Dean te scha
ren. Toeval of niet, vanaf dat moment ging 
het compleet verkeerd met de campagne 
van Dean. Hoewel de campagne van 
Kerry in de aanloop naar de eerste voor- 
verkiezing in lowa in duigen lag (geen 
geld, campagnemanager ontslagen) kwam 
hij als verassende winnaar uit de bus door 
zijn wijze van campagnevoeren en zijn 
standpunten (vóór de oorlog in Irak) die 
hem presidentieel maakten. Dit werd ver

volgd met winst in New Hampshire. 
Hoewel zijn standpunten nogal eens zou
den wijzigen na de voorverkiezingen, 
bleek Kerry het momentum te pakken te 
hebben en was hij de onbetwiste kandidaat 
van de Democraten om Bush uit het Witte 
Huis te verjagen. Als running mate kiest 
Kerry voor de andere verrassing van de 
voorverkiezingen: de jonge en telegenieke 
John Edwards ("I am son of a millworker", 
We are the America of two nations, the 
haves and the haves not") die zijn geld 
vooral verdiende door de letselschadead- 
vocatuur. Diezelfde advocatuur die door 
de meeste Amerikanen wordt gezien als de 
verpersoonlijking van de duivel.

U n ite d  b e h in d  B u sh
Zo verenigd als de Democraten na lowa 
achter John Kerry gingen staan, zo vere
nigd waren de Republikeinen achter hun 
president vanaf de eerste dag van zijn pre
sidentschap. Daarmee is hij duidelijk 
anders dan zijn vader. Toen George H.W. 
Bush in 1992 voor herverkiezing opging 
ondervond hij niet alleen tegenstand van 
Bill Clinton namens de Democraten, maar 
ook Ross Perot (Reform Party) die veel 
stemmen van Bush ontnam. Daarnaast 
werd hij in eigen geledingen uitgedaagd 
door Pat Buchanan, vertegenwoordiger 
van de rechtervleugel van de 
Republikeinen. Hoewel de oude Bush de 
voorverkiezingen uiteindelijk won, was de 
schade gedaan. Ondanks zijn hoge popula- 
riteitscijfers door de Golfoorlog (operation 
Desert Storm) ging hij ten onder door het 
niet nakomen van de eerdere verkiezings
beloften ("Read my lips. No new taxes."), 
een zouteloze campagne en de gecombi
neerde tegenstand van Clinton en Perot.

George W. Bush is de onbetwiste leider 
van de Republikeinen en kan rekenen op 
een verenigde Republikeinse Partij die er 
alles aan zal doen om haar favoriete zoon 
in het Witte Huis te houden. Echter is het 
niet allemaal pais en vree bij de 
Republikeinen. Waar aan het begin van het 
jaar niemand twijfelde aan de herverkie
zing van Bush, blijken de matige econo
mische groei en de aanhoudende proble
men in Irak zijn onoverwinnelijke positie 
te hebben aangetast. Dit leidde ertoe dat 
John Kerry een tijd voorop heeft gelegen 
in de peilingen. Hoewel Bush weer is bij
getrokken en Kerry weer op achterstand 
heeft gezet, blijft waakzaamheid voor de 
Republikeinen geboden. Een en ander ver
taalt zich echter niet in twijfels over Bush, 
echter wel in twijfels over zijn vice-presi
dent Cheney. Voor velen belichaamt 
Cheney alles wat slecht gaat met de rege- 
ring-Bush. Diegenen die dachten dat 
Cheney wellicht vervangen zou worden
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door Powell o! McCain (die is ontpopt van 
luis in de pels van Bush tot groot voor
stander) kwamen bedrogen uit. Hoewel 
Bush in de peilingen sterk erop vooruit 
zou gaan dooi een nieuwe running mate te 
keizen, stond hij zij aan zij met Cheney tij
dens de Republikeinse Conventie in 
Madison Square Garden, New York als the 
Republican Ticket. Dit ligt met name in 
het feit dat Bush Cheney ziet als een part
ner in het landsbestuur en bovenal in de 
constatering dat in de Bush-familie loya
liteit bovenaan staat.

B u sh  vs. K e rry
De toon is gezet voor de verkiezingen van 
2004: het is Kerry vs. Bush. Bush gaat de 
verkiezingen in als een war president die 
zijn land in moeilijke tijden vastberaden 
en standvastig leidt en zal leiden. Hij is de 
man die de war on terrorism kan winnen 
en tegelijkertijd de economie er bovenop 
helpt na het uiteenspatten van de internet- 
bubble en de aanslagen van 11 september. 
In zijn veikiezingsspcech tijdens de 
Republikeinse Conventie benadrukte hij 
niet alleen zijn leiderschapskwaliteiten, 
maar gaf hij ook zijn visie op domestic 
issues: o.a. hervorming van hel onderwijs, 
het creëren van een ownership society, het 
vergroten van de veiligheid. Ondanks zijn 
retoriek en zijn herhaling van zijn thema 
uit 2000 compassionate conservatism blij
ken de binnenlandse issue toch zijn zwak
kere plekken Ie zijn. Op het gebied van 
zorg en onderwijs blijkt uit de peilingen 
dal de Amerikanen dat meer toevertrou
wen aan Kerry.

Hoewel Kerry zich in beginsel richtte op 
de binnenlandse issues, met name de stand 
van de economie, heeft hij in de laatste 
fase van de verkiezingen toch gekozen 
voor het thema van Irak, aangezien de eco
nomie langzaam herstelt en daardoor min
der een issue is geworden. De campagne 
van Kerry gaal sowieso gebukt onder ver
anderingen. Waar eerst het Vietnam-verle- 
den een voordeel leek voor Kerry, is de 
basis van zijn campagne onderuit gehaald 
door de Swili Boat Veterans for Truth die 
Kerry ervan betichten zijn rol in Vietnam 
te hebben overdreven en stelling nemen 
tegen zijn, in hun ogen, verraad ten aan
zien van de andere veteranen bij zijn 
terugkomst in de V.S. Na zijn Tour of duty 
heeft Kerry namelijk verklaringen afge
legd bij hoorzittingen van het Congres ten 
aanzien van Vietnam en heeft daar zijn 
mede-veteranen beschuldigd van misda
den tegen de menselijkheid. Hoewel een 
groot deel van de lastercampagne van de 
anti-Kerry veteranen slechts loze beschul
digingen zijn, is Kerry wel aan te spreken 
op zijn verklaringen nadien alsmede

onwaarheden omtrent zijn tijd in Vietnam. 
Zo vertelt hij vaak het verhaal dat hij tij
dens Kerstmis 1968 in Cambodja is 
geweest voor een geheime infiltratietocht 
is geweest. Inmiddels is bewezen dat dit 
niet kan kloppen en dat Kerry dus niet de 
waarheid verteld. Dit heeft ertoe geleid dat 
zijn Vietnam-verleden een last is gewor
den of op zijn minst niets toevoegt aan zijn 
campagne.

Bush heeft ook te maken met zijn 
Vietnam-verleden en dan met name zijn 
dienstplicht bij de Texas & Alabama 
National Air Guard, waardoor hij nooit 
naar Vietnam zou worden gestuurd. 
Hoewel de waarheid daarover nog steeds 
niet echt duidelijk is, en het niet anders 
kan zijn dat het niet allemaal voor hem 
spreekt, lijkt hij hier amper last van te heb
ben. Bush wordt beoordeeld op zijn record 
in office, terwijl Kerry de maat wordt 
genomen ten aanzien van zijn verleden. 
Hij is nog geen president geweest, dus kan 
men hem alleen beoordelen op zijn verle
den. Kerry wordt daarbij verder benadeeld 
door het feit dat hij ook nu weer een 
"Anything-But-Candidate" is. Nu is hij 
voor alles en iedereen de anti-Bush, echter 
zegt dat dus weinig over zijn eigen kwa
liteiten. Wanneer het slecht gaat jn Irak en 
de economie zullen de Amerikanen Bush 
willen inruilen voor iemand anders, wie 
maakt dan niet uit. Probleem voor Kerry is 
dat ondanks dat een groot deel van de 
Amerikanen het lang niet altijd met Bush 
eens zijn, zij hem wel een sterke leider 
vinden die nodig is deze moeilijke tijden. 
Daarbij blijkt keer op keer uit peilingen 
dat een grote meerderheid van de 
Amerikanen Bush een man vinden waar ze 
graag een biertje mee zouden willen drin
ken. Een eigenschap die Bush in 2000 al 
van pas kwam in zijn strijd tegen de tech
nocratische Gore. Een eigenschap die in 
de V.S. van een niet te onderschatten 
waarde is. Daarnaast hebben de 
Republikeinen (terecht) een beeld van 
Kerry geschilderd dat hij-vaak van stand
punt verandert (flip-floppcr). Kerry is de 
afgelopen jaren in de Senaat, maar ook tij
dens de campagne te vaak betrapt op een 
veranderend standpunt. Legendarisch is 
nu al zijn uitspraak "I voted for it, before I 
voted against it". Daarnaast was hij aan 
het begin van zijn campagne nog vóór de 
oorlog in Irak, stelde hij in de zomer dat 
hij, ondanks alles wat we nu weten over 
WMD etc., nog steeds ten oorlog was 
getrokken tegen het Irak van Saddam 
Hussein om vervolgens in de laatste fase 
van de campagne te stellen dat de oorlog 
op het verkeerde tijdstip is begonnen, om 
de verkeerde redenen en op de verkeerde 
manier. Kerry lijkt steeds meer en meer te 
lijken op Howard Dean.

N o v e m b e r  2 0 0 4
De vraag bij dit alles is natuurlijk: wie 
gaat er 2 november a.s. winnen? De strijd 
is nog zeker niet beslist, maar op dit 
moment lijkt George W. Bush de beste 
kaarten in handen te hebben. Ondanks al 
het slechte nieuws uit Irak nemen zijn 
approval ratings weer toe, wordt hij gezien 
als een sterke en vastberaden leider, begint 
de economie langzaam te herstellen en. 
leidt hij in vrijwel alle peilingen, zowel ten 
aanzien van de keuze voor president als
mede de belangrijkste beleidsterreinen die 
de echte issues zijn bij deze verkiezingen: 
de oorlog tegen het terrorisme en de eco
nomie. Het vertrouwen van de kiezer ligt 
op dit moment bij Bush en niet bij Kerry. 
Het is echter voor Kerry nog niet te laat 
om het tij te keren. Hij zal echter met een 
duidelijk onomwonden boodschap moeten 
komen die niet voor meerdere uitleg vat
baar. Daarnaast zal hij de Amerikanen in 
de komende tijd ervan moeten overtuigen 
dat hij het land beter zal leiden dan Bush. 
Al de retoriek ten spijt is het de vraag of 
dit laatste gaat lukken. Zelfs wanneer 
wordt gevraagd aan de Amerikanen wie 
beter is in het onderhouden van relaties 
met het buitenland komt Bush nu ook daar 
als beste uit. De debatten moeten er nog 
aan komen, maar time is running out voor 
John Kerry. Het lijkt voor de hand te lig
gen dat four more years in het verschiet 
liggen waarna in 2008 alleen maar kan 
gelden all bets are off. Een restauratie van 
de Clinton-dynastie lijkt dan met Hillary 
Clinton in het verschiet, terwijl in de jaren 
daarna de Bush-dynastie beschikt over tal 
van nieuwe kandidaten voor het hoogste 
ambt: Jeb Bush, maar meer voor de hand
liggend lijkt de neef van Dubuya en zoon 
van Jeb: de half-latino George P. Bush. 
Hoezo is Amerika een Republiek? De 
Verenigde Staten lijken op het middel
eeuwse Engeland waar het Huis van 
Lancaster streed om de Kroon met het 
Huis van York tijdens de wars of the roses. 
Staan we aan het begin van een erfelijke 
Republiek, een Republiek die kan kiezen 
tussen de House of Bush of the House of 
Clinton? Geen idee, het worden in ieder 
geval weer spannende verkiezingen.

F e rd i d e  L a n g e  is o u d -L a n d e l ijk  
V o o r z it te r  van  d e  J O V D  en  s tu d e n t  

'P o litic o lo g ie
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EDUCATION
President Bush won 
overwftelming bipariisan 
approvai of fiis ‘ No Ctuld 
Left Behind” Act.which is 
the most dramatic reform 
in pubiic education m 
a generation.

■ "No Child Lefi Behind” makes schooi 
to parents. reQuires higher standaids 
more locai contra) so communities a 
their schools.

■ Since taking office, the President has increased 
elementary and secondary fundmg by 48%, Titie i 
funding tor low-income students by 52% and special 
education funding by 75%.

John  Kerry has a “Thin Record” on Education 
in his 19 year Senate career.

Corm ss jo n a lM u M e r lïM M Y , 4/24/03

Jolm Kerry voted forthe “No Child Left Behind' Act, 
calling i t “groundbreaking. ”  Now, underpressure trom 
education bureaucrats, he attacks ibis vitat reform.
*  John Kerry’s aiternative:

v Makes schools less accouniabfe. 
x  Weakens the call for high standards.
% ïncreases the number of unqualified teachers.

» On Kerry’s attack of the President's education reform, 
it is '‘dslficuit to see how it helps parents or chilriren.”
(LA V im  4/5/04)

Kcory has W h -K f on fmstönc ©ducai?o« 
r^lorms h e ‘auppo-d^d tn 2öÜ1 bul ?tow <

'Jht' l nion !.<«(lcr

“ The Bush economie policies 
have worked beyond whal 
anyone could have hoped for.”

Democral James J. Cramer, Op-Ed, “Buslfs 
Rismg Stock/’ The Wall Street Journal, t / m  <

President Bush has a plan for 
strengthening our economy, 
making our communities better 
and keeping America safe.

John Kerry says his problem is
“A  lot of people don’t reaily know who i am.”

' . ,, . t . . . ( A R  4 / 1 5 / 0 4 )

Actuaüy, a  lot of people d o ...
Kerry’s hornetown newspaper said...

■ ed couples in America are
‘ "enalty tax reliei.

■ and single parents in 
tcrease in the Child Tax

Credit trom $500 to $1,000.
■ Nearly 25 miliion American entrepreneurs and smalt 

businesses can use their tax savings to inyest in new 
equipment. hire adcittionaf workers and increase pay.

John Kerry has proposed at least $1.9 trillion in new 
govemment spending. He says h e il pay for it by laxing 
only the rich, bet he will have to raise iaxes on ali 
Americans to pay for his spending promises. His record 
on higher taxes is clean
s Voted for higher taxes 350 times, including the fargest 

tax increase in distory.
« Opposed tax reiief for manled couples 22 times.
•  Opposed increasmg the Child Tax Credit 18 times.
» Supportert higher gas taxes at feast eieveu times.

including ratstng the gasoline tax by 50 cents per gallon.
*  Voted eight times for higher taxes on Social Security 

benefits.
« Voted against giving smalt businesses tax creciits for 

their employees’ heatth insurance.

■ Ü.S. and coafition partners will hunt down the terroi 
one by one if need be, and bring ttiem to justfce.

■ President Bush laid down the policy that if you train 
harbor or fmance terrotists, you’re a terrorist. As a 
resuit. the Taflban and the regime of Saddam Husse 
both threats to America -  are no more.

« President Bush beiieves the Patriot Act is ao important 
part of the War on Terrorism and gives law enforcement 
officials the tools they need to hunt down terrorists.

After voting against funding for our troops in Ira 
Kerry said, “1 actuaily did vote for the $87 biliioi 
before I voted against it.”

John K & ry  voted for the War in traq and the Patriot Act.
Now, under pressure trom feflow liberale■ he
chticizes both.
» Jifst two years after the first attack on the World Trade 

Center, Kerry proposed slashing intelligence budgets 
by $7.5 billion.

» John Kerry has repeatedly opposed weaponsvital to 
winning the War on Terror: Bradiey Fighting Vehicles, 
Patriot Missiles. B-2 Stealth Bombers, F-18 Fighter Jets 
and more.

•  Now John Kerry wants to weaken the Patriot Act used 
to arresl terrorists and profeet America.

“Johu  Kerry is ongaciing in a te vei of 
that m-akes most voters win^ I

; *.

Kerry’s tax plan ’-woyid me-an increasmg the tax 
borden again.wrtieb woufd bkeiy ihc kntovwsv.''

___ihk « it 5TRUT Jonrai.
'Kerry’s atiempfs to w eave a tbread co n n eam ': 
and jU i/A y if ig  (hjs) posifeons are an;.j:M'(v»ncJjr:

Hlch)<iBhin3ler.i)06i



long ;\s it takes - wc witi ,u long laxi m.ikc heahh care 
availahle and afferdublc- a nght and not a privilege - tor 
every Amcricait."

(olm Keny lias .1 plan to deal with the aiarming inoteas- cs m heahh care oosts and r/ic growing mimber of unin- 
sured. Mis plan would ailow Anierhaux (o hm imo tbc 
samc healrh care plan <h.u tbc President and Membcrs

o!' Congt
,4 viding help lor tho.se who c.in- 

nor affdrtl inxur.mcc. It is tbc J*!y; onlv plan that oHcrs aewss to 
uflordjble cover.igc for every 
American.

M ore on John Kerry
|ohn herrvs interest and commiuncni to progresstvc pointes starred ar an c.itSy age. 
He led the politica! union on !\is <. uilege campus - 
.md uti liis tceih in grussroots activism orguni?.ing his 
icllow xtudemx 10 betome involvcd in the ctvil rights 
movemem.
ki t rv eniisicd in the N a w  alter gradiuting trom Y.tlc 
Huivers») and leceived the Süver Star, Bronxe Star,
.md three deeor.uions of the Purple I leun lor hts 
1 oinb.u service in Vietnam.
Im  iv) was a eo-lousuler of the Vietnam Veterans of
l iw r iu ,  a spokespersou lor tbc Vietnam Veterans Ag.unst the War. and in 1971, af 

the agc o! 2V  led procests in Washington. D U  ugamst tbe war and the trc.mnent of

loliu Keue has servet! as a prosccuu», a Liwyer in private pt.tcuee and was elcc'ted 
I 1. oteium Uovemor of Massa.buseti-, m HH.H He has served in the United States 
Souir.M nu 1985.

John^ZKerry
f  n C fj l D E N T f  

w w w . j o h n k e r r y . c o m

John Kerry for President, fnc.
519 C Street, N E  • Washington, D C  20002 

202-548-6800

JohnrfZKerry ( -  1p n a a i  d e k : *  • ■■
w w w . j o h n k e r r y . c o m  ''<ÉP

"In war and in peaee, yuunt> Americans have proven themwlves over and over apain, 
andthey have mstamedandstren^thenedour democrasyfor moer than ivo eentur'm. 
fa praten our natron and meet our posential, we raid hare to hamen the f.tttb. the 
rtteryy. and the eommitment o{ peapk of all apes in communines across the country. 

Nothinp / hope to dn as President willhe mare vita! than reemmeettnp America spub- 
(ie (ife la the rdeal af fidl and acrive ciiizenship. / have proposed a eompnhenstve 
natianal service plan. and as President 1 u-i!l eall an yaunp prop/r hnth to help 
strenpthen Amencdt secinity and to address nmnet nceds. This tuil! simultaneously 
cop/pe yaunp peaple. strenpthen our society, enhanee our economy and advance our 
American mines."

- John Kerry

jobs and the Economy:
The single most important chai- 
lenge u> Americms is the stagnar» 
Rush economy. After inheriting 
an economy tinu ere,tred 22 mii- 
lion jobs over the prcviou.s eight 
years, utidei Ucorge Bush more 

than 3 milhon jobs have been lost, and thottxands of American*; have stopped 
looking lor work. John Kern’ bas piedged to tcplace all fhosc jobs in the iirst 
500 days of his adminisuatitm. Hts plan for etiergy independencc would creafe 
500,00(3 good paying energy sector jobs, and he supports ereaung American jobs 
and renewing our cities by building inhasmicture, invextmg in school construc
tie»! and modernimuon, targeted tax crcdiis and deaning up pollutyd areas in 
our country.

Rewartling Service:
The Bush Administratiott has placcd 
AmeriCorps on the chopping hiock. 
John Kc irv  believcs th.u young 
Americans are not jusc the hmne of' rhis 
nation. but critica) comributors to reai- 
Orming Anterican tradirionx and values. 
Programs like AmeriCorps and

VmthBuild allow Americans 
to give back to tbeir co/n- 
nmniiies and to learn icad- 
ersinp and practical skills 
that wili last tliem a iilettme.
As President, John Kerry 
will challeugc and cncmir- 
age Young Americans to 
serse tbeir coimnuftiues and 
countrv.

Civtl Rights:
john Kerry will appoim ,m Auorney Ccrieral vvho wil! 
proicct the civil libertics of A U . Americans. john Kerrv 
beheves in civil rights and cijiiai righrs for all Americans.

Kerry lias supported every 
major piece of civil rights 
legiskuion while in tbc 
Semuc and will eomimie 
to figtu lor civil rights as 
President. He wants all 
Americans' to be free (mm 
perseenden and discrimi
natie»! based upon gender. 
cthnicity, retigion, or sex- 

u.d orientation. Keny wil! support judicia! nominees 
wbo will preserve the rigbes oi al! citi/ens; oppose all 
. llorts to underminc .tfftrmame actie»» uphold the pros- 
ciiuion of bate crimes; ebminate racial piofiling; and 
fii’,ht against discrimination in tlie workplace.

Iilucation;
( «vllegs- studcnt.s are suffering under rhe Rush 
Administration. john 
K cnv believcs that every 
duld who is wilüng to 
.urn high and work. bard 
should have access to 
solley.c. Ketrv bas 
woi kei! to exp.tnd and 
prou, 1 Icdcrai student

lo.m programs and fed- 
cral scholarships. Kerry 
also supports voung 
peopie vsho want to 
rnake America becter 
throvtgh pubüc service.
H is “ Service for 
College’1 mitiative grams 
vol urueers free col lege 
tuition to state schools 
for two years service 
within their coinmunin-.

Environment:
Nowherc is there a more deicrmincd, more dangcrous more 
concerted and xtealth assauh on out values and futurc than 
Cieovge Yv. Bushs dtsregard for the environment. John

Kerrv has been .t leader in the
,  K  ■* enviionmcnral movement

throughout his ■cureer. Keny

-Ji3 1 was caiicij the Senaufs most
ouispoken env itonmcntalist
atui was named an

U i Envirunmema! Heio by the
League of Conservation

k led to the. passage o f tougfiet smog stari-
an Air Act: of 1990. He fought hard vo

Votrn. His v 
d.mis in tbc (
htock the effens that would 
weaken the (dcan A ir Act and 
joined a hipanisan proposal to 
limit mercury. sulfer, nitrogen 
and carbon dioxide front power 
plams.
Kerry also worked to guarantee 
cleaner and safer drinkinj* water 
by strengriiening the Safe 
Drinking Warer Act, and 
feught efïori.s to wcakcn it. Hc 
wil! sttengthen the environ- 
menra! cop an-thc-bcat, and prosecute envivonmemai 
criminais. H c  will also activelv pursue enviromuemai jtis-

y.A tice for communities that 
i f i  have been the victims of 
|gg ycar.s oi corporace environ- 
■  mental as.sauhs.

Foreign Poiky.
“1 am picpared to use (oree 

wher. necessary to protccr our country, and I wili gilm  

an n-c dtat we will have a military second to nobody. J 
also know chat even the United States o f America, as 
great and srrong as we are. nceds to rnake some friends 
on this planct.” John Kerry fought tor America in 
Vietnam and has servet! 
throughout his tenure in 
the Senare cm the 
Foreign Reiackms 
Commiitee. Kcrrv'.s 
experience with t!ie m ili
tary and foreign policy f  j 
issues gives Kim an 
understanding of htnv to
sustain Amcricas nariona! security and create favorable 
rdations wich other natious. He fully supports 

America’s war on terror 
and has sponsored kgisla- 
tion to tighten airport 
security and to stem the 
sale oi iüegal weapons. 
Kerry also advocates for- 
eign policy that will 
ensurt- hu/nan rights are 

upheld in other natious, authored legislation to 
inorea.se research and developmem of vaccines lor 
Afric.tn natious and has supported elfarss co aid the 
peopie of war rorn nations.

Affordable Health Care for AH:

“ 1 intend to be a President who goe.s to the Ova! Office 
each morning rc.solvcd that heakh care wiii not mere- 
ly be the rheroric of a campaign, a promise made and 
lost, but that with mrwavering determination, for as

http://www.johnkerry.com
http://www.johnkerry.com


JOVD goes ESTONIA!

Estland: 45.226 km2 en daarmee iets groter dan Nederland, met slechts 1.431.471 
inwoners. De Eurotour 2004 was een gezamenlijk project van drie liberale jeugdor
ganisaties in Estland, Litouwen en Nederland. Dat heeft 60 jonge mensen van de 
drie liberale jeugdorganisaties (JOVD, LJCJ en YAECP) in Tallinn, Estland van 21- 
29 augustus 2004 bijeen gebracht.

DOOR FLORIS-MARCELLO GRAZIOSI

Het doel van dit project was om door een 
multiculturele bijeenkomst ervaringen op 
te doen en de ontwikkelde banden onder 
de Estse, Litouwse en Nederlandse politie
ke jeugd-organisaties te versterken. We 
hebben een leerzame ervaring opgedaan. 
Naast heel veel gezelligheid was er ook 
tijd voor lezingen over actuele onderwer
pen, problemen, en hebben we in werk
groepen, nadat het op gang kwam, heel 
wat gediscussieerd.

D a g  1
Aankomst en korte intro en omdoping van 
Estse Kroon tot Mickey Mouse! Na een 
wel wat lange reis kwamen we via 
Kopenhagen dan eindelijk aan in Helsinki 
alwaar ons een nare verrassing stond te 
wachten, onze bagage was namelijk 
achtergebleven in Kopenhagen. Dit 
ondanks herhaaldelijke vragen van onze 
kant aan stewardessen of alles wel mee

was. Voordeel was echter wel dat we nu 
vrij"licht" de boot op konden om door te 
reizen naar Hanzestad Tallinn. Alwaar we 
in het Hotel tijdens het eten integreerden 
met de Esten en Litouwers. Deze avond 
vond ook de eerste cultural display plaats, 
verzorgd door de Esten. Waarbij we 
typisch Estse spelen speelden en Estse 
drankjes dronken.

D a g  2
Was voornamelijk de kennismaking 
binnen de groep maar ook Tallinn. We 
deden introductiespcllen in het oude cen
trum van Tallinn waarna we een citytour 
maakten. De tweede culturele avond werd 
verzorgd door de Hollanders. Waarbij het 
de Esten bij hetzaklopen en tempo jenever 
drinken nog redelijk goed af ging maar de 
Hollanders uiteindelijk wonnen.

D a g  3
Deze dag stond in het teken van Europa en 
een visuitje. Een lezing over de 
geschiedenis van de Europese Cultuur 
door een professor die al voor discussie 
had gezorgd. Hierna zorgde het visuitje 
echter voor een nog grotere discussie.

D a g  4
Deze dag werd aan een bezoek aan Tartu, 
de tweede en Univcrsiteitsstadvan 
Estland. We brachten hier een bezoek aan 
het gemeentehuis, waar we werden toege
sproken door een gemeentcfunctionaris. 
We bezochten de universilcit van Tartu 
waar we werden rondgeleid. Verder maak
ten we een tour door het beeldenpark, 
waar we kennis maakten met lokale hel
den en wetenschappers.

D a g  5
Vrije besteding! Na lezing, discussie en 
werkgroepen was men vrij. Een voorbeeld 
van wat een groep is gaan doen die mid
dag: Woensdagmiddag, vrije tijd!
Ondanks alle interessante en leuke pro
grammaonderdelen was deze vrije middag 
voor velen van ons erg welkom, mede 
door een groot slaapgebrek. Drie 
'Nederlanders en één Litouwer, besloten 
richting het nationaal park bij het pittores-
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ke Viitna te gaan. Na een avontuurlijke 
reis per bus en tram begonnen ze aan een 
wandeling van 7,3 kilometer naar het 
nationaal park. Deze 7,3 kilometer bleek 
een aardige afspiegeling van de recente 
geschiedenis van Estland te zijn. Zo liepen 
ze langs een oude staatsboerderij uit de 
tijd van de Sovjet-bezetting. Door een 
gehucht met oude huizen, om uiteindelijk 
aan te komen hij de ingang van het natio
naal park. Deze ingang werd gevormd 
door eenlandu.oed met een prachtig land- 
huis/kasteeltjc dat gedurende lange tijd 
bewoond werd door een Duitse familie. 
Een zekere Duitse elite heeft enkele hon
derden jaren in Estland geheerst, en het 
was interessant om hun levenswijze 
(inclusief klederdracht!) eens te bekijken. 
De voettocht had ons enigszins hongerig 
gemaakt, we besloten in het bij het land
goed horende restaurant een hapje te gaan 
eten. De fantastische locatie, een romanti
sche veranda aan de rand van een klein 
meertje, voorzien van de juiste klassieke 
muziek, zorgde voor een ontspannen en 
gezellige sfeer. Zes drankjes, een goede 
discussie, vijl hoofdgerechten en twee 
desserts later (en slechts 345 Mickey 
Mouse (23 (!) lichter... was er helaas 
geen tijd meer om het nationaal park nog 
uitgebreid te bezichtigen. Bossen hadden 
we tijdens de wandeling al genoeg gezien. 
Na nog een korte verkenning van het land
goed besloten we dan ook terug te gaan 
naar de bushalte. Na de terugwandeling 
waren we een uur te vroeg bij de bushal
te... Tijd genoeg om de belevenissen van 
de dag te evalueren. De conclusie werd 
door allen ondersteund: het was erg leuk, 
leerzaam en interessant geweest, met veel 
tijd om een goede discussie over de inter
nationale acceptatie van (wetenschappe
lijke) diploma's te voeren, maar de vol
gende keer huren we een auto!

Dag 6
In de ochtend, had men de keuze om of, 
naar KPMG-Estonia te gaan, waar door 
vijf personen een lezing werd verzorgd 
over "Investments in Estonia" en belastin
gen, financiën e.d. Hierbij viel op dat men 
flattax inkomstenbelastingstelsel hanteert 
van 26%. Dat is echter nog niet alles, de 
komende drie jaar wordt dit teruggebracht 
naar 20% en dat geldt ook voor de ven
nootschapsbelasting.
Men kon ook kiezen voor een lezing over 
Liberalisme als het gaat om Economische 
wetten, welvaart en milieu. 's-Middags 
hebben we gezamenlijk een bezoek 
gebracht aan een openluchtmuseum waar
bij VVD-Europarlementariër Jan Mulder 
bij aanwezig was en een speech gaf.
In Estland is een revolutie gaande in de 
oude straten van Tallinn. Echter, de revo
lutie is niet politiek Maar digitaal. 
Draadloze toegang tot het net, ofwel wi-fi, 
begint de standaard in plaats van de uit
zondering te worden in de Estse hoofd
stad. Bijna overal was een gratis toeganke
lijke hotspot te vinden hetgeen door de 
Nederlanders ten volle werd benut.
Over de cultuur hebben we geleerd dat 
Estland niet echt een eigen cultuur bezit, 
maar heel erg zoekende is naar een eigen 
identiteit. Dat is ook niet verwonderlijk als 
je weet dat het land eigelijk sinds de 12e 
eeuw al wordt onderdrukt door allerlei 
volkeren. Waarbij vooral de Russen en de 
Duitsers hun sporen hebben achtergelaten. 
Zelfs het eten is westers georiënteerd, kip 
aardappeltjes en een worteltje.

Dag 7
Deze dag brachten we een bezoek aan het 
parlement waar we een lezing bijwoonden 
van de oud-minister van onderwijs. 'S 
Middags naar het strand waar we een dis
cussie gevoerd hebben over Liberalisme 
en een stevige partij hebben gebowld.

's Avonds werd onze dagelijkse portie 
werkgroepen en discussies zoals altijd ver
zorgd door de immer, soms iets te, gemo
tiveerde Godart! Maar goed ook, anders 
hadden we niet zoveel interessante, en 
boeiende discussies en werkgroepen 
gehad.

Dag 8
De op een na laatste dag alweer waarop 
we een discussie voerden over de minder
heden in de Estse samenleving waarbij 
ook vertegenwoordigers van die minder
heden aanwezig waren, 's avonds werd de 
reis geëvalueerd en afgesloten met een 
toespraak van een vertegenwoordigster 
van de IFLRY, de Europese liberale orga
nisatie en een farewell party.

Dag 9
We namen de bus naar de boot, om met de 
boot terug te gaan naar Helsinki alwaar we 
nog korte tijd hadden voor een tochtje 
door de stad. Waarna we rechtstreeks naar 
Amsterdam vlogen, dit keer mét bagage. 
Al met al kan gesteld worden dat deze reis 
verscheidene positieve punten heeft opge- 
lcverd, zo zijn de banden met onze zuster
organisaties aangehaald en hebben we 
enkele van de nieuwe EU inwoners ont
moet. Dit alles heeft geleid tot een zeer 
geslaagde tour en een verduidelijking van 
de problemen die de verschillende landen 
intern en extern hebben. Ook Europees 
zijn de meeste flink wat wijzer geworden, 
vooral op het gebied van regel- en wetge
ving hebben we veel geleerd.

Floris-Marcello Graziosi is voorzitter 
van de projectgroep JOVD IJsselland
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Reisverslag Roemenië

DOOR SJOERD DE KONING

Half juli zijn een viertal JOVD'ers naar Roemenië afgereisd om deel te nemen aan 
een summer school met als onderwerp: 'Conflicts in Areas of Ethno-political ten- 
sion.' Een week vol lezingen, workshops en debatten waarin gekeken werd naar een 
algemene theorie om etnische conflicten te beheersen.

Met een deelnemerslijst waarvan bijna de 
helft uit voormalig Joegoslavië afkomstig 
was, bleek dit onderwerp een schot in de 
roos. De jonge liberalen uit deze landen 
belichtten de situatie in de regio op een 
manier zoals alleen zij dat kunnen. Op 
soms emotionele wijze werd verteld over 
de gruwelijke daden verricht in de oorlog. 
Tijdens de eerste workshops kwamen de 
huidige spanningen aan bod en werd ons 
idee dat 'het nu wel goed zit in de Balkan' 
grandioos onderuit gehaald. Het was soms 
moeilijk te geloven dat er vandaag de dag 
nog steeds mensen 'verdwijnen' in 
Servische gebieden als Vojvodina en 
Kosovo.

Onder leiding van experts kregen de deel
nemers een eerste inzicht in conflicthante
ring. Het herkenning van deze, het plaat
sen in een kader en het ondernemen van 
actie werd stapsgewijs doorgenomen. Aan 
de hand van bepaalde modellen kan er 
voor een beleid gekozen worden om tot 
beheersing van een conflict te komen. Het 
nut van preventieve aanvallen werd beke
ken en de voor- en nadelen ervan zijn nog
maals op een rijtje gezet. Opvallend was 
de nadrukkelijke voorkeur voor preventie
ve acties van de aanwezige experts.

Ook werd het beleid van de Europese Unie 
ten aanzien van conflictbeheersing onder 
de loep genomen. Het grote verschil tus

sen het softe beleid van de EU door haar 
onvermogen om als één geheel op te tre
den werd vergeleken met het agressieve 
beleid van de Amerikanen. Nogmaals 
werd de noodzaak van verandering van dit 
Europese beleid opgemerkt, als we een 
serieuze factor willen worden in de mon
diale politiek.

Het debat over het Midden-Oostcn deed 
veel stof opwaaien. Voor deze discussie 
was Anton van Schijndel van de VVD 
overgekomen, die met zijn radicale stand
punt een groot aantal deelnemers op de 
kast wist te jagen. Het effect bleek het 
gewenste, want eindelijk kwam er een 
echt debat op gang.

Doordat er zo weinig West-Europeancn 
aanwezig waren, werd de sfeer op dit 
seminar voor ons Nederlanders een stuk 
interessanter. We maakten kennis met de 
gastvrijheid van de Roemenen, gecombi
neerd met het sociale leven op de Balkan. 
De levendige debatten gedomineerd door 
de Kroatische liberalen leken van afstand
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op een uitbumlig feest. Een van hen ver
telde dat zr tijdens een bezoek aan 
Nederland, zu.li erover verwonderd had 
dat iedereen altijd binnenshuis zat en ver
telde vervolgens hoe de Kroaten hun 
avonden op straat doorbrengen met 
muziek, dans en discussies.

De laatste dag was gereserveerd voor het 
schrijven van moties. Na een viertal 
groepjes te hebben gevormd, werd er hard 
gewerkt aan een uitspraak over de onder
werpen die we gedurende de voorgaande 
dagen hebben besproken. Het bleek een 
productief seminar te zijn toen we beslo
ten met een algemene motie over conflic
thantering, éen over de Israëlische obsta
kels ■ rond de Westbank en een tweetal 
andere resoluties. Allen werden unaniem 
aangenomen, zodat ze gepresenteerd kun
nen worden op de aankomende congressen 
van IFLRY en LYMEC.

Voor mij was dit het eerste internationale 
evenement met de JOVD. Ik kan zeker 
zeggen dat het een grote indruk op me 
heeft gemaakt. Zo denk ik nog steeds terug 
aan de aankomst in Boekarest waar ieder
een wat afwuchtend met elkaar kennis
maakte, en vervolgens denk ik aan het 
afscheid in de hoofdstad waar menig

traantje werd weggepikt. Het is indruk
wekkend om te zien hoe een groep van 
veertig jongeren in een week zo close met 
elkaar kan worden. Er heerste een unieke 
sfeer, die ik sindsdien typeer als 'het inter
nationale gevoel'. Ik verklaar het door te 
beredeneren dat het een gevolg is van een 
aantal mensen met een zelfde ideologie en 
een internationale interesse dat voortkomt 
uit respect en een openheid voor en 
nieuwsgierigheid naar andere culturen. En 
dan bedenk ik me dat zulke eigenschappen 
in Nederland toch vrij schaars zijn....

Sjoerd de Korting is Vice Voorzitter 
Politiek van de JOVD Assen e.o.

MEDEDELING

Beste JOVD'er,

Zoals gebruikelijk zal op het Novembercongres de Voorbereidende Algemene Vergadering van de JOVD plaatsvinden. Houd 
voor meer informatie de website www.jovd.nl/congres in de gaten.

Vergeet u ook niet adreswijzigingen en dergelijke door te geven aan de JOVD via www.jovd.nl/interesses?

Met vriendelijke groet,

David Vermorken 
Algemeen Secretaris
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Follow the Leader
DOOR JEROEN DE VETH

ADVERTENTIE: 14 aug. 2004. Jij in Hilversum, ik in Steenbergen voor de buis. 
Jij: 55-60 jr., kort zilver-wit hr., gr.blw. ogen, een Oilily-achtig, veelkl. ensemble. Ik: 
26 jr., kort bind. hr., blw. ogen, rode trui, blw. spijkerbroek, gezeten op een bank. 
Ik zie jou, jij mij niet. Jij druk pratend met de man tegenover je, Thijs van den B. 
Jullie hebben het over leiderschap. Jij bent sterk, recht op je doel af, maar ook zacht, 
tactvol en begripvol. It's a man's world, jij toch three times a lady. Je kijkt me kort 
aan. Ik spontaan verliefd. Mag ik je volgen...?

Deze zomer ben ik onder meer naar 
Boedapest geweest. Prachtige stad: 
Oostenrijk met een vleugje Oost-Europa. 
Rijke geschiedenis bovendien; de Turken 
hebben er ooit bewezen wel degelijk bij de 
traditie en cultuur van Europa te horen. 
Maar dat terzijde. De Lonely Planet had 
ons niet verteld dat het er in de zomer ver
stikkend heet kan zijn. Veel asfalt, veel 
gebouwen, veel mensen, veel (oude) auto
's. Meng dat met een Zuid-Europees land
klimaat en 32 graden Celsius en je hebt 
een nat-hete cocktail. Verkoeling was te 
vinden in het gloednieuwe winkelcentrum 
West-End, naast het westelijk treinstation - 
hoe zou men op de naam gekomen zijn? 
Nu ben ik gezegend met een non-shop- 
aholic vriendin, dus het winkelcentrum 
hadden we al snel gezien. Toevlucht geno
men tot de dierentuin; zwaar bebost en 
beschut; dus ook lekker koel. Al met al een 
prachtige dierentuin. Op zich een goed
koop vliegretourtje waard. Zie: www.sky- 
europe.com. Maar ook dat terzijde.

Niet beschut, vol in de snikhete zon lag 
een apenrots, bewoond door een kolonie 
bavianen. Wat een fascinerend schouw
spel. Ondanks de hitte hebben we min
stens een halfuur staan kijken. Net men
sen, maar dan eerlijker met simpelere leef
regels. De interessantste en zichtbaarste 
zijn die rond de pikorde en het leider
schap. De leider: de grootste en waar
schijnlijk - ik ben nog steeds geen deskun
dige - oudste baviaan, herkenbaar aan zijn 
waanzinnig grote, pokdalige, glimmende 
reet. Herkenbaar ook aan een dolce far 
niente, zittend op de hoogste rots en zijn 
hegemonie bevestigend door een denigre
rend rotsafwaarts urineren. Als het ware 
op zijn volk neerpissend. Helderder kan 
het niet. Een verdere en ingewikkeldere 
hiërarchie lijkt niet nodig, behalve wan
neer er gepaard of gegeten moet worden. 
Dan dollen en vechten de overige mannet
jes (uiteraard niet de Capo di tutti Api, die 
vrouwen en voedsel op een presenteer
blaadje krijgt), schijnbaar tot de dood of

letterlijk gillende pijn erop volgt. Telkens 
weer opnieuw. Vergelijkbaar met het 
steeds wisselende bestuur van het oude 
Athene en het presidentschap van 
Zwitserland. Een vaste orde is niet nodig. 
Het gaat immers alleen om seks en vreten.

Ik moest er weer aan denken, toen ik eer
der deze week (21-09) een bijlage van De 
Volkskrant las over het thema 'leider
schap'. De krant had voor de gelegenheid 
ook een onderzoek gehouden onder 500 
Nederlanders. Op het punt van leiderschap 
bleek de minister-president niet hoger te 
scoren dan een 5,3, waar zelfs Ben Bot een 
6,7 haalde - hetgeen mijn aanvankelijke 
stelling, dat de 500 ondervraagden allen 
GroenLinksers waren, onderuit schoffel
de. Maar evengoed, het hield allemaal niet 
over. Ik moest weer aan de grote, rode 
kont van de pissende oude baviaan den
ken. Geen wonder dat Balkenende zo laag 
scoort. Hij is te braaf, pist niet graag over 
iemand heen. Hij is ook niet oud en grijs, 
zoals Kok, Drees en Den Uyl dat bijvoor
beeld wel waren, en Bot dat ook is. Sterker 
nog, toen ik de laatste voor het eerst zag, 
dacht ik dat hij eigenlijk al dood was. Én, 
JP heeft geen prominent achterwerk, zoals 
Wouter Bos dat wel heeft. Maar dat alleen 
verklaart natuurlijk niet de slechte score. 
Immers, na enig graven in oude kranten 
bleken ook Lubbers en Kok en hun kabi
netten op menig moment slecht gescoord 
te hebben op het punt van leiderschap. En 
iets doet me vermoeden dat het bij Bos in 
de toekomst niet anders zal zijn. Kunnen 
we dan geen enkele lering trekken uit het 
gedrag van mijn Boedapester apenkolo
nie?

Volgens mij wel. Mannelijk leiderschap 
werkt namelijk prima in primitieve samen
levingen, waarin het alleen maar draait om 
voedselverdeling en seks - of voortplan
ting zo u wilt, hoewel de mannetjesbavia- 
nen mij vooral gewoon g..l leken. Helaas 
voor de echte libertariërs onder ons leven 
wij echter niet zo eenvoudig meer.

Verschillende gezagsverhoudingen, hië
rarchieën en verbanden bestaan naast 
elkaar, lopen dwars door elkaar heen en 
botsen regelmatig; ons (politieke) systeem 
is complexer. Balkenende kan niet simpel
weg over De Waal en Terpstra heen pissen, 
wanneer ze tegen hem in opstand komen. 
Hij heeft het geprobeerd, met als resultaat 
dat straks het Malieveld kaal getrapt 
wordt. Daarnaast zijn de vraagstukken van 
onze samenleving veel complexer dan die 
van de bavianen. Het gaat, helaas, niet 
alleen meer om het verdelen van seks en 
voedsel. Zeker niet in het politieke 
systeem. Het gaat om het stelsel van soci
ale zekerheid, de gezondheidszorg, onder
wijs, veiligheid en ingewikkelde 
manoeuvres om al die bordjes omhoog te 
houden, en licht bij te sturen. Alles 
gevolgd door een hijgerige massa met 
stemrecht, die je 24 uur per dag via kran
ten, internet en negen t.v.-kanalen in de 
gaten houdt. Dat vraagt om souplesse, 
tact, incasseringsvermogen, bereidheid tot 
zichtbaar lijden, doorzettingsvermogen, 
sensitiviteit, begrip kweken etc. etc. Mijn 
voorlopige hypothese: onze samenleving 
is te ver van die van de bavianen weg geë
volueerd om nog door mannen te worden 
gestuurd. Zij zijn het vermogen tot leider
schap kwijt - metro-mannen en homosek
suelen daargelaten. Wie leiderschap wil in 
Nederland en de westerse wereld anno 
2004, moet zijn hoop vestigen op vrouwe
lijke kwaliteiten. Wedden dat de score 
voor leiderschap dan veel hoger uitvalt?

Ik doe er meteen een concreet advies aan 
de VVD bij. Laat Jozias en Gerrit voor wat 
ze zijn: een klassiek voorbeeld van twee 
alfamannetjes die al maandenlang een 
wedstrijdje verpissen houden. Zet je kaar
ten niet langer op vrouwelijke politici - 
vaak aangeleverd door feministe après-la- 
lettre, Neclie Kroes - die ontzettend hun 
best doen om te overleven in een mannen
wereld door zoveel mogelijk op een man 
te lijken. Kies voor een echte vrouw. Pak 
de videoband van het EO-programma 
Follow the Leader van 14 augustus er nog 
eens bij, volg haar, lees over haar. En word 
net als ik verliefd op een nieuw type leider, 
die aan alle voorwaarden van leiderschap 
in een complexe samenleving voldoet. 
Kies voor Sybilla Dekker!

Jeroen de Veth is oud Landelijk 
Voorzitter van de JOVD
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Brinkhorst legt accenten in 
gie' verkeerd

DOOR ERIK-JAN VAN DER VLIES

In de nog vertrouwelijke 'groeibrief van minister Brinkhorst van EZ aan het kabi
net worden hervormingen voorgesteld om de groeikracht van de economie versneld 
te herstellen. Het verhogen van de pensioengerechtigde leeftijd naar 67 jaar, het 
verlengen van de werkweek naar 44 uur en het verkorten van de duur van de WW 
uitkering maken deel uit van de voorgestelde maatregelen. Uit de groeibrief blijkt 
dat volgens Brinkhorst extra structurele maatregelen nodig zijn en daarmee ook 
onvermijdelijk harde keuzes. Hij heeft gelijk wat betreft de noodzaak van hervor
mingen, maar kiest voor de verkeerde accenten.

Een totaalpakket aan maatregelen op 
meerdere beleidsterreinen is nodig om in 
de toekomst de welvaart te kunnen behou
den. Maatregelen ter verbetering van het 
investeringsklimaat en het stimuleren van 
groei van het bedrijfsleven, door verlaging 
van administratieve lasten, een lager ven- 
nootschapsbelastingtarief en investeren in 
het innovatiepotentieel zijn daarbij 
belangrijke uitgangspunten. De voorstel
len van Brinkhorst, als het verhogen van 
de pensioengerechtigde leeftijd en het ver
lengen van de werkweek, zijn echter kort
zichtige maatregelen die geen blijk geven 
van enige creativiteit. Vanzelfsprekend is 
verzwaring en verlenging van het werkza
me leven een mogelijkheid, maar er moet 
wel rekening worden gehouden met de 
gevolgen die dit heeft voor de toekomstige 
aanspraak op de sociale zekerheid. Het is 
heel goed mogelijk dat deze gevolgen de 
beoogde groei van de economie volledig 
afremmen en uiteindelijk leiden tot een 
averechts effect.

Het is onbegrijpelijk en te gemakkelijk dat 
Brinkhorst een extra beroep doet op wer
kenden en niet het potentieel van niet-wer- 
kenden aangrijpt om de Nederlandse eco
nomie weer te doen laten groeien. Beleid 
voor groei van de economie moet gericht 
zijn op het verhogen van de arbeidspartici
patie van de totale beroepsbevolking en 
specifiek op dat van jongeren en vrouwen,

omdat hier aantoonbare achterstanden 
bestaan. De participatie kan verhoogd 
worden door aandacht te hebben voor het 
verbeteren van de aansluiting van het 
onderwijs op het werkzame leven, door 
het bevorderen van zelfstandig onderne
merschap (de motor van de Nederlandse 
economie), door te zorgen voor een opti
male integratie en reïntegratie op de 
arbeidsmarkt van werklozen en door spe
cifiek beleid te voeren ten aanzien van 
bepaalde groepen burgers. Aangezien het 
verhogen van de arbeidsparticipatie een 
lagere aanspraak op de sociale zekerheid 
en daarmee lagere financiële lasten voor 
werkenden als gevolg heeft, is er sprake 
van een tweevoudig positief effect voor de 
Nederlandse economie.

Uit het landenrapport over Nederland van 
de OESO, de Organisatie voor 
Economische Samenwerking en 
Ontwikkeling, van mei 2004 blijkt ook dat 
om duurzame groei van de Nederlandse 
economie te realiseren het noodzakelijk is 
om het groeipotentieel te versterken. 
Sleutels daartoe zijn, zoals OESO aan
geeft, vergroting van de arbeidsdeelname 
en van de productiviteitsgroei. De groei 
van de arbeidsdeelname zal moeten 
komen uit het weer betrekken van inactie- 
ven bij de arbeidsmarkt, momenteel 
bedraagt het percentage arbeidsongeschik
ten 9%  van de beroepsbevolking.

'groeistrate-

De voorgestelde maatregelen van het ver
lengen van de werkweek en het verhogen 
van de pensioengerechtigde leeftijd zijn 
ongewenst en in het kader van het verho
gen van de arbeidsparticipatie ook nog 
eens overbodig. Enkel het voorstel om de 
WW-uitkering te verlagen is doeltreffend. 
Niet alleen dreigt momenteel het gevaar 
dat de WW als uittredingsroute wordt 
gebruikt, doordat de toegang tot de WAO 
wordt bemoeilijkt en vervroegd pensioen 
duurder wordt, maar ook is de overheid op 
dit moment inconsequent. In de nieuwe 
wet Werk en Bijstand is de term 'passende 
arbeid' komen te vervallen, maar werklo
zen hebben nog wel de mogelijkheid om 
gedurende twee jaar onder het genot van 
een WW-uitkering op zoek te gaan naar 
passende arbeid. Afhankelijk van de con
junctuur zou gestreefd moeten worden 
naar een WW-uitkering met een duur van 
slechts enkele maanden om zo werkenden 
in het arbeidsproces actief te houden en 
daarmee de economische continuïteit te 
waarborgen.

Het wordt tijd nu het mogelijk is en het 
groeiplan nog niet vaststaat dat Brinkhorst 
het OESO rapport ter harte neemt, de nu 
voorgestelde kortzichtige en sterk verou
derde maatregelen laat varen en zich richt 
op die maatregelen die het groeipotentieel 
van de Nederlandse economie duurzaam 
versterken.

E r ik -J a n  van d er  V lies  is P o li tie k  
C o m m issaris F in a n ciën , E co n o m isch e  
en  S o c ia le  z a k e n  van d e  Jo n g eren  
O rg a n isa tie  V r ijh e id  en  D em o cra tie  
(JO V D ).
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Debating JOVD
2004

Dit jaar zal voor het eerst in competitieverband 
een debatingwedstrijd worden georganiseerd 
binnen de JOVD. De afdelingsteams zullen het 
in oktober tijdens drie regionale wedstrijden 
tegen elkaar opnemen, tot er twee teams per 
regio overblijven (in het geval van grote deelna
me). Ook teams van niet-actieve afdelingen 
kunnen in de regionale wedstrijden participeren.

De regiowedstrijd in Zuid moet nog plaatsvin
den:

Regio Zuid (afd. Hart van Brabant)
Tijd: 28 oktober, 19.30 uur.
Plaats: Café Storm, Tilburg

Op 30 oktober zal er een landelijke trainingsdag 
Debating op het Algemeen Secretariaat van de 
JOVD in Den Haag gehouden worden, 's 
Ochtends vindt er een cursus Debating plaats 
en vanaf 13.00 uur zullen de winnaars van de 
regionale wedstrijden het tegen elkaar opne
men. Iedereen, die zijn of haar afdelingsteam wil 
komen supporten is meer dan welkom!

De winnaars van de regiowedstrijden (2 teams) 
zullen het tegen elkaar gaan opnemen in de 
finale tijdens het NoVembercongres 2004. Op 
de zaterdagavond zal dan duidelijk zijn welk 
team het beste debatingduo van de JOVD is en 
haar prijs in ontvangst kunnen nemen.

Voor vragen en opmerkingen kunt u contact 
opnemen met Tineke Prins 
(tineke.prins@jovd.nl)

mailto:tineke.prins@jovd.nl


Raad van State gaat verder dan 
Regering
DOOR BORIS VAN ARNHEM

Vakbonden, maatschappelijke organisaties, en burgers keren zich tegen de plannen 
van de regering. Onder het motto "Nederland verdient beter" worden acties voor
bereid. Volgens de vakbewegingen overschrijdt de regering van CDA, VVD, en D66 
een grens en maakt zij de verkeerde keuzes. De rekening zou vooral bij de "gewone" 
werknemer en mensen met uitkering worden neergelegd. Er is ook steun voor het 
voorgestelde beleid van dit kabinet.

De Raad van State, een belangrijk advies
orgaan van de regering, vindt zelfs dat de 
maatregelen nog niet ver genoeg gaan. In 
haar advies op de Miljoenennota 2005 
doet de Raad twee opmerkelijke uitspra
ken. Op de eerste plaats vindt zij dat de 
regering meer moet bezuinigen. Zij advi
seert de regering om structureel voor vijf 
miljard euro maatregelen te nemen. De 
Raad van State adviseert op de tweede 
plaats om een discussie te voeren over het 
afschaffen van het minimumloon met het 
oog op een nieuw evenwicht tussen col
lectieve solidariteit en individuele verant
woordelijkheid.

Raad van State
De oorsprong van de Raad van State als 
adviserend college ligt in de zestiende 
eeuw. Edelen adviseren de landvoogdes 
over de belangrijke zaken van de staat. De 
huidige samenstelling is een "afspiegeling 
van de samenleving". In plaats van 
afkomst is nu bekwaamheid en ervaring 
van doorslaggevend belang om benoemd 
te worden in de Raad. Naast het adviseren 
van de regering over wetsontwerpen, alge
mene maatregelen van bestuur en goed
keuringswetten voor internationale ver
dragen heeft de Raad van State ook een 
rechtsprekende bevoegdheid. In het 
Bestuursrecht en in Vreemdelingenzaken 
is zij de hoogste instantie. In eerste instan
tie beoordeelt de Raad van State of het 
voorgestelde beleid wel een bijdrage 
levert aan het oplossen of verminderen 
van de maatschappelijke problemen. In 
haar advies over de Miljoenennota 2005 
schrijft de Raad: "Betwijfeld moet worden 
of het ingezette en voorgenomen beleid

toereikend zal zijn voor het realiseren van 
de gestelde doeleinden: versterking van de 
economische groei, meer werkgelegen
heid en houdbare overheidsfinanciën." Dit 
onderschrijft de opvatting om structureel 
meer te bezuinigen. Na de toetsing van 
beleidskwesties wordt een juridische toet
sing uitgevoerd. Centraal daarin is de ver
enigbaarheid met hoger geschreven recht 
en met algemene rechtsbeginselen en de 
inpassing in het bestaande recht. Om het 
minimumloon te kunnen afschaffen is een 
wijziging van de wet nodig. Ten slotte oor
deelt de Raad over de wetgevingstechni
sche kwesties. Dit heeft betrekking op de 
structuur, formulering en presentatie van 
ontwerp en de toelichting.

Bezuinigingen
De Raad van State geeft aan de regering 
het advies om twee keer zoveel te bezuini
gen dan de regering voornemens is te 
doen. Voorop staat de beheersing en ver
betering van het EMU-saldo. In de 
Miljoenennota wordt voorgesteld om 2,5 
miljard euro te bezuinigen om binnen de 
EMU-norm uit het Stabiliteits- en 
Groeipact te blijven. De regering gaat 
daarbij uit dat in 2006 en 2007 de econo
mische groei 2,5% zal gaan bedragen. Het 
is echter nog maar de vraag of de econo
mische groei van deze omvang zal worden 
gerealiseerd. Het kabinet schuift de uitein
delijke beslissing over de werkelijke 
grootte van de maatregelen door naar het 
voorjaar van 2005. Dat is niet geheel zon
der risico. Door het vasthouden aan de 2,5 
miljard euro en het vooruitschuiven van de 
besluitvorming maakt de opgave moeilij

ken Het kabinet loopt met haar voorgestel
de beleid tegen verzet aan. De opkomst bij 
acties in de van de vakbewegingen afge
lopen maand spreken boekdelen. Als de 
regering pas in het voorjaar van 2005 tot 
de conclusie komt dat een grotere aanslag 
op de koopkracht van mensen noodzake
lijk is, kan dit het draagvlak nog verder 
worden beperken.

Minimumloon afschaffen 
Het wettelijk minimumloon is bedoeld om 
iedere werknemer van een basisinkomen 
te voorzien. Voor de onderkant van de 
arbeidsmarkt vormt dit een blokkade. De 
productiviteit van deze groep, circa 30% 
van de beroepsbevolking, is te laag in rela
tie tot de loonkosten voor werkgevers. 
Daarmee worden hun kansen op een baan 
aanzienlijk kleiner. Voor de verbetering en 
versterking van de economie is een ver
groting van het aantal actieven van het 
grootste belang. De Raad van State raadt 
de regering aan een discussie aan te gaan 
over de houdbaarheid van het minimum
loon. Burgers moeten daarbij wel een 
garantie voor een aanvaardbaar bestaans
minimum krijgen. Om tot dat minimum te 
komen moet de overheid werknemers die 
met loon uit arbeid niet voldoen aan de 
grens een toeslag geven. Dé toeslag moet 
het verschil compenseren. Voor werkge
vers worden de minder geschoolde werk
nemers een aantrekkelijke groep en staan 
zij niet buitenspel op de arbeidsmarkt.

Hiermee neemt de samenleving haar ver
antwoordelijkheid door uitsluiting van de 
arbeidsmarkt en het sociale leven te voor
komen voor werknemers aan de onder
kant. Van deze werknemers wordt ver
wacht dat zij in grotere mate een eigen 
verantwoordelijkheid nemen door te voor
zien in een deel van hun eigen inkomen.

Boris van Arnhem is kandidaat voor de 
post Algemeen Bestuurslid Politiek & 
Voorlichting in het Hoofdbestuur.
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Werkgevers en werknemers 
oordeeld
DOOR ERIK-.IAN VAN DER VLIES

Voor behoud van de concurrentiepositie van Nederlandse bedrijven op de mondiale 
markt in de huidige economische omstandigheden wordt het essentieel geacht dat 
de 40-urige werkweek opnieuw wordt ingevoerd. Deze trend is niet alleen in 
Nederland waarneembaar maar ook in de ons omringende landen wordt hartstoch- 
tig gepleit voor verlening van de werkweek. Met het oog op eventueel baanverlies 
stemmen veel werknemers, al dan niet tegen extra vergoeding, vrijwillig in met 
deze verlenging. Daar waar werknemers de situatie adequaat inschatten doen de 
vakbonden dit niet, zij proberen via het aanspannen van gerechtelijke procedures 
te verhinderen dat werkgever en werknemers zich gezamenlijk inspannen door te 
wijzen op de werking van de CAO.

Vrijdag 6 augustus werd door een kort 
geding aangespannen door de twee groot
ste vakbonden verhinderd dat een kantoor
artikelenfabrikant zijn personeel langer 
zou laten dóórwerken dan was afgespro
ken in de CA( >. De argumentatie van de 
rechter was dal "zelfs al heeft het perso
neel ingestemd, dan nog mag niet worden 
overgegaan tot het instellen van een lange
re werkweek. Want dat zou de bijl leggen 
aan de wortel van de CAO."

Het algemeen verbindend verklaren 
(AVV) van CA< Vs voor gehele bedrijfstak
ken is sinds de invoering van de Wet AVV 
in 1937 de praktijk. Het doel van die wet 
was het bevorderen van de arbeidsrust, 
stabiele arbeidsverhoudingen en zelfregu
lering. Door de werking van de AVV 
wordt de CAO ook opgelegd aan werkge
vers en werknemers die geen directe partij 
zijn bij de CAO omdat ze geen lid zijn van 
de werkgeversverenigingen en werkne
mersverenigingen die de CAO onderte
kend hebben. De vrijheid van ongeorgani
seerde werkgevers wordt hierdoor sterk 
belemmert omdat ze geen individuele 
afspraken kunnen maken met hun werkne
mers. Daarbij wordt bovendien de concur
rentie op arbeidsvoorwaarden binnen een 
bedrijfstak uitgeschakeld omdat alle werk
gevers aan de CAO gebonden worden.

Naast dé bovengenoemde negatieve con
sequenties van het algemeen verbindend 
verklaren van CAO's kleeft hier nog een 
groot nadeel aan. De overheid zou met het 
algemeen verbindend verklaren CAO's 
waarin bepalingen kunnen staan die 
ingaan tegen het regeringsbeleid toch 
ondersteunen. Minister Zalm heeft in 1990 
al aangegeven dat hij het bizar vond dat de 
regering loonsverhogingen die ze zelf als 
onverantwoord beschouwt via de AVV 
zou opleggen aan bedrijven.

Het stuklopen van het Voorjaarsoverleg en 
de aankondiging van de FNV om zich niet 
meer aan de nullijn te houden, vormden de 
aanleiding voor het kabinet om afspraken 
die de loonkosten 'opjagen' tot boven de 
nullijn niet meer algemeen verbindend te 
verklaren. "Wij gaan niet meewerken aan 
loonstijgingen", was de reactie van Zalm 
na afloop van de ministerraad op 28 mei.

In een tijd waarin door een hogere arbeids
participatie en arbeidsproductiviteit moet 
worden gevochten voor behoud en verster
king van de concurrentiepositie van het 
Nederlandse bedrijfsleven en daarmee een 
sterke Nederlandse economie is het 
gewenst dat een beleid van loonmatiging 
wordt nagestreefd. Met dit kabinetsbesluit 
is een eerste stap in de goede richting 
gezet en kan voorkomen worden dat door

tot CAO ver-

inzet van vakbonden de Nederlandse eco
nomie nog verder in het slop wordt getrok
ken.

Helaas gaat deze maatregel van het kabi
net niet ver genoeg om te voorkomen dat 
de werkgelegenheid in Nederland in de 
toekomst niet afneemt doordat enerzijds 
bedrijven hun productie verplaatsen naar 
lage lonen landen of anderzijds doordat 
bedrijven wegens de verslechterde concur
rentiepositie faillissement moeten aanvra
gen.

De CAO werd in 1937 ingevoerd ter 
bevordering van de arbeidsrust, stabiele 
arbeidsverhoudingen en zelfregulering. 
Als dezelfde CAO met zijn AVV nu een 
belemmering vormt voor een sterke con
currentie positie van het Nederlandse 
bedrijfsleven en een gezonde economie 
dan is het nu tijd om de AVV in zijn geheel 
af te schaffen en ervoor te zorgen dat 
werkgevers en werknemers in gezamenlijk 
overleg kunnen besluiten tot gezamenlijke 
inspanning. Arbeidsrust en stabiele 
arbeidsverhoudingen kunnen dan in de 
toekomst daadwerkelijk door zelfregule
ring worden gerealiseerd.

Erik-Jan van der Vlies is Politiek 
Commissaris Financiën, Economische 
en Sociale zaken van de Jongeren 
Organisatie Vrijheid en Democratie 
(JOVD).

Driemaster - verenigingsperiodiek van de JOVD - pagina 25



HB besluiten
HBB2454
Het Hoofdbestuur besluit L. (Lotte) 
Kersten te benoemen tot projectleider van 
het tweede introweekeinde van 2004.

HBB2455
Het Hoofdbestuur besluit de LPPG 
Sociaal Gezicht op te heffen en voorzitter 
Erik-Jan van der Vlies onder dankzegging 
te ontslaan.

HBB2456
Het Hoofdbestuur besluit tot het aanschaf
fen van 25 vlaggen ter waarde van 
€1097,05

HBB2457
Het Hoofdbestuur besluit I.M.M. (Ilona) 
van Haarst te benoemen tot 
Hoofdredacteur Driemaster a.i..

HBB2458
Het Hoofdbestuur besluit tot het oprichten 
van de projectgroep JOVD Leeuwarden, 
belast met het organiseren van activiteiten 
in de regio Leeuwarden, uiteindelijk resul
terend in de doorstart van de afdeling 
Leeuwarden e.o.

HBB2459
Het Hoofdbestuur besluit R.M.J. (Roelof) 
Dijkstra te benoemen tot voorzitter van de 
projectgroep Leeuwarden.

HBB2460
Het Hoofdbestuur besluit tot het oprichten 
van de projectgroep JOVD IJsselland, 
belast met het organiseren van activiteiten 
in de regio Apeldoorn-Deventer, uiteinde
lijk resulterend in de oprichting van de 
afdeling JOVD IJsselland.

HBB2461
Het Hoofdbestuur besluit RM. (Floris- 
Marcello) Graziosi te benoemen tot voor
zitter van de projectgroep JOVD 
IJsselland.

HBB2462
Het Hoofdbestuur besluit J.W.J.H. (Hans) 
de Backer te benoemen tot waarnemend 
Landelijk Penningmeester.

HBB2463
Het Hoofdbestuur besluit Hans de Backer 
te benoemen tot auditor van de a 
acquisitiecommissie.

HBB2464
Het Hoofdbestuur besluit Hans de Backer 
onder dankzegging te ontslaan als mentor 
van de afdelingen Rijk van Nijmegen c.a., 
Hart van Brabant, Haarlem e.o. en Venlo 
e.o..

HBB2465
Het Hoofdbestuur besluit Tineke Prins te 
benoemen tot mentor van de afdeling 
Utrecht e.o..

HBB2466
Het Hoofdbestuur besluit Paul Laane te 
benoemen tot mentor van de afdeling 
Venlo e.o..

HBB2467
Het Hoofdbestuur besluit David
Vermorken te benoemen tot mentor van de 
afdeling Rijk van Nijmegen c.a..

HBB2468
Het Hoofdbestuur besluit Wouter
Oosterveld te benoemen tot mentor van de 
afdeling Haarlem e.o..

HBB2469
Het Hoofdbestuur besluit Godart van 
Gendt te benoemen tot mentor van de 
afdeling Hart van Brabant

HBB2470
Het Hoofdbestuur besluit de afdeling 
Leeuwarden e.o. actief te verklaren.

HBB2471
Het Hoofdbestuur besluit de gemeente 
Leeuwarden als vestigingsplaats van de 
afdeling Leeuwarden e.o. aan te wijzen.

HBB2472
Het Hoofdbestuur besluit een afdelings- 
vergadering uit te schrijven in de afdeling 
Leeuwarden e.o..

HBB2473
Het Hoofdbestuur besluit S.J. (Sjoerd) de 
Koning te benoemen tot projectleider van 
de Balkan Summer School.

HBB2474
Het Hoofdbestuur besluit P.A. (Paul) 
Laane te kandideren voor de functie van 
Landelijk Voorzitter voor de VAV 2004.

HBB2475
Het Hoofdbestuur besluit D. (David) 
Vermorken te kandideren voor de functie 
van Algemeen Secretaris voor de VAV 
2004.

HBB2476
Het Hoofdbestuur besluit W.G. (Wouter) 
Oosterveld te kandideren voor de functie 
van Vicc-voorzitter voor de VAV 2004.

HBB2477
Het Hoofdbestuur besluit B. (Boris) van 
Arnhem te kandideren voor de functie van 
Algemeen Bestuurslid voor de VAV 2004.

HBB2478
Het Hoofdbestuur besluit G.J. (Godart) 
van Gendt te kandideren voor de functie 
van Algemeen Bestuurslid voor de VAV 
2004.

HBB2479
Het Hoofdbestuur besluit C.G. (Tineke) 
Prins te kandideren voor de functie van 
Algemeen Bestuurslid voor de VAV 2004.

HBB2480
Het Hoofdbestuur besluit M.J.G.C. 
(Martijn) De Kleermaeker te kandideren 
voor de functie van Algemeen Bestuurslid 
voor de VAV 2004.
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Liberale Agenda

Curus Liberale Waarden 
Afdeling Zaanstreek
Datum : 2 1 oktober 2004 
Aanvang : N.N.B.
Locatie : N.N.B.

Introductieweekend JOVD Groningen
Datum : 22 en 24 oktober 2004
Locatie : N.N.B

Landelijke Debatingwedstrijd in regio 
zuid
Datum : 28 oktober 2004 
Locatie : ( 'afé Storm in Tilburg

Landelijke Debatingdag
Datum : 30 oktober 2004
Locatie : Algemeen Secretariaat in
Den Haag

Cursus: Liberalisme in de Praktijk 
Afdeling Zaanstreek
Datum : 04 november 2004
Locatie : N.N.B.

Eerste donderdag van de maand borrel 
Afdeling Delfland
Datum : 04 november 2004
Locatie : Jazzcafé Bebop,

Kromstraat 33, Delft

Bezoek Europees Parlement en semi
nar: uitwisseling met Italiaanse jonge 
liberalen
Datum : 11 en 12 november 2004
Locatie : Brussel

VAV afdeling Amsterdam
Datum : 11 november 2004
Locatie : De bekeerde zuster,

Kloveniersburgwal, 
Amsterdam

Novembercongres 2004
Datum : 20 en 21 november 2004 
Locatie : Hotel Leusden

(advertentie)

Waar ben jij op vrijdag 26 en zater
dag 27 november?

Jij komt toch ook naar de eerstvolgende algemene vergadering? 
Debatteer mee, laat je informeren en gebruik - als je ook WD-lid 
bent - je stemrecht! Tijdens het tweedaagse najaarscongres 2004 is 
het allemaal weer mogelijk. Er wordt hard gewerkt om jou weer een 
boeiend programma te presenteren!

De officiële start van het congres door partijvoorzitter Jan van Zanen vindt plaats op vrijdagmiddag om 13.30 uur. Daarna begint 
de algemene vergadering van afgevaardigden (AVA) waarin met name huishoudelijke zaken centraal staan en is er de mogelijk
heid om deel te nemen aan verschillende interessante parallelsessies. Op zaterdag kan je, naast de AVA en parallelsessies, getui
ge zijn van de finale van het Landelijk Debattoernooi.
De middag heeft vooral een politiek inhoudelijk karakter. De verschillende WD-fracties leggen verantwoording af over het gevoer
de beleid en er wordt gediscussieerd over aan de orde zijnde politieke kwesties. Daarnaast kunnen de W D-leden deze middag 
wederom hun individueel stemrecht uitoefenen. Uiteraard ontbreken tijdens dit congres de speeches van Jozias van Aartsen, 
Gerrit Zalm en Jan van Zanen niet.

En hoe staat het met het informele gedeelte? Uiteraard is er ruimte om elkaar te ontmoeten en bij te praten over politiek en non- 
politiek. Vrijdagavond sluiten we af met een spetterend feest.

Wat, wanneer, waar
Wat: 116e algemene vergadering
Wanneer: vrijdag 26 en zaterdag 27 november 2004
Waar: De Leeuwenhorst, Langelaan 3 in Noordwijkerhout

De agenda (beschrijvingsbrief) voor de 116e algemene vergadering vind je op www.vvd.nl 
onder Partij/algemene vergadering.

V V D .N L
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